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Άµυνας, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Δικαιοσύνης,
Εσωτερικών, Υποδοµών και Μεταφορών, κατέθεσαν στις 6-
9-2019 σχέδιο νόµου: "Κύρωση της Συµφωνίας  Έδρας µε-
ταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του
Ευρωπαϊκού Οργανισµού Ασφάλειας Δικτύων και Πληροφο-
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2. Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκών Επιτροπών:
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την  Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Περιβάλ-
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Νοµοθετικού Περιεχοµένου "Λήψη µέτρων για την αντιµετώ-
πιση άµεσων κινδύνων και αναγκών στις περιοχές της Περι-
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΤΣΑΣ Δ., σελ. 2456 - 2471
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν., σελ. 2423 - 2456
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ., σελ. 2471 – 2483 
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Αθήνα, σήµερα στις 11 Σεπτεµβρίου 2019, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 10.20’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια, για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 4/9/2019
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΙΕ’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης 4

Σεπτεµβρίου 2019, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο της
πρότασης του Προέδρου της Βουλής «Για την τροποποίηση δια-
τάξεων του Κανονισµού της Βουλής – Μέρος Κοινοβουλευτικό»)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Κωνσταντίνο Κυρανάκη, Βουλευτής Β3 Νοτίου Τοµέα Αθη-
νών, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΣΤ’

Τετάρτη 11 Σεπτεµβρίου 2019



2424 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ
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2426 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2428 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2430 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2432 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2434 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2436 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2438 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ
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2440 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΣΤ’ - 11 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2019 2441

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε τον κ.
Κυρανάκη. 

Θα ξεκινήσω µε ανακοινώσεις προς το Σώµα. Οι Υπουργοί Επι-
κρατείας, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εξωτερικών,
Προστασίας του Πολίτη, Εθνικής Άµυνας, Εργασίας και Κοινω-
νικών Υποθέσεων, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών, Υποδοµών και Με-
ταφορών κατέθεσαν στις 6-9-2019 σχέδιο νόµου: Κύρωση της
Συµφωνίας Έδρας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δη-
µοκρατίας και του Ευρωπαϊκού Οργανισµού Ασφάλειας Δικτύων
και Πληροφοριών (ENISA), «Ευρωπαϊκού Οργανισµού Κυβερνο-
ασφάλειας (ENISA)».

Παραπέµφθηκε στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την

έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος
και Ενέργειας: Κύρωσή της από 24-7-19 Πράξης Νοµοθετικού

Περιεχοµένου «Λήψη µέτρων για την αντιµετώπιση άµεσων κιν-
δύνων και αναγκών στις περιοχές της Περιφερειακής Ενότητας
Ανατολικής Αττικής που επλήγησαν από τις πυρκαγιές της 23ης
Ιουλίου 2018.», σύσταση και καταστατικό λειτουργίας της εται-
ρείας «Μάτι Ξανά».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοι-
νώσω ότι µε την υπ’ αριθµόν 14856/8538, από 6 Σεπτεµβρίου του
2019, απόφαση του Προέδρου της Βουλής συγκροτήθηκε η Υπο-
επιτροπή για την καταπολέµηση της Εµπορίας και της Εκµετάλ-
λευσης Ανθρώπων της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής Ισότητας,
Νεολαίας και Δικαιωµάτων του Ανθρώπου. Η σχετική απόφαση
έχει αναρτηθεί στην «Κοινοβουλευτική Διαφάνεια» και θα κατα-
χωρηθεί στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης.

(Στο σηµείο αυτό κατατίθεται η προαναφερθείσα απόφαση η
οποία έχει ως εξής:



2442 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2444 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τέλος, η Βουλή εγ-
κρίνει άδεια απουσίας στο εξωτερικό του κ. Άγγελου Συρίγου

από 9 Σεπτεµβρίου µέχρι 11 Σεπτεµβρίου.



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης):Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µε τίτλο: «Κύρωση της από 24-7-2019 Π.Ν.Π. «Λήψη
µέτρων για την αντιµετώπιση άµεσων κινδύνων και αναγκών στις
περιοχές της Περιφερειακής Ενότητας Ανατολικής Αττικής που
επλήγησαν από τις πυρκαγιές της 23ης Ιουλίου 2018» (Α’ 127),
σύσταση και καταστατικό λειτουργίας της εταιρείας “Μάτι
Ξανά”».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 5 Σεπτεµβρίου 2019 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση ενιαία επί της αρχής, επί των άρθρων και των τρο-
πολογιών. Ενηµερωτικά, σας λέω ότι έχει κατατεθεί, εχθές το
βράδυ, µία υπουργική τροπολογία του Υπουργού Δικαιοσύνης,
ο οποίος θα προσέλθει κάποια στιγµή στη Βουλή πριν το µεση-
µέρι για να την παρουσιάσει και να την υπερασπιστεί και δύο
βουλευτικές τροπολογίες.

Νοµίζω ότι δεν υπάρχει αντίρρηση επί της διαδικασίας. Επο-
µένως, το Σώµα συνεφώνησε να ξεκινήσουµε.

Από τη στιγµή που θα ανέβει ο κ. Ταγαράς στο Βήµα µέχρι να
κατέβει ο κ. Σπίρτζης, µπορείτε να εγγράφεστε οι συνάδελφοι
που θέλετε να οµιλήσετε.

Και ενηµερωτικά σας λέω, από ό,τι πληροφορήθηκα από τις
υπηρεσίες της Βουλής, ότι από την Παρασκευή, µεθαύριο δη-
λαδή, θα µπορούµε να πάρουµε από το αρµόδιο γραφείο τις και-
νούριες ταυτότητες και την Τρίτη µάλλον θα ενηµερωθείτε οι
πρωτοεκλεγµένοι συνάδελφοι και θα γίνει, όπως είθισται, ένα εκ-
παιδευτικό µάθηµα για το πώς θα χρησιµοποιούνται αυτές οι
ταυτότητες. Άρα, δεν θα έχουµε από την ερχόµενη εβδοµάδα τη
βάσανο να εγγράφεστε µε το χέρι από την κυρία που κάθεται
εκεί. 

Τον λόγο έχει ο κ. Ταγαράς, εισηγητής από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από δύο µήνες περίπου

συµπληρώθηκε ένας χρόνος από την εθνική τραγωδία, τις φονι-
κές πυρκαγιές στις περιοχές της Περιφέρειας Ανατολικής Αττι-
κής. 

Οι εικόνες µε ανθρώπους να καίγονται ή να αγωνιούν να σω-
θούν και ολόκληρες περιουσίες να καταστρέφονται είναι ακόµη
ζωντανές στη µνήµη µας. Οι επιβιώσαντες κάτοικοι των περιοχών
αυτών περιµένουν ακόµη βοήθεια. Περιµένουν ακόµη τη συν-
δροµή του κράτους στις ανάγκες περίθαλψής τους, αλλά και
στην οικονοµική στήριξη τους. 

Η συµβολή µας εδώ οφείλει να είναι άµεση, γρήγορη και απο-
τελεσµατική, διότι η ανάγκη των συµπολιτών µας δεν περιµένει.
Η ανάγκη αυτή είναι επιτακτική και παρούσα. Οφείλουµε, λοιπόν,
να ενεργήσουµε τάχιστα όχι µόνο για να στηρίξουµε τους πλη-
γέντες των περιοχών και των κατοίκων αυτών, αλλά µε αποστολή
να θέσουµε τις βάσεις για την εκ νέου ανάπτυξη της περιοχής. 

Σήµερα, µε το παρόν σχέδιο νόµου καλούµαστε να κυρώσουµε
την εν λόγω πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, όπως προβλέπε-
ται στο Σύνταγµα, και να θεσπίσουµε τα απαραίτητα µέτρα για
την αποκατάσταση και την ανάπλαση της καµένης γης, αλλά και
τη στήριξη και ανακούφιση των πυρόπληκτων κατοίκων της, ώστε
µέχρι τη δεύτερη µαύρη επέτειο των φονικών πυρκαγιών να µην
υπάρχει τίποτε που να θυµίζει την τωρινή εικόνα. 

Στην κατεύθυνση αυτή κινηθήκαµε µε την πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου της 24ης Ιουλίου 2019 µε τον τίτλο: «Λήψη µέτρων
για την αντιµετώπιση άµεσων κινδύνων και αναγκών στις περιο-
χές της Περιφερειακής Ενότητας Ανατολικής Αττικής που επλή-
γησαν από τις πυρκαγιές της 23ης και 24ης Ιουλίου 2018». 

Η πράξη αυτή απαντούσε στην εξαιρετικά επείγουσα ανάγκη
να αποµακρυνθούν τάχιστα ξεχασµένα από την πυρκαγιά από-
βλητα, απορρίµµατα και εν γένει επικίνδυνα υλικά, τα οποία απει-
λούσαν τη ζωή των κατοίκων, αλλά και το οικιστικό και φυσικό
περιβάλλον. Έχοντας πλήρη εικόνα της κατάστασης, η ανάληψη

δράσεων για την υγεία των κατοίκων, την προστασία του περι-
βάλλοντος και την αποφυγή παρόµοιων τραγικών καταστάσεων
για το µέλλον δεν χωρούσε άλλη αναβολή. 

Ειδικότερα, µε το πρώτο άρθρο του σχεδίου νόµου ρυθµίζεται
η άµεση αποµάκρυνση απορριµµάτων, αποβλήτων και όλων των
επικίνδυνων εν γένει υλικών από τις πυρόπληκτες περιοχές, τα
οποία, σύµφωνα µε τα πορίσµατα των αρµόδιων φορέων και υπη-
ρεσιών, όπως ενδεικτικά αναφέρεται στο µε αριθµό πρωτοκόλ-
λου 47601/23-7-2019 έγγραφο του Αρχηγού του Πυροσβεστικού
Σώµατος, είναι επικίνδυνα για την υγεία των πολιτών, αλλά και
για το ενδεχόµενο ξέσπασµα µελλοντικής φυσικής καταστρο-
φής. 

Για την ταχύτερη πρόληψη και αντιµετώπιση του άµεσου
αυτού κινδύνου, η αποµάκρυνση τέτοιων υλικών και η λήψη πα-
ρόµοιων µέτρων για την προστασία της υγείας των πολιτών και
τη διαφύλαξη του περιβάλλοντος θα µπορεί να εκτελείται µε
απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών.

Παρόµοιες δράσεις, ιδίως µελέτες, έργα, υπηρεσίες, εξοπλι-
σµοί, µπορούν να αναλαµβάνονται από φυσικά ή νοµικά πρό-
σωπα µε ίδιες δαπάνες και χωρίς επιβάρυνση του δηµοσίου,
ύστερα από έγκριση των Υπουργών Οικονοµικών ή και Υποδοµών
και Μεταφορών.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να υπενθυµίσω ότι πολύ πρόσφατα,
σε διάστηµα µικρότερο του ενός µηνός και χωρίς να επιβαρυνθεί
το ελληνικό δηµόσιο ούτε µε ένα ευρώ, καθαρίστηκε το οικόπεδο
στο Μάτι, στο οποίο είχαν σωρευτεί περισσότεροι από είκοσι
πέντε χιλιάδες τόνοι καυσίµων, καµένων δέντρων και κλαδιών,
αποτελώντας µία «βόµβα καύσιµης ύλης», όπως πολύ εύστοχα
χαρακτηρίστηκε από τον Πρωθυπουργό.

Μεταξύ των επιζώντων τραυµατιών, µόνο οι βαριά εγκαυµατίες
ανέρχονται στον αριθµό των πενήντα οκτώ. Το ενδιαφέρον µας
για τους πληγέντες από τη φονική πυρκαγιά του Ιουλίου του
2018 δεν περιορίζεται στην φροντίδα της γης και του περιβάλ-
λοντος χώρου. Αναλαµβάνουµε σηµαντικές πρωτοβουλίες για
την παροχή ουσιαστικής και πραγµατικής βοήθειας προς τους
συµπολίτες µας. 

Προωθούνται, λοιπόν, µέτρα οικονοµικής αρωγής και υλικής
υποστήριξης, καθώς και παροχής ιατροφαρµακευτικής περίθαλ-
ψης. Με απόφαση, λοιπόν, που θα εκδώσει ο Υπουργός Υγείας
θα συνταχθεί άµεσα εντός δύο µηνών «Μητρώο Εγκαυµατιών
Θυµάτων των δασικών πυρκαγιών της 23ης και 24ης Ιουλίου του
2018». Μετά την κατηγοριοποίησή τους, ανάλογα µε τις ανάγκες
του καθενός θα χορηγηθούν πάσης φύσεως φάρµακα, σκευά-
σµατα, επιθέµατα και ειδικά ενδύµατα, αλλά θα παρασχεθεί
ακόµα στους πάσχοντες κατ’ οίκον νοσηλεία και θεραπείες, όλα
τα έξοδα των οποίων θα καλυφθούν από τον ΕΟΠΠΥ.

Επόµενο µέτρο που µαρτυρά την πραγµατική στήριξή µας
είναι η αναστολή µέχρι την 30ή Ιουλίου του 2020 της διενέργειας
κάθε πράξης αναγκαστικής εκτέλεσης κινητών και ακινήτων σε
βάρος φυσικών ή νοµικών προσώπων που περιέρχονται ή περιήλ-
θαν προσωρινά ή µόνιµα σε κατάσταση απρόβλεπτης έκτακτης
ανάγκης εξαιτίας των φονικών πυρκαγιών.

Επιπρόσθετα, βάσει όρων και προϋποθέσεων που καθορίζον-
ται µε απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υποδοµών και
Μεταφορών χορηγείται αποζηµίωση για την αποκατάσταση
χώρου και νόµιµης περίφραξης στους ιδιοκτήτες ακινήτων. Είναι
µια συµπληρωµατική κίνηση για να περιλάβει και τις περιπτώσεις
αποζηµίωσης περιβάλλοντα χώρου και νοµίµως υπαρχόντων πε-
ριφράξεων και στην περίπτωση που δεν υπάρχει υποδοµή, δη-
λαδή είναι αδόµητο το οικόπεδο ή και στην περίπτωση που
υπάρχει οικοδοµή, αλλά δεν έχει υποστεί ζηµιές. Οι αποζηµιώ-
σεις αυτές θα βαρύνουν τον Ειδικό Λογαριασµό Αρωγής Πυρο-
πλήκτων της 23ης και 24ης Ιουλίου 2018. Τον ίδιο λογαριασµό θα
βαρύνουν και οι στεγαστικές συνδροµές για τις επισκευές και
την αποκατάσταση ζηµιών στα κτήρια από τις φονικές πυρκαγιές,
για τις οποίες η προθεσµία υποβολής αίτησης παρατείνεται
µέχρι τις 10 Αυγούστου 2020.

Με το παρόν επιχειρείται όχι µόνο η εκ θεµελίων ανάπλαση της
καµένης γης, αλλά και η παροχή ενός υγιούς και ασφαλούς φυ-
σικού και οικιστικού περιβάλλοντος στους κατοίκους της, µε την
επίλυση και των σχετικών επί δεκαετιών πολεοδοµικών προβλη-
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µάτων. Για τον λόγο αυτόν ανατίθεται στο Τεχνικό Επιµελητήριο
Ελλάδας η χάραξη ενός πρότυπου ειδικού χωρικού σχεδίου για
όλη την περιοχή της ανατολικής Αττικής.

Εδώ θέλω να πω ότι αυτό το ειδικό χωρικό σχέδιο θα είναι
πράγµατι µια πιλοτική κίνηση, διότι περιλαµβάνει όλες τις αµαρ-
τίες και τις καθυστερήσεις διαχρονικά του παρελθόντος. Έχει
µέσα χωροταξικό πολεοδοµικό σχεδιασµό, όπως και θέµατα που
αφορούν τους δασικούς χάρτες, οικισµούς αυθαιρέτων εντός
δασών και δασικών εκτάσεων, σχέδια πόλης, επεκτάσεις σε
εκτός σχεδίου περιοχές, γραµµές αιγιαλού, γραµµές παραλίας,
πράξεις εφαρµογής. Έχει όλα όσα σε επίπεδο επικράτειας για
πολλές δεκαετίες δεν κάναµε. Η πιλοτική εφαρµογή ενός τέτοιου
ειδικού σχεδίου µε αφορµή την καταστροφή και την εθνική τρα-
γωδία θα είναι ένα πολύ χρήσιµο εργαλείο όχι µόνος ως προς το
πώς, αλλά και ως προς τον χρόνο ολοκλήρωσης ενός τέτοιου
σχεδιασµού, όταν υπάρχουν τέτοιες ανάγκες ύστερα από τέτοια
αποτελέσµατα. 

Για την υποβοήθηση, µάλιστα, του εν λόγω έργου εξουσιοδο-
τείται ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας να υπογράψει
σχετική σύµβαση µε το Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδος κατά πα-
ρέκκλιση από οποιαδήποτε άλλη διάταξη αφορά σε διαδικασία
κατάρτισης σύµβασης ή σε αρµοδιότητα. Προβλέπεται, µάλιστα,
το ΤΕΕ να µπορεί να προβαίνει σε αναθέσεις κατά παρέκκλιση
από τη νοµοθεσία που ρυθµίζει τη διαδικασία ανάθεσης συµβά-
σεων έργου υπηρεσίας προµήθειας λόγω της εξαιρετικής ανάγ-
κης ταχύτητας που όλοι αντιλαµβανόµαστε.

Καινοτόµα ρύθµιση συνιστά επίσης η επιλογή της Κυβέρνησης
να θεσπίσει ένα διαφορετικό µοντέλο αποκεντρωµένης διαχείρι-
σης της κατάστασης αυτής και γι’ αυτό ακριβώς συγκροτείται
υπό την εποπτεία του Υπουργείου Εσωτερικών ένας νέος ειδικός
φορέας µε την επωνυµία «Μάτι Ξανά», αστική µη κερδοσκοπική
εταιρεία, η οποία θα λειτουργεί βάσει των κανόνων της ιδιωτικής
οικονοµίας, προς εξυπηρέτηση όµως δηµοσίου συµφέροντος.
Αποστολή της εταιρείας αυτής τίθεται η προώθηση δράσεων για
την αποκατάσταση πληγεισών περιοχών και τη βελτίωση της
ζωής των κατοίκων. Ωστόσο, εµπιστευόµαστε τους κατοίκους να
µας υποδείξουν εκείνοι τι ακριβώς χρειάζονται, κάτι που σηµαίνει
αλλαγή από κάτω προς τα πάνω, διότι εκείνοι είναι που γνωρί-
ζουν καλύτερα απ’ όλους µας τα δικά τους προβλήµατα, ύστερα
µάλιστα από τα γεγονότα τα οποία συνέβησαν. Γι’ αυτόν τον
λόγο το διοικητικό συµβούλιο της εταιρείας, όπως θα αναφερθεί
και ο αρµόδιος Υπουργός, θα απαρτίζεται από δεκατρία µέλη, εκ
των οποίων τα πέντε θα είναι από ανάλογη κοινωνική και πολιτι-
στική δράση ή µε εξειδικευµένη γνώση επί των τοπικών θεµάτων.
Κύριος πόρος της εταιρείας θα είναι ο ανωτέρω ειδικός λογα-
ριασµός για την αρωγή των πυροπλήκτων. 

Ενδεικτικό της επιδίωξής µας για την ταχύτατη και αποτελε-
σµατική παρέµβαση στις περιοχές αυτές είναι και ο ορισµός της
διάρκειας της εταιρείας σε ετήσια βάση ή έως την ολοκλήρωση
του σκοπού της, µε πρόβλεψη για παράταση για µία ακόµα φορά
για ίσο χρονικό διάστηµα. Ξέρουµε ότι είναι δύσκολο στοίχηµα
η ταχύτητα σύνταξης όλων αυτών στα οποία αναφέρθηκα πριν
και ειδικά του ειδικού χωρικού σχεδίου, για το οποίο έπρεπε να
περάσουν πολλά χρόνια για να κάνουµε τα αυτονόητα. Είναι ένα
στοίχηµα το οποίο πρέπει να κερδίσουµε γιατί, όπως είπα, οι
ανάγκες «τρέχουν» και τα προβλήµατα είναι µεγάλα.

Επίσης, για λόγους ταχύτητας, αποτελεσµατικότητας και ευε-
λιξίας των δράσεων, η εταιρεία θα εξαιρείται από τις διατάξεις
των ν.4412/2016, 4270/2014 και 4072/2012, καθώς και από τον
προληπτικό έλεγχο του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Θα απαλλάσσεται
από κάθε δηµόσιο, δηµοτικό, κοινοτικό ή υπέρ τρίτου άµεσο ή
έµµεσο φόρο, µε εξαίρεση τον φόρο προστιθέµενης αξίας και
θα απολαµβάνει γενικά όλων των δικονοµικών και άλλων προνο-
µίων και ατελειών του δηµοσίου.

Σύµφωνα µε το καταστατικό της εταιρείας που περιλαµβάνεται
στο παρόν σχέδιο νόµου, θα έχει την αρµοδιότητα στην ανάθεση
µελετών ή έργων για τη λήψη υπηρεσιών, καθώς και την εισή-
γηση και την ανάθεση στους αρµόδιους φορείς, προκειµένου να
αποφευχθεί άµεσος ή έµµεσος κίνδυνος για την υγεία, την ασφά-
λεια των κατοίκων ή του περιβάλλοντος των πληγεισών περιοχών
και να επιτευχθεί η αποκατάσταση και η ανάταξη των περιοχών

αυτών. Μελέτη, καταγραφή και ανάδειξη των οικιστικών, περι-
βαλλοντικών και κοινωνικών επιπτώσεων στην περιοχή από την
πυρκαγιά του 2018, καθώς και προτάσεις για την αντιµετώπισή
τους, την αξιολόγηση των υπαρχουσών αναγκών, την υποβολή
προτάσεων και εισηγήσεων προς τις αρµόδιες αρχές και υπηρε-
σίες για τη λήψη µέτρων αντιµετώπισης κινδύνων και τη διενέρ-
γεια δράσεων αποκατάστασης και ανάπλασης των περιοχών
αυτών, οι οποίες τίθενται υπ’ όψιν των αρµόδιων δηµόσιων φο-
ρέων για άµεση υλοποίηση και συνεργασία µε τους αρµόδιους
φορείς προς διευκόλυνσή τους για την υλοποίηση των υποδει-
κνυόµενων έργων και δράσεων, ενηµέρωση των πολιτών και των
αρµοδίων φορέων σχετικά µε τα υφιστάµενα προβλήµατα των
πληγεισών περιοχών και των µονίµων ή µη κατοίκων τους. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο δίνεται προτεραιότητα στην άµεση
αποκατάσταση και προστασία του περιβάλλοντος της εν γένει
περιοχής και των κατοίκων της ενδεικτικώς µέχρι τις 30 Οκτω-
βρίου του 2019. 

Προβλέπεται να έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία σύναψης συµ-
βάσεων για έργα και υπηρεσίες σχετικές, πρώτον, µε την απο-
µάκρυνση από τα γήπεδα ή τα οικόπεδα των οικοδοµικών υλικών
που περιέχουν αµίαντο, κατεδαφίσεις των κτηρίων που κρίθηκαν
κατεδαφιστέα µε πρωτόκολλο αυτοψίας επικίνδυνου ετοιµόρρο-
που κτηρίου, δελτίο επανελέγχου ή έκθεση αυτοψίας τριµελούς
επιτροπής του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, τρίτον
την προσωρινή αποκατάσταση οδοστρωµάτων οδικών υποδοµών
και εκτέλεσης συνοδών έργων προστασίας, ασφάλειας και απορ-
ροής. Είναι και άλλα, αλλά λόγω χρόνου τα προσπερνάω. Τα
έχουµε αναφέρει και στην αρµόδια επιτροπή. Η ολοκλήρωση
αυτών των έργων οριοθετείται το αργότερο µέχρι τις 30-6-2020. 

Το παρόν νοµοσχέδιο υλοποιεί τη δέσµευση της Κυβέρνησης
για άµεση, ταχύτατη και αποτελεσµατική αποκατάσταση και ανά-
πλαση των καµένων περιοχών, αλλά και την µε κάθε τρόπο ου-
σιαστική στήριξη και φροντίδα των πληγέντων από τις περσινές
φονικές πυρκαγιές. Το ποσό των 31.000.000 ευρώ, που για πε-
ρισσότερο από έναν χρόνο παρέµενε αναξιοποίητο, πλέον διατί-
θεται για την κάλυψη των αναγκών όλων των πασχόντων
θυµάτων. Το κράτος είναι δίπλα στον πληγέντα πολίτη και τώρα
είναι η στιγµή να το αποδείξει εµπράκτως.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούσαµε στην επιτροπή -που
για πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου δεν είναι σύνηθες φαινό-
µενο- όλους τους εκπροσώπους µέσω θεσµικών φορέων, αλλά
και εκπροσώπους συλλόγων των περιοχών που επλήγησαν. Συµ-
πληρωµατικά αναφέρω ότι πέραν από την ανατολική Αττική ήταν
και για τις περιοχές της Κινέτας και των Αγίων Θεοδώρων. Ήταν
σηµαντικές και χρήσιµες οι αναφορές και οι παρατηρήσεις και
σίγουρα θα ληφθούν υπ’ όψιν από την Κυβέρνηση.

Σε ό,τι αφορά την Κινέτα και τους Αγίους Θεοδώρους, θα
υπάρξει συνέχεια για να δούµε µε ποιον τρόπο µπορούµε και εκεί
να σταθούµε αρωγοί, όπως επιβάλλεται από την πλευρά της πο-
λιτείας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εθνική τραγωδία στο Μάτι
πρέπει να γίνει µάθηµα για όλους µας. Πρέπει άµεσα να άρουµε
τις αιτίες που οδήγησαν στην καταστροφή και την απώλεια
τόσων ψυχών. Το οφείλουµε απέναντι σε αυτούς που χάθηκαν
και σ’ αυτούς που παλεύουν να ξανασταθούν όρθιοι. Αυτό το
στοίχηµα είναι ευθύνη όλων µας και πρέπει να το κερδίσουµε
όλοι µαζί.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο εισηγητής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ο κ. Σπίρτζης, έχει εγκλωβιστεί στην κίνηση της Βασιλίσσης
Σοφίας. Είναι καθ’ οδόν.

Γι’ αυτό προχωράµε µε τον ειδικό αγορητή από το Κίνηµα Αλ-
λαγής, τον κ. Γιώργο Αρβανιτίδη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, δυστυχώς οι υποχρεώσεις µου -συνοδεύοντας

την Πρόεδρο του Κινήµατος Αλλαγής στη Διεθνή Έκθεση Θεσ-
σαλονίκης, όπου καταθέσαµε για την ιδέα-πρόταση να βάλουµε
ως στόχο µε την ανάπλαση η Διεθνής Έκθεση Θεσσαλονίκης να
γίνει η πρώτη κλιµατικά ουδέτερη έκθεση, µε µηδενικούς ρύπους
δηλαδή και ελπίζω να την υιοθετήσετε και να τη στηρίξετε- δεν
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µου επέτρεψαν να βρίσκοµαι στις συνεδριάσεις τη Δευτέρα µε
τους φορείς, αλλά τα πρακτικά και η ενηµέρωση που είχε από
τον συνάδελφό µου, κ. Πουλά, ήταν ιδιαίτερα διαφωτιστικά και
έρχονται να επιβεβαιώσουν τους προβληµατισµούς που είχα
αναπτύξει στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής.

Τα όσα αναφέρθηκαν τη Δευτέρα στην επιτροπή και αφορούν
κυρίως στη λειτουργία αυτής της εταιρείας για τις κατά παρέκ-
κλιση διαδικασίες που θα ακολουθήσει, συντάσσονται µε την επι-
σήµανση που είχα κάνει για εγρήγορση από πλευράς
Υπουργείων και πλήρη διαφάνεια σε όλα τα στάδια της λειτουρ-
γίας της εταιρείας. Έχουµε ήδη την αρνητική εµπειρία από το
«ταµείο Μολυβιάτη», γι’ αυτό και οφείλουµε να είµαστε πάρα
πολύ προσεκτικοί.

Θέλω εξαρχής να τονίσω, όπως αναφέρθηκε από την πλευρά
µας στην επιτροπή, ότι είµαστε θετικοί στο παρόν νοµοσχέδιο.
Παρά τον πολύ φιλόδοξο προγραµµατισµό και τα σφιχτά χρονο-
διαγράµµατα που προβλέπονται, θα υπερψηφίσουµε το νοµο-
σχέδιο. Αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν πρέπει να υποδείξουµε τις
πιθανές παγίδες που κρύβονται µπροστά µας και να ζητήσουµε
βελτιώσεις, όπως αρκετές έχετε ήδη κάνει, και επίσης να ασκή-
σουµε κριτική για τους επικοινωνιακούς καιροσκοπισµούς που
επιλέγετε. Η µνήµη των εκατό και πλέον νεκρών δεν σηκώνει τέ-
τοια παιχνίδια. Γι’ αυτό και εµάς, στο Κίνηµα Αλλαγής, µας βρί-
σκει αντίθετους, κάθε εύκολος λαϊκισµός, τόσο από την πλευρά
του ΣΥΡΙΖΑ στο θέµα αυτό, αλλά και κάθε επικοινωνιακή προπα-
γάνδα από τη δική σας πλευρά.

Οι ολιγωρίες και ο κακός σχεδιασµός της προηγούµενης κυ-
βέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ είναι δεδοµένος και φάνηκε, όχι µόνο κατά
την εξέλιξη της καταστροφής στο Μάτι, αλλά και έναν χρόνο
µετά.

Το θέµα τώρα είναι να µην επαναληφθούν λάθη και παραλεί-
ψεις, να υπάρξει ένας πραγµατικός νέος πρότυπος οικισµός και
να επανέλθει γρήγορα η ζωή και η ελπίδα στο φυσικό και ανθρώ-
πινο κεφάλαιο της περιοχής. Μακάρι να τηρηθεί το χρονοδιά-
γραµµα του ενός χρόνου για το 2020, όπως έχει τεθεί. Μακάρι
να παραδώσει εµπρόθεσµα το Τεχνικό Επιµελητήριο το χωρικό
σχέδιο για ολόκληρη την περιοχή και να µην µείνουµε µόνο στην
επικοινωνία των πρώτων ηµερών µε τον καθαρισµό του οικοπέ-
δου και την επίσκεψη του Πρωθυπουργού. Η ανάγκη για ουσία
είναι κατά πολύ µεγαλύτερη από την ανάγκη για επικοινωνία στο
θέµα αυτό και οι κάτοικοι της περιοχής το κατανοούν καλύτερα
από όλους. 

Στον βαθµό, λοιπόν, που τα µέτρα του νοµοσχεδίου και της
πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου έχουν τη σύµφωνη γνώµη
των κατοίκων της περιοχής, δεν έχουµε κανέναν λόγο να είµαστε
αρνητικοί. 

Αντίστοιχα µέτρα και πρόνοιες όµως, κύριε Υπουργέ, πρέπει
να ληφθούν και για άλλες περιοχές που αντιµετώπισαν ίδιες κα-
ταστροφές. Είναι αναγκαίος ο ίδιος σχεδιασµός σε περιοχές
όπως η δυτική Αττική, η Κινέτα, οι Άγιοι Θεόδωροι ή και η Χαλκι-
δική. Στην επιτροπή αναφέρατε ότι θα λάβετε αντίστοιχες απο-
φάσεις και γι’ αυτές τις περιοχές και για τον λόγο αυτό θέλουµε
να γίνετε πιο συγκεκριµένος. 

Από την άλλη πλευρά, η πολιτεία κι εσείς, κύριε Υπουργέ, θα
πρέπει να είστε έτοιµος να µας πείτε και να µας παρουσιάσετε
εναλλακτικά σενάρια αν τελικά δεν περπατήσει το σχήµα της
εταιρείας «Μάτι Ξανά» σύµφωνα µε τα χρονοδιαγράµµατα και
σύµφωνα µε τον κανονισµό που έχετε επιλέξει. Το λέω αυτό γιατί
εδώ έχουµε να κάνουµε µε έναν γόρδιο δεσµό και θα πρέπει να
αναγνωρίσουµε όλοι µας τις δυσκολίες που έχει το εγχείρηµα. 

Ήδη, όπως είχα αναφερθεί και στην επιτροπή, ο Γενικός Γραµ-
µατέας χωροταξίας του Υπουργείου Ενέργειας παρουσίασε στα
τέλη Ιουλίου εννιά δυσκολίες που θα αντιµετωπίσει το νέο χωρο-
ταξικό της ανατολικής Αττικής, το έκανε σε ηµερίδα της ΚΕΔΕ
και του Δήµου Ραφήνας – Πικερµίου. Αυτά τα προβλήµατα προ-
ϋπήρχαν στην περιοχή και συνέβαλαν στην εξέλιξη του κατα-
στροφικού φαινοµένου στο Μάτι. Το Μάτι συµπυκνώνει την
κακοδαιµονία που υπάρχει, δυστυχώς, σε πολλές περιοχές της
πατρίδας µας. Διαπιστωµένα και χρόνια προβλήµατα που απο-
καλύπτουν παθογένειες, όπως για παράδειγµα κρίσιµες ελλεί-
ψεις προσπελασιµότητας, ανεπαρκές κυκλοφοριακό δίκτυο,

έλλειψη κοινόχρηστων χώρων, αυθαίρετη καταπάτηση αιγιαλού,
αυθαίρετη δόµηση σε ρέµατα και δάση, έλλειψη πολεοδοµικού
σχεδιασµού και ελέγχου. 

Στα σοβαρά αυτά προβλήµατα έρχονται να προστεθούν δύο
ακόµα άκρως επιβαρυντικοί παράγοντες: Ο πρώτος είναι οι επι-
ταχυνόµενες αρνητικές συνέπειες της κλιµατικής αλλαγής, που
µας οδηγούν σε κλιµατική κρίση -αυτό σηµαίνει βέβαια ότι ολο-
ένα και πιο συχνά, ίσως κάθε χρόνο, θα βρισκόµαστε αντιµέτωποι
µε µεγαλύτερες προκλήσεις και µεγαλύτερης έντασης καιρικά
φαινόµενα- και ο δεύτερος παράγοντας είναι αυτός της έλλειψης
συντονισµού και σχεδιασµού που µας χαρακτηρίζει συνολικά στη
δράση µας. Ιδιαίτερα ο δεύτερος αυτός παράγοντας ήταν και το
βασικό συµπέρασµα της έκθεσης της Επιτροπής Goldammer για
τα αίτια της φονικής πυρκαγιάς στο Μάτι. 

Αλήθεια, πόσα από αυτά που περιγράφει αυτή η έκθεση λά-
βατε υπ’ όψιν σας; Θυµάστε, αυτήν την ανεξάρτητη επιτροπή για
την ανάλυση των αιτιών και τη διερεύνηση των προοπτικών δια-
χείρισης µελλοντικών πυρκαγιών δασών και υπαίθρου στην Ελ-
λάδα, της οποίας το πόρισµα τo συζητήσαµε σε συνεδρίαση πριν
λίγους µήνες στην Επιτροπή Περιβάλλοντος. H αλληλοκάλυψη
ανευθυνοϋπευθύνων ήταν η ουσία του πορίσµατος της επιτρο-
πής αυτής. Αυτή η αλληλοκάλυψη ανευθυνοϋπευθύνων και ο
κακός συντονισµός µάς κόστισαν ζωές, περιουσίες, δασικό και
ζωικό πλούτο. 

Καλές, λοιπόν, οι προθέσεις, που τις αναγνωρίζουµε ότι κινούν-
ται στη σωστή κατεύθυνση, σηµασία όµως έχει η εφαρµογή ενός
ολιστικού σχεδίου που θα ξεκαθαρίζει ευθύνες και αρµοδιότητες.
Και σ’ αυτό το ξεκάθαρο ξεκαθάρισµα, ίσως να προκύψουν προ-
βλήµατα στην πράξη. Επιµένω ότι το βασικό ζητούµενο εδώ είναι
η ουσία και να είναι εφαρµόσιµο. Έτσι πρέπει να είναι το όποιο
σχέδιο φέρνετε για να συζητήσουµε εδώ. Και στην περίπτωση που
διαπιστωθεί ότι δεν δουλεύει, ότι δεν έχει εφαρµογή στην πράξη,
πρέπει να το αλλάξετε άµεσα. Αν διαπιστώσετε, δηλαδή, ότι δεν
βγαίνει σε έναν χρόνο το σχέδιο, τι ακριβώς θα κάνουµε; Θα έρ-
θουµε πάλι για παράταση; Και γιατί κάναµε την επιλογή του ενός
χρόνου και δεν είπαµε «τόσος χρόνος απαιτείται και σε τόσο
χρόνο θα έχουµε αυτά τα αποτελέσµατα»; 

Ξαναλέω -δεν θέλω να είµαι αρνητικός- µακάρι να γίνουν όλα
αυτά τα οποία σχεδιάζετε και να αποτελέσει µοντέλο σωστής οι-
κιστικής ανάπτυξης για όλη την Ελλάδα η εφαρµογή του σχεδίου
αυτού, αλλά διαβλέπω δυσκολίες και θα πρέπει να έχετε τα απαι-
τούµενα αντανακλαστικά για να κάνετε άµεσα τις όποιες προ-
σαρµογές, ώστε να µην έρθουµε ξανά σε έναν χρόνο εδώ και να
νοµοθετούµε παρατάσεις επί παρατάσεων µιας εταιρείας που
δεν έχει κάνει τη δουλειά όπως τη σχεδιάσατε. 

Έρχοµαι τώρα στην ουσία της λειτουργίας αυτής της εται-
ρείας, καθώς πέρα από την τήρηση των χρονοδιαγραµµάτων, ση-
µασία έχει και η διαφάνεια στην εταιρεία «Μάτι Ξανά», ώστε να
µην υπάρξουν προβλήµατα στην οικονοµική διαχείριση, ευνοι-
οκρατία, απευθείας αναθέσεις. Η κατά παρέκκλιση διατάξεων
στη λειτουργία της εταιρείας µπορεί να λύνει προβλήµατα, αλλά
δηµιουργεί και τεράστιες στρεβλώσεις.

Όπως πολύ σωστά σηµείωσε ο συνάδελφος κ. Πουλάς στην
επιτροπή, η εν λόγω αστική µη κερδοσκοπική εταιρεία συστήνε-
ται µε βάση τις διατάξεις του Αστικού Κώδικα, έχει σωµατειακό
χαρακτήρα και συνιστά νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου. Με
άλλα λόγια, η αστική αυτή εταιρεία έρχεται να αντικαταστήσει
το δηµόσιο στον ρόλο που θα πρέπει να επιτελέσει το ίδιο στη
συγκεκριµένη πολύπαθη περιοχή. Και αυτό δηµιουργεί τις πρώ-
τες παρενέργειες πριν καλά-καλά νοµοθετήσουµε.

Ήδη έχουν εντοπιστεί θέµατα και κωλύµατα, τόσο απ’ αυτούς
που συµµετείχαν στην επιτροπή τη Δευτέρα όσο και από την έκ-
θεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής. Τέτοια σοβαρά
ζητήµατα είναι η αδυναµία συµµετοχής εκπροσώπου του Προ-
έδρου του Ελεγκτικού Συνεδρίου στο Δ.Σ. της εταιρείας, το ζή-
τηµα του προσυµβατικού ελέγχου των αναθέσεων αυτής της
εταιρείας, ο ορισµός των µελών του Δ.Σ. σε µονό αριθµό. Η δε
εµπειρία που υπάρχει από τη σύσταση αντίστοιχων µη κερδοσκο-
πικών εταιρειών για την ανάθεση και ανάληψη έργου κοινωφε-
λούς χαρακτήρα και την υλοποίηση δράσεων δηµοσίου
συµφέροντος δεν εµπνέει κανέναν εφησυχασµό. Επίσης, το γε-
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γονός ότι η διάρκεια της εταιρείας ορίζεται ετήσια είναι κάτι το
οποίο υποψιάζοµαι θα µας απασχολήσει στο µέλλον, αν τελικά
δεν πάνε όλα κατ’ ευχήν.

Γνωρίζοντας όλοι µας, λοιπόν, τους ρυθµούς λειτουργίας και
συντονισµού των διαφόρων κρατικών φορέων, αλλά και τον όγκο
του έργου, θεωρώ ότι ο χρόνος που προβλέπεται και ένας χρόνος
παράταση ακόµα είναι εξαιρετικά φιλόδοξος και δύσκολα θα τη-
ρηθεί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω κλείνοντας να υπογραµ-
µίσω ξανά ότι αυτό που ζητάµε είναι η δέσµευση από τον κύριο
Υπουργό. Καλοί είναι οι εντυπωσιασµοί ότι σε ένα, δύο χρόνια
θα έχουµε τελειώσει, αλλά αν τελικά όλος ο σχεδιασµός και πέρα
από τις καλές προθέσεις δεν είναι ρεαλιστικός, νοµίζω ότι άµεσα
θα πρέπει να αναλάβετε την ευθύνη να το υλοποιήσετε. Σας
καλώ, λοιπόν, να δεσµευτείτε από τώρα ότι σε έναν χρόνο θα έλ-
θετε εδώ στη Βουλή µε έναν απολογισµό του έργου αυτής της
εταιρείας, ώστε να µην βαλτώσει η κατάσταση και να µην µεί-
νουµε µόνο στις καλές προθέσεις και τα ωραία λόγια.

Τέλος, έχει µεγάλη σηµασία για µας να έχουµε έναν πλήρη
απολογισµό όχι µόνο των σπιτιών και των υποδοµών που θα απο-
κατασταθούν ή των στρεµµάτων που θα αναδασωθούν, αλλά και
όσων πυρόπληκτων και εγκαυµατιών έλαβαν την κάθε είδους
στήριξη και προστασία της πολιτείας. Ούτε ένας πυρόπληκτος
που δικαιούται αυτής της φροντίδας δεν θα πρέπει να µείνει
αβοήθητος. Καλό είναι να προετοιµάζουµε και να θεσπίζουµε το
συντοµότερο δυνατό πιο οργανωµένα και πιο επιστηµονικά, όχι
µε πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου, τοπικά σχέδια αντιµετώ-
πισης και προσαρµογής στην κλιµατική αλλαγή των πολλών δυ-
στυχώς και ευάλωτων περιοχών της χώρας, για να µην ζήσουµε
ποτέ ξανά Μάτι.

Είµαστε λοιπόν, θετικοί στην κύρωση της πράξης νοµοθετικού
περιεχοµένου και υπερψηφίζουµε το παρόν νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κατάλογος των οµι-
λητών κλείνει και δίνω τον λόγο στον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Χρήστο Σπίρτζη.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα µε τη σειρά µου να ευ-

χαριστήσω τους εισηγητές των κοµµάτων, ιδιαίτερα τον κ. Τα-
γαρά, εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας, καθώς και τον
Υφυπουργό κ. Οικονόµου για τη συζήτηση που έγινε. Μετά από
έναν χρόνο και κάποιες µέρες από την εθνική τραγωδία που ζή-
σαµε στο Μάτι έγινε µία ουσιαστική συζήτηση. Μία συζήτηση που
δεν την είχαµε συνηθίσει τον προηγούµενο καιρό, που υπήρχε
µία επικοινωνιακού τύπου διαχείριση του θέµατος, τουλάχιστον
από τη Νέα Δηµοκρατία.

Αισθανόµαστε σε πάρα πολλά θέµατα δικαιωµένοι γι’ αυτά που
λοιδορηθήκαµε. Γιατί όταν εµείς λέγαµε ότι πέρα από την αντι-
µετώπιση της στιγµής από τις υπηρεσίες και τις όποιες ευθύνες
υπάρχουν, υπάρχει πολύ σηµαντικό θέµα και ευθύνες για το χω-
ροταξικό χάος της περιοχής, για το τι επικρατεί στην περιοχή,
λοιδορηθήκαµε.

Προχθές στην επιτροπή ο Υφυπουργός κ. Οικονόµου είπε
ακριβώς αυτό: Πώς να µην καούν άνθρωποι σε τέτοιες περιοχές
όταν οι δίοδοι ή δεν υπάρχουν ή είναι κάποια εκατοστά και δεν
χωράει να περάσει όχι αυτοκίνητο ούτε άνθρωπος.

Παρατηρούµε δύο διαφορετικές γραµµές στη Νέα Δηµοκρα-
τία, τους ανθρώπους που πραγµατικά έχουν δει την πραγµατι-
κότητα, το τι συµβαίνει και το πώς από κοινού πρέπει όλοι να
αντιµετωπίσουµε αυτά τα προβλήµατα, και κάποιους Βουλευτές
της που έχουν µείνει στη γραµµή του χθες και ακούγοντάς τους
πιστεύει κάποιος ότι δεν πέρασε µία µέρα, ότι δεν υπάρχουν ευ-
θύνες για την περιοχή.

Θα πάµε, λοιπόν, να τις αναδείξουµε.
Θεωρούµε, λοιπόν, ότι η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου

έγινε για επικοινωνιακούς λόγους στη «µαύρη επέτειο», διότι για
να καθαριστεί το οικόπεδο για τέταρτη φορά υπήρχε το θεσµικό
πλαίσιο της αποδοχής των δωρεών. Δεν έχει ξαναγίνει. Δεν είναι
η πρώτη φορά που έγινε και στη συγκεκριµένη περιοχή και στις
υπόλοιπες.

Υπήρχαν, όµως, και άλλες προβλέψεις και στις άλλες προβλέ-
ψεις είχαµε από την αρχή εκφράσει τη διάθεσή µας να στηρί-
ξουµε ώστε να υπάρξουν αλλαγές, προκειµένου να είναι κοινή η
στάση και η αντιµετώπιση σε τέτοιες περιοχές και σε όποιο θε-
τικό µέτρο προβλέπεται ή µπορεί να υπάρξει προς τον πολίτη,
προς την αναβάθµιση της περιοχής, να καταθέσουµε τις εµπει-
ρίες µας από αυτά που εµείς προσπαθήσαµε εκεί για έναν χρόνο
και δεν ήταν λίγα, να αναδειχθούν οι εργασίες, αλλά κυρίως οι
θεσµικές αλλαγές που έγιναν το προηγούµενο χρονικό διάστηµα,
διότι είναι η πρώτη φορά που σε τέτοια καταστροφή έγιναν τέ-
τοιες θεσµικές αλλαγές.

Ζήσαµε –ξέρετε- αντίστοιχες καταστροφές πριν λίγα χρόνια
στη φωτιά της Ηλείας. Στη χώρα δεν έµεινε τίποτα για το πώς
αντιµετωπίζουµε την επόµενη καταστροφή.

Θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, µε την ευκαιρία να καταθέσω στα
Πρακτικά ένα υπόµνηµα και για να το αξιοποιήσετε –και εύχοµαι
να µην χρειαστεί-, όποτε γίνει, αλλά και για να γνωρίζουν οι συ-
νάδελφοι Βουλευτές και ο ελληνικός λαός τι έχει γίνει για τη συγ-
κεκριµένη πυρκαγιά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Να τα πιάσουµε, όµως, ένα-ένα.
Προβλέφθηκαν συνολικά 170.000.000 ευρώ για τις ζηµιές, τις

αποκαταστάσεις και όλα τα υπόλοιπα που έπρεπε να γίνουν στην
περιοχή. Ένα µέρος από αυτά είναι του ειδικού λογαριασµού.
Πιστεύω ότι είναι πρόχειρο αυτό που κάνουµε, να δώσουµε και
τα 31.000.000 ευρώ του ειδικού λογαριασµού µόνο στην ανατο-
λική Αττική, γιατί ο ειδικός λογαριασµός λειτουργεί και για τη δυ-
τική, γι’ αυτό όποια νοµοθεσία ή οποία πρόβλεψη υπήρχε ήταν
και για τις δύο περιοχές. Ήταν για τις πυρκαγιές και στη δυτική
και στην ανατολική Αττική που έγιναν την ίδια µέρα. 

Μετράω περίπου δεκαεπτά νοµοθετήµατα, θεσµικές αλλαγές
και κανονιστικές διατάξεις τον ένα χρόνο που πέρασε. Τι είναι
αυτά; Αυτά είναι δύο κατηγοριών. Η µία κατηγορία είναι να είµα-
στε δίπλα στον κάθε πολίτη, στο πρόβληµα που έχει, γιατί έχει
ένα σπίτι που δεν είχε δηλωθεί, ήταν στους γονείς του, δεν είχε
µεταβιβαστεί η περιουσία του, στα προβλήµατα που δηµιουρ-
γούνται διότι δεν είχαµε οριζόντια ιδιοκτησία -και θα τα πούµε
εκεί- για να µπορεί να πάρει αυτά που δικαιούται ως πυρόπλη-
κτος για έναν-έναν, µέχρι και τα µεγάλα προβλήµατα της περιο-
χής και των διαδικασιών που δεν υπήρχαν στο θεσµικό πλαίσιο.

Ας κάνουµε µία µικρή αναφορά στο τι γινόταν και στο τι έγινε.
Δόθηκε η έκτακτη εφάπαξ ενίσχυση στους πυρόπληκτους

µέσα σε µία εβδοµάδα. Θα θυµούνται οι παλαιότεροι Κοινοβου-
λευτικοί πως έτρεχε το ελληνικό δηµόσιο. Δεν έχει ίχνος πολιτι-
κής αιχµής αυτό, όποια κυβέρνηση και να ήταν όταν έγινε η
πυρκαγιά στην Ηλεία µπορεί να έκανε κάτι αντίστοιχο. Το θέµα
είναι ως πολιτεία, ως κράτος πως το αντιµετωπίσαµε. Δόθηκαν
τότε τα τριχίλιαρα και στη συνέχεια έτρεχε το ελληνικό δηµόσιο
να βρει ποιοι τα είχαν πάρει χωρίς να τα δικαιούνται από άλλες
περιοχές. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΡΟΥΣΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είναι έτσι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Συγγνώµη, αλλά έτσι είναι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΡΟΥΣΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είναι καθόλου έτσι, θα σας

τα πω µετά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Δυστυχώς, είναι έτσι. Να τα πείτε, κύριε

Ρουσόπουλε, µε µεγάλη χαρά, αλλά δεν έγιναν µέσα σε τέσσερις
ηµέρες µερικές χιλιάδες αυτοψίες από µηχανικούς στην Ηλεία.
Εδώ έγιναν, κατεγράφησαν µε µεγάλη ακρίβεια, βγήκαν φύλλα
ελέγχου και πάνω σ’ αυτήν τη δραστηριότητα των συναδέλφων
µηχανικών µπορέσαµε να µην έχουµε άλλου είδους στρεβλώσεις
ή άλλου είδους παλαιοκοµµατικές λογικές.

Αποµακρύνθηκαν τα προϊόντα αµιάντου και έγιναν συµβάσεις
για να ολοκληρωθούν, τα οποία µέχρι στιγµής στον νόµο βάραι-
ναν αυτούς που τα είχαν τοποθετήσει, τους ιδιοκτήτες, τους πλη-
γέντες δηλαδή. Αυτό δεν υπάρχει σε καµµία νοµοθεσία ότι
βαραίνει και αποζηµιώνεται από το ελληνικό δηµόσιο.

Αναλήφθηκε η υλοτόµηση και µέσα στους ιδιοκτήτες γιατί
στους δηµόσιους χώρους ήταν οι δήµοι που δεν µπορούσαν να
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ανταποκριθούν. Βγήκαν για πρώτη φορά οι άδειες κατεδάφισης,
που δεν θα έβγαιναν ούτε οι άδειες κατεδάφισης από τους πολί-
τες µε τον τρόπο που λειτουργούσαν τα πολεοδοµικά γραφεία
των δήµων της περιοχής και µε τον τρόπο που λειτουργεί το δα-
σαρχείο.

Έγινε ενιαίο υπόβαθρο γεωπληροφορικής προκειµένου να
έχουµε τα στοιχεία και να µπορούµε στη συνέχεια να δουλέ-
ψουµε. Αυτά έγιναν µέσα σε µερικούς µήνες.

Καθορίστηκε η βαθιά γραµµή του ρέµατος Παππά στην πε-
ριοχή που µερικές δεκαετίες ούτε καν έχει οριοθετηθεί και δε-
κάδες σπίτια, για να µην πω εκατοντάδες, είναι µέσα στο ρέµα.

Καθορίστηκαν οι οδικοί άξονες στην περιοχή πριν να γίνει το
ειδικό χωρικό για να µπορέσουν να γίνονται οι αδειοδοτήσεις,
αλλιώς θα βάζαµε τους πολίτες να φτιάξουν τα σπίτια τους όσοι
µπορούσαν να βγάλουν άδεια και θα τα γκρεµίσουµε µετά για να
φτιαχτούν οι οδικοί άξονες όταν γινόταν το πολεοδοµικό σχέδιο.

Έγιναν ειδικές ρυθµίσεις για να µπορούν κτήρια επισκευάσιµα
να χαρακτηριστούν ως «ασύµφορα» ή να χαρακτηριστούν ως
«κόκκινα» προκειµένου να τηρούν τις αποστάσεις και να µπο-
ρούµε να φτιάξουµε δρόµους.

Προφανώς, το ειδικό χωρικό προχώρησε, γι’ αυτό έχουµε και
την έγκριση του αρµόδιου φορέα. Απλουστεύτηκαν διαδικασίες,
ανταποκρίθηκαν πολλοί συνάδελφοι µηχανικοί για να εισφέρουν
σε αυτές τις δουλειές, έτσι επειδή ακούω µία επικοινωνιακού
τύπου άλλη λογική ότι «Τι έγινε αυτόν τον ένα χρόνο;», «καλά που
πέρασε η ΠΝΠ για να το αντιµετωπίσουµε όλο αυτό».

Ακούσαµε και έγινε µεγάλη συζήτηση για τους εγκαυµατίες
που είχε προβλεφθεί το σύνολο και πρέπει να επεκταθεί για τα
επόµενα δύο χρόνια, θα τα πει και ο Ανδρέας ο Ξανθός αυτά και
µπορούµε να σας δώσουµε µία-µία τις ηµεροµηνίες που έγιναν
αυτές οι ενέργειες, είναι µέσα στον πίνακα υπολογισµού. Όπως
ακούµε και µία κριτική, έγιναν οχτακόσιες εξήντα δύο αιτήσεις,
λέει, για αδειοδοτήσεις και εγκρίθηκαν µόνο οι τετρακόσιες πε-
ρίπου. Πώς να εγκριθούν οι άλλες, όταν υπάρχουν θεσµικά θέ-
µατα στην περιοχή: Πού είναι δάσος; Πού είναι η οριογραµµή
του ρέµατος; Πού;

Πάµε να δούµε -τα είπε και ο κ. Ταγαράς, αλλά τα είπε λίγο
κοµψά- τι ισχύει στη συγκεκριµένη περιοχή. Στη συγκεκριµένη
περιοχή υπάρχουν εκτάσεις που δόθηκαν σε συνεταιρισµούς είτε
από µονές της περιοχής µε την ανοχή και τη στήριξη του τότε
Υπουργείου Γεωργίας και στη συνέχεια αφού ασκήθηκε µία πα-
λαιοκοµµατικού τύπου λογική, που πάνω σε αυτήν χτίστηκαν πο-
λιτικές καριέρες για δεκαετίες, δόθηκε φως, νερό, τηλέφωνο τις
προηγούµενες δεκαετίες και φτάσαµε στο αδιέξοδο του σήµερα,
στην άναρχη δόµηση, στο πολεοδοµικό χάος.

Όλη αυτή η κατάσταση έχει ονοµατεπώνυµο. Έχουν ονοµατε-
πώνυµο όσοι άσκησαν τέτοιες πολιτικές όχι µόνο στην ανατολική
Αττική, σε όλη την Ελλάδα, αλλά η ανατολική Αττική είναι η πε-
ριοχή που αυτό εξαντλήθηκε.

Ούτε θα µπούµε στον πειρασµό ή και στο λαϊκισµό, αν θέλετε,
µέσα στο Κοινοβούλιο να αναφέρουµε ονόµατα στελεχών κοµ-
µάτων που άσκησαν αυτές τις πολιτικές. Είναι, όµως, ένα γεγο-
νός. Και θεωρώ ότι οι χώροι που άσκησαν αυτές τις πολιτικές θα
έπρεπε να ήταν, πραγµατικά, το προηγούµενο διάστηµα και σή-
µερα λίγο πιο προσεκτικοί στις εκφράσεις τους, λίγο πιο προσε-
κτικοί στο πώς αντιµετωπίζουµε τα πράγµατα. 

Ακούσαµε και τους κατοίκους, ακούσαµε τους φορείς. Τα προ-
βλήµατα που παρουσιάζουν είναι αυτά που συζητάµε τώρα. Δεν
είναι αυτά που είναι στην ΠΝΠ. Δεν είναι, δηλαδή, πρόβληµα των
κατοίκων αν θα γίνει γρήγορα το ειδικό χωρικό, όπως διαπιστώ-
σατε, δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, κι αυτό δείχνει τη νοοτροπία
που έχει επικρατήσει στην περιοχή. Γιατί κάποιοι δεν θέλουν να
γίνει ειδικό χωρικό, δεν θέλουν να µπει η περιοχή στο σχέδιο πό-
λεως, άλλοι λόγω συµφερόντων, άλλοι λόγω νοοτροπίας, άλλοι
λόγω διαπαιδαγώγησης, στη συγκεκριµένη περιοχή. Γι’ αυτό
είµαι ιδιαίτερα χαρούµενος που ο κ. Οικονόµου χθες το ξεκαθά-
ρισε. 

Επίσης, αναφορικά µε την ΠΝΠ, παρότι εµείς δεν συµφωνούµε
µε τη διαδικασία, αναδείξαµε τα προβλήµατα και θα περιµέναµε
σήµερα ο Υπουργός να σηκωθεί και να πει τις αλλαγές που φέρ-
νει στην κύρωσή της, για να µας δώσει την ευκαιρία, τουλάχι-

στον, να στηρίξουµε αυτά που πρέπει να στηρίξουµε. Απ’ ό,τι,
όµως, διαπιστώσατε κι εσείς από τους εκπροσώπους των φο-
ρέων, άλλο είναι το ζητούµενο, όχι η ΠΝΠ. 

Για πάµε, λοιπόν, να τα δούµε ένα-ένα. Είναι θετικό που άδει-
ασε το οικόπεδο στο Μάτι για τέταρτη φορά και µε δωρεά; Είναι
θετικό! Θετικότατο είναι! 

Είναι θετικό ότι δεν προχωράνε οι συµβάσεις του αµιάντου
που υπάρχουν, απ’ ό,τι µας είπαν οι κάτοικοι; Θα µας πει το αρ-
µόδιο Υπουργείο που εκτελεί τις συµβάσεις γιατί δεν έχει προ-
χωρήσει ή δεν προχωρά αυτήν την περίοδο -αν είναι αλήθεια- η
συλλογή του αµιάντου.

Είναι θετικό ότι έχουν βγει όλες οι άδειες κατεδάφισης από
την προηγούµενη κυβέρνηση; Είναι θετικό!

Είναι θετικό που ο κ. Καραµανλής υπέγραψε έξι συµβάσεις για
να γίνουν όλες οι κατεδαφίσεις και που βρήκε έτοιµους τους δια-
γωνισµούς από εµάς, νόµιµα, νοµότυπα, σύµφωνα µε τον ν.4412;
Είναι θετικότατο και δείχνει και τη συνέχεια του κράτους! 

Είναι θετικό ότι ακούµε όλα τα υπόλοιπα εδώ πέρα ότι δεν έχει
γίνει τίποτα; Ε, δεν είναι θετικό, κύριε Υπουργέ και κύριοι συνά-
δελφοι. Και δεν είναι θετικό, ειδικά µετά τη δική σας τοποθέτηση
στην επιτροπή ότι δεν χρειάζεται γνώµη της ΕΑΑΔΗΣΥ κι ότι δια-
σφαλίζονται οι διαδικασίες και η διαφάνεια λόγω της συµµετοχής
ενός µέλους του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Όλα αυτά στη συζήτηση
των επιτροπών ανατράπηκαν. 

Θέλω, επίσης, να σας ενηµερώσω ότι ενώ το Τεχνικό Επιµελη-
τήριο είναι ένας φορέας µε µεγάλο βάρος σε αυτά τα θέµατα,
πιστέψαµε ότι µε τον τρόπο που το βάζετε µέσα στην ΠΝΠ δεν
πρόκειται να γίνει ειδικό χωρικό, αλλά θα κολλήσει η διαδικασία.
Γιατί µπορεί να ασχολήθηκε και η ΕΑΑΔΗΣΥ και η ΠΝΠ µε κάποια
άρθρα του ν.4412, ποια µπορεί να αξιοποιήσει κάποιος ή ποιες
διαδικασίες να παρακάµψουµε, αλλά δεν µπορούµε να παρακάµ-
ψουµε το ότι ένας φορέας δεν έχει τεχνική υπηρεσία. Δεν γίνεται
αυτό το πράγµα! Την έχει ξαναπατήσει το Τεχνικό Επιµελητήριο
έτσι και µάλιστα είχε κάνει και διαγωνισµό. Και µετά πήγε στο
Ελεγκτικό Συνέδριο και έπεσε ο διαγωνισµός! Αυτό έγινε στην
προηγούµενη θητεία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εποµένως, εµείς συνεχίζουµε να επιφυλασσόµαστε µέχρι να
τοποθετηθεί το Υπουργείο σε κρίσιµα θέµατα που αφορούν το
χωροταξικό σχεδιασµό της περιοχής, τη διαφάνεια. Ας µην είναι
µε το γράµµα του ν.4412, αλλά πρέπει στοιχειωδώς, όπως λέει
και η γνωµοδότηση της ΕΑΑΔΗΣΥ, να πληρούνται κάποιες διαδι-
κασίες. 

Διότι αυτό που προσπαθείτε να κάνετε -και καλοπροαίρετα το
λέµε- δεν είναι να κάνουµε γρήγορα. Με αυτό που προτείνετε θέ-
λετε να τα κολλήσουµε όλα. Όχι, σε έναν χρόνο δεν θα έχουµε
ειδικό χωροταξικό. Δηλαδή, εσείς πιστεύετε ότι σε έναν φορέα
σαν το Τεχνικό Επιµελητήριο, µε χιλιάδες µέλη, µε αντιθέσεις, µε
όλα τα υπόλοιπα, δεν θα υπάρχει κάποιος να προσφύγει ενάντια
σε µία διαδικασία που είναι έωλη; 

Το όριο για τις µελέτες είναι 120.000. Χθες ο Πρόεδρος του
ΤΕΕ είπε ότι έναν προϋπολογισµό του 1.000.000 θα τον υλοποι-
ήσει µε 500.000. Εγώ τον πιστεύω και τον εµπιστεύοµαι τον
Γιώργο Στασινό σε τέτοια θέµατα. Θα φταίει εκείνος εάν τα κολ-
λήσουν όλα δύο προσφυγές ή πιστεύετε ότι δεν υπάρχουν συµ-
φέροντα που θα προσφύγουν ενάντια και στη διαδικασία για να
µην γίνει τίποτα; 

Και βέβαια το ίδιο ισχύει για την εταιρεία. Ρίχνουµε την ευθύνη
του κράτους, της πολιτείας στους εκπροσώπους πέντε τοπικών
οργανώσεων για την ανάταξη της περιοχής. Άλλο έλεγαν ότι
θέλει να κάνει αυτός ο φορέας και άλλο κάνει. Υλοποιεί, δηλαδή,
τις κρατικές λειτουργίες, τις λειτουργίες της πολιτείας και της
τοπικής αυτοδιοίκησης. Και τώρα καλούνται να κάνουν οι άνθρω-
ποι αναθέσεις σε µελέτες, έργα και εργασίες.

Και όλα αυτά όταν έχουν µηδέν υπαλλήλους, χωρίς καµµία
διασφάλιση, χωρίς τον εκπρόσωπο του Ελεγκτικού Συνεδρίου
στοιχειωδώς στο διοικητικό τους συµβούλιο -που δεν µπορεί από
το Σύνταγµα να µετέχει- και χωρίς καµµία τεχνογνωσία στους
διαγωνισµούς. 

Πιστεύω η Κυβέρνηση να ανταποκριθεί στις αλλαγές που προ-
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τείνουµε, να λάβει υπ’ όψιν της τις παρατηρήσεις και της Προ-
έδρου του Ελεγκτικού Συνεδρίου για τον προσυµβατικό έλεγχο
και της ΕΑΑΔΗΣΥ για το τι µπορεί και πώς µπορεί η Κυβέρνηση
να νοµοθετήσει για τέτοιες περιπτώσεις.

Εµείς όσον αφορά τον στόχο θα είµαστε στο πλευρό της Κυ-
βέρνησης, γιατί αυτό κάναµε. Είµαστε δίπλα στους πολίτες και
συµπαραστεκόµαστε για να αναβαθµιστεί η περιοχή. Όµως αυτά
σε µία κανονική χώρα –όπως θέλετε να λέτε- σε µία ευρωπαϊκή
χώρα, σε µία χώρα που σέβεται -γιατί για αυτά µας κατηγορού-
σατε τόσα χρόνια- τις ανεξάρτητες αρχές, τις ρυθµιστικές αρχές
και όλα τα υπόλοιπα, πρέπει στοιχειωδώς, κύριε Υπουργέ, να τη-
ρούνται. Και εσείς µε αυτό που µας φέρατε σήµερα στην Βουλή,
δεν τηρείται τίποτα απ’ αυτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Σπίρτζη, κλεί-
στε σας παρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Έκλεισα, κύριε Πρόεδρε. 
Επιφυλασσόµαστε µέχρι ο Υπουργός να µιλήσει για τις αλλα-

γές.
Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ούτως ή άλλως θα

ερωτηθείτε όταν θα έρθει η ώρα.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από το Κοµµουνιστικό

Κόµµα Ελλάδας κ. Ιωάννης Γκιόκας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Το σχέδιο νόµου της Κυβέρνησης φαί-

νεται ίσως ως µία τυπική διαδικασία, επειδή κυρώνει στο πρώτο
του άρθρο µία πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, που εκδόθηκε
πριν από περίπου δύο µήνες.

Ωστόσο, εκφράζει και µε την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου
που κυρώνει, αλλά και µε τις υπόλοιπες διατάξεις που προστέ-
θηκαν στο σχέδιο νόµου, µία συνολικότερη πολιτική αντίληψη,
φιλοσοφία, στρατηγική, κατά τη γνώµη µας λανθασµένη, για το
πώς πρέπει να αντιµετωπιστούν τα σοβαρά προβλήµατα που
προξένησε η τραγική πυρκαγιά στο Μάτι.

Είναι προβλήµατα τα οποία παραµένουν µετά από ένα και
πλέον χρόνο µε ευθύνη φυσικά και της προηγούµενης κυβέρνη-
σης του ΣΥΡΙΖΑ. Είναι προβλήµατα, όµως, που πολύ φοβόµαστε
ότι θα παραµείνουν µε ευθύνη τώρα της νέας Κυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας.

Και όταν µιλάµε για επίλυση των προβληµάτων στην περιοχή,
τα πράγµατα δεν είναι αφηρηµένα. Είναι πολύ συγκεκριµένα και
τα διατύπωσαν και οι φορείς που ήρθαν στην αρµόδια επιτροπή.
Μιλάµε για τις αποζηµιώσεις που πρέπει να λάβουν οι κάτοικοι
στο 100%, τις οποίες δεν έχουν λάβει και απ’ ότι φαίνεται δεν
προβλέπεται να λάβουν. Μιλάµε για τις επισκευές και ανακατα-
σκευές κατοικιών που δεν έχουν προχωρήσει. Μιλάµε για το πρό-
βληµα που έχει ανακύψει µε τα δασικά, το οποίο δεν λύνεται.
Μιλάµε για την απορρύπανση της περιοχής ειδικά από τον
αµίαντο, θέµα για το όποιο υπήρχε συγκάλυψη εδώ και ένα
χρόνο, ότι τάχα δεν υφίσταται.

Μιλάµε για την ικανοποίηση άλλων αιτηµάτων που έχουν δια-
τυπωθεί από τους φορείς της περιοχής -εδώ και χρόνια, όχι
τώρα- όπως είναι για παράδειγµα η δηµιουργία ενός δηµόσιου
νοσοκοµείου στην ανατολική Αττική και η εύρυθµη λειτουργία
των άλλων δοµών υγείας. Και όσοι ζούµε σε αυτήν την περιοχή,
ξέρουµε τι σηµαίνει εν έτει 2019 στην Αττική να αναγκάζονται οι
κάτοικοι να µετακινηθούν πολλά χιλιόµετρα χωρίς δηµόσια συγ-
κοινωνία, προκειµένου να πάνε στα νοσοκοµεία του κέντρου.

Και φυσικά µιλάµε για τον σχεδιασµό και την υλοποίηση των
αναγκαίων έργων και υποδοµών. Μιλάµε για ένα σύγχρονο σχέ-
διο πόλης που να ικανοποιεί τις πραγµατικές ανάγκες των κατοί-
κων και όχι διάφορα άλλα συµφέροντα που καιροφυλακτούν και
στο Μάτι και στην ευρύτερη περιοχή.

Μια παρατήρηση για το σχέδιο πόλης, γιατί έχει γίνει πολλή
συζήτηση για το σχέδιο πόλης. Έγινε συζήτηση και προχθές
στην επιτροπή. Η χωροταξία του Ματιού, οι πολεοδοµικές χωρο-
ταξικές συνθήκες που είχε το Μάτι, ήταν όντως ένας από τους
βασικούς παράγοντες της καταστροφής. Δεν ήταν, όµως, ο µο-
ναδικός. Υπήρχαν και άλλοι κρίσιµοι παράγοντες. 

Και όσο σωστό είναι ότι πρέπει να δηµιουργηθεί ένα σχέδιο
πόλης που να λύνει τα χωροταξικά και πολεοδοµικά προβλήµατα

του παρελθόντος, άλλο τόσο σωστό είναι ότι τα προβλήµατα που
είχε η περιοχή χρησιµοποιούνται και ως ένα βολικό άλλοθι για
να κρυφτεί η γύµνια που υπάρχει σε άλλους τοµείς, όπως είναι
ο τοµέας της δασοπυρόσβεσης, της πυροπροστασίας, η πρό-
ληψη, ο σχεδιασµός, η πολιτική προστασία. Όλα αυτά τα προ-
βλήµατα έχουν διαµορφωθεί εδώ και χρόνια µε την ευθύνη όλων
των κυβερνήσεων. 

Έτσι, πετιέται και το µπαλάκι στους κατοίκους που φυσικά οι
κυβερνήσεις τους ώθησαν σε µια συγκεκριµένη πρακτική. Όµως
αυτοί οι άνθρωποι ζουν εδώ και χρόνια σε αυτήν την περιοχή,
πληρώνουν, είχαν σπίτια. Να θυµίσουµε ότι ο Νέος Βουτζάς, που
επίσης κάηκε, είχε σχέδιο πόλης, όµως κάηκε, επειδή ακριβώς
υπήρχαν όλοι οι άλλοι παράγοντες για τους οποίους δεν γίνεται
λόγος.

Σε σχέση µε τα παραπάνω θεωρούµε ότι η πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου, που διαφηµίστηκε από την Κυβέρνηση και µε βα-
ρύγδουπο τρόπο, δεν δίνει λύση και απάντηση στα συγκεκριµένα
προβλήµατα.

Το µόνο που κάνει η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου και οι
υπόλοιπες διατάξεις είναι αφ’ ενός να αντιµετωπίζει κάποια στοι-
χειώδη, αυτονόητα ζητήµατα, ίσως πιο κάτω ακόµη και από τα
στοιχειώδη, όπως ήταν ο καθαρισµός του γνωστού οικοπέδου,
όπως είναι το ζήτηµα µε τους εγκαυµατίες, κάποιες παρατάσεις.
Αφ’ ετέρου -και το πιο σηµαντικό κατά τη γνώµη µας- το σχέδιο
νόµου µεταθέτει την επίλυση σοβαρών ζητηµάτων από την ευ-
θύνη του κράτους και της κεντρικής διοίκησης είτε στο Τεχνικό
Επιµελητήριο, σε ό,τι αφορά το ειδικό χωρικό σχέδιο, είτε σε µια,
κατά τη γνώµη µας, αµφιλεγόµενη εταιρεία αστική µη κερδοσκο-
πική, αµφιλεγόµενη και ως προς τους σκοπούς, τον τρόπο λει-
τουργίας και ως προς τις αρµοδιότητες που θα έχει η συγκεκρι-
µένη εταιρεία. 

Ο λόγος που επικαλέστηκε η Κυβέρνηση για αυτές τις ρυθµί-
σεις ήταν η ανάγκη επιτάχυνσης των διαδικασιών για την επίλυση
των προβληµάτων. Εδώ, όµως, πρέπει να απαντηθεί το εξής ερώ-
τηµα που αφορά και το Μάτι, όµως είναι ένα ερώτηµα γενικό-
τερο. Και γι’ αυτό έγινε συζήτηση στην τελευταία επιτροπή: 

Οι καθυστερήσεις που διαχρονικά υπάρχουν και οι ελλείψεις
στην αντιµετώπιση τέτοιων καταστροφών, στην πρόληψη τέτοιων
καταστροφών, στην επίλυση κρίσιµων προβληµάτων, όπως το να
υπάρχουν πόλεις µε σύγχρονα σχέδια, µε αντιπληµµυρικά έργα,
να είναι ασφαλείς για όσους είναι εκεί, µε σύγχρονες υποδοµές,
όλα τα παραπάνω και πολλά άλλα είναι ένα ζήτηµα διαδικαστικό,
τεχνικό, είναι κάτι αντικειµενικό αυτό το πρόβληµα µε το οποίο
πρέπει να µάθουµε να ζούµε;

Και αν είναι έτσι, πώς εξηγείται το γεγονός ότι όταν πρόκειται
για άλλα έργα, µεγάλα έργα, υπάρχει και ταχύτητα και αποτελε-
σµατικότητα του κράτους, ενώ όταν πρόκειται για έργα και υπο-
δοµές που έχει ανάγκη ο λαός εκεί να εµφανίζονται πάντα, µα,
πάντα, όλες οι καθυστερήσεις και όλα τα εµπόδια; 

Πώς γίνεται, για παράδειγµα, στο Ελληνικό ή στις Σκουριές οι
πράξεις της διοίκησης να βγαίνουν τάκα-τάκα; Για να µην θυµη-
θούµε άλλα παλιότερα έργα όπως ήταν, για παράδειγµα, η Ατ-
τική Οδός, όπου ένα µεγάλο έργο σχεδιάστηκε, χωροθετήθηκε,
έγιναν οι απαλλοτριώσεις και εκτελέστηκε σε χρόνο ρεκόρ και
την ίδια στιγµή, σε άλλο παράδειγµα, είκοσι χρόνια µετά τον σει-
σµό του 1999 να µην έχουν γίνει οι στοιχειώδεις έλεγχοι αντισει-
σµικής ικανότητας σε δηµόσια κτήρια και σε κτήρια κοινωφελούς
χρήσης; Και µετά τον τελευταίο σεισµό του Ιουλίου να υπάρχουν
σήµερα, που ξεκινάνε τα σχολεία, κτήρια ακατάλληλα. 

Να, λοιπόν, τα δυο µέτρα και τα δυο σταθµά αυτής της πολι-
τικής που όλες οι κυβερνήσεις υπηρέτησαν. Όταν πρόκειται για
εµβληµατικές επενδύσεις, για µεγάλα επιχειρηµατικά συµφέ-
ροντα µια χαρά γρήγορο και αποτελεσµατικό είναι το κράτος,
όταν πρόκειται για έργα και υποδοµές που αφορούν λαϊκές ανάγ-
κες, εκεί ως δια µαγείας υπάρχουν πάντα οι καθυστερήσεις, οι
ελλείψεις και τα εµπόδια.

Κατά τη γνώµη µας, η ταχύτητα στην επίλυση των προβληµά-
των των κατοίκων -και συγκεκριµένα τώρα στην περιοχή, δεν
είναι και ούτε ήταν ποτέ στενά διαδικαστικό ή τεχνικό ζήτηµα.
Είναι ζήτηµα πολιτικό, είναι ζήτηµα πολιτικής βούλησης και είναι
ζήτηµα εξασφάλισης και της αναγκαίας χρηµατοδότησης και των
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κονδυλίων για να αντιµετωπιστούν αυτά ακριβώς τα προβλήµατα.
Και αυτή η πολιτική βούληση δεν υπήρχε ούτε από την προηγού-
µενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, δεν υπάρχει ούτε από τη σηµερινή
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί η επίλυση αυτών των
προβληµάτων θυσιάζεται πάντα στον βωµό των πλεονασµάτων
και στον βωµό των προτεραιοτήτων που έχει ανάγκη το κεφάλαιο
για έργα, υποδοµές, χωροταξικά σχέδια κ.ο.κ..

Τι φέρνει η Κυβέρνηση σήµερα µε το παρόν σχέδιο νόµου;
Κατ’ αρχάς, έρχεται να κυρώσει µια πράξη νοµοθετικού περιε-
χοµένου που εκδόθηκε τις ηµέρες της συµπλήρωσης ενός έτους
από την καταστροφή, για λόγους κυρίως επικοινωνιακούς. 

Για παράδειγµα, µιλήσατε για τον καθαρισµό του γνωστού οι-
κοπέδου στη λεωφόρο Μαραθώνος από τα καµένα κλαδιά, που
είναι αλήθεια ότι έπρεπε να γίνει αυτός ο καθαρισµός γιατί,
όντως, υπήρχε πολύ µεγάλος κίνδυνος. Χρειαζόταν πράξη νοµο-
θετικού περιεχοµένου γι’ αυτό; Δεν χρειαζόταν. Θα µπορούσε να
γίνει αυτός ο καθαρισµός και µε µέσα της διοίκησης. Η πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου ήρθε για να γίνει ο καθαρισµός από
συγκεκριµένες ιδιωτικές εταιρείες και να µεταφερθούν τα κλα-
διά, επίσης, σε χώρο συγκεκριµένης ιδιωτικής εταιρείας. 

Ποιο είναι το συµπέρασµα; Ότι ακόµη και για τα αυτονόητα,
όπως είναι ο καθαρισµός ενός οικοπέδου, το κράτος και οι κυ-
βερνήσεις επαφίενται στη ευγενική προσφορά των χορηγών.
Αυτή η λογική καλλιεργήθηκε και από την προηγούµενη κυβέρ-
νηση και µάλιστα, ο κ. Σπίρτζης πριν το είπε πάνω-κάτω, οι δω-
ρεές, το ένα το άλλο και τα ρέστα. 

Το δεύτερο άρθρο της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου,
που αφορούσε την εταιρεία «Μάτι Ξανά», ήταν απλά και µόνο µια
εξαγγελία, γιατί ουσιαστικά τώρα έρχεται η Κυβέρνηση µε τις
υπόλοιπες διατάξεις του σχεδίου νόµου να συγκεκριµενοποιήσει
τον τρόπο λειτουργίας και τις αρµοδιότητες της συγκεκριµένης
εταιρείας. 

Για παράδειγµα, η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου στο
άρθρο 2 µιλούσε για µια εταιρεία η οποία θα έχει κυρίως συµ-
βουλευτικό ρόλο, ενώ τώρα στο σχέδιο νόµου µιλάει και για εκτε-
λεστικές αρµοδιότητες της συγκεκριµένης εταιρείας και µάλιστα,
πολύ σηµαντικές εκτελεστικές αρµοδιότητες κατά παρέκκλιση
και άλλων διατάξεων. 

Άρα, τα δύο από τα τρία άρθρα της πράξης νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου ήταν ουσιαστικά άνευ πρακτικής σηµασίας και µπή-
καν για να στηθεί αυτό το επικοινωνιακό παιχνίδι και το µόνο
άρθρο το οποίο είχε µια πρακτική αξία, κατά τη γνώµη µας αρ-
νητική, είναι το άρθρο 3 που στην ουσία µεταβιβάζει στο Τεχνικό
Επαγγελµατικό Επιµελητήριο -που ναι µεν είναι ένα νοµικό πρό-
σωπο δηµοσίου δικαίου, όµως είναι ένας επαγγελµατικός φο-
ρέας- την ευθύνη του κράτους και του αρµόδιου Υπουργείου για
σύνταξη ειδικού χωρικού σχεδίου και µάλιστα κατά παρέκκλιση
των διατάξεων σε ό,τι αφορά αναθέσεις, συµβάσεις, προµήθειες
κ.ο.κ., δηλαδή σε καθεστώς αδιαφάνειας. 

Ως προς τις άλλες διατάξεις του νοµοσχεδίου που είναι και-
νούργιες και δεν περιλαµβάνονταν στην πράξη νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου, κατ’ αρχάς να δηλώσουµε ότι συµφωνούµε µε τις
ρυθµίσεις για τους εγκαυµατίες και για τις παρατάσεις, καθώς
και µε τη ρύθµιση που αφορά τον περιβάλλοντα χώρο µε τις εξής
όµως παρατηρήσεις: Σε ό,τι αφορά τους εγκαυµατίες θα πρέπει
να προβλεφθεί ρητά ότι οι παροχές προς αυτούς θα είναι απο-
κλειστικά δωρεάν και να ξεκαθαριστεί πώς θα γίνει η κάλυψη των
δαπανών γιατί η έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου είναι «ήξεις
αφήξεις». 

Όµως, το πιο σηµαντικό σε ό,τι αφορά τους εγκαυµατίες, το
οποίο φυσικά δεν υπάρχει στο σχέδιο νόµου, είναι ότι πολλοί από
αυτούς τους ανθρώπους δεν µπορούν να εργαστούν και όσοι
έκαναν αιτήσεις για την παροχή αναπηρικής σύνταξης σχεδόν
στο σύνολό τους απορρίφθηκαν και τους δόθηκαν ποσοστά ανα-
πηρίας λιγότερο από 67%, µε βάση αυτά τα απαράδεκτα πρω-
τόκολλα που έχουν θεσπίσει οι προηγούµενες κυβερνήσεις. Αυτό
είναι το µεγάλο πρόβληµα που, επίσης, υπάρχει µε τους εγκαυ-
µατίες.

Επίσης, συµφωνούµε µε τις παρατάσεις που δίνονται για την
αναστολή των µέτρων αναγκαστικής εκτέλεσης και για την υπο-
βολή των αιτήσεων. Θεωρούµε, µάλιστα, ότι και αυτές οι παρα-

τάσεις πρέπει να είναι µεγαλύτερες, ειδικά για τα µέτρα αναγκα-
στικής εκτέλεσης, γιατί είναι λογικό ότι οι συνέπειες στους πλη-
γέντες από αυτή τη µεγάλη καταστροφή δεν αντιµετωπίζονται
ούτε εξαφανίζονται σε ένα ή δύο χρόνια. 

Και είναι τραγικό να σκέφτεται κανείς ότι αν κάποιοι άνθρωποι
µετά από ένα ή δύο ή τρία χρόνια καταφέρουν τελικά να ορθο-
ποδήσουν και να φτιάξουν ένα σπίτι, θα είναι µετά αντιµέτωποι
µε µέτρα αναγκαστικής εκτέλεσης, µε πλειστηριασµούς, κατα-
σχέσεις και πάει λέγοντας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όσον αφορά τις αιτήσεις για τις άδειες επισκευής και στεγα-
στικής συνδροµής, επίσης συµφωνούµε µε τις παρατάσεις.
Όµως και εδώ τα σοβαρά προβλήµατα που υπάρχουν δεν αντι-
µετωπίζονται. Ποια είναι αυτά; Οι άδειες επισκευής που έχουν
µέχρι σήµερα εκδοθεί είναι τριακόσιες πενήντα τέσσερις. Όσον
αφορά τις άδειες ανακατασκευής, µέχρι σήµερα δεν έχει εκδοθεί
ούτε µία από τις κατά τόπους πολεοδοµίες λόγω καθυστερή-
σεων.

Ως προς τις κατεδαφίσεις, έχουν ήδη εκδοθεί σχεδόν τετρα-
κόσιες εβδοµήντα. Όµως, οι κατεδαφίσεις είναι στάσιµες, καθώς
αν εξαιρεθούν εξήντα που έχουν γίνει «εθελοντικά» από κατα-
σκευαστικές εταιρείες και ακόµη σαράντα που τις ανέλαβαν οι
ίδιοι οι ιδιοκτήτες µε δικά τους έξοδα, οι υπόλοιπες κατεδαφίσεις
είναι εν αναµονή της υπογραφής των σχετικών συµβάσεων. Και
οι κατεδαφίσεις είναι προϋπόθεση για να προχωρήσουν µια
σειρά άλλα ζητήµατα.

Ένα ειδικό πρόβληµα που είχε αναφερθεί πολλές φορές έχει
να κάνει µε τα σπίτια που υπέστησαν ζηµιές και βρίσκονται σε
δασικές περιοχές. Για τη στεγαστική συνδροµή και χρηµατοδό-
τηση -µε βάση τα στοιχεία του Ιουλίου του 2019- έχουν εκδοθεί
εκατόν σαράντα έξι βεβαιώσεις καθορισµού δικαιούχων στεγα-
στικής συνδροµής. Όµως, εδώ είναι το ζήτηµα: Για να αρχίσει η
εκταµίευσή τους πρέπει να γίνει η κατεδάφιση και να βγει η σχε-
τική άδεια, πράγµα που προς το παρόν είναι παγωµένο.

Τι προβλέπεται στο σχέδιο νόµου για αυτά τα ζητήµατα; Προ-
βλέπεται ότι η ανάθεση και η εκτέλεση ενός µέρους των απαι-
τούµενων έργων και υποδοµών –αναγκαίων, λέµε εµείς- που
πρέπει να γίνουν, γιατί χρειάζονται πολλά περισσότερα, ανατί-
θενται σε µια αστική εταιρεία και µε δαπάνες που θα βαρύνουν
µόνο τον ειδικό λογαριασµό αρωγής πυροπλήκτων. Το πρώτο ζή-
τηµα, λοιπόν, έχει να κάνει µε αυτόν τον ειδικό λογαριασµό.

Περιµένουµε µια απάντηση, κύριε Υπουργέ. Μας την υποσχε-
θήκατε από την πρώτη συνεδρίαση για τους διαθέσιµους πόρους
αυτού του λογαριασµού. Και αυτό γιατί για την απαλλαγή των
πληγέντων από τον ΕΝΦΙΑ για πέντε χρόνια που ανακοίνωσε η
σηµερινή Κυβέρνηση -σωστή η απαλλαγή των πληγέντων από
τον ΕΝΦΙΑ- η ίδια είχε πει ότι θα διατεθούν χρήµατα από τον ει-
δικό λογαριασµό αρωγής. Κακώς, γιατί αυτός ο λογαριασµός
είχε άλλο στόχο. Είχε στόχο την αποκατάσταση των ζηµιών και
δεν είχε στόχο να δίνονται χρήµατα για να καλυφθεί η απαλλαγή
του ΕΝΦΙΑ. 

Άρα, αυτό είναι ένα βασικό ερώτηµα: Διατέθηκαν ή θα διατε-
θούν χρήµατα από τον ειδικό λογαριασµό αρωγής για το ζήτηµα
του ΕΝΦΙΑ; Και πόσοι πλέον είναι οι διαθέσιµοι πόροι αυτού του
ειδικού λογαριασµού;

Το δεύτερο ζήτηµα έχει να κάνει µε αυτή καθαυτή την εται-
ρεία. Εµείς το είπαµε, δεν θα είχαµε καµµία αντίρρηση να συστα-
θεί ένας οργανισµός µε συµµετοχή εκπροσώπων της τοπικής
διοίκησης, των κατοίκων, των φορέων της περιοχής που να έχει
την ευθύνη της υποβολής προτάσεων, του ελέγχου και ούτω κα-
θεξής.

Όµως, είναι άλλο ζήτηµα αυτό και είναι άλλο ζήτηµα η σύ-
σταση µιας εταιρείας µε ευρείες εκτελεστικές αρµοδιότητες, µε
παράκαµψη διαδικασιών, όπου στην ουσία θα µετατεθεί η ευ-
θύνη του κράτους. Εσείς αυτό το λέτε αποκεντρωµένη διαχεί-
ριση, εµείς το λέµε διάχυση και µετάθεση της ευθύνης. Αυτό
επιδιώκετε, γιατί στην ουσία το κράτος στο εξής θα κρύβεται
πίσω από την αρµοδιότητα της συγκεκριµένης εταιρείας. Δεν θέ-
λετε, εποµένως, τη συµµετοχή των κατοίκων και των φορέων
στην επίλυση των προβληµάτων. Θέλετε να τους βάλετε µπρο-
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στά, προκειµένου να καλυφθούν οι ευθύνες της Κυβέρνησης και
του κράτους. 

Και αυτό που µας ανησυχεί ακόµη περισσότερο είναι αυτό που
ειπώθηκε και σήµερα από τον εισηγητή της Πλειοψηφίας ότι εδώ
µιλάµε για ένα σχέδιο µε πιλοτικό χαρακτήρα και µε την πρόθεση
αυτό το σχέδιο να γενικευτεί και να εφαρµοστεί και σε άλλες πα-
ρόµοιες περιπτώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Γκιόκα, κοι-
τάξτε και το ρολόι απέναντι. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Δηλαδή από εδώ και στο εξής οι όποιες πιθανές καταστροφές

–που µακάρι να µην υπάρχουν!- θα αντιµετωπίζονται µε αυτόν
τον τρόπο; Δηλαδή η εκπόνηση των χωρικών σχεδίων θα ανατί-
θεται στο Τεχνικό Επιµελητήριο και η αποκατάσταση ζηµιών, η
ανάπλαση µιας περιοχής θα γίνεται µέσα από µία αντίστοιχη
αστική εταιρεία;

Εµείς θεωρούµε ότι αυτή η πολιτική είναι πάρα πολύ επικίν-
δυνη. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, κύριε Πρόεδρε, εµείς δεν συµ-
φωνούµε µε την αρχή του νοµοσχεδίου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όπως είχα προείπει,

θα διακόψω τη ροή των αγορητών για να δώσω για πέντε λεπτά
τον λόγο στον Υπουργό Δικαιοσύνης, τον κ. Τσιάρα, να παρου-
σιάσει την τροπολογία του, ώστε να την έχουν υπ’ όψιν τους και
οι οµιλητές και να µην τον κρατάµε εδώ επί πολύ.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρίσκοµαι ενώπιον της Ολοµέ-

λειας ακριβώς για να αιτιολογήσω τη µοναδική τροπολογία που
κατατίθεται στη συγκεκριµένη κύρωση της πράξης νοµοθετικού
περιεχοµένου, η οποία από µόνη της -φαντάζοµαι ότι θα σας
είναι κατανοητό- καθίσταται αναγκαία και γι’ αυτόν τον λόγο
υπάρχει ως τροπολογία στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

Η τροπολογία αφορά στην αναστολή της υποχρεωτικής δια-
µεσολάβησης, µιας και, όπως ξέρετε, από την προηγούµενη κυ-
βέρνηση είχε νοµοθετηθεί ως ηµέρα εφαρµογής της υποχρεω-
τικότητας της διαµεσολάβησης η 16η Σεπτεµβρίου. Είναι ένα ζή-
τηµα το οποίο προφανώς χωράει πολλή συζήτηση. Ωστόσο, αυτό
που µπορώ να σας πω είναι ότι σε αυτές τις λίγες µέρες της νέας
Κυβέρνησης και της δικής µου ανάληψης των συγκεκριµένων κα-
θηκόντων έχει ολοκληρωθεί ένα νέο νοµοσχέδιο, το οποίο θα
τεθεί ενώπιον της Εθνικής Αντιπροσωπείας µε τις κανονικές δια-
δικασίες και όχι µε διαδικασίες τύπου τροπολογίας ή τύπου κα-
τεπείγοντος. Θέλω την κατανόησή σας για αυτό. Αυτός είναι ο
λόγος για τον οποίο ζητείται µέσω της τροπολογίας µία εύλογη
αναστολή εφαρµογής του συγκεκριµένου µέτρου, προκειµένου
το αργότερο µέχρι τις 30 Νοεµβρίου -εγώ προσωπικά πιστεύω
ότι θα είναι πολύ νωρίτερα- να έχουµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο
ευελπιστώ ότι θα υποστηριχθεί από όλες τις πτέρυγες του ελλη-
νικού Κοινοβουλίου.

Με βάση αυτή την ευκαιρία, θέλω να πω ότι όλοι πρέπει κάποια
στιγµή να αναλάβουµε το κοµµάτι της ευθύνης που µας αναλο-
γεί. Υπάρχουν ζητήµατα τα οποία αφορούν στην ίδια την ανάγκη
που προκύπτει για την ελληνική κοινωνία και για τους Έλληνες
πολίτες και βεβαίως όλοι οι εµπλεκόµενοι φορείς, µηδέ εξαιρου-
µένων των πολιτικών κοµµάτων, πρέπει τουλάχιστον σε βασικά
ζητήµατα, τα οποία αφορούν στο συµφέρον της κοινωνίας και
στο συµφέρον των Ελλήνων πολιτών, να συνεννοηθούµε. Και το
λέω αυτό διότι πρέπει να αντιληφθούµε ότι οι µεγάλες καθυστε-
ρήσεις που υπάρχουν στον χρόνο της απονοµής της δικαιοσύνης
είναι ένα τεράστιο ζήτηµα, το οποίο πρέπει κάποια στιγµή να αν-
τιµετωπιστεί µε ευθύνη, αλλά βεβαίως και µε τη συνολική συνεν-
νόηση όλων των εµπλεκοµένων. 

Γι’ αυτό πιστεύω ότι στο επόµενο και προσεχές χρονικό διά-
στηµα, µέσα από τη νοµοθετική πρωτοβουλία που σύντοµα -φαν-
τάζοµαι- θα ανεβεί και στη διαβούλευση, αλλά θα τεθεί και υπ’
όψιν όλων των συναδέλφων της Εθνικής Αντιπροσωπείας, θα
µπορέσουµε να ολοκληρώσουµε µία ακόµη νοµοθετική πρωτο-
βουλία που αφορά σε µία µεγάλη καθυστέρηση σχεδόν δεκαε-

τίας για το ελληνικό δικαιικό σύστηµα, ούτως ώστε να έχουµε
κάνει και το απαραίτητο βήµα που χρειάζεται στην κατεύθυνση
µιας εναλλακτικής δυνατότητας που υπάρχει, προκειµένου να
µειώσουµε σε έναν πολύ µεγάλο βαθµό τον χρόνο της απονοµής
της δικαιοσύνης.

Τώρα, βεβαίως για το τυπικό, να σας πω ότι ουσιαστικά η
έναρξη ισχύος του άρθρου 182 του ν.4512/2018, το οποίο αφορά
στην υποχρεωτική υπαγωγή στη διαδικασία της διαµεσολάβη-
σης, αναστέλλεται µέχρι την 30η Νοεµβρίου του 2019, καθότι το
χρονικό διάστηµα µέχρι την 16η Σεπτεµβρίου του 2019 είναι ανε-
παρκές για την ενσωµάτωση των απαιτούµενων αλλαγών αναφο-
ρικά µε τις υπαγόµενες στην υποχρεωτικότητα διαφορές. Η
αναστολή αυτή επιβάλλεται, προκειµένου να ολοκληρωθεί η επε-
ξεργασία ενός ολοκληρωµένου νοµοθετικού πλαισίου για τη δια-
µεσολάβηση, λαµβανοµένης υπ’ όψιν της µε αριθµό 34/2018
απόφασης της Διοικητικής Ολοµέλειας του Αρείου Πάγου.

Με αυτές τις σκέψεις σάς ζητώ τουλάχιστον σε ένα ζήτηµα
που φαντάζοµαι ότι λίγο ή πολύ είναι στη γνώση και στην κατα-
νόηση όλων των συναδέλφων να υπερψηφίσετε τη συγκεκριµένη
τροπολογία.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Τσιάρα, παρα-

καλώ να µείνετε λίγο. 
Θα δώσω τον λόγο τώρα για να καταθέσει νοµοτεχνικές βελ-

τιώσεις εξ ονόµατος του κ. Χατζηδάκη ο Υφυπουργός κ. Οικονό-
µου. Μετά θα ρωτήσω όλους τους Κοινοβουλευτικούς
Εκπροσώπους εάν θέλουν να κάνουν κάποια διευκρινιστική ερώ-
τηση για την τροπολογία του κ. Τσιάρα πριν φύγει. 

Κύριε Οικονόµου, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να ενηµερώσω τη Βουλή ότι µετά τις διαδικασίες

στην Επιτροπή Εµπορίου, µε την ακρόαση των φορέων, τις πα-
ρατηρήσεις Βουλευτών κ.λπ., θα επιφέρουµε ορισµένες νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις που λαµβάνουν υπ’ όψιν αυτές τις παρατη-
ρήσεις και τις συζητήσεις.

Υπάρχουν τέσσερα σηµεία βελτιώσεων.
Το πρώτο σηµείο έχει δύο σκέλη. Αφ’ ενός αποσαφηνίζει πως

δεν τίθεται θέµα προληπτικού ελέγχου από το Ελεγκτικό Συνέ-
δριο, γιατί αυτός έχει καταργηθεί ήδη. Ούτως ή άλλως νοµοθε-
τικά δεν υπάρχει θέµα. 

Το δεύτερο σηµείο αφορά τη γνωµοδότηση της ΕΑΑΔΗΣΥ για
την περίπτωση που προβλέπονται παρεκκλίσεις από τη νοµοθε-
σία ανάθεσης των δηµοσίων συµβάσεων. Τυπικά η ΕΑΑΔΗΣΥ
πρέπει πράγµατι να ερωτηθεί εκ των προτέρων. Στην πράξη,
όµως, από τον ιδρυτικό της νόµο δεν έχει αρµοδιότητα στις πε-
ριπτώσεις παρεκκλίσεων λόγω ανωτέρας βίας. Άρα ουσιαστικά
επρόκειτο για µία γραφειοκρατική διαδικασία. Έπρεπε να σταλεί
στην ΕΑΑΔΗΣΥ το ερώτηµα και η ΕΑΑΔΗΣΥ να απαντήσει ότι
εµείς «δεν είµαστε αρµόδιοι». Αυτό µπορεί να απαιτούσε έναν
µήνα χωρίς λόγο. Αυτό που κάνουµε, λοιπόν, είναι η κατάργηση
αυτής της γραφειοκρατικής διαδικασίας. Ούτως ή άλλως, δη-
λαδή, η ΕΑΑΔΗΣΥ δεν έχει αρµοδιότητα για τις περιπτώσεις πα-
ρεκκλίσεων λόγω ανωτέρας βίας.

Το δεύτερο σηµείο των βελτιώσεων αφορά την αφαίρεση από
το διοικητικό συµβούλιο της ΑΜΚΕ του εκπροσώπου του Ελεγ-
κτικού Συνεδρίου. Υπάρχει ασυµβίβαστο. Ακόµα και υπάλληλος
του Ελεγκτικού Συνεδρίου δεν µπορεί να συµµετέχει στα διοικη-
τικά συµβούλια εταιρειών, οι οποίες ελέγχονται στη συνέχεια από
το Ελεγκτικό Συνέδριο. Άρα υπάρχει αυτό το ασυµβίβαστο. Εξ
ου και αφαιρείται. Είχε επισηµανθεί αυτό και από αρκετούς συµ-
µετέχοντες στη συζήτηση.

Το τρίτο σηµείο εξειδικεύει το προηγούµενο. Είναι µια καθαρά
νοµοτεχνική διατύπωση, η οποία αφορά και το προηγούµενο ση-
µείο που ανέφερα. 

Το τέταρτο σηµείο έχει σχέση µε το Τεχνικό Επιµελητήριο και
την ανάθεση σε αυτό των µελετών για το ειδικό χωρικό σχέδιο
του Ματιού. Εδώ γίνονται δύο βελτιώσεις. Η µία βελτίωση προ-
σθέτει ότι για τις αναθέσεις κατά παρέκκλιση λαµβάνονται υπ’
όψιν και οι εξαιρετικές διατάξεις της ενωσιακής νοµοθεσίας, που
προβλέπουν τέτοιες παρεκκλίσεις που είναι απαραίτητες λόγω
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ανωτέρας βίας. Το προσθέτουµε και αυτό για να είναι σαφές τι
εννοούµε. Για ό,τι δεν καλύπτεται από αυτήν την προϋπόθεση,
προφανώς θα ακολουθηθεί το Ενωσιακό Δίκαιο. 

Το πέµπτο και τελικό σηµείο βελτίωσης είναι ότι προβλέπεται
το αυτονόητο στην πραγµατικότητα, ότι οι συµβάσεις που θα
αναθέτει το Τεχνικό Επιµελητήριο δύναται να βαρύνουν και τον
ειδικό λογαριασµό για τους πυρόπληκτους. Δεν σηµαίνει ότι κατ’
ανάγκη θα είναι από εκεί, αλλά πρέπει να είναι σαφές ότι µπορεί

και αυτός ο λογαριασµός να χρηµατοδοτήσει τις συµβάσεις,
γιατί ο λόγος ύπαρξης του ειδικού λογαριασµού προωθείται πλή-
ρως από τις συµβάσεις αυτές.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας

κ. Δηµήτριος Οικονόµου καταθέτει για τα Πρακτικά τις προανα-
φερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ένα λεπτό, κύριε

Σπίρτζη.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Κάποιες διευκρινιστικές ερωτήσεις θα

ήθελα να θέσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ξέρετε ότι αυτό δεν

προβλέπεται από τον Κανονισµό. Μη βιάζεστε. Προηγούνται
άλλοι.

Κατ’ αρχάς για την τροπολογία του κ. Τσιάρα αρχίζω ανά-
στροφα. Από το ΜέΡΑ25 δεν είναι εδώ ο κ. Γρηγοριάδης. Μήπως
ο εισηγητής θέλει να ρωτήσει κάτι τον κ. Τσιάρα;

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, είµαι η Κοινο-
βουλευτική Εκπρόσωπος για σήµερα, αλλά προς το παρόν δεν
υπάρχει κάποια ερώτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εποµένως θα ήθελα
να έρθει ένα χαρτί από τη γραµµατεία σας γιατί εµείς εδώ στα
χαρτιά µας έχουµε ότι είναι ο κ. Γρηγοριάδης. Για τυπικούς λό-
γους. Δεν υπάρχει θέµα.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν το γνώριζα. Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ πολύ.
Πάµε στην Ελληνική Λύση. Κύριε Χήτα, θέλετε να ρωτήσετε

κάτι τον κ. Τσιάρα;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωράµε στο Κοµ-

µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. 
Κύριε Καραθανασόπουλε, εσείς θέλετε τον λόγο;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ούτε εσείς. Πάµε στο

Κίνηµα Αλλαγής.
Κύριε Κατρίνη, θέλετε τον λόγο;
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε τον λόγο για

ένα, ενάµισι λεπτό, για τη διευκρινιστική ερώτηση.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, ότι εµείς στο Κίνηµα Αλλαγής έχουµε

«αλλεργία» στις εκπρόθεσµες τροπολογίες και ιδιαίτερα όταν
αυτές δεν σχετίζονται µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο. Βέβαια θα
µπορούσε κάποιος δικαιολογηµένα να πει ότι το όλο πλαίσιο για
το Μάτι έχει σχέση µε τη δικαιοσύνη, γιατί οι συγγενείς των θυµά-
των ζητούν να αποδοθεί δικαιοσύνη γι’ αυτό που έγινε στο Μάτι.

Επειδή όµως και η ευγένειά σας και το ειλικρινές του χαρα-
κτήρα σας και η δηµόσια δέσµευσή σας ότι θα φέρετε την ουσία
του νοµοθετικού πλαισίου που έχετε υπό επεξεργασία, σε µια
κανονική διαδικασία µέσα στην Εθνική Αντιπροσωπεία, νοµίζω
ότι αποτελούν εχέγγυο ώστε να δεχθούµε ως ειλικρινή την πρό-
θεσή σας, άρα να µην έχουµε πρόβληµα διαδικαστικό, θέλω να
σας ρωτήσω -αν ερµηνεύω σωστά αυτό που υπογράφετε στην
τροπολογία και είπατε και στην τοποθέτησή σας- αν προσανατο-
λίζεστε σε πλήρη αναθεώρηση του ισχύοντος πλαισίου για τη
διαµεσολάβηση, µε µια καινούργια και εντελώς διαφορετική πο-
λιτική κατεύθυνση ή απλά θα ενσωµατώσετε την απόφαση
34/2018 της Διοικητικής Ολοµέλειας του Αρείου Πάγου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα απαντήσετε συ-

νολικά, κύριε Υπουργέ. 
Η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Μαριλίζα Ξε-

νογιαννακοπούλου έχει τον λόγο για δύο λεπτά.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα εξαρχής να πω ότι θα υποστηρί-

ξουµε την τροπολογία σας, θα θέλαµε όµως να κάνουµε δύο
σχόλια.

Πρώτα από όλα, θα περιµέναµε να είχε έρθει νωρίτερα -
υπήρχε νοµοθέτηση όλο το καλοκαίρι και µε πολύ έκτακτα µέτρα
από την πλευρά της Κυβέρνησης-, καθώς σε πέντε µέρες ξεκι-
νάει το δικαστικό έτος. Κι επίσης, έχουν διαρρεύσει µια σειρά
από προθέσεις του Υπουργείου -εµείς δεν κάνουµε δίκη προθέ-
σεων, περιµένουµε φυσικά να δούµε το σχέδιο νόµου- και έχει
δηµιουργηθεί µια αναταραχή και στους δικηγορικούς συλλόγους
και στον νοµικό κόσµο. 

Η αρχή της διαµεσολάβησης είναι µια θετική αρχή, αλλά πι-
στεύουµε από την πλευρά µας ότι θα πρέπει να λάβετε υπ’ όψιν
πρώτα από όλα να µην είναι υποχρεωτική, µετά και την απόφαση
της διοικητικής ολοµέλειας του Αρείου Πάγου, αλλά να δηµιουρ-
γεί κίνητρα, φυσικά το αντίτιµο να µην είναι τέτοιο που να είναι
απαγορευτικό και να δείτε φυσικά και την αναγκαία παράσταση
των δικηγόρων. 

Πάντως θα ψηφίσουµε υπέρ της τροπολογίας.
Θα επανέλθουµε αφού δούµε και τις νοµοτεχνικές.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και κλείνουµε µε τον

κ. Μπουκώρο. Θέλετε να ρωτήσετε κάτι; Αν δεν θέλετε, εντάξει.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Απλώς να πούµε ότι συµφωνούµε.

Η πρόβλεψη για δεσµευτικές ηµεροµηνίες από το υφιστάµενο
νοµικό πλαίσιο καθιστά αναγκαία την παράταση και µας ικανο-
ποιεί βεβαίως και η δέσµευση του κυρίου Υπουργού ότι θα φέρει
νέα πρόταση νόµου µέχρι τα τέλη Νοεµβρίου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για δύο λεπτά, για να απαντήσετε στις δύο αιτιάσεις
του κ. Κατρίνη και της κ. Ξενογιαννακοπούλου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ευχα-
ριστώ και πάλι, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προσπάθησα να προκαταλάβω
το Σώµα λέγοντας κάποιες σκέψεις νωρίτερα, οι οποίες αφορούν
σε µια διαδικασία που όντως έχει δηµιουργήσει πολύ µεγάλη έν-
ταση και πολλές αντιπαραθέσεις. 

Και νοµίζω -αν πρέπει πρώτα να απαντήσω σε εσάς ως Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση-, κυρία Ξενογιαννακοπούλου, ότι έχετε την
εµπειρία της προηγούµενης περιόδου και φαντάζοµαι ότι την
έχετε πάρα πολύ καλά. Υπήρξαν δύο νοµοθετικές πρωτοβουλίες
που κατέληξαν σε αναστολή. Άρα, ξέρετε τη δυσκολία του εγ-
χειρήµατος και βεβαίως ξέρετε πολύ καλά και τη συζήτηση η
οποία γίνεται προκειµένου να βρεθούν εναλλακτικοί τρόποι να
εκσυγχρονίσουµε τη διαδικασία στον χώρο της δικαιοσύνης.

Αυτή είναι, θα σας έλεγα, µια προσπάθεια η οποία γίνεται προ-
κειµένου να αλλάξουν κάποια δεδοµένα σε µια πάγια πραγµατι-
κότητα που γνωρίζουµε. Γι’ αυτό ή πρέπει όλοι µαζί να
κατανοήσουµε την ανάγκη της στιγµής, προκειµένου το ελληνικό
Κοινοβούλιο και κατά συνέπεια η ελληνική δικαιοσύνη και άρα
και η ελληνική πολιτεία να κάνει κάποια βήµατα, ή από την άλλη
πλευρά να µείνουµε σε µια γνωστή από το παρελθόν στείρα πο-
λιτική αντιπαράθεση, χωρίς να βλέπουµε την ουσία και χωρίς να
βλέπουµε το πραγµατικό συµφέρον του Έλληνα πολίτη στο
τέλος της ηµέρας.

Άρα, αν θέλετε να σας πω τι ακριβώς θα συµβεί -κι εδώ
απαντώ σε εσάς, κύριε Κατρίνη-, εµείς έχουµε προσπαθήσει να
συγκεράσουµε όλες τις τάσεις. Θα έρθει στην ουσία ένα και-
νούργιο νοµοσχέδιο που αφορά στη διαµεσολάβηση, το οποίο
βεβαίως έχει τη βάση του στις προηγούµενες νοµοθετικές πρω-
τοβουλίες. Εγώ θέλω να είµαι απολύτως ειλικρινής. Και βεβαίως,
η πλειοψηφία των ίδιων ανθρώπων που είχε εργαστεί στο παρελ-
θόν συµµετείχαν και στη διαµόρφωση του σηµερινού νοµοσχε-
δίου. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Δεν είµαι της άποψης ότι µπορεί κάποιος να καταργεί µε έναν
αυτόµατο τρόπο ό,τι έχει προηγηθεί ως δουλειά και ως προσπά-
θεια στο κοµµάτι της νοµοθέτησης, όταν, επαναλαµβάνω, µιλάµε
για µια προσπάθεια που αφορά στο σύνολο της ελληνικής κοινω-
νίας και βεβαίως, στην εξέλιξη του δικαιικού µας συστήµατος.
Αυτή είναι µια παραδοχή στην οποία τουλάχιστον πρέπει να συµ-
φωνήσουµε όλοι, αν τουλάχιστον η κοινή λογική είναι αυτή η οποία
εµφορεί οποιαδήποτε σκέψη µας και οποιαδήποτε πρωτοβουλία
µας. 

Από εκεί και πέρα, για να είµαι ξεκάθαρος απέναντί σας, θα
σας πω ότι µε πολύ µεγάλη ευκολία θα µπορούσα να φέρω µια
τροπολογία µε τη διαδικασία του επείγοντος, που υπάρχει, µιας
και η δέσµευση της προηγούµενης κυβέρνησης ήταν ηµερολο-
γιακά η 15η-16η Σεπτεµβρίου. Προτιµώ όµως να υπάρχει µια κα-
νονική διαδικασία στην Ολοµέλεια του ελληνικού Κοινοβουλίου,
να ακουστούν όλες οι απόψεις, να καταλήξουµε στο καλύτερο
δυνατό νοµοθέτηµα. Γι’ αυτόν τον λόγο και έρχεται αυτή η τρο-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΣΤ’ - 11 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2019 2455



πολογία µε τον τρόπο που έρχεται τώρα.
Βεβαίως, λάβετε υπ’ όψιν σας ότι αυτές τις ηµέρες και λόγω

της Διεθνούς Έκθεσης Θεσσαλονίκης δεν υπήρχε έντονη νοµο-
θετική δραστηριότητα, κύριε Πρόεδρε, -το γνωρίζετε αυτό- και
πρέπει να κατανοήσετε ότι µόνο γι’ αυτόν τον λόγο έρχεται ως
τροπολογία, κύριε Κατρίνη. Άρα, αυτή είναι η λογική.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Νοµίζω ότι
ήταν πλήρης η απάντηση.

Πριν προχωρήσουµε τώρα στον επόµενο ειδικό αγορητή, τον
λόγο έχετε εσείς, κύριε Σπίρτζη, όχι για τοποθέτηση -το κόλπο
το συνδικαλιστικό του ΤΕΕ- αλλά για διευκρίνιση απευθυνόµενος
στον κ. Οικονόµου.

Ορίστε, λοιπόν, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Είναι µία πενταετία που έχω αποµα-

κρυνθεί από εκεί, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι σωστό αυτό που είπατε στην πρώτη σας

παρατήρηση, αλλά δεν διευκρινίζετε για τον προσυµβατικό
έλεγχο που ανέφερε και η Πρόεδρος του Ελεγκτικού Συνεδρίου,
που είναι πολύ σηµαντικό. Δηλαδή, δεν µπορεί ούτε η ΑΜΚΕ…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Θα το δείτε στην νοµοτεχνική…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Θα τη δούµε. 
Το δεύτερο που λέτε είναι για λόγους ανωτέρας βίας. Όµως,

στην έκθεση που έστειλε η ΕΑΑΔΗΣΥ έχει έγκριση και για περι-
πτώσεις που αφορούν τις συγκεκριµένες πυρκαγιές. Να σας ανα-
φέρω τρεις. Η µία αφορά την αποµάκρυνση στοιχείων αµιάντου.
Ενέκρινε η ΕΑΑΔΗΣΥ τη γρήγορη διαδικασία µε τον νόµο των δη-
µόσιων συµβάσεων. Η δεύτερη ήταν γι’ αυτό που είπα για το Γε-
ωγραφικό Πληροφοριακό Σύστηµα για τη µελέτη για το Μάτι. Η
τρίτη ήταν για τα αντιδιαβρωτικά-αντιπληµµυρικά έργα στον
Δήµο Μεγαρέων.

Άρα είµαστε υποχρεωµένοι από τον νόµο, ακόµη και για λό-
γους ανωτέρας βίας, έκτακτης ανάγκης, κ.λπ., να ρωτάµε την
ΕΑΑΔΗΣΥ και ό,τι δεν εµπίπτει πάει στην άλλη διάταξη, πόσω
µάλλον η νοµοθέτηση. Αυτό το λέω γιατί πραγµατικά θέλουµε να
προχωρήσει αυτή η προσπάθεια. Θα κολλήσει, διότι µετά θα πάει
στο Ελεγκτικό Συνέδριο να εξετάσει, για παράδειγµα, τη µελέτη
του ειδικού χωρικού από το ΤΕΕ και θα πει «Ποιοι είναι οι λόγοι
ανωτέρας βίας για το ειδικό χωρικό;» και θα το απορρίψει. Το
γνωρίζετε πάρα πολύ καλά. Αλλιώς, θα το έκαναν και οι δήµοι.
Θα το έκανε και στην Ηλεία, για να κάνουν ειδικό χωρικό.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Μα, οι αποφάσεις του Ελεγκτικού Συνε-
δρίου…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Όχι. Μα, έχουν βγει τέτοιες αποφάσεις
του Ελεγκτικού Συνεδρίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Σπίρτζη, τώρα
κάνετε τοποθέτηση. Αυτά µπορείτε να τα πείτε στη δευτερολογία
σας. Σας έδωσα τον λόγο για διευκρινιστική ερώτηση.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Όχι, η ερώτηση…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, αλλά δεν άκουσα

εγώ καµµία ερώτηση. Τοποθέτηση άκουσα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Ωραία. Την κατάλαβε ο Υπουργός την

ερώτηση. Η ερώτηση είναι αν µε αυτή τη διάταξη τεκµηριώνεται
το ειδικό χωρικό και προχωρά έτσι για λόγους ανωτέρας βίας ή
αν οι υπόλοιπες µελέτες ή οι εργασίες που πρέπει να γίνουν από
την ΑΜΚΕ, µέσα από το πλαίσιο και τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις
που φέρνει η Κυβέρνηση, καλύπτουν τις παρατηρήσεις της ΕΑΑ-
ΔΗΣΥ και του Ελεγκτικού Συνεδρίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μάλιστα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα απαντήσει ο

Υπουργός κ. Χατζηδάκης που ζητά τον λόγο.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να µιλήσω και
µετά. Απλώς, θα το κάνω τώρα, για να µη δηµιουργούνται εντυ-
πώσεις.

Κύριε Σπίρτζη, αναφερόµενος σ’ αυτά που είπατε, θα µου
φανεί πολύ παράξενο αν στο τέλος δεν υπερψηφίσετε αυτό το
νοµοσχέδιο, για τους εξής λόγους: Πρώτον, λαµβάνουµε υπ’

όψιν απολύτως τις παρατηρήσεις που Ελεγκτικού Συνεδρίου. Ο
προληπτικός έλεγχος έχει καταργηθεί, αλλά παραµένει και εδώ
ο προσυµβατικός έλεγχος και ο κατασταλτικός έλεγχος. Επίσης,
έχουµε κάνει δεκτή την παρατήρηση της Προέδρου του Ελεγκτι-
κού Συνεδρίου, έτσι ώστε το µέλος του Ελεγκτικού Συνεδρίου να
µη συµµετέχει πλέον στην επιτροπή. Αυτό διορθώνεται µε τη νο-
µοτεχνική βελτίωση. 

Πάει, λοιπόν, το θέµα του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Υποθέτω ότι
συµφωνούµε απολύτως. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ)

Έρχοµαι στο θέµα της Ενιαίας Ανεξάρτητης Αρχής για τις δη-
µόσιες συµβάσεις. Το ξέρετε το θέµα, γιατί κι εσείς το χειριστή-
κατε. Κι εγώ το χειρίστηκα, καθώς δύο χρόνια ήµουν αρµόδιος
Υπουργός. Έχω εδώ τον νόµο για τις δηµόσιες συµβάσεις.
Άρθρο 2, παράγραφος 2 δδ, «Οι αποφάσεις των αναθετουσών
αρχών που αφορούν την προσφυγή στη διαδικασία διαπραγµά-
τευσης για την ανάθεση δηµοσίων συµβάσεων, σύµφωνα µε την
περίπτωση β’ της παραγράφου 2 του άρθρου 26 και τα άρθρα
32 και 269…» -τέλος πάντων- «…εξαιρουµένων των περιπτώσεων
ανωτέρας βίας εκδίδονται µετά από σύµφωνη γνώµη της αρχής».

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Αυτό λέω.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Άρα -και επικαλούµαι τα νοµικά της κ. Ξενογιαν-
νακόπουλου- αφού υπάρχει περίπτωση ανωτέρας βίας, δεν χρει-
άζεται η αρχή να γνωµοδοτήσει. Αυτό λέει ο νόµος. Διαβάστε τον
νόµο. Τι να κάνουµε τώρα; Τα ελληνικά µου είναι στο ίδιο επίπεδο
µε το δικό σας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Μα, για όνοµα του Θεού!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Αυτά, κύριε Σπίρτζη! Αυτά! Λέω ξανά ότι θα πα-
ραξενευτώ πάρα πολύ εάν δεν ψηφίσετε αυτό το νοµοσχέδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κ. Βι-
λιάρδος από την Ελληνική Λύση.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από όλα θέλουµε ως Ελ-

ληνική Λύση να εκφράσουµε τη βαθιά θλίψη µας για τα θύµατα
στο Μάτι, τα συλλυπητήριά µας στους συγγενείς τους και τον
αποτροπιασµό µας για τα ανεπανόρθωτα λάθη που έγιναν κατά
την αντιµετώπιση της φονικής πυρκαγιάς, να εκφράσουµε επίσης
τη ντροπή µας ως πολίτες της χώρας για το «συγγνώµη» που δεν
ειπώθηκε από τους κυβερνώντες εκείνη την εποχή, αφού ενδια-
φέρθηκαν µόνο για την επικοινωνιακή διαχείριση της κρίσης και
για την προστασία της πολιτικής τους εικόνας.

Περαιτέρω, στην πρώτη οµιλία µας στην επιτροπή τοποθετη-
θήκαµε στο άρθρο 1 του νοµοσχεδίου τονίζοντας, µεταξύ άλλων,
πως δεν αναφέρεται πουθενά η συντήρηση του υφιστάµενου
υδροδοτικού δικτύου πυρόσβεσης της περιοχής. Σηµειώσαµε δε
πως οι πυροσβεστικοί κρουνοί, όπου υπήρχαν τότε, δεν λειτουρ-
γούσαν επειδή δεν είχαν ποτέ συντηρηθεί. Τέλος, επιστήσαµε
την προσοχή στο ότι δεν γίνεται πουθενά αναφορά σε προλη-
πτικά µέτρα προστασίας όσον αφορά συγκεκριµένα στοιχεία της. 

Τοποθετηθήκαµε επιπλέον στο άρθρο 2 σχετικά µε τη σύ-
σταση µιας αστικής µη κερδοσκοπικής εταιρείας, που ουσιαστικά
υποκαθιστά τους θεσµικούς φορείς της πολιτείας. Αναφέραµε
πολλές ενστάσεις µας, µεταξύ άλλων σε σχέση µε το καταστα-
τικό της, καθώς επίσης και µε τις ασάφειες που υπάρχουν.

Στη δεύτερη οµιλία µας, τώρα, στην επιτροπή τονίσαµε πως
τα 38 εκατοµµύρια ευρώ που έχει στη διάθεσή του το «Μάτι
Ξανά» -31 εκατοµµύρια έχουν αποµείνει- δεν πρόκειται να καλύ-
ψουν τις ανάγκες. Για να το τεκµηριώσουµε πήραµε ως παρά-
δειγµα τις πυρκαγιές στην Ηλεία, όπου συγκεντρώθηκαν 215
εκατοµµύρια ευρώ µε τους τόκους τους στο γνωστό ως «ταµείο
Μολυβιάτη», ενώ δαπανήθηκαν 97 εκατοµµύρια, σύµφωνα µε δη-
λώσεις του κ. Στουρνάρα, επειδή η τότε κυβέρνηση προφανώς
δεν έκανε σωστά τη δουλειά της. 

Τα 118 εκατοµµύρια, δε, που απέµειναν οδηγήθηκαν δυστυ-
χώς στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων το 2012, για να χρη-
µατοδοτηθούν συναφή έργα. Μεγάλο µέρος τους δόθηκε,
σύµφωνα µε το πόρισµα που συντάχθηκε το 2013 από την Ειδική
Μόνιµη Επιτροπή Προστασίας Περιβάλλοντος, για έργα οδοποι-
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ΐας ανά την Πελοπόννησο, για αντιπληµµυρικά, για γέφυρες και
ούτω καθεξής, µε αποτέλεσµα πολλά δηµοσιεύµατα να γράφουν
χαριτολογώντας πως το «ταµείο Μολυβιάτη» της Νέας Δηµοκρα-
τίας κατέληξε να γίνει λάµπες και δρόµοι. Τονίσαµε λοιπόν πως
δεν πρέπει να επαναληφθεί κάτι τέτοιο.

Σχετικά µε τις αδικίες στην Ηλεία, που δεν πρέπει να συµβούν
ξανά, σύµφωνα µε το πόρισµα, ο τραγικός Δήµος Ζαχάρως-Φι-
γαλείας, που υπέστη τις µεγαλύτερες ανθρώπινες απώλειες και
ζηµιές, καθώς επίσης και ο Δήµος Ανδρίτσαινας-Κρεστένων δεν
έχουν λάβει παρά ελάχιστα κονδύλια, ενώ ο πληθυσµός τους µει-
ώθηκε κατά 41,9% και 35,2% αντίστοιχα. Γενικότερα, ο πληθυ-
σµός σε ολόκληρη την περιοχή την εγκατέλειψε και
αστικοποιήθηκε. Εύλογα, αφού, όπως αναφέρει το πόρισµα, δεν
υπήρξαν δράσεις για τη στήριξη της τοπικής οικονοµίας που
επλήγη, κάτι που δεν πρέπει να συµβεί ξανά στο Μάτι. 

Πρόβληµα επίσης εντοπίστηκε στον συντονισµό των υπηρε-
σιών των Υπουργείων, των ΟΤΑ και των Περιφερειών, επίσης των
δασικών υπηρεσιών, της οδοποιΐας, της Πολεοδοµίας κ.λπ., κάτι
που φαίνεται στη σελίδα 124 του πορίσµατος.

Σε κάποιες περιπτώσεις δεν είχαν επισκευαστεί οι δρόµοι ή
δεν εξυπηρετούνται από το ΚΤΕΛ λόγω µικρής κίνησης, µε απο-
τέλεσµα να µην µπορούν να πηγαίνουν τα παιδιά στο σχολείο τον
χειµώνα. 

Υπήρχε βέβαια πρόταση για τη συγκρότηση ενός ενιαίου
φορέα συντονισµού, αλλά δεν εφαρµόστηκε ποτέ. Αναφέρεται
στον παρόντα νόµο για το Μάτι πως τον συντονισµό θα τον ανα-
λαµβάνει η Υφυπουργός στο γραφείο του Πρωθυπουργού, αλλά
δεν περιγράφεται το πώς στο άρθρο 34β.

Τέλος, η έκταση των αναγκών και της αναποτελεσµατικότητας
στην περίπτωση της Ηλείας υπογραµµίζεται από το γεγονός ότι
εκτός από το αµαρτωλό «ταµείο Μολυβιάτη» της Νέας Δηµοκρα-
τίας, διατέθηκαν δεκάδες εκατοµµύρια ευρώ για αναδάσωση
µέσω του προγράµµατος «Αλέξανδρος Μπαλτατζής» του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης, µε περιορισµένη όµως επιτυχία,
όπως τουλάχιστον αναφέρει το πόρισµα. 

Περαιτέρω, γιατί, αλήθεια, επιλέξαµε τη σύγκριση µε την
Ηλεία; Απλούστατα επειδή οι οµοιότητες είναι αρκετές. Ειδικό-
τερα, εκτός του ότι ήταν µία σχετικά ανάλογα µεγάλη κατα-
στροφή, αν και µε λιγότερα ανθρώπινα θύµατα, στην Ειδική
Μόνιµη Επιτροπή Προστασίας Περιβάλλοντος συµµετείχε ο κ.
Μητσοτάκης, ενώ ήταν επιπλέον επικεφαλής της αυτοψίας το
2008. 

Στη σελίδα 133 του πορίσµατος αναφέρονται τα εξής στις µε-
τρήσεις του Γεωπονικού Πανεπιστηµίου Αθηνών σε καµένα της
περιοχής. Η διαφορά µεταξύ καµένων και άκαυτων, παρ’ όλο που
ήταν δίπλα-δίπλα, έφτανε στους 20,8 βαθµούς Κελσίου, ενώ η
θερµοκρασία στην καµένη έκταση σε ιδιαίτερα θερµές ηµέρες
του θέρους έφτασε στους 59,2 βαθµούς Κελσίου υπό σκιά. Ανα-
φέρεστε στην περιοχή της Αµαλιάδας. Αν την είχε διαβάσει ο κ.
Μητσοτάκης –και ελπίζουµε να το κάνει τώρα η Κυβέρνησή του,
που φαίνεται πως συµφωνεί µε την Ευρωπαϊκή Ένωση σε σχέση
γενικότερα µε την κλιµατική αλλαγή, µε την προστασία του πε-
ριβάλλοντος, µε την πράσινη ανάπτυξη, µε το κλείσιµο των λιγνι-
τικών µονάδων της ΔΕΗ κ.λπ.- δεν θα υποστήριζε έργα
τσιµεντοποίησης όπως το Ελληνικό ή τη µεταφορά του αεροδρο-
µίου του Ηρακλείου στο Καστέλλι, ούτε θα έδινε άδεια στην «EL-
DORADO GOLD» στις Σκουριές, µε τις περιβαλλοντικές
καταστροφές που προβλέπονται, µε αποτέλεσµα να κερδίσουν
οι µέτοχοί της 1 δισεκατοµµύριο ευρώ σε χρηµατιστηριακή αξία
από τις 23 Μαΐου του 2019, όταν φάνηκε πως η Νέα Δηµοκρατία
θα κέρδιζε πανηγυρικά τις εκλογές. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τουλάχιστον, δεν θα λοιδορούσε όσους εκφράζουν βάσιµες
ανησυχίες σχετικά µε την περιβαλλοντική επιβάρυνση, καθώς
επίσης και µε την αλλαγή του µικροκλίµατος των περιοχών. 

Η δεύτερη οµοιότητα αφορά τον κ. Χατζηδάκη, ο οποίος ήταν
ο τότε Υπουργός Ανάπτυξης που συνυπέγραψε το 2012 την εκ-

καθάριση του «ταµείου Μολυβιάτη» και τη µεταφορά των χρηµά-
των του στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Μένει, λοιπόν,
να δούµε εάν στο Μάτι ο κ. Χατζηδάκης θα ενεργήσει ανάλογα
µε τότε. Αν µη τι άλλο, δεν θα ήταν η µοναδική περίπτωση µιας
τέτοιας «µεταρρύθµισης». Θυµίζουµε ότι ο κ. Χατζηδάκης ήταν
Υπουργός όταν έπαψε να υπάρχει η «ΟΛΥΜΠΙΑΚΗ» το 2009. Εν
πρώτοις επέλεξε να τη διαµελίσει λόγω των ζηµιών της αντί να
την εξυγιάνει σε πτήσεις, τεχνική βάση και υπηρεσίες εδάφους,
όπως ακριβώς συµβαίνει σήµερα µε τη ΔΕΗ σε δίκτυα µεταφο-
ράς, δίκτυο διανοµής, πελάτες, παραγωγή. 

Τότε, µετά από έλλειψη ενδιαφέροντος αγοραστών για την
«ΟΛΥΜΠΙΑΚΗ», όπως θριαµβολογεί πως συµβαίνει σήµερα µε τη
ΔΕΗ ο κ. Χατζηδάκης, απαξιώνοντάς την όπου και όπως µπορεί,
η εταιρεία παραχωρήθηκε στον ιδιωτικό τοµέα µε συνοπτικές
διαδικασίες. Έτσι γεννήθηκε η «AEGEAN», στη θέση της, µε
τζίρο σήµερα 1,9 δισεκατοµµύριο ευρώ το 2018, µε κέρδη µετά
από φόρους 67,9 εκατοµµύρια ευρώ και µε δεκατέσσερα εκα-
τοµµύρια επιβάτες, όπως φαίνεται στην ιστοσελίδα της. 

Με τα ΕΛΠΕ βέβαια, που είναι εξαιρετικά κερδοφόρα, δεν νο-
µίζουµε ότι θα έχει τέτοιες δυνατότητες, παρά το ότι άλλαξε την
επιτυχηµένη διοίκησή τους µε την αποτυχηµένη προηγούµενη,
ούτε µε την κερδοφόρα ΔΕΠΑ, που θέλει επίσης να ξεπουλήσει
ο κ. Χατζηδάκης, σα να έχει βάλει ως στόχο του την εκποίηση
όλων των ενεργειακών επιχειρήσεων της Ελλάδας, κάτι που καµ-
µία χώρα στον πλανήτη δεν θα έκανε, πόσω µάλλον η Ελλάδα, η
οποία διαθέτει ενεργειακά αποθέµατα και είναι χώρα µελλοντι-
κής διέλευσης ενεργειακών αγωγών.

Συνεχίζοντας στο Μάτι ξανά αναφέραµε πως τα χρήµατα που
έχει στη διάθεσή της η επιτροπή -τα 38 εκατοµµύρια ευρώ- µπο-
ρεί να ακούγονται πολλά, αλλά δυστυχώς δεν είναι. Μέρος από
τις ζηµίες, βέβαια, θα καλυφθεί από το κράτος, όπως οι αποζη-
µιώσεις για τους νεκρούς και για τους τραυµατίες, η βελτίωση
του οδικού δικτύου, η κατασκευή σχολείων και λοιπά, αλλά το
κόστος είναι πολύ µεγάλο, ενώ αφορά ενδεικτικά τα εξής: Πρώ-
τον, υπάρχουν εκατόν δύο νεκροί, ενώ έχει κατατεθεί ήδη αγωγή
για έναν νεκρό όπου διεκδικούνται 1,5 εκατοµµύριο ευρώ. Για τις
αποζηµιώσεις της Ηλείας –τριάντα έξι θάνατοι τότε- επιδικάστη-
καν περίπου 150.000 ευρώ ανά θύµα, έχουν κατατεθεί είκοσι
επτά αγωγές και το ελληνικό δηµόσιο καθυστερεί να πληρώσει
µε εφέσεις. Ντροπή! 

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεύτερον, οι τραυµατίες είναι εκατόν σαράντα οκτώ. Οι ανάγ-
κες τους καλύπτονται µεν από το κράτος, αλλά δεν ξέρει κανείς
τι άλλο θα µπορούσαν να διεκδικήσουν. Οφείλουµε να τονίσουµε
εδώ πως στη Νέα Υόρκη ακόµη αποζηµιώνονται κάτοικοι και δια-
σώστες για την έκθεσή τους σε ρύπους µετά την πτώση των δί-
δυµων πύργων και τις συνέπειές τους στην υγεία τους.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Σήµερα είναι και η επέτειος.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Σωστά, ακριβώς.
Ελπίζουµε να µη δηµιουργηθούν προβλήµατα εδώ από τους

ρύπους της πυρκαγιάς, για παράδειγµα από το βενζόλιο ή τον
αµίαντο στο έδαφος, στην ατµόσφαιρα και στα υπόγεια ύδατα.
Είναι πάντως έγκληµα το ότι το κράτος επέτρεψε στους πολίτες
να περιφέρονται στο Μάτι µετά την πυρκαγιά και να καθαρίζουν,
ενώ υπήρχαν προειδοποιήσεις εκ µέρους των ειδικών. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τρίτον, από τα συνολικά εξίµισι χιλιάδες σπίτια, τα δυόµισι χι-
λιάδες κάηκαν και τα τέσσερις χιλιάδες έχουν σοβαρές ζηµίες.
Οι ασφαλιστικές εταιρείες έχουν ήδη πληρώσει πάνω από 30
εκατοµµύρια ευρώ για ζηµιές σε κτήρια που ήταν ασφαλισµένα,
µε µέση αποζηµίωση 41.000 ευρώ. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-
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θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εποµένως, οι ανάγκες για αποζηµιώσεις είναι πιθανότατα έξι
έως επτά φορές υψηλότερες. Εάν δε υπολογιστεί ένας µέσος
όρος 100 χιλιάδων ευρώ για δυόµισι χιλιάδες καµένα σπίτια και
40.000 ευρώ για τέσσερις χιλιάδες σπίτια µε ζηµιές τότε οι απο-
ζηµιώσεις µπορεί να φτάσουν στα 400 εκατοµµύρια ευρώ. Ήδη
η συνδροµή που εξήγγειλε το Υπουργείο είναι 500 ευρώ ανά τε-
τραγωνικό έως 75.000 ευρώ, ενώ αναµένεται να υποβληθούν
τρεισήµισι χιλιάδες αιτήσεις. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τέταρτον, το κόστος ανοικοδόµησης κτηρίων του δηµοσίου
δεν είναι καθόλου χαµηλό. Για παράδειγµα, ένα σχολείο κοστίζει
περίπου 500.000 ευρώ, ένα µεγάλο πολιτιστικό κέντρο µπορεί να
υπερβεί τα 20 εκατοµµύρια ευρώ, ένα δηµαρχείο τα 21 εκατοµ-
µύρια ευρώ κ.λπ..

Πέµπτον, θα χρειαστούν βελτιώσεις και ανακατασκευές των
υποδοµών, δασοπυρόσβεση, αντιπληµµυρικά και πολλά άλλα
έργα που έχουν σηµαντικότατο κόστος. Σε αυτές τις ζηµιές θα
πρέπει να συµπεριλάβουµε το ενδεχόµενο κακοδιαχείρισης που
θα µειώσει τα ποσά. Κακοδιαχείριση δεν υπάρχει µόνο στην Ελ-
λάδα, αλλά υπάρχει παντού, ενώ έχει βρεθεί σε όλες τις χώρες
που δηµιουργήθηκαν τέτοιου είδους καταστροφές. 

Εκτός αυτού, τα διαθέσιµα ποσά θα µειωθούν λόγω των λει-
τουργικών εξόδων της εταιρείας. Είναι δύσκολο βέβαια να καθο-
ριστούν, αφού προβλέπεται ότι θα χρησιµοποιούνται εθελοντές
σύµβουλοι µόνο µε την καταβολή οδοιπορικών - άρθρο 33Δ-,
χωρίς όµως να διευκρινίζεται τι θα καλύπτεται και ποιος θα το
ελέγχει.

Να σηµειώσουµε εδώ ότι η εταιρεία θα επιχορηγείται µεν επί-
σης από τη συνδροµή στελεχών του δηµοσίου στο -άρθρο 31Α-
, αλλά η συµβολή αυτή δεν ποσοτικοποιείται στην Έκθεση του
Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους.

Κλείνοντας, χωρίς να επεκταθούµε σε άλλες λεπτοµέρειες,
υπάρχουν πάρα πολλά που πρέπει να προσεχθούν και τα οποία
δεν αναφέρονται στο νοµοσχέδιο -που κατά τη γνώµη µας είναι
πολύ πρόχειρο- ενώ έχουµε πάρα πολλές επιφυλάξεις και στα
δύο του µέρη.

Αν και έχει καλό σκοπό, νοµίζουµε ότι είναι ανεπαρκές και µε
αβέβαια αποτελέσµατα. Εν τούτοις, οι εργασίες στο Μάτι πρέπει
να δροµολογηθούν άµεσα µε έναν, όµως, πιο διάφανο και πιο
αποτελεσµατικό τρόπο, κυρίως για τους ιδιοκτήτες και για τους
κατοίκους της περιοχής.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Βιλιάρδο.

Θα ήθελα να πω το εξής: Τώρα θα µιλήσει ο κ. Λογιάδης εκ
µέρους του ΜέΡΑ25. Αµέσως µετά θα δώσω τον λόγο στον κ.
Κοντοζαµάνη, Υφυπουργό Υγείας για µία πεντάλεπτη παρέµβαση
και αµέσως µετά στον πρώην πρόεδρο της Βουλής, τον κ. Βού-
τση, που ζήτησε τον λόγο. Ύστερα να συνεννοηθούµε πότε θέλει
να µιλήσει ο Υπουργός, κ. Χατζηδάκης και µετά ξεκινάµε µε τους
οµιλητές. Κάποια στιγµή θα µιλήσει και ο κ. Βελόπουλος, ο Πρό-
εδρος της Ελληνικής Λύσης. Με τους οµιλητές προτείνω, µετά
τον κ. Σκουρολιάκο, καθώς είναι οµιλητές µόνο της Νέας Δηµο-
κρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ, να έχουµε µία εναλλαγή µεταξύ τους,
δηλαδή να µιλάει ένας από τη Νέα Δηµοκρατία, ένας από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ κ.λπ.. Στο τέλος, βέβαια, θα µείνουν έξι οµιλητές µόνο του
ΣΥΡΙΖΑ, αλλά φαντάζοµαι ότι κάπου εκεί θα µπουν και οι Κοινο-
βουλευτικοί Εκπρόσωποι…

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Δεν χρειάζεται να µιλήσουν στο τέλος οι
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Όχι, όποτε θέλουν θα µι-
λήσουν. Δεν το συζητάω. Λέω απλά ότι κάποιοι µπορεί να το σπά-
σουν και να µιλήσουν στο τέλος, αλλά δεν πειράζει και να

µιλήσουν και έξι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν είναι
κάτι το τροµερό. 

Ωραία, οπότε µπορούµε να συνεννοηθούµε γι’ αυτό.
Οπότε τώρα, κύριε Λογιάδη, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε

λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε τρεις συνεδριάσεις
της Μόνιµης Επιτροπής Παραγωγής και Εµπορίου αναλύσαµε
και αναπτύξαµε διεξοδικά τα θέµατα αυτά σχετικά µε το Μάτι.
Για πρώτη φορά προσκαλέσαµε στη Βουλή των Ελλήνων τοπι-
κούς φορείς και θεσµούς, για να ακούσουµε τη γνώµη τους και
τις προτάσεις τους. Αυτή η διαδικασία αναδεικνύει την ποιότητα
της Βουλής µας.

Κυρίες και κύριοι, καταστροφές, πυρκαγιές, πληµµύρες, σει-
σµοί, θα γίνονται δυστυχώς πάντοτε. Ένας λόγος παραπάνω
τώρα λόγω της παγκόσµιας κλιµατικής αλλαγής, που και ως
ΜέΡΑ25 έχουµε αναδείξει και θέσει σε απόλυτη προτεραιότητα,
καθώς ο στόχος µας είναι η προστασία του απειλούµενου περι-
βάλλοντός µας. Οφείλουµε να έχουµε θεσµοθετηµένες συγκε-
κριµένες διαδικασίες, ένα ολοκληρωµένο πλάνο πολιτικής
προστασίας που θα εφαρµόζεται κάθε φορά όταν έχουµε να αν-
τιµετωπίσουµε τέτοιες καταστάσεις απειλής και καταστροφής,
ένα εγχειρίδιο το οποίο θα ορίζει ποιος, πότε κάνει τι και πώς.
Πρέπει να υπάρχει ακριβής καθορισµός αρµοδιοτήτων, γρήγορα
αντιµετώπιση, άµεση βοήθεια και αποζηµίωση των πληγέντων,
αποκατάσταση του περιβάλλοντος. Η πρόληψη πρέπει να είναι
πάντα η προτεραιότητά µας, οι υπηρεσίες να είναι ενηµερωµέ-
νες, καλά εκπαιδευµένες, άρτια εξοπλισµένες µε κάθε δυνατό
µέσο στη διάθεσή τους για την καλύτερη αντιµετώπιση αυτών
των φαινοµένων και τον βέλτιστο τρόπο αντιµετώπισής τους. Οι
υποδοµές µας πρέπει να είναι σύγχρονες, να υπάρχουν σωστοί
δρόµοι, αντιπληµµυρικά έργα και προσβάσεις παντού. Να υπάρ-
χει, επίσης, µέριµνα για τους συνανθρώπους µας οι οποίοι είτε
λόγω υγείας είτε λόγω ειδικών αναγκών κινούνται µε αµαξίδια. 

Με την ευκαιρία αυτή, της καταστροφής στο Μάτι, θα ανα-
φέρω περαιτέρω εν τάχει µερικά δίκαια και αυτονόητα αιτήµατα
που υπάρχουν για την καλύτερη αντιµετώπιση αυτών των δύσκο-
λων καταστάσεων: Τα µέσα που διαθέτουµε, παραδείγµατος
χάριν πυροσβεστικά οχήµατα, να µην είναι παλιά, η κατανοµή του
προσωπικού και η εκπαίδευσή τους να µην είναι ελλιπής, ο σχε-
διασµός και ο συντονισµός µε την τοπική αυτοδιοίκηση να είναι
αποτελεσµατικός.

Και ερωτώ: Φταίνε πράγµατι οι δέκα αξιωµατικοί πυροσβέστες
που διώκονται σήµερα για την πυρκαγιά στο Μάτι;

Επίσης, πάρα πολλές φορές συµβαίνει το εξής φαινόµενο µε
τους δασοπυροσβέστες, αλλά και µε άλλες δυνάµεις ασφαλείας:
Το καλοκαίρι πολλοί τουρίστες επισκέπτονται την Ελλάδα και την
Κρήτη απ’ όπου είµαι. Πολλοί πάνε για πεζοπορία, όχι οργανω-
µένα άλλα ατοµικά, στην καταπληκτική µας φύση και πολλές
φορές χάνονται, πραγµατικά λόγω της οµορφιάς της φύσης µας.
Και τότε πολλές δυνάµεις είναι αναγκασµένες να εµπλακούν, οι
οποίες αποσπώνται από το πραγµατικό τους έργο, αυτό της πυ-
ροπροστασίας. Οι ενέργειες αυτές έχουν επίσης, µεγάλο οικο-
νοµικό κόστος για την ελληνική κοινωνία, διότι η πολιτεία µας δεν
έχει θεσµοθετήσει ακόµη µία λίστα κόστους τέτοιων ενεργειών,
όπως κάνουν όλες οι άλλες χώρες. Πρότασή µας είναι να θεσµο-
θετηθεί µία τέτοια λίστα κόστους από την πολιτεία. Πόσο κοστίζει
κάθε ώρα ατόµου των µονάδων ασφαλείας που ψάχνει τον άν-
θρωπο που έχει χαθεί; Πόσο κοστίζει το νοσοκοµειακό που θα
πρέπει να πάει; Πόσο κοστίζει το ελικόπτερο που θα πρέπει να
πετάξει;

Τώρα επί των άρθρων δεν διαφωνεί κανείς µας εδώ ότι είναι
άµεση και επιτακτική ανάγκη να ανακουφιστούν οι πληγέντες και
να αποκατασταθεί η περιοχή. Στο άρθρο 1 ασφαλώς συµφω-
νούµε επί της αρχής. Πρέπει να αξιοποιηθούν άµεσα οι διαθέσι-
µοι πόροι και τα κεφάλαια. Στο άρθρο 1 παράγραφος 1 ορίζεται
η άµεση αποµάκρυνση αποβλήτων και κάθε εν γένει επικίνδυνου
υλικού. Συµφωνούµε, αλλά δεν νοµοθετεί όµως -και αποτελεί για
µας, ως ΜέΡΑ25, παράλειψη την οποία αναδεικνύουµε- το πώς
θα πάνε και πώς θα αξιοποιηθούν αυτά τα υλικά. Αυτή η ουσιώ-
δης παράλειψη είναι εντελώς αντιφατική µε το πνεύµα της εν
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λόγω ΠΝΠ για την προστασία του περιβάλλοντος. Πού θα πάνε
τα σκουπίδια, τα καµένα υλικά; Πώς θα καταστραφούν και µε
ποιες διαδικασίες θα καούν; Τα σκουπίδια αυτά χρησιµεύουν ως
καύσιµο, παραδείγµατος χάριν στην τσιµεντοβιοµηχανία, όντας
πολύ φθηνή πρώτη ύλη για την παραγωγή τσιµέντου.

Και εδώ θα ήθελα να τονίσω τι έγινε πρόσφατα στο Βόλο. Πλη-
ροφορήθηκε το ΜέΡΑ25 ότι έχει παρατηρηθεί έντονη οσµή πλα-
στικού και καµένου σιδήρου στην ατµόσφαιρα της πόλης, κυρίως
κατά τις πρωινές ώρες και ότι στο Βόλο κατατέθηκαν την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα µηνύσεις από τον Ιατρικό Σύλλογο και διά-
φορους άλλους φορείς. Αυτά τα σκουπίδια RDF, όπως λέγονται,
Refuse-Derived Fuel, είναι καύσιµο που παράγεται από διάφο-
ρους τύπους στερεών σκουπιδιών και µπορεί να χρησιµοποιηθεί
ως καύσιµο σύµφωνα µε το Παγκόσµιο Οικονοµικό Συµβούλιο
για την αειφόρο ανάπτυξη, «World Business Council for Sustai-
nable Development», αλλά κατόπιν ειδικής επεξεργασίας τους.
Σύµφωνα µε µελέτες που αφορούν βιοµηχανίες που χρησιµοποι-
ούν ως καύσιµο σκουπίδια, στις γύρω περιοχές παρατηρείται µε-
γαλύτερη θνησιµότητα τόσο στους εργαζόµενους όσο και στους
κατοίκους.

Στο άρθρο 2, εδώ έχουµε τη σύσταση αστικής, µη κερδοσκο-
πικής εταιρείας, µε την επωνυµία «Μάτι Ξανά», που αναφέρεται
στα σχέδια δράσης για την ανάπλαση και αποκατάσταση της πε-
ριοχής και τη βελτίωση της ζωής των κατοίκων. Αυτό αναφέρει
ότι στην εταιρεία αυτή συµµετέχουν διά των εκπροσώπων τους,
εκτός των άλλων, πρόσωπα από την τοπική κοινωνία, το Ελεγ-
κτικό Συνέδριο, το Γενικό Λογιστήριο, κ.λπ..

Επίσης, αναφέρει στο τέλος ότι κάθε ζήτηµα σχετικά µε τη λει-
τουργία, τους σκοπούς, τους πόρους, την οικονοµική διαχείριση,
τη συγκρότηση της εν λόγω εταιρείας προβλέπεται να ρυθµίζεται
µε απόφαση του Πρωθυπουργού. Διερωτώµαι: Εν τέλει, όλα συγ-
κεντρώνονται στον κύριο Πρωθυπουργό; Εδώ για εµένα υπάρχει
µία µεγάλη αντίφαση, την οποία οφείλουµε να αναδείξουµε και
να τονίσουµε. Το ΜέΡΑ25 θα παρακολουθεί τις διαδικασίες για
να διασφαλίσουµε ότι δεν θα έχουµε επανάληψη του περιβόητου
ταµείου που συστήθηκε το 2007, µετά τις πυρκαγιές Ηλείας.

Και πάµε στο άρθρο 3 το οποίο προβλέπει ότι το ΤΕΕ µπορεί
να προβαίνει σε αναθέσεις κατά παρέκκλιση από τις πάγιες δια-
τάξεις της κείµενης νοµοθεσίας, που αφορούν στη διαδικασία
ανάθεσης συµβάσεως έργου υπηρεσίας ή προµήθειας. Η συγ-
κεκριµένη πρόβλεψη κατά τη γνώµη µας δεν χρήζει σχολιασµού,
αλλά µιλά από µόνη της.

Όσον αφορά το άρθρο 2, θα ήθελα να αναφέρω για το Κόκκινο
Λιµανάκι πως οι πόροι που υπάρχουν δεν πρέπει να χρησιµοποι-
ηθούν για έργα υποδοµής, αλλά αµιγώς και άµεσα, διότι έχει πε-
ράσει ήδη ένας χρόνος από τότε για τους πληγέντες. Επίσης,
κατά τη γνώµη µας, δεν µπορεί να υπάρχει ΦΠΑ 24% -παρακαλώ-
σε αυτό το σηµείο. Δεν είναι σωστό το ένα τέταρτο των διαθέσι-
µων πόρων να πηγαίνει στο κράτος. Ακόµη και µε αυτόν τον
τρόπο προσπαθούµε να ικανοποιήσουµε τους δανειστές µας που
µας επιβάλλουν δυσβάσταχτα πρωτογενή πλεονάσµατα; Ερωτώ.

Τέλος, να µην παραλείψω να ευχαριστήσω όλους εκείνους που
βοήθησαν οικονοµικά τότε µε δωρεές -ιδρύµατα, φορείς και πο-
λίτες-, αλλά και µε κάθε άλλον τρόπο εθελοντισµού, αλληλεγ-
γύης, αλτρουισµού κινδυνεύοντας οι ίδιοι και οι περιουσίες τους
για να συµπαρασταθούν στο ανθρώπινο δράµα εκείνης της ηµέ-
ρας. 

Κυρίες και κύριοι, εµείς ως ΜέΡΑ25 αναδείξαµε τις προτάσεις
µας και σε επίπεδο τοποθέτησης, αλλά και νοµοθετικά µε την κα-
τάθεση δύο τροπολογιών.

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε κι εµείς.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.

Κωνσταντίνος Χατζηδάκης για είκοσι λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, κύριες και κύριοι συνάδελφοι,
µιλώντας για το Μάτι κανένας µας δεν ξεχνάει εδώ, είµαι βέ-
βαιος, ότι πρόκειται για µία µεγάλη εθνική τραγωδία η οποία
απαιτεί στον χειρισµό των συνεπειών της την αντίστοιχη σοβα-
ρότητα από όλους µας. Είναι ευθύνη µας απέναντι στους νε-

κρούς και στους ζωντανούς, στη µνήµη των νεκρών και στην προ-
σπάθεια των ζωντανών να βρουν µια καινούργια ζωή στην πε-
ριοχή.

Θέλω να πιστεύω ότι όλη η συζήτηση θα διεξαχθεί σε αυτό το
πνεύµα.

Η Κυβέρνηση δεν κοκορεύεται γι’ αυτό το οποίο κάνει σήµερα,
για αυτό το νοµοσχέδιο το οποίο σήµερα συζητά. Θεωρεί ότι κάνει
απλώς το καθήκον της και περιµένουµε και από τους Βουλευτές
της Αντιπολίτευσης να κινηθούν στο ίδιο µήκος κύµατος. Δεν
έχουµε το αλάθητο. Δεν πιστέψαµε ποτέ ότι ήρθαµε και φέραµε
ένα νοµοσχέδιο το οποίο δεν επιδέχεται βελτιώσεων. Είµαστε εδώ
για να ακούσουµε προτάσεις, για να συζητήσουµε βελτιώσεις.
Αυτό επιδιώξαµε και µε τη συζήτηση στην επιτροπή και µε την
ακρόαση φορέων στην επιτροπή, µία διαδικασία κατά παρέκκλιση,
διότι, όπως ξέρετε, όταν πρόκειται για κύρωση πράξης νοµοθετι-
κού περιεχοµένου, δεν καλούνται φορείς για ακρόαση.

Εν πάση περιπτώσει, εµείς θεωρούµε ότι αυτό είχε µία προ-
στιθέµενη αξία. Θέλω, όµως, να σηµειώσω ότι µε εξέπληξε ως
έναν βαθµό η τοποθέτηση του εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Σπίρτζη.
Τίποτε το προσωπικό, αλλά έχω την εντύπωση ότι ο κ. Σπίρτζης
µόνο συγχαρητήρια δεν διεκδίκησε από τη Βουλή για τον χειρι-
σµό  της προηγούµενης Κυβέρνησης. Νοµίζω ότι όλοι πρέπει να
είµαστε πιο συγκρατηµένοι όταν υπάρχουν εκατόν δύο νεκροί
και ευθύνες για τους νεκρούς.

Κυρίες και κύριοι, δεν είµαστε εδώ σήµερα χωρίς κάποιον
λόγο. Είµαστε γιατί υπάρχουν προβλήµατα προς αντιµετώπιση,
προβλήµατα που κληροδοτήθηκαν στη σηµερινή Κυβέρνηση από
την προηγούµενη.

Είµαι υποχρεωµένος ενδεικτικά να αναφέρω σε τίτλους µερικά
για να µην θεωρηθεί ότι εδώ πρόκειται για µία άσκηση δηµοσίων
σχέσεων ή ότι αδίκως κατηγορείται η προηγούµενη κυβέρνηση
ότι δεν έπραξε αυτό που θα όφειλε να πράξει. Δεν λέω ότι δεν
ήθελε, προσπαθώ να κρίνω εκ του αποτελέσµατος.

Θέλω, λοιπόν, να υπενθυµίσω ότι από τις τετρακόσιες εβδο-
µήντα πέντε περιπτώσεις κατεδαφίσεων προχώρησαν τελικά, ίσα
µε τις εκλογές, µόνο οι εξήντα µία. Άνθρωποι θέλουν να αγορά-
σουν ακίνητο και δεν µπορούν επειδή δεν έχει ολοκληρωθεί η
διαδικασία κατεδάφισης.

Τρίτον, οι αιτήσεις αποκατάστασης. Από δύο χιλιάδες τετρα-
κόσιες τριάντα αιτήσεις αποκατάστασης προχώρησαν µόνο οι
τετρακόσιες σαράντα. 

Τέταρτον, επισκευές. Από οκτακόσιες ογδόντα πέντε περιπτώ-
σεις δόθηκαν άδειες µόνο για τριακόσιες σαράντα δύο.

Από τα χρήµατα του Ειδικού Λογαριασµού από τα περίπου, 38
εκατοµµύρια αξιοποιήθηκαν µόνο τα 6 εκατοµµύρια, τα υπόλοιπα
λιµνάζουν. Και εκτός αυτού, κατά την άποψή µας, υπήρξε ένα
σοβαρό λάθος στο χειρισµό της κυβέρνησης στην εκπόνηση του
ειδικού χωρικού σχεδίου. Πρώτα απ’ όλα, η προέγκριση του ει-
δικού χωρικού σχεδίου πήρε ένα ολόκληρο χρόνο. 

Αποδεικνύεται σήµερα -θα µιλήσει στη συνέχεια και ο Υφυ-
πουργός, ο κ. Οικονόµου, ο οποίος είναι καθηγητής Πολεοδο-
µίας και Χωροταξίας- ότι η προέγκριση αυτή δεν χρειαζόταν,
διότι το ίδιο το Υπουργείο ήταν το επισπεύδον, θα µπορούσε να
πάει µε πιο απλή διαδικασία. Αποδεικνύεται όµως και κάτι άλλο,
ότι παράλληλα µε την προέγκριση θα µπορούσε εδώ και έναν
χρόνο να προχωρήσει η κανονική έγκριση, η οριστική έγκριση
του ειδικού χωρικού σχεδίου. Ούτε αυτό έγινε. Εποµένως, θα πε-
ρίµενα µία κάποια µεγαλύτερη αυτοσυγκράτηση από τον κ. Σπίρ-
τζη και από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Τι επιδιώκουµε να κάνουµε µε αυτό το νοµοσχέδιο, το οποίο
εν µέρει κυρώνει την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου που εκ-
δόθηκε µετά τις εκλογές σύµφωνα µε τις δεσµεύσεις του Πρω-
θυπουργού, του Κυριάκου Μητσοτάκη, για το Μάτι και εν µέρει
προχωρεί και µε κάποιες άλλες διατάξεις που ενσωµατώνονται
εδώ σήµερα;

Επιχειρούµε να πετύχουµε τρία πράγµατα. Πρώτον, προχω-
ρούµε σε παρεµβάσεις απολύτως άµεσης ανάγκης, όπως η τα-
χεία υλοποίηση µε υπουργικές αποφάσεις των δράσεων που
απαιτούνται για την πρόληψη κινδύνων στην περιοχή, αποµά-
κρυνση του αµιάντου, αποµάκρυνση των απορριµµάτων αυτού
του περιβόητου οικοπέδου και τα λοιπά.
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Δεύτερον, υιοθετούµε ένα πλέγµα προστατευτικών ρυθµίσεων
και τη βελτίωση των συνθηκών υγείας και ασφάλειας των κατοί-
κων που επλήγησαν. Τι εννοώ; Εννοώ, παραδείγµατος χάριν πα-
ράταση κατά ένα έτος στις προθεσµίες που έθετε η πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου του προηγούµενου Ιουλίου ως προς
την υποβολή αίτησης για παροχή στεγαστικής συνδροµής και ως
προς την αναστολή κατασχέσεων και πλειστηριασµών. Αυτό πάει
για ένα έτος µετά.

Επίσης, προβλέπεται µητρώο εγκαυµατιών και θυµάτων πυρ-
καγιών προκειµένου να καλύπτονται κατά παρέκκλιση από τον
ΕΟΠΥΥ τα θύµατα. Είναι εδώ ο κ. Κοντοζαµάνης, ο Υφυπουργός
Υγείας, ο οποίος στη συνέχεια θα µιλήσει µε µεγαλύτερη λεπτο-
µέρεια για αυτό το ζήτηµα.

Τρίτον, και θα σταθώ περισσότερο σ’ αυτό, δηµιουργούµε τις
προϋποθέσεις για την ταχεία ανάπλαση και αποκατάσταση των
περιοχών σε σωστές βάσεις. Θα αφήσω στο τέλος αυτά που
αφορούν το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας σε σχέση
µε τις ταχείες διαδικασίες και τις συγκεκριµένες προθεσµίες για
την υλοποίηση των έργων, την αποκατάσταση των δικτύων κ.λπ.
και θα ξεκινήσω από την αστική µη κερδοσκοπική εταιρεία µε την
επωνυµία «Μάτι Ξανά», η οποία είναι µία σύµπραξη των συναρ-
µόδιων Υπουργείων και των δήµων της περιοχής µε τους συλλό-
γους που δραστηριοποιούνται στις περιοχές αυτές και η οποία
θα αναλάβει δράσεις για την ανάπλαση των περιοχών. Το κατα-
στατικό της εταιρείας ενσωµατώνεται -και πιστεύω προσωπικά
ότι είναι απολύτως θετικό- στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο για να
υπάρχει διαφάνεια.

Ακούσαµε στην επιτροπή τις αντιδράσεις των κατοίκων, των
ενδιαφεροµένων για αυτό το συγκεκριµένο θέµα. Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, όλοι νοµίζω καταλάβαµε ότι οι κάτοικοι είναι
υπέρ αυτής της πρωτοβουλίας, αγκαλιάζουν αυτήν την πρωτο-
βουλία και χαίρονται για το γεγονός ότι οι εκπρόσωποί τους θα
συµµετάσχουν, θα είναι παρόντες σε αυτήν τη διαδικασία.

Ακούσαµε, επίσης, από τη συντονιστική επιτροπή των κατοί-
κων στο Μάτι ότι είχε ζητηθεί από την προηγούµενη κυβέρνηση
να δηµιουργηθεί ένας κάποιος φορέας, οργανισµός αντιµετώπι-
σης της καταστροφής, αλλά τότε το αντίστοιχο αίτηµα δεν έγινε
δεκτό.

Δεν εξετάζω γιατί δεν έγινε. Γίνεται σήµερα. Αυτό που θέλω
να επαναλάβω είναι το εξής, το σηµείωσα και στην επιτροπή: Κυ-
ρίες και κύριοι, πρέπει να πάµε γρήγορα. Δεν µπορούµε να κα-
θυστερούµε άλλο. Είναι στοιχειώδης υποχρέωση της πολιτείας. 

Υπάρχουν θέµατα διαφάνειας; Ασφαλώς υπάρχουν θέµατα
διαφάνειας! Και ασφαλώς είστε εδώ για να µας ελέγχετε και να
ελέγχετε την επιτροπή. Και υποχρέωση και δική µας είναι να
ελέγχουµε αυτή την αστική µη κερδοσκοπική εταιρεία και υπο-
χρέωση και δική µας είναι να παρακολουθούµε στενά το θέµα.

Δεν θέλω να διανοηθώ ότι θα υπάρξουν άνθρωποι οι οποίοι θα
έχουν εµπλοκή σε αυτό το θέµα και οι οποίοι θα προσπαθήσουν
να κερδοσκοπήσουν πάνω στον πόνο των ανθρώπων. Είστε,
όµως, εσείς εδώ µε τον θεσµικό σας ρόλο και είµαστε και εµείς
εδώ ως εποπτεύοντες για να ελέγξουµε τις διαδικασίες αυτές. 

Διότι, αν το πράγµα καθυστερήσει πάρα πολύ, εσείς οι ίδιοι
που σήµερα κάνετε κριτική για τη διαφάνεια, θα µας κάνετε κρι-
τική γιατί τα πράγµατα δεν έχουν προχωρήσει και ότι έµειναν εκεί
που τα παραλάβαµε. Θέλω να κάνω καθαρούς λογαριασµούς.
Δεν το αντέχουµε. Και δεν το αντέχουµε όχι µόνο πολιτικά, δεν
το αντέχουµε συνειδησιακά. Το θέµα είναι πολύ σοβαρό για να
είναι ζήτηµα κοµµατικής αντιπαράθεσης.

Επαναλαµβάνω, όµως, και πάλι ότι ενσωµατώθηκαν όλες οι
παρατηρήσεις της Προέδρου του Ελεγκτικού Συνεδρίου, που
ήρθε και τοποθετήθηκε στην επιτροπή για τον προσυµβατικό
έλεγχο και τον κατασταλτικό έλεγχο του Ελεγκτικού Συνεδρίου.
Επίσης, εφαρµόζουµε απολύτως τον νόµο για τις δηµόσιες συµ-
βάσεις, τον ιδρυτικό νόµο της ΕΑΑΔΗΣΥ, της αρµόδιας αρχής,
κάνοντας χρήση των διατάξεων περί ανωτέρας βίας. Και ερωτώ
κάθε συνάδελφο στην Αίθουσα: Εάν εδώ δεν έχουµε περίπτωση
ανωτέρας βίας, ποια είναι η περίπτωση ανωτέρας βίας, όταν η
χώρα µας επί έναν χρόνο, οι Έλληνες πολίτες, ακόµα και οι µη
ενδιαφερόµενοι άµεσα, ασχολούνται σε συνεχή βάση µε ζήτηµα
αυτό, µε το εθνικό αυτό δράµα; 

Προσπαθούµε, λοιπόν, να συνδυάσουµε -και νοµίζω τα κατα-
φέρνουµε- την ταχύτητα µε τη διαφάνεια. Στο σχέδιο νόµου
υπάρχουν συγκεκριµένες ασφαλιστικές δικλίδες ως προς αυτό. 

Αναφέρθηκα στην πρώτη ασφαλιστική δικλίδα, που είναι ο
προσυµβατικός, αλλά και ο κατασταλτικός έλεγχος του Ελεγκτι-
κού Συνεδρίου, ο προβλεπόµενος από το Σύνταγµα. Υπάρχει και
εδώ. Το Ελεγκτικό Συνέδριο θα είναι εκεί και θα ελέγχει προσυµ-
βατικά και κατασταλτικά. Είµαι σαφής.

Δεύτερον: Οι αναθέσεις των συµβάσεων είναι περιορισµένης
χρονικής διάρκειας, που προσδιορίζονται και συναρτώνται από-
λυτα µε τον σκοπό αποκατάστασης, αντιµετώπισης των ζηµιών.
Επίσης, οι αναθέσεις των συµβάσεων προβλέπεται να γίνονται
µε συνοπτικούς διαγωνισµούς και όχι µέσω απευθείας ανάθεσης.

Εποµένως, εµείς θεωρούµε ότι ακολουθούµε τον σωστό
δρόµο, έτσι ώστε να µην υπάρχει περιθώριο για αυθαιρεσία,
αλλά παράλληλα να έχουµε και την αναγκαία ταχύτητα. 

Τελειώνω την τοποθέτηση µου µε τις διατάξεις που αφορούν
ειδικά το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας, γιατί µέχρι
τώρα σας µίλησα εκτεταµένα για την αστική µη κερδοσκοπική
εταιρεία. 

Τι θέλω να πω για τα δικά µας, αυστηρά, θέµατα; Δεδοµένου
ότι στις πληγείσες περιοχές ανέκυψε ως επιτακτική ανάγκη η
ανάγκη εκπόνησης ενός ειδικού χωρικού σχεδίου, αποφασίστηκε
ότι το Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδος είναι σκόπιµο να αναλάβει
την κατάρτισή του. Γιατί; Γιατί, απ’ όσο αντιληφθήκαµε από τις
υπηρεσίες, –πάλι µπορεί να σας τα πει ο κ. Οικονόµου, που είναι
πολύ ειδικότερος εµού για το συγκεκριµένο θέµα- εάν πηγαίναµε
µε τις κλασικές διαδικασίες της ελληνικής δηµόσιας διοίκησης,
µπορεί η εκπόνηση του ειδικού χωρικού σχεδίου να έπαιρνε
µέχρι και δέκα χρόνια.

Είπαµε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να κόψουµε
δρόµο. Και αντί να βρούµε κάποιον γνωστό µας, κάποια εταιρεία,
κάποιον, οποιοδήποτε, πήγαµε στο ΤΕΕ, το οποίο είναι ο θεσµικός
σύµβουλος της πολιτείας για όλα αυτά τα θέµατα, το ΤΕΕ, του
οποίου Πρόεδρος ήταν ο κ. Σπίρτζης πριν από µερικά χρόνια…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Όταν καταργήσατε τους πόρους του. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): … προκειµένου ως τεχνικός σύµβουλος του ελ-
ληνικού δηµοσίου, έχοντας την αναγκαία τεχνογνωσία, να ανα-
θέσει τις µελέτες που απαιτούνται για τη σύνταξη του σχεδίου
αυτού, αλλά επιπλέον γιατί µπορεί να λειτουργήσει, θεωρούµε
εµείς, µε ταχύτητα και αποτελεσµατικότητα. 

Αλλά µιας και αµφισβητήθηκε από τον κ. Σπίρτζη η τεχνική
επάρκεια του ΤΕΕ, θέλω να πω στον ίδιον ότι ευχαρίστως δεχό-
µαστε και θα δεχόµαστε την κριτική του επ’ αυτού και την παρα-
κολούθηση που θα κάνει επί του θέµατος ως εκπρόσωπος της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, αλλά θέλω να πω και στο ΤΕΕ από
αυτό το Βήµα ότι η Κυβέρνηση µε αυτά τα ζητήµατα δεν παίζει.
Όποιος αναλαµβάνει κάτι, πρέπει να το φέρει εις πέρας. 

Ως εκ τούτου, προβλέφθηκε µε το τρίτο άρθρο της πράξης νο-
µοθετικού περιεχοµένου η υπογραφή σχετικής σύµβασης µεταξύ
του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδος και του Υπουργού Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας. Το ειδικό αυτό χωρικό σχέδιο αποτελεί
ένα πολύ σηµαντικό εγχείρηµα, καθώς θα γίνει µία ουσιαστική
προσπάθεια να οργανωθούν πολεοδοµικά οι περιοχές, να αντι-
µετωπιστούν τα ζητήµατα που όλοι επισηµαίνουµε ότι υπήρχαν
επί πολλά χρόνια, χωρίς βεβαίως να αθωώνεται η διαχείριση της
πυρκαγιάς γι’ αυτόν τον λόγο, κύριε Σπίρτζη –αναφέροµαι στη
δική σας παρατήρηση που κάνατε προηγουµένως. Να γίνει, λοι-
πόν, προσπάθεια για µία νέα πολεοδόµηση των περιοχών και να
αντιµετωπιστούν χρόνια προβλήµατα. 

Το κόστος των µελετών που θα ανατεθούν είναι της τάξεως,
υπολογίζεται, του 1 εκατοµµυρίου ευρώ. Το ποσό των µελετών
αυτών έχει υπολογισθεί µε βάση τις ισχύουσες προδιαγραφές.
Οι µελέτες θα ανατεθούν µετά από πρόσκληση εκδήλωσης εν-
διαφέροντος προς µελετητές που θα επιλεγούν µε συγκεκριµένα
διαφανή ορθολογικά κριτήρια: στελέχωση και εµπειρία, δυνατό-
τητα εκπόνησης σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα, τεχνική ικα-
νότητα, οικονοµική προσφορά κ.λπ.. Επίσης, θέλω να πω ότι οι
µελέτες αυτές αποτελούν προαπαιτούµενα για την ολοκλήρωση
του ειδικού χωρικού σχεδίου. 
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Ποιες είναι αυτές οι απαραίτητες µελέτες; Είναι τοπογραφική
µελέτη, δασική µελέτη, µελέτη πολεοδοµική, γεωλογική, υδραυ-
λική µελέτη, στρατηγική µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων.
Το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας προχωρεί τάχιστα
στο ζήτηµα αυτό, καθώς έχουν ήδη κληθεί το ΤΕΕ και όλοι οι εν-
διαφερόµενοι φορείς για να ανταλλάξουν απόψεις, από τους
οποίους ζητήθηκε να καταθέσουν υποµνήµατα και προτάσεις. 

Θέλω επίσης να υπενθυµίσω ότι ο αρµόδιος Γενικός Γραµµα-
τέας, ο κ. Μπακογιάννης, έχει κάνει ήδη ο ίδιος δύο αυτοψίες στην
περιοχή, γιατί θέλουµε να παρακολουθούµε στενά το θέµα. Ο
προγραµµατισµός που έχει συµφωνηθεί µε το ΤΕΕ είναι να υπο-
γραφεί η σύµβαση και να ανατεθούν οι µελέτες εντός του Σεπτεµ-
βρίου. Αυτός είναι ο προγραµµατισµός, αυτός είναι ο σχεδιασµός. 

Από εκεί και πέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προφανώς
υπάρχει και µία σειρά από άλλα έργα, τα οποία είναι µε τον άλφα
ή βήτα τρόπο της δικής µας αρµοδιότητας, έργα που έχουν να
κάνουν µε την υλοτόµηση, µε την δενδροφύτευση, αντιπληµµυ-
ρικά έργα, µετρήσεις ρύπων κ.λπ.. Δυστυχώς, όπως επιβεβαι-
ώθηκε και από την ενηµέρωση που έγινε από τους τοπικούς
φορείς και συλλόγους στο πλαίσιο της συζήτησης που κάναµε
τη Δευτέρα στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου, ούτε το
50% των αναγκαίων αυτών δράσεων δεν έχει ολοκληρωθεί. 

Εν πάση περιπτώσει, εγώ θέλω να πω, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, ότι το ζήτηµα αυτό δεν θα έπρεπε να µας διχάζει. Εµείς
από την πλευρά µας πρέπει να διδαχθούµε από τα λάθη του πα-
ρελθόντος, τα δικά µας λάθη όταν στο παρελθόν είχαµε διατε-
λέσει κυβέρνηση της χώρας και τα δικά σας στη διαχείριση της
πυρκαγιάς και στη διαχείριση των επιπτώσεων της πυρκαγιάς
στη συνέχεια. 

Και εσείς, παρά τα όποια λάθη σας, έχετε προφανώς απολύ-
τως το δικαίωµα να µας κρίνετε, να µας παρακολουθείτε κάθε
ηµέρα. Η κριτική σας είναι καλοδεχούµενη και χρήσιµη. Μόνο µία
παράκληση έχω να υποβάλω: µακριά από τον µικροκοµµατισµό.
Είναι βέβαιο ότι ο µικροκοµµατισµός βλάπτει αυτόν που τον µε-
τέρχεται ως πρακτική, αλλά σίγουρα δεν υπηρετεί τη χώρα. Η
πατρίδα µας έχει ταλαιπωρηθεί επί πάρα πολλά χρόνια από τέ-
τοιου είδους πολιτικά φαινόµενα αναχρονισµού. Δεν αξίζει,
όµως, ειδικά σε αυτό το µεγάλο εθνικό θέµα, σε αυτό το µεγάλο
εθνικό δράµα να είµαστε Κυβέρνηση και Αντιπολίτευση κατώτε-
ροι των περιστάσεων. Ας προσπαθήσουµε όλοι µαζί να εκπλή-
ξουµε ευχάριστα τους Έλληνες πολίτες.

Και όσον αφορά την Κυβέρνηση, αυτή είναι η εντολή που έχει
δώσει σε όλους τους συναρµόδιους Υπουργούς ο Πρωθυπουρ-
γός Κυριάκος Μητσοτάκης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κ. Βελό-

πουλος, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής
Λύσης.

Παρακαλώ, κύριε Βελόπουλε, αυστηρά για δεκαπέντε λεπτά.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Φεύγει και ο Υπουργός.
ΚΩΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Γι’ αυτό ήθελα να µιλήσω, επειδή πρέπει να φύγω.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Δεν πειράζει, αν και θα ήθελα να ακούσετε µερικά πράγµατα ει-
δικά για τη ΔΕΗ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινώντας θα ήθελα να πω ότι
συζητάµε κάτι το οποίο ειλικρινά είναι λίγο παράλογο. Στη χώρα
δεν υπάρχει Κτηµατολόγιο, στη χώρα δεν υπάρχουν δασικοί χάρ-
τες. Επί εκατό χρόνια παλεύουµε για αυτήν την ιστορία και ήταν
και ο Υπουργός, αν δεν κάνω λάθος, τριάντα χρόνια, σαράντα χρό-
νια –δεν ξέρω- είκοσι πέντε χρόνια Υπουργός, όπως και ο ΣΥΡΙΖΑ
τέσσερα χρόνια. 

Δεν θα κάνω πολύ χρόνο, κύριε Βούτση, µην στεναχωριέστε.
Θα τελειώσω γρήγορα. Ξέρω, έχετε τον λόγο εσείς µετά από
εµένα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Δεν υπάρχει πρόβληµα. Μιλήστε όσο
θέλετε. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Όχι, θα µικρύνω τον χρόνο για να µιλήσετε και στη Διάσκεψη των
Προέδρων.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Μπορώ να έρθω και µετά τη Διάσκεψη.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Θα ήθελα, λοιπόν, να πω το εξής: Είναι παραλογισµός να φέρ-
νουµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο αφορά µόνο το Μάτι -και όχι µόνο
αφορά µόνο το Μάτι και καλά κάνουµε γιατί υπέστησαν µία πολύ
µεγάλη, τεράστια, θα έλεγα, θεοµηνία µε ανθρώπινα λάθη- αλλά
και γιατί πολύ απλά εµείς εδώ οι Βουλευτές δίνουµε τη δυνατό-
τητα σε εταιρείες ιδιωτικές να κάνουν, λέει, δρόµους, να κάνουν
τοπογραφικά σχέδια. Το κράτος παραδέχεται ότι είναι ανίκανο να
κάνει σε µία µικρή περιοχή αυτό που είναι υποχρεωµένο να κάνει,
δηλαδή δρόµους, υποδοµές και το δίνουµε σε ιδιώτες. 

Δεν είµαι εναντίον της ιδιωτικής πρωτοβουλίας, ως επιχειρη-
µατίας, είµαι ελεύθερος επαγγελµατίας, ασχολούµαι µε τον ιδιω-
τικό τοµέα, αλλά τι παραδοχή είναι αυτή, πείτε µου εσείς για να
καταλάβω. Ότι δεν µπορείτε; Ότι δεν γίνεται η Νέα Δηµοκρατία
να κάνει ένα σοβαρό σχέδιο για να µπορέσει, κύριε Υφυπουργέ,
κύριοι Υπουργοί, να κάνει το αυτονόητο; Δεν το καταλαβαίνω.

Μας έφερε µία τροπολογία ο κ. Τσιάρας, τον οποίο εκτιµώ,
αυτή µε τη διαµεσολάβηση. Ο νόµος είναι του 2018 και παίρ-
νουµε παρατάσεις γιατί, λέει, δεν είστε έτοιµοι. Καλά, εσείς προ-
εκλογικά λεγάτε ότι έχετε σχέδιο, έχετε πρόγραµµα, τα έχετε
όλα έτοιµα, κυβερνάτε από την πρώτη στιγµή και ζητάτε παρα-
τάσεις; Αυτά δεν τα καταλαβαίνω. Δηλαδή για να το πω και δια-
φορετικά είστε δύο µήνες στην Κυβέρνηση. Θα µου πείτε είναι
λίγο, αλλά προϋπολογίστε, όµως, ότι είχατε άλλα δεκαπέντε χρό-
νια διακυβέρνησης του τόπου, δεν είναι λίγα. Ούτε αυτό είστε
ικανοί να κάνετε, τη διαµεσολάβηση; Είναι µία ηµέρα δουλειά το
πολύ. Να κάτσουν πέντε υπάλληλοι και να το φτιάξουν. Και µας
φέρνετε τροπολογίες. Εσείς που τις λέγατε ντροπολογίες τις
τροπολογίες κάνετε την ίδια ακριβώς τακτική που καταγγέλλατε.

Λυπάµαι, αλλά δεν είναι απλά, θα το πω ευθέως, ανικανότητα
αυτό της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά είναι και επικίνδυνο για τη δη-
µοκρατία. Διότι οι τροπολογίες βιάζουν, ευθέως το λέω εγώ, το
Κοινοβούλιο και το εκβιάζουν ταυτόχρονα, γιατί η τροπολογία
είναι λογική. Και έτσι εµείς τώρα, οι υπόλοιποι της Αντιπολιτεύ-
σεως, της µείζονος, αλλά και της ελάσσονος, είµαστε εκβιαζό-
µενοι από µία τροπολογία δικαιολογηµένη, γιατί βοηθάει τον
κόσµο, να ψηφίσουµε µία τροπολογία την οποία δεν θα τη θέ-
λαµε γιατί βιάζει τη δηµοκρατία. 

Καταλαβαίνετε σε τι θέση µας φέρνετε, Υπουργέ µου; Το αν-
τιλαµβάνεστε; 

Λέγατε είστε έτοιµοι. Ο κύριος Πρωθυπουργός είχε σχέδιο για
όλα. Ήταν ο Χουντίνι, και το έλεγα εγώ προεκλογικά, που θα µας
τα λύσει όλα τα προβλήµατα, και δεν µπορείτε να λύσετε µία δια-
µεσολάβηση.

Σχετικά µε το νοµοσχέδιο: Ακούστε, ο σκοπός είναι καλός.
Όλοι συµφωνήσαµε σε αυτό, είναι καλός. Όµως, ο τρόπος είναι
λάθος, διότι λέτε ότι τα χρήµατα θα πάνε από ειδικό λογαριασµό
σε έργα, όχι στους ανθρώπους, δηλαδή εµµέσως θα κερδίσουν
οι άνθρωποι, µε τα έργα που θα κάνουν οι ιδιώτες.

Κοιτάξτε, έχετε µια αγάπη για τους ιδιώτες, τους οποίους, ει-
λικρινά, εκτιµάτε δεόντως, αλλά δεν προσέχετε, γιατί πουθενά
δεν υπάρχουν κυρώσεις αστικές, ποινικές, διοικητικές. Δεν υπάρ-
χουν, κύριε εισηγητά, κυρώσεις. Διάβασα το νοµοσχέδιο µήπως
υπάρχουν, µήπως έκανα λάθος εγώ. Δηλαδή, αν κάνει λάθος
αυτή η ΜΚΟ, γιατί θεωρητικά είναι µια µη κερδοσκοπική εταιρεία,
αν κάνει λάθος κάποιος και χαθούν τα λεφτά, ποιος θα πληρώσει
τη νύφη; Εσείς; Ο Υπουργός σας; Ο Πρωθυπουργός; Όχι, ποτέ
δεν πλήρωσαν αυτοί. Ποτέ από τα εγκληµατικά λάθη που έκαναν
και έχασε χρήµατα ο ελληνικός λαός δεν πλήρωσαν οι πολιτικοί,
αφού νοµοθετούµε για να απαλλασσόµεθα. Βάζω και εµένα
µέσα, αν θέλετε, αν και εγώ δεν είχα καµµία κυβερνητική θέση
ποτέ στη ζωή µου. Ακόµη και οι εργολάβοι που θα αναλάβουν τις
εταιρείες και θα κάνουν δουλειές δεν θα έχουν καµµία κύρωση.
Τι είναι αυτό το πράγµα; Πλήρης ασυλία; Αυτό λέγεται ασυδο-
σία.

Λέει ο Υπουργός ότι έχουµε το Ελεγκτικό Συνέδριο. Τώρα γε-
λάµε. Θα πάει ο υπάλληλος του Ελεγκτικού Συνεδρίου να ελέγξει
τον εργολάβο αν κάνει κακοτεχνία. Ρε παιδιά, σε ποια χώρα γί-
νονται αυτά; Πού γίνονται αυτά; Πείτε µου εσείς για να κατα-
λάβω. Επειδή κάνω ταξίδια στο εξωτερικό, αυτά δεν συµβαίνουν
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πουθενά, µόνο στην Μπανανία θα µπορούσαν να συµβαίνουν,
που λέγεται Ελλάδα. Γιατί έτσι έχει γίνει η Ελλάδα, Μπανανία,
διότι είχαµε πυρκαγιές στην Ηλεία -αν θυµάστε καλά ήταν η Νέα
Δηµοκρατία κυβέρνηση- και τότε έβγαιναν όλοι από εδώ και έβρι-
ζαν και έλεγαν ότι είστε ανίκανοι κ.λπ., γιατί η ανικανότητα φαι-
νόταν. Έγινε το ίδιο µε το Μάτι τώρα. 

Στο άρθρο 2 παράγραφος 3 πώς θα γίνονται οι αναθέσεις µε-
λετών στις εταιρείες; Το έχετε καταλάβει; Πώς θα γίνει η ανά-
θεση µελετών; Θα γίνει µελέτη, αλλά ποιος θα την κάνει; Πώς θα
γίνει η ανάθεση; 

Δεν µπορώ να καταλάβω. Από παντού µπάζει αυτό το πράγµα.
Αν το διαβάσει κάποιος που πραγµατικά έχει καλή θέληση και
διάθεση, όπως εµείς, θα δει ότι µπάζει. 

Στο άρθρο 2 παράγραφος 9 επιβάλλει ΦΠΑ 24%. Δηλαδή, τα
χρήµατα από τις δωρεές θα τα φορολογείτε κιόλας. Ποιος σάς
δίνει το δικαίωµα αυτό; Ποιος σάς δίνει το δικαίωµα στα δέκα
ευρώ του Έλληνα πολίτη που έδωσε στους εράνους να βάλετε
24% φόρο; Ποιος; Πείτε µου εσείς! Έµµεσα, δηλαδή, να λάβουν
το 1/4, γιατί από τα 100 ευρώ µείον το 24% είναι το 1/4 και το
παίρνετε πίσω. Γιατί; Δικά σας λεφτά είναι; Είναι τα λεφτά της
Νέας Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης; Όχι, είναι των πολιτών
που έδωσαν λεφτά στους εράνους. Τι πιο απλό από αυτό; Φορο-
απαλλάξτε το. Εδώ φοροαπαλλάξατε τον φίλο σας τον Λάτση.
Τον Λάτση, το φιλαράκι σας, στο Ελληνικό τον φοροαπαλλάξατε
µε τις οικοδοµές! Εδώ γιατί δεν κάνετε το ίδιο; Πιο πολύ αξίζει ο
Λάτσης από τον έρµο που έχασε τη ζωή του ή τον συγγενή του;
Ρωτάω εγώ και είναι ακαδηµαϊκό το ερώτηµα.

Άρθρο 3, διοικητικό συµβούλιο εταιρείας: Πέντε µέλη που ανα-
δεικνύονται µε απόφαση σωµατείων της περιοχής. Ρε παιδιά, µε
ποια κριτήρια; Θα βγαίνει κάποιος από το σωµατείο τάδε και θα
λέει θέλω αυτόν και ο άλλος θα λέει ότι θέλει εκείνον. Μα, είµα-
στε µε τα καλά µας; Και θα διαχειριστούν λεφτά;

Πόσο επιφανειακά δρα και λειτουργεί αυτή η Κυβέρνηση; Ει-
λικρινά δεν το καταλαβαίνω. Εγώ περίµενα ότι ο Πρωθυπουργός
θα έχει µια τεχνολογική αντίληψη, θα είναι καλός, τεχνοκράτης.
Μάλλον στο Χάρβαρντ δεν του έµαθαν καλά τα γράµµατα, γιατί
-θα σας το πω ευθέως- άλλο να διαβάζεις οικονοµία και άλλο να
την εφαρµόζεις στην πράξη καθηµερινά. Είναι τελείως διαφορε-
τικά πράγµατα. Άλλο η θεωρία και άλλο η πράξη. Στη θεωρία
µπορεί να είναι καλός, στην πράξη βλέπω ότι έχει προβλήµατα η
Κυβέρνηση.

Πάµε στα υπόλοιπα. Επειδή µας πρήξατε µε τον κ. Λάτση, ότι
είναι µεγάλη επένδυση, έµαθα εχθές ότι και πάλι θα γίνει συν-
ταγή «FRAPORT» το Ελληνικό. Το µάθατε, κύριοι της Νέας Δη-
µοκρατίας; Θα πάρει ο Λάτσης δάνεια από ελληνικές και ξένες
τράπεζες για να επενδύσει, λέει, τα χρήµατα αυτά. Πήρε από την
Eurobank τα πέντε, έξι δισεκατοµµύρια που την κοπάνησε κατά
το παρελθόν, τα έβαλε στην τσέπη του, θα κάνει την επένδυση
στο Ελληνικό, κύριε Βούτση και κύριε Αντιπρόεδρε, αλλά πώς;
Με δανεισµό. 

Μη µου το κάνετε όπως µε τη «FRAPORT», να δανειστεί µε εγ-
γύηση του ελληνικού Δηµοσίου, γιατί η «FRAPORT» σήµερα
επενδύει στην Ελλάδα, αφού πήρε 700 εκατοµµύρια ευρώ από
την Alpha Bank και από την Παρευξείνια Τράπεζα. Αυτό είναι
επένδυση; 

Θυσιάζετε τα πάντα στο Ελληνικό για τον Λάτση; Ρε παιδιά,
ποιος είναι ο Λάτσης τελικά; Ποιος είναι αυτός ο κύριος, που
τόσο πολύ τον φοβάστε και τον εξυπηρετείτε; Του βγάζετε τον
ΦΠΑ από τις οικοδοµές. Επενδυτής µε δανεισµό. Πού το έχετε
δει εσείς; Να του βάλετε και εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου,
όπως κάνατε µε τη «FRAPORT»! 

Αυτά δεν είναι επενδύσεις, αυτό είναι λεηλασία, κύριοι, πραγ-
µατική του ελληνικού λαού, λεηλασία του εθνικού µας πλούτου.
Αυτό είναι!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε και στα υπόλοιπα για τη ΔΕΗ. Δεν είναι εδώ ο κύριος

Υπουργός, έφυγε. Το έχω πει χίλιες φορές, σταµατήστε τον να
µιλάει, διότι εκθέτει τη ΔΕΗ. Πήγε και βγήκε στη Διεθνή Έκθεση
Θεσσαλονίκης φωτογραφία, κύριε Βαρεµένε, σε µια ιδιωτική
εταιρεία που παίρνει φτηνότερο ρεύµα από τη ΔΕΗ και το που-
λάει ακριβό στους πολίτες. Πήγε και βγήκε φωτογραφία σε αυ-

τοκίνητο εταιρείας ιδιωτικής ενέργειας ο Υπουργός, ο εκπρόσω-
πος της ΔΕΗ, του κρατικού µας αυτού φορέα. Σε ποια χώρα θα
το έκανε αυτό Υπουργός και δεν θα τον είχαν παραιτήσει την
επόµενη ηµέρα;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και δεν είµαι εναντίον του ιδιωτικού τοµέα -προς Θεού!-, αλλά

αυτό δεν είναι ιδιωτικός τοµέας, κύριοι. Ξέρετε γιατί; Θα σας το
πω τώρα. Πως χρεώθηκε η ΔΕΗ; Ήρθε η ώρα να µάθει ο ελληνι-
κός λαός την αλήθεια από εδώ και θα την πω στα γρήγορα. Η
ΔΕΗ εισπράττει 0,094 ανά KWh και πληρώνει τους παραγωγούς
0,35. Ποιος την πληρώνει αυτή τη δουλειά; 

Μέσω του µηχανισµού ανάκτησης µεταβλητού κόστους -
ΜΑΜΚ λέγεται- το 2010 - 2014 άρπαξαν 812 εκατοµµύρια ευρώ
από τη ΔΕΗ. Μέσω των αδειών διαθεσιµότητας ισχύος -ΑΔΙ λέ-
γεται- το 2010 - 2014 άρπαξαν 392 εκατοµµύρια ευρώ. Μέσω του
µεταβατικού µηχανισµού αποζηµίωσης ευελιξίας, ΜΜΑΕ, -ακού-
στε εδώ τι βγάζουν για να κονοµάνε οι ιδιώτες φίλοι τους, είτε οι
µεν είτε οι δε- αποκλείοντας τα 3/4 των νερών και το σύνολο των
λιγνιτών το 2016 - 2017 άρπαξαν 172 εκατοµµύρια ευρώ από τη
ΔΕΗ. 

Αυτό είναι χάσιµο για τη ΔΕΗ. Να πώς βούλιαξε η ΔΕΗ. Η πο-
λιτεία έκλεψε 681 εκατοµµύρια ευρώ, που δαπάνησε για τις υπη-
ρεσίες κοινής ωφέλειας, ΥΚΩ, το 2011. Μέσω των ΝΟΜΕ από 25
Οκτωβρίου, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, µέχρι το 2016 άρπαξαν
310 εκατοµµύρια ευρώ. Έχω µία λίστα µε τα εκατοντάδες εκα-
τοµµύρια ευρώ που έχασε η ΔΕΗ. Τη βουλιάξατε, κύριοι, και
εσείς κι εσείς. 

Εδώ σας θέλω. Πού είναι ο Χατζηδάκης, που έλεγε ότι θα διε-
ρευνηθούν οι ποινικές ευθύνες; Αν είναι, λοιπόν, σοβαρός αυτός
ο Υπουργός και η Κυβέρνησή σας, να δούµε ποιος φταίει για τη
ΔΕΗ και το βούλιαγµα της ΔΕΗ. Αλλά θα κάνετε αλά Ελληνικό
τη συνταγή, φιλετάκια, να την ξεπουλήσετε, για να υπάρχει ο Βα-
σιλάκης και όλο το καλοκαίρι να έχει καθυστερήσεις η
«AEGEAN» µία και δύο και τρεις ώρες, το µονοπώλιο το ιδιωτικό.
Πολεµήσατε το κρατικό µονοπώλιο, γιατί είστε υπέρ του ιδιωτι-
κού φορέα και έχουµε ιδιωτικό µονοπώλιο στην «AEGEAN» σή-
µερα. Είµαστε η µοναδική χώρα που το έχει αυτό. Η µοναδική,
κύριε Υφυπουργέ. Πείτε µου µία χώρα όπου δεν υπάρχουν δύο,
τρεις εταιρίες. Εννοώ σοβαρή χώρα. Μη µου πείτε αφρικανική.
Αφρικανικές είναι πολλές. 

Αυτά τα λέω για να καταλάβετε ότι κάτι δεν κάνετε καλά, ειδικά
µε τον Λάτση. Τέτοια αγάπη για τον Λάτση; Τέτοια αγάπη για το
Ελληνικό, που του δίνετε τα πάντα, µε εγγύηση πάλι του ελληνι-
κού δηµοσίου, όπως φηµολογείται. Δηλαδή για τον επενδυτή θα
εγγυηθεί ο Βελόπουλος και οι υπόλοιποι Έλληνες πολίτες, για
να πάρει δάνειο από µια τράπεζα ελληνική µε εγγύηση του ελ-
ληνικού δηµοσίου, ώστε να επενδύσει στο Ελληνικό και να µου
κτίσει επτά ουρανοξύστες. Εδώ ο Υπουργός, ο Άδωνις, όταν τον
ρωτούσα, µου έλεγε δύο. Τώρα έγιναν επτά. Φυτρώνουν σαν τα
µανιτάρια. Μπορεί να γίνουν και δεκαεπτά στο τέλος. Δεν έχετε
πρόβληµα εσείς. Οι επόµενες γενιές θα έχουν το πρόβληµα στο
Ελληνικό. Σας το λέω από τώρα. Θα ζούµε πολλοί από εδώ µέσα
και θα τα βρούµε µπροστά µας. 

Θα ήθελα επίσης να σας αποδείξω ότι αυτή η χώρα δεν µπορεί
να παρέχει καµµία ασφάλεια στον Έλληνα πολίτη. Πήγαν σε απο-
θήκες Στρατού, πήραν ένα ολόκληρο πορτµπαγκάζ γεµάτο µε
εκρηκτικά, νάρκες, οπλοβοµβίδες, ένα σωρό πολεµικό υλικό.
Έχετε καταλάβει τι έγινε; Είναι ο ναύαρχος εδώ. Έχετε καταλά-
βει τι έχει γίνει στη Λέρο; Οµερτά, κανείς δεν µιλάει. Να λίγο τα
κανάλια, να λίγο στην καταγραφή. Έχουµε καταλάβει τι σηµαίνει
αυτό το πολεµικό υλικό; Είχαµε παρόµοιο γεγονός στο Συκούριο
της Λάρισας και µετά είχαµε τροµοκρατικές οργανώσεις, οι
οποίες σκότωναν κόσµο. Έχετε καταλάβει τι σηµαίνει αυτό; Ξέ-
ρετε τι όπλα έχουν πάρει; 

Είναι απίστευτο αυτό που συµβαίνει. Δεν καταλαβαίνει κανέ-
νας τίποτα. Δεν µιλάει κανένας, τίποτα. Σαν να µη συνέβη τίποτα.
Τι πήραν; Πήραν, ξέρω ’γω, πέντε στυλό και µία γραφοµηχανή.
Δεν πήραν στυλό. Πήραν όπλα, νάρκες, οπλοβοµβίδες, χειρο-
βοµβίδες και κανείς δεν µιλάει. Οµερτά! Αυτά δεν γίνονται σε
άλλη χώρα. Θα είχαν παραιτηθεί -σας το λέω από τώρα- ο
Υπουργός Άµυνας, ο Αρχηγός Στρατού, του ΓΕΣ. Είναι -επανα-
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λαµβάνω- αφορµή για παραιτήσεις. Και αν δεν παραιτούνται, ο
Πρωθυπουργός να τους πάρει τα κεφάλια. Ας ζητήσει ο Υπουρ-
γός Εθνικής Άµυνας τις παραιτήσεις όλων των αξιωµατικών, για
να αποδείξουµε ότι υπάρχει και η κύρωση, υπάρχει η δαµόκλειος
σπάθη της τιµωρίας, όταν κάνεις ένα λάθος εκούσιο ή ακούσιο. 

Φίλες και φίλοι, να είµαστε σοβαροί, γιατί η Λέρος είναι κοντά
στα Δωδεκάνησα, για όσους δεν ξέρουν. Αν αύριο το πρωί έρ-
θουν οι τριακόσιες χιλιάδες, οι πεντακόσιες χιλιάδες, που λέει ο
Ερντογάν ότι υπάρχουν απέναντι έτοιµοι να τους στείλει στην Ελ-
λάδα και µεταξύ των πεντακοσίων χιλιάδων είναι και τριάντα χι-
λιάδες στρατιώτες Τούρκοι άοπλοι για να έρθουν εντός της
Ελλάδος, τι θα κάνουµε; Το έχετε σκεφτεί ποτέ αυτό; Σας λέει
πεντακόσιες χιλιάδες και βάζει και τριάντα χιλιάδες δικούς του
στρατιώτες, πράκτορες, εισπράκτορες, καρπαζοεισπράκτορες,
προβοκάτορες, για να κάνουν την πέµπτη φάλαγγα στην πίσω
πλευρά της Ελλάδος.

Θα µιλήσει ποτέ η Βουλή για το ποια είναι η κόκκινη γραµµή
στο προσφυγικό; Θα πει ποτέ η Βουλή ποια είναι η κόκκινη
γραµµή στις προκλήσεις του Ερντογάν; Θα µιλήσουν οι πολιτικοί
Αρχηγοί -έστω κεκλεισµένων των θυρών- για να ξέρουµε ποια
είναι αυτή η γραµµή; 

Σας επαναλαµβάνω το ερώτηµα, το οποίο δεν είναι ρητορικό:
Ο Ερντογάν λέει πεντακόσιες χιλιάδες και αφήνει τριάντα, σα-
ράντα, πενήντα χιλιάδες εκπαιδευµένους στρατιώτες άοπλους
να έρθουν προς τα εδώ. Και αυτοί πρόσφυγες δεν είναι; Και
αυτοί µετανάστες δεν είναι, ρε παιδιά; Αυτοί καλοί άνθρωποι δεν
είναι; Και αυτούς δεν πρέπει να τους πάρουµε στα στρατόπεδα
που έχουµε εδώ πέρα;

Αυτά, λοιπόν, τα λέω για έναν και µόνο λόγο και θα το πω ευ-
θέως: Αν ξέρουµε ότι µεταξύ αυτών είναι και στρατιώτες, θα
ανοίξει πυρ ο Ελληνικός Στρατός; Ναι ή όχι; Ξέρω την άποψή
σας. Είστε όλοι φιλάνθρωποι. Ναι, αλλά εγώ θέλω στο σπίτι µου
να κοιµάµαι ήσυχος, να µην κλειδαµπαρώνοµαι, θέλω να είµαι
ήσυχος ότι το παιδί µου όταν θα βγει το βράδυ δεν θα υποστεί
καµµία βάσανο οποιουδήποτε λαθροεισβολέα, εγκληµατία,
ακόµη και αυτού που πεινάει και πάει να κλέψει. Θέλω να είµαι
ήσυχος, νόµος και τάξη. Αυτό λέει η λογική. Ένα κράτος δικαίου,
ένα σοβαρό κράτος έχει τον νόµο και την τάξη πάνω από όλα.
Δεν είναι κακό: νόµος και τάξη. Δεν το καταλαβαίνω, γιατί ενο-
χοποιούµε έννοιες;

Και εσείς της Νέας Δηµοκρατίας -για να κλείσω, για να µην κα-
ταχρώµαι και τον χρόνο- γιατί τώρα τελευταία βαφτίσατε το
κρέας ψάρι; Μέχρι προχθές έλεγαν όλοι οι Υπουργοί και οι Βου-
λευτές σας ότι ήταν λαθροεισβολείς, λαθροµετανάστες. Ξαφνικά
έγιναν όλοι πρόσφυγες ή µετανάστες. Ποιοι είναι µετανάστες;
Αυτοί που έρχονται από το Μαρόκο, από την Αλγερία µε 30 ευρώ
εισιτήριο για να πάνε στην Κωνσταντινούπολη και να µας τους
φορτώσει εδώ ο Ερντογάν; Είναι µετανάστες αυτοί; Σοβαρά µι-
λάµε τώρα; Κοροϊδεύετε τον κόσµο, πηγαίνετε στα κανάλια και
λέτε ότι είναι µετανάστες. Δεν είναι µετανάστες, είναι λαθροει-
σβολείς, τελεία και παύλα! Λάθρα έρχονται, εισβολή κάνουν, άρα
είναι λαθροεισβολείς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και δεν µιλάω για τα µικρά παιδάκια, για να µην παρεξηγηθώ.

Είναι άλλο τα µικρά παιδάκια. Είσαι υποχρεωµένος ως άνθρωπος
να τα πάρεις, αλλά δεν µπορεί να είναι ξέφραγο αµπέλι η Ελ-
λάδα. Μέχρι εδώ ήταν, για να τελειώνει η ιστορία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Προέδρου της Ελληνικής Λύσης)

Και βέβαια, κλείνοντας να πω το εξής: Εγώ ντρέποµαι για
άλλον λόγο και είναι το τελευταίο που κρατώ: Δεν µπορεί Υπουρ-
γοί της Νέας Δηµοκρατίας να συντρώγουν µε εφοπλιστές. Απα-
ράδεκτο ηθικά! Μπορεί η οικογένεια Μητσοτάκη να έχει σχέση
µε τον Μαρινάκη -δικαίωµά της!-, κουµπαριές, αλλά να βλέπω
Υπουργούς προκλητικά στη Θεσσαλονίκη µε τον Μαρινάκη µε
πούρα µέσα στα µαγαζιά είναι άλλο. Εγώ θα ντρεπόµουν να κα-
θόµουν σε αυτό το µαγαζί που λέγεται Νέα Δηµοκρατία. 

Πρέπει να ντρέπεστε για έναν και µόνο λόγο: Ο Μαρινάκης και
κάθε Μαρινάκης δεν είναι τυχαία πρόσωπα στην Ελλάδα. Έχουν
µέσα ενηµερώσεως τα οποία µας πολεµούν καθηµερινά. Έχουν
κανάλια, έχουν ραδιόφωνα, έχουν εφηµερίδες και κάθεστε και

τρώτε και πίνετε µε ποιους; Με αυτούς που κοιτούν το προσω-
πικό τους συµφέρον, όχι το συµφέρον της Ελλάδος. Δηλαδή, δεν
είναι το µοναδικό φαινόµενο. Αυτό δείχνει τη σαπίλα αυτού του
κράτους. Και πού το έκαναν; Στη Θεσσαλονίκη, όπου οι οπαδοί
του ΠΑΟΚ και του Άρη και των υπολοίπων οµάδων δεν τα πάνε
πολύ καλά µε αυτή την ιστορία. 

Είναι πρόκληση αυτό που κάνετε. Να πηγαίνετε στα γενέθλιά
του, γιατί πηγαίνουν στα γενέθλια του κ. Μαρινάκη πολλοί εκ των
Υπουργών σας. Όµως, να έρχονται στη Θεσσαλονίκη και να κά-
θονται, να τρώνε, να πίνουν µε τα πούρα, ε, αυτό είναι πρόκληση!
Λυπάµαι ειλικρινά γιατί η Νέα Δηµοκρατία ως συντηρητικό κόµµα
έχει µία ηθική διαφορετική από ό,τι βλέπω σήµερα. Αλλάξτε την
ηθική σας, αλλάξτε την πολιτική σας, γιατί δεν πάτε καθόλου
καλά! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κύριε

Υπουργέ, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Κοντοζαµάνη, µου

ζητήσατε τον λόγο για τρία λεπτά, θα σας τον δώσω. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να θέσω

ένα θέµα επί της διαδικασίας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Μισό λεπτό, κύριε συνά-

δελφε. Θα πω ότι µου ζητήσατε τον λόγο.
Απλά σας επισηµαίνω, κύριε Υπουργέ, ότι δεν πρέπει να φύ-

γετε µετά. Λέω ότι δεν πρέπει να φύγετε, γιατί είστε ο µόνος
Υπουργός αυτή τη στιγµή εδώ. Μετά θα µιλήσει ο κ. Βούτσης.

Θα πω ότι ο ναύαρχος -από συνήθεια- µου έκανε µία επισή-
µανση, ότι θα πρέπει όλοι να µιλάµε περισσότερο για το νοµο-
σχέδιο. Βεβαίως, υπάρχουν προνοµίες, αλλά θα πρέπει να το
προσέξουµε. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε
να συµπληρώσω; Θέλω να πω κάτι επί της ουσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Παρακαλώ, κύριε Χατζη-
δάκη. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Εδώ ήρθαµε µε µεγάλη συγκί-
νηση να συµβάλουµε και να δώσουµε λύση σε µία τραγωδία και
ακούσαµε για τα πούρα του Μαρινάκη, για τον Ερντογάν και οτι-
δήποτε άλλο. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Δεν ξέρει τον Κανονισµό, κύριε Πρόεδρε. Ας τον µάθει! 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Δεν είναι τηλεοπτικό.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Δεν είναι ο δήµος εδώ! 
Κύριε Πρόεδρε, δεν ξέρει τον Κανονισµό! Ας τον µάθει πρώτα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Μισό λεπτάκι! Νοµίζω ότι

πρέπει να σταµατήσουµε…
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Τέτοιον Κανονισµό δεν θέλω να

τον ξέρω! 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Δεν ξέρει τον Κανονισµό! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Έγινε µία παρατήρηση. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε

πάρα πολύ, θα τελειώσω. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Οι Πρόεδροι µιλούν όπως θέλουν. Κύριε Πρόεδρε, το κάνει δεύ-
τερη φορά! Δεν ξέρει τον Κανονισµό!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ναι, αλλά ας σταµατή-
σουµε, σας παρακαλώ! 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Θα τον µάθω πολύ καλά τον Κα-
νονισµό!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ο Πρόεδρος µιλάει όσο θέλει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Έγινε µία προτροπή από
εσάς.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εστιάζω στο
εξής: Ήρθαµε εδώ µε µεγάλη συγκίνηση να βελτιώσουµε ένα νο-
µοσχέδιο που ασχολείται µε το Μάτι. Αν υπάρχει κάτι που το βελ-
τιώνει, µετά χαράς να το ψηφίσω. Δεν ήρθαµε να ακούσουµε όλα
τα άλλα. Υπάρχει η ώρα του Πρωθυπουργού που µπορεί να τα
θέσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ωραία. Λέω, όµως, ότι ο
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κ. Βελόπουλος δεν βγήκε έξω από τον Κανονισµό. Ο Κανονισµός
τού δίνει τη δυνατότητα ως Πρόεδρος να επεκταθεί πέραν του
ζητήµατος που συζητάµε. Από εκεί και πέρα, σας παρακαλώ να
συνεχίσουµε τώρα.

Κύριε Κοντοζαµάνη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Θα είµαι σύντοµος.
Με το άρθρο 2 στο παρόν σχέδιο νόµου εισάγεται µία νέα δια-

δικασία, προκειµένου να εξυπηρετούνται και όχι να ταλαιπω-
ρούνται οι εγκαυµατίες - θύµατα των δασικών πυρκαγιών, όχι
µόνο στο Μάτι, αλλά και οποιασδήποτε άλλης πυρκαγιάς είτε
τώρα είτε στο µέλλον, έτσι ώστε να απαλλαχθούµε από γραφει-
οκρατικούς µηχανισµούς, προκειµένου οι εγκαυµατίες να έχουν
πρόσβαση σε φάρµακα, αναλώσιµα υλικά, ιατροτεχνολογικά
προϊόντα, σε κάθε είδους φυσικοθεραπείες, θεραπείες αποκα-
τάστασης, κατ’ οίκον νοσηλείες και ό,τι άλλο χρειάζεται, προκει-
µένου να αποκατασταθεί η υγεία τους, χωρίς βέβαια συµµετοχή
των δικαιούχων.

Το πιο σηµαντικό είναι ότι µε τη διαδικασία η οποία εισάγεται
δηµιουργείται ένα µητρώο εγκαυµατιών, το οποίο, όπως έχουµε
ήδη πει, θα λειτουργήσει στον ΕΟΠΥΥ και θα παρέχει σε κάθε δι-
καιούχο πίνακα µε τα προϊόντα και τις θεραπείες οι οποίες πρέπει
να του χορηγηθούν, ούτως ώστε οι θεραπείες, είτε αυτές προ-
βλέπονται στον Ενιαίο Κανονισµό Παροχών Υγείας του ΕΟΠΥΥ
είτε όχι, να είναι διαθέσιµες σε κάθε δικαιούχο που βρίσκεται στο
µητρώο αυτό.

Πρέπει να πω επίσης και κάτι άλλο εξίσου σηµαντικό, ότι το
µητρώο αυτό θα δίνει τη δυνατότητα ηλεκτρονικής έκδοσης της
γνωµάτευσης µε την οποία ο δικαιούχος θα µπορεί να παραλαµ-
βάνει τα προϊόντα και να έχει πρόσβαση στις υπηρεσίες τις
οποίες χρειάζονται και χωρίς συµµετοχή. Αυτό σηµαίνει βέβαια
ότι δεν θα υπάρχει καµµία επιβάρυνση του δικαιούχου της συγ-
κεκριµένης κατηγορίας. Για µια ακόµη φορά να πω ότι αφορά
όλους τους πολίτες, ασφαλισµένους και µη ασφαλισµένους.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο πρώην

Πρόεδρος της Βουλής κ. Βούτσης, για δώδεκα λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αισθά-

νοµαι υποχρεωµένος να πάρω τον λόγο, πέρα από τις προφανείς
αιτίες, και για να κάνω έναν απολογισµό για την ευαισθησία που
είχε επιδείξει τότε η Βουλή και σε σχέση µε την παρουσία µου
στο επιτελείο του ειδικού λογαριασµού. Η Βουλή έχει βάλει 10
εκατοµµύρια σε αυτόν τον ειδικό λογαριασµό. Και βεβαίως µι-
λώντας πολιτικά πρόκειται για µια τραγωδία, η οποία αναδεικνύει
στα µάτια και στις συνειδήσεις των πολιτών την ανάγκη σοβαρό-
τητας και υπεύθυνης στάσης του πολιτικού κόσµου, που πιστεύω
ότι στη σηµερινή τουλάχιστον συνεδρίαση κινείται σε αυτό το
επίπεδο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπορώ να σας διαβεβαιώσω ότι
την επόµενη µέρα της τραγωδίας, η οποία κατά τη γνώµη µου -
και το είχαµε πει και δηµόσια πολύ γρήγορα µετά από εκείνες
τις δραµατικές µέρες- θα συνέχει και θα στοιχειώνει την ελληνική
κοινωνία στο διηνεκές, ίσως, η Ελληνική Βουλή είχε συγκληθεί
εκτάκτως και είχαν ληφθεί σχετικές αποφάσεις. Επίσης, και οι
εργαζόµενοι στη Βουλή είχαν δώσει αίµα. 

Τότε ελήφθη η απόφαση και για να δοθούν 10 εκατοµµύρια
ευρώ από το αποθεµατικό και, επίσης, για να υπάρχει επικουρία,
βοήθεια της Βουλής και σε άλλες πλευρές που θα εµφανίζονταν
ζητήµατα.

Παρακαλώ καταθέτω το σχετικό έγγραφο στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Βούτσης καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι προφανές -και είχε γίνει
µεγάλη συζήτηση τότε- ότι µιλάµε για τη σύµπτωση δύο πολύ
σηµαντικών παραγόντων στο γιατί και πώς έγινε αυτή η τεράστια
τραγωδία. Είναι προφανές -και αναγνωρίστηκε και σήµερα από
ό,τι κατάλαβα- ότι υπήρχαν τεράστιες ευθύνες όλων των προ-
ηγούµενων κυβερνήσεων, των πολιτικών καταστάσεων συνολικά,
για τη διαµόρφωση από πλευράς χωροταξίας, πολεοδοµίας της

περιοχής, µια κατάσταση η οποία είναι εξαιρετικά δύσκολο
ακόµα και να απεµπλακεί, να καταγραφεί διαπιστωτικά. Και αυτό
φαίνεται και από τα µέτρα πλέον που όλοι λένε ότι θα πρέπει να
αναληφθούν, για να αναταχθεί µέσω του ειδικού χωρικού η κα-
τάσταση εκεί. 

Ταυτόχρονα, όµως, ήταν µία από τις πρώτες προειδοποιήσεις
που δέχθηκε και η χώρα µας για την κλιµατική αλλαγή και τις συ-
νέπειές της στη σύγχρονη εποχή. Δεν πρόκειται απλά για σύγ-
χρονα φαινόµενα της κλιµατικής αλλαγής, αλλά πρόκειται για µια
κλιµατική κρίση στην οποία έχει µπει διεθνώς ο κόσµος µας, ο
πλανήτης. Αυτή τη στιγµή είναι ίσως το υπ’ αριθµόν ένα ζήτηµα. 

Και ειδικά για τη Μεσόγειο και για το ανάγλυφο της χώρας
µας, αυτά τα φαινόµενα µπορεί και στο µέλλον µε τρόπο ασύµ-
µετρο -λέγαµε για ασύµµετρες απειλές σε σχέση µε την τροµο-
κρατία, εδώ είναι ασύµµετροι κίνδυνοι από την κλιµατική κρίση-
να αναδεικνύουν καινούργιες καταστάσεις.

Ο Πρωθυπουργός τότε θυµάστε πάρα πολύ καλά ότι µε δική
του ευθύνη, πέραν του Υπουργικού Συµβουλίου που είχε γίνει
άµεσα, επισηµαίνοντας ακριβώς αυτά τα δύο ζητήµατα, αυτούς
τους δύο παράγοντες µέσα σε µια πολυπαραγοντική κατάσταση
και ευθυνών και επιχειρησιακών ελλείψεων κ.λπ. που οδήγησαν
στην τραγωδία, είχε βάλει µπροστά ακριβώς τις διαδικασίες σε
σχέση και µε τις δύο αυτές πλευρές, για να υπάρξουν αφ’ ενός
µεν βελτιώσεις και ριζικές αλλαγές στον τοµέα της πολιτικής
προστασίας και, αφ’ ετέρου, να υπάρξει µια πάρα πολύ σοβαρή
µελέτη σε σχέση µε τα ζητήµατα της κλιµατικής κρίσης. 

Και καταθέτω στα Πρακτικά τον πρόλογο της επιτροπής υπό
τον Γερµανό καθηγητή Γκολντάµερ, που µαζί µε Έλληνες καθη-
γητές έκαναν µια συστηµατική δουλειά, ακριβώς πάνω στον
ασύµµετρο χαρακτήρα πια αυτών των απειλών από την κλιµατική
αλλαγή. Μας την έφεραν στη Βουλή, παρουσιάστηκαν, έγινε ει-
δική συζήτηση στην ειδική επιτροπή της Βουλής και πραγµατικά
αποτελεί και το έδαφος για τα σχέδια πολιτικής προστασίας, που
από εκεί και πέρα θα πρέπει µε έναν πολύ πιο ριζικό τρόπο να
αντιµετωπίσουν αυτή την κατάσταση.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Βούτσης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θέλω από αυτό το Βήµα να είµαι πάρα πολύ σαφής, διότι φαί-
νεται πως ο χρόνος δεν πρέπει να είναι πανδαµάτωρ σε σχέση
µε τις πολιτικές ευθύνες που παίρνουµε όλοι µας. 

Θυµάστε όλες και όλοι ότι είχαν αναληφθεί πρώτα από τον
Πρωθυπουργό οι πολιτικές ευθύνες, είχαν αποδοθεί πολιτικές
ευθύνες και είχαν αναληφθεί, σε σχέση µε τη γενική πολιτική ευ-
θύνη ως προς τις επιχειρησιακές αδυναµίες, τα λάθη, τις καθυ-
στερήσεις που υπήρξαν και είχαν επισηµανθεί για την κατάσβεση
της πυρκαγιάς στη φάση ακριβώς των ολίγων λεπτών που εκδη-
λώθηκε αυτό το συµβάν. Αυτά έχουν αναληφθεί και απορώ πώς
ακούγεται από αυτό το Βήµα ότι ουδείς ανέλαβε ευθύνες και τα
λοιπά.

Θέλω να σας πω, όµως, ευθέως κάτι και να είµαστε συνεννοη-
µένοι. Σήµερα βέβαια οι τόνοι ήταν χαµηλοί, αλλά περάσαµε έναν
ολόκληρο χρόνο. Ξέρουµε πάρα πολύ καλά -για τη χώρα µας
πάντοτε µιλάω- αυτά που γίνονται. Γίνονται χιλιάδες οδικά ατυ-
χήµατα σε ένα οδικό δίκτυο που δεν είχε ακόµα εκσυγχρονιστεί.
Επίσης, υπάρχουν πνιγµοί στη χώρα µας από κόσµο που πνίγεται
στα δέκα µέτρα και το ξέρουµε κάθε καλοκαίρι πόσοι καταγρά-
φονται, υπάρχουν θύµατα από µεγάλους σεισµούς, διότι είναι
σεισµογενής η χώρα, υπάρχουν ναυάγια, υπάρχουν, υπάρχουν. 

Η διαδροµή έχει δυστυχώς και τέτοιες εθνικής διάστασης τρα-
γωδίες, µε θύµατα συµπολίτες µας, η διαδροµή των δεκαετιών
που ζήσαµε, τουλάχιστον οι µεγαλύτεροι. Ε, είναι απαράδεκτο,
πέραν της αναζήτησης πολιτικών ευθυνών που σε κάθε συγκυρία
και ανάλογα µε τις ευθύνες που έχουν οι πολιτικοί προϊστάµενοι
των επιχειρούντων -διότι υπάρχουν επιχειρησιακοί βραχίονες του
κράτους σε σχέση µε όλα αυτά τα ζητήµατα- να αποδίδονται, και
µάλιστα µε έναν τρόπο συνεχή και θα τον χαρακτήριζα πραγµα-
τικά έξω από κάθε πολιτική ηθική, στοχοποιηµένα αιτιάσεις στα
όρια της τυµβωρυχίας, παραδείγµατος χάριν, στην Περιφερει-
άρχη της Αττικής κ. Δούρου. Εγώ δεν είχα ξανακούσει όλες
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αυτές τις δεκαετίες που µας συνέβησαν αυτά που σας είπα προ-
ηγούµενα -και για την Ηλεία προηγούµενα ακούστηκε και για τη
Νικαριά- δεν είχαµε ποτέ ζήσει, αυτό το επτάµηνο περίπου που
υπήρξε, µια επικοινωνιακή διαχείριση στοχοποίησης προσώπων,
ονοµάτων, στο επίπεδο του πώς κοιµάται κάποιος, ο Βούτσης εν
προκειµένω -µη λέω άλλα ονόµατα- έχοντας εκατό νεκρούς εδώ,
σαράντα νεκρούς εκεί, τριάντα νεκρούς κ.λπ.. 

Βεβαίως σήµερα έχουν κατέβει οι τόνοι. Ξαφνικά αυτά δεν
υπάρχουν, διότι η πολιτική κεφαλαιοποίηση η οποία είχε γίνει
από µιντιακά συγκροτήµατα και από µια επικοινωνιακή, άθλια πο-
λιτικά, λογική απέδωσε ό,τι ήταν να αποδώσει. Σήµερα µιλάµε
ανθρώπινα, πολιτικά, µε ευθύνη, µε συναίνεση από όλους µας,
για να βρούµε λύσεις. Τι έγινε όµως το προηγούµενο επτάµηνο
ως προς αυτή τη διάσταση; 

Άρα, λοιπόν, θα πρέπει τα διδάγµατα να µην τα παίρνουµε
µόνο σε σχέση µε τον τρόπο αντιµετώπισης των φυσικών κατα-
στροφών, αλλά θα πρέπει και η πολιτική τάξη της χώρας και το
πολιτικό σύστηµα της χώρας και τα κόµµατα να διδάσκονται από
τον τρόπο διαχείρισης που έγινε ή γίνεται σε αυτές τις περιπτώ-
σεις και να µην πηγαίνουµε σε προσωπικές στοχοποιήσεις αυτού
του επιπέδου. 

Αναπτύχθηκε στην επιτροπή, και από τους εισηγητές και από
τον κ. Σπίρτζη ιδιαίτερα, µία προφανής επιχειρηµατολογία σε
σχέση µε την επιτροπή, µε την εταιρεία αυτή και ερωτηµατικά
που τίθενται για αυτή την επιλογή. Επιτρέψτε µου να σας πω µε
την εµπειρία της παρουσίας µας και της διαχείρισης -και θα σας
πω περί τίνος επρόκειτο για τη διαχείριση- σε σχέση µε τον ειδικό
λογαριασµό. Να σας πω ότι δεν βλέπω κανέναν λόγο που έγινε
αυτή η ΠΝΠ σε σχέση µε την ίδρυση αυτής της εταιρείας, η
οποία θα αναλάβει αυτά τα έργα. Δεν υπάρχει κανένας λόγος.
Ακριβώς επειδή είχαµε εµπειρία, όλοι µας νοµίζω, από το νοµικό
πρόσωπο δηµοσίου δικαίου το οποίο είχε γίνει για την περίπτωση
της Ηλείας, το ταµείο Μολυβιάτη, είχαµε αποστεί, η κυβέρνηση
τότε, από αυτή την αντίληψη και τι είχαµε πει; Είχε γίνει κάτι
πάρα πολύ απλό, ένας κεντρικός λογαριασµός του Υπουργείου
Οικονοµικών, ο οποίος εκρατείτο στην Τράπεζα της Ελλάδος,
όπου πήγαιναν οι προσφορές, όπου θα θέλαµε να πάνε όλες τις
προσφορές -διότι και σε αυτό υπάρχει ένα θέµα, το οποίο θα το
πω σήµερα, είµαι υποχρεωµένος να το πω ενώπιόν σας για το
ποιες προσφορές πήγαν, δεν πήγαν κ.λπ.. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επιτρέψτε µου λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε. Υπήρχε ένας λο-
γαριασµός λοιπόν, όπου η εκτελεστική εξουσία, τα Υπουργεία
υπέβαλαν τα αιτήµατα µε τα δικαιολογητικά για τους εγκαυµα-
τίες, για τον αµίαντο, για αυτά που ακούστηκαν εδώ πέρα, για
τις καθαιρέσεις των σπιτιών κ.λπ., και αυτή η επιτροπή εκταµίευε
προς την εκτελεστική εξουσία, προς τα Υπουργεία, προς την κυ-
βέρνηση που είχε την απόλυτη ευθύνη, πολιτική και διαχειρι-
στική, µε τους κανόνες των δηµοσιονοµικών ελέγχων και µε όλα
τα δεδοµένα της χώρας, από εκεί και πέρα για τη διαχείριση
αυτών των κονδυλίων. Τόσο απλά! 

Άρα εµείς κριθήκαµε, εσείς θα κριθείτε. Αυτό το οποίο εκρί-
νετο -και κρίνεται σ’ αυτές τις περιπτώσεις- είναι κατά πόσον η
εκτελεστική εξουσία, τα αρµόδια Υπουργεία, οι αρµόδιοι φορείς,
φέρνουν τα σωστά αιτήµατα µε σωστό τρόπο και διαχειρίζονται
από εκεί και πέρα τα χρήµατα. Δεν χρειάζεται κάποια εταιρεία
να υπεισέλθει στο «master plan» -ας το πούµε έτσι- της διαχείρι-
σης αυτών των κονδυλίων. Γι’ αυτό εξέφρασα την κατάπληξή µου
και προς τον νυν Πρόεδρο της Βουλής, τον φίλο κ. Τασούλα,
όταν του πρωτοπήγατε αυτή την πρόταση σαν ιδέα.

Εντάξει, προχωρήστε σ’ αυτό. Έχει πει και ο εισηγητής µας
ότι θα υπάρξει αλληλεγγύη. Δεν θα υπάρξει συνευθύνη, βέβαια,
αλλά η προσπάθεια για βοήθεια. Δεν πρόκειται να υπάρξει µία
αντίρρηση, µια αντίσταση ως προς αυτό, αλλά υπάρχουν ερω-
τηµατικά τα οποία παραµένουν.

Θα αναφερθώ, για να τελειώσω, στον ειδικό λογαριασµό. Σας
καταθέτω στα Πρακτικά το σύνολο των ποσών από 10.000 ευρώ
και πάνω, τα οποία κατέθεσαν φορείς και τα εσωτερικά πρακτικά
της επιτροπής, µε βάση τα οποία ενεκρίθησαν κονδύλια στη
βάση προγραµµατισµού των Υπουργείων.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Βούτσης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εδώ χρειάζονται κάποιες διευκρινίσεις κατ’ αρχάς για τη διά-
θεση των χρηµάτων, διότι άκουσα και τον Πρωθυπουργό στις
προγραµµατικές δηλώσεις -δεν υπήρχε και χρόνος να απαντη-
θούν- να εξανίσταται γιατί από τα 39 εκατοµµύρια ευρώ αυτού
του ειδικού λογαριασµού -διότι δεν ήταν αυτά τα λεφτά τα οποία
δίδοντο εκεί, δίδοντο από το ΠΔΕ, από τα Υπουργεία την ίδια
ώρα, δεν το συζητάµε- είχαν εκταµιευθεί µόνο τα 8 εκατοµµύρια
ευρώ. 

Υπήρχε, για παράδειγµα, ήδη εγκεκριµένη απόφαση για 12,5
εκατοµµύρια ευρώ σε σχέση µε τις καθαιρέσεις των κτηρίων -θα
τα δείτε και µέσα στο πρακτικό οι άµεσα ενδιαφερόµενοι-, η
οποία προφανώς και λόγω των ζητηµάτων που εκτέθηκαν εδώ
από τον Υπουργό ήθελε τον χρόνο της για το πότε θα έβγαιναν
αυτές οι άδειες για την καθαίρεσή τους. Και είχε αναληφθεί η ευ-
θύνη από τον ειδικό λογαριασµό για την ικανοποίησή τους.

Άρα δεν ήταν ότι δεν έγιναν. Μπορεί να υπήρχαν κάποιες κα-
θυστερήσεις, µπορεί να υπήρχαν ελλείψεις στους ρυθµούς, αλλά
ο σχεδιασµός στον οποίο αναφέρθηκε και ο κ. Σπίρτζης ήταν σω-
στός και διαπιστωτικά και µε την έννοια της ευθύνης των Υπουρ-
γείων, δηλαδή της εκτελεστικής εξουσίας γι’ αυτό το πράγµα.

Θέλω να σας πω ευθέως ότι από αυτά τα 38 εκατοµµύρια
ευρώ τα οποία µαζεύτηκαν -επειδή και γι’ αυτό ακούστηκε κάτι
από τον ιδιωτικό τοµέα, κ.λπ.- τα 35 εκατοµµύρια ευρώ είναι της
Βουλής, του ΟΑΕΔ και της Τράπεζας της Ελλάδας. Το ενάµισι
εκατοµµύριο ευρώ είναι από ορισµένες πρεσβείες κρατών, τις
οποίες ευχαριστήσαµε, και από ορισµένους δήµους και περιφέ-
ρειες µετά από εντατικά σηµειώµατα που τους στέλναµε για να
επικουρήσουν τον λογαριασµό. Δύο εκατοµµύρια ευρώ είναι από
πέντε χιλιάδες συµπολίτες µας που προσέφεραν τον οβολόν
τους. 

Περί αυτού πρόκειται αναφορικά µε τον ειδικό λογαριασµό.
Αυτή είναι η αλήθεια. Ίσως θα τα διαβάσατε τότε. Γι’ αυτό τα λέω
από Βήµατος της Βουλής. Τώρα πια τα λέµε χωρίς καµµία διά-
θεση να ανοίξουµε µέτωπα του τότε, αλλά είστε υπεύθυνοι κι
εσείς πια καθώς θα διαχειρίζεστε αυτόν τον λογαριασµό, για να
προχωρήσετε σε κάποιους ελέγχους. Ίσως θα έχετε διαβάσει ότι
υπήρξε ένας ορυµαγδός προσπάθειας, προθυµίας για βοήθεια
από πάρα πολλούς φορείς και από τον ιδιωτικό τοµέα.

Λυπάµαι να σας πω ότι από όσους είχαν τη δυνατότητα -και
κάποιοι εξ αυτών έκαναν κάποια συγκεκριµένα έργα- κανείς δεν
εδέχθη να βάλει, ίσως λόγω του προηγούµενου του λογαρια-
σµού Μολυβιάτη, τα χρήµατά του στον ειδικό λογαριασµό. Ούτε
ένας από όλα τα ονόµατα που ακούσατε τότε!

Επίσης, έχω προσωπικά ερωτηµατικά εάν υπήρξε τελικά και
οποιαδήποτε συµβολή από ορισµένες πλευρές ιδιωτών που δη-
µόσια είπαν «ο Βούτσης δίνει ένα εκατοµµύριο ευρώ» ή δίνει τρία
ή πέντε, κ.λπ., διότι αυτά τελικά δεν µπορούσαν να ελεγχθούν
παρά µε συνεννόηση µε την Κυβέρνηση, στην οποία προχώρησε
ο Υπουργός παρά τω Πρωθυπουργώ τότε, ο κ. Φλαµπουράρης,
για συγκεκριµένα, ορισµένα έργα. 

Παραδείγµατος χάριν, υπήρξαν εταιρείες που βοήθησαν στην
καθαίρεση αυτών των εξήντα σπιτιών ή στην υλοτόµηση ή στην
αρχή για το Λύρειο Ίδρυµα. Όµως, µε ποιον έλεγχο, ποια ποσά,
στο πλαίσιο ποιων projects από κοινού µε την Κυβέρνηση και
τους κατοίκους και τους φορείς διά της ανάγκης τους; Επιτρέψτε
µου να σας πω ότι υπάρχουν ερωτηµατικά. 

Οι ίδιοι οι δήµοι άνοιγαν ταµεία, εκδηλώσεις και συναυλίες γί-
νονταν γύρω-γύρω. Μόνο από τη συναυλία στο Ηρώδειο, που
έγινε από το Φεστιβάλ Αθηνών, κατετέθησαν εβδοµήντα χιλιάδες
ευρώ. Κάναµε προσπάθεια για να πάρουµε και από τις υπόλοιπες
τράπεζες ό,τι είχε κατατεθεί. Έχουµε τα παραστατικά. Είναι τεσ-
σεράµισι εκατοµµύρια. Έχουν κατατεθεί σε άλλες τράπεζες. Θα
ήταν αδικία γι’ αυτούς από τους ιδιώτες, απ’ αυτούς που µπο-
ρούσαν -και ήταν αρκετοί- που πράγµατι έδωσαν σε κάποιο συγ-
κεκριµένο έργο, να τους βάλουµε στην ίδια µοίρα και να θέσουµε
οποιοδήποτε ερωτηµατικό -σας το λέω ευθύτατα-, πλην όµως
είναι ένα ζήτηµα το οποίο θα πρέπει η σηµερινή Κυβέρνηση,
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ακριβώς λόγω της συνέχειας του κράτους, ενδελεχώς και σε συ-
νεννόηση µε τους φορείς να αξιοποιήσει τις ήδη κατατεθειµένες
δηµόσια προθέσεις τους και να αξιοποιηθούν υπέρ της αποκα-
τάστασης των ζηµιών. 

Κύριε Πρόεδρε, καταθέτω για τα Πρακτικά τα δελτία Τύπου
των ανακοινώσεων που υπήρξαν από τη συνάντηση που είχαµε
και τη δροµολόγηση µε την κυβέρνηση της Κύπρου, µετά την
απόφαση του κ. Αναστασιάδη, την οποία είχε εκδηλώσει προς
τον Πρωθυπουργό κ. Τσίπρα στη συνάντησή τους. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Βούτσης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα δελτία Τύπου, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έγινε συγκεκριµένη µελέτη για τη συµβολή µε δέκα εκατοµ-
µύρια, τα οποία µπορεί να γίνουν και δεκατέσσερα, για νοσοκο-
µείο στην ανατολική Αττική. Υπήρξε συνεννόηση µε τον Υπουργό
Υγείας εδώ. Έγιναν όλες οι συναντήσεις και προχωράει αυτό το
σχέδιο για να γίνει στις εγκαταστάσεις του Νταού Πεντέλης, αν
δεν κάνω λάθος, κύριε Υπουργέ. 

Έχει υπάρξει ήδη συµφωνία ως προς αυτή τη διεθνή προ-
σφορά και έχει υπάρξει και µια πρώτη συµφωνία µε το Κατάρ, το
οποίο επίσης ήταν διατεθειµένο να δώσει ως δωρεά ένα µεγάλο
ποσό, απ’ ό,τι έλεγαν. Έγιναν οι σχετικές συζητήσεις και θα πρέ-
πει να αξιοποιηθεί αυτή η µεγάλη δωρεά. Δεν µπορούν να γίνουν
διάφορα νοσοκοµεία, δεν θα είχε νόηµα, όµως µπορεί να γίνει
µια ειδική µεγάλη πτέρυγα αυτού του νέου νοσοκοµείου, χωρίς
να χρειάζονται επιπλέον διεργασίες, πάνω στα χνάρια του ήδη
υπάρχοντος µικρής δυναµικότητας στο Νταού Πεντέλης. Άρα
εγώ αυτό κατανόησα απ’ όλη αυτή την εµπειρία στη συγκεκρι-
µένη επιτροπή. 

Επαναλαµβάνω ότι µπορεί να υπήρξαν καθυστερήσεις στους
ρυθµούς, µπορεί να υπήρξαν κάποιες ολιγωρίες ή και διαφωνίες
ανάµεσα σε φορείς. Παραδείγµατος χάριν, για το συγκεκριµένο
οικόπεδο ξέρει ο κύριος Υπουργός, ο κ. Σπίρτζης, ότι υπήρχε κά-
ποια αδυναµία των εταιρειών και αδυναµία χρηµατοδότησης που
για τέταρτη φορά θα το άδειαζε -δεν ήταν ότι είχαν µείνει αυτά
εξαρχής- για να ολοκληρωθεί το έργο, πλην όµως ήταν µια δια-
φανής, χρηστή διαχείριση, µε σωστό τρόπο, χωρίς να χρειάζον-
ται αυτά τα επιπλέον, τα οποία σήµερα είναι στον πυρήνα αυτής
της νοµοθεσίας. 

Σας εύχοµαι από καρδιάς αυτά να ευδοκιµήσουν υπέρ των κα-
τοίκων και των ανθρώπων εκεί που βίωσαν αυτή την ανείπωτη
τραγωδία. Αυτή την εµπειρία ήµασταν υποχρεωµένοι δηµόσια να
την καταθέσουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Οικονόµου, θέλετε να κάνετε τώρα τη βελτίωση του τίτ-
λου του νοµοσχεδίου;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Θα ήθελα να προτείνω στον τίτλο του νοµοσχε-
δίου να προστεθεί το «και άλλες διατάξεις», επειδή υπάρχει η
διάταξη του Υπουργείου Δικαιοσύνης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): H Κοινοβουλευτική Εκ-

πρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Μαριλίζα Ξενογιαννακοπούλου έχει τον
λόγο για δώδεκα λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µετά από τρεισήµισι
ώρες συνεδρίασης δεν θα µπούµε επιτέλους στον κατάλογο των
οµιλητών;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Βλάχο, παρ’ όλο
που είστε ο αµέσως επόµενος οµιλητής, µπορώ να σας πω το
εξής.

Υπάρχουν δύο παράγοντες
στη διαδικασία και το ξέρετε, γιατί είστε παλιός κοινοβουλευτι-
κός: Πρώτον το Προεδρείο, το οποίο καθορίζει τη σειρά των οµι-
λητών και από εκεί και πέρα µια σειρά είτε κυβερνητικοί είτε

Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι είτε επικεφαλής των Κοινοβου-
λευτικών Οµάδων, που, µε βάση τον Κανονισµό της Βουλής,
έχουν το προνόµιο να παίρνουν τον λόγο όποτε θέλουν. Ενώ εγώ,
λοιπόν, συµφωνώ απολύτως µαζί σας, είδατε τι έγινε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Θα µπορούσαν ενδιάµεσα να µιλάνε και
κάποιοι Βουλευτές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Προχωρούµε. Τώρα τε-
λειώνουµε µε αυτά.

Τον λόγο έχει η κ. Ξενογιαννακοπούλου. 
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Θα έλεγα, αγαπητέ συνάδελφε, κύριε Βλάχο και Πρόεδρε της

Επιτροπής Παραγωγής και Εµπορίου, ότι, όταν έχει µιλήσει ο
Υπουργός και έχουν τεθεί θέµατα…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Δεν σας αµφισβητώ το δικαίωµα.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι, αλίµονο. Μα, δεν

µπορείτε γιατί ισχύει εκ του Κανονισµού. 
Σηµασία έχει εδώ να µπορέσει να γίνει µια ανταλλαγή από-

ψεων, γιατί και εµείς θέλουµε να συµβάλουµε και µε τις επιφυ-
λάξεις µας και µε τις παρατηρήσεις µας. Άρα ο Κανονισµός έχει
τη δική του φιλοσοφία. Προς Θεού, το δικαίωµα των Βουλευτών,
ούτως ή άλλως, είναι αναφαίρετο και προσπαθούµε πάντα να εί-
µαστε θετικοί και κοινοβουλευτικοί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αλήθεια ότι συζητώντας
σήµερα αυτό το σχέδιο νόµου δεν µπορεί παρά µε σεβασµό να
στεκόµαστε στη µνήµη των νεκρών, µε ευαισθησία στις οικογέ-
νειές τους για τη βαριά τους απώλεια, µε ιδιαίτερη ευαισθησία
στα προβλήµατα τα οποία συνεχίζουν να αντιµετωπίζουν οι κά-
τοικοι και την ανάγκη ανασυγκρότησης της περιοχής.

Ταυτόχρονα, όµως, οφείλουµε να είµαστε ειλικρινείς, να µην
κάνουµε πολιτική εκµετάλλευση και να βλέπουµε ακριβώς πώς
έχουν τα πράγµατα και όλη την πολύ µεγάλη, συντονισµένη και
πρωτόγνωρη προσπάθεια που έγινε όλο το προηγούµενο διά-
στηµα από την προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Δεν σηκώ-
νει πολιτική εκµετάλλευση. 

Είπε ο κ. Χατζηδάκης ότι δεν σηκώνει µικροπολιτική αυτό το
θέµα και πιστεύω ότι εµείς από την πλευρά µας, ο εισηγητής µας,
ο κ. Σπίρτζης, όλοι οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ που συµµετείχαν
στην πολύ ενδιαφέρουσα και εποικοδοµητική, κύριε Υπουργέ,
συζήτηση στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου δείξαµε
ακριβώς αυτό το αίσθηµα ευθύνης, καθώς δεν επιχειρήσαµε
οποιαδήποτε πολιτική αντιπαράθεση, αλλά προσπαθήσαµε πάνω
από όλα µε την εµπειρία µας -τη θετική- αλλά και τα προβλήµατα,
τα διδάγµατα, να συνεισφέρουµε, ώστε να υπάρχει όσο το δυ-
νατόν πιο γρήγορη και αποτελεσµατική ανασυγκρότηση και απο-
κατάσταση αυτών των περιοχών. 

Αυτή είναι και η προσπάθεια που κάνουµε και φάνηκε και εδώ,
παρ’ ότι όπως είπε και ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής, ο κ. Βού-
τσης, δυστυχώς από τη θέση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης η
Νέα Δηµοκρατία δεν είχε ακολουθήσει µια τέτοια στάση. Είχε
ακολουθήσει τη λογική της πολιτικής εκµετάλλευσης και αντιπα-
ράθεσης. 

Η συζήτηση που έγινε στην επιτροπή, παρουσία των φορέων
-και µάλιστα εδώ οφείλουµε να σηµειώσουµε κάτι που πιστεύω
ότι ήταν πάρα πολύ εποικοδοµητικό- και των εκπροσώπων των
κατοίκων αυτών των περιοχών, ήταν πάρα πολύ σηµαντική.
Πρώτα από όλα οι ίδιοι οι εκπρόσωποι των κατοίκων µάς είπαν
ότι εµείς εδώ δεν θέλουµε να κάνουµε πολιτική αντιπαράθεση,
δεν είναι αυτό το ζητούµενο. Είναι φυσικό, πάνω από όλα, να
τους νοιάζει το αποτέλεσµα. 

Αναγνώρισαν, λοιπόν, οι ίδιοι οι φορείς, η αυτοδιοίκηση και οι
κάτοικοι των περιοχών αυτών, το πολύ σηµαντικό έργο που είχε
γίνει και την υποστήριξη που είχαν δεχτεί το προηγούµενο διά-
στηµα από την κυβέρνηση και φυσικά ζήτησαν να συνεχίσει αυτή
η προσπάθεια και στο µέλλον. 

Άρα οι παρατηρήσεις µας και οι επιφυλάξεις που εκφράζουµε
είναι ακριβώς για να ενισχύσουµε την αποτελεσµατικότητα και
τον κοινό στόχο που έχουµε, να αναταχθεί αυτή η περιοχή µε τον
καλύτερο δυνατό και γρηγορότερο τρόπο και φυσικά να ανακου-
φιστούν και να δικαιωθούν όλες οι ανάγκες και τα προβλήµατα
των ανθρώπων που επλήγησαν, που έχασαν τις περιουσίες τους
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και πολύ περισσότερο θρήνησαν ανθρώπους της οικογένειάς
τους. 

Σε αυτή την προσπάθεια -και αναφερθήκαµε πριν- θα περιµέ-
ναµε πρώτα από όλα από την Κυβέρνηση να κάνει ακόµα και την
τυπική αναγνώριση στην αιτιολογική έκθεση και στις συνοδευτι-
κές εκθέσεις, διότι ακόµα και εκεί αναφέρεται µόνο ένας νόµος
-όχι οι άλλοι δύο- και φυσικά οι πολλές κανονιστικές πράξεις οι
οποίες εξεδόθησαν.

Το πιο κρίσιµο, όµως, είναι -και θα ήθελα και εγώ να σταθώ
εδώ, αναφέρθηκε και ο εισηγητής µας και ο πρώην Πρόεδρος
της Βουλής- το ότι φυσικά έγιναν άµεσες ενέργειες, αλλά και µα-
κροπρόθεσµες ενέργειες. Ο πρώην Υπουργός, ο κ. Ξανθός, είπε
στην επιτροπή -και θα αναφερθεί και στη συνέχεια, επειδή ανα-
φέρθηκε και ο νυν Υπουργός Υγείας- ότι υπήρξε µια άµεση κινη-
τοποίηση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, µια άµεση κάλυψη
όλων των ανθρώπων, των πυρόπληκτων και των εγκαυµατιών και
στη συνέχεια µία πολύ µεγάλη υποστήριξη, µάλιστα και µε ένα
πρόσθετο επίδοµα 6.000 ευρώ. 

Επίσης, αναφέρθηκε και ο πρώην Υπουργός, ο κ. Φάµελλος -
που και εκείνος θα µιλήσει στη συνέχεια, όπως και ο εισηγητής
µας, ο κ. Σπίρτζης- στην τεράστια προσπάθεια που έγινε γύρω
από την ανάταξη της περιοχής. Ο κ. Χατζηδάκης προηγούµενα
αµφισβήτησε τη διαδικασία όσον αφορά το ειδικό χωρικό για την
περιοχή αυτή. Θα ήθελα να επισηµάνω ότι όχι µόνο δεν καθυστέ-
ρησε, αλλά τηρήθηκαν όλες οι διαδικασίες του απαραίτητου δια-
λόγου και της προεργασίας που έπρεπε να γίνει και µάλιστα
εγκαίρως και πολύ πριν από τις εκλογές εγκρίθηκε. Άρα δεν είναι
ότι δεν εγκρίθηκε και δεν έγιναν οι απαιτούµενες διαδικασίες. 

Και πολύ περισσότερο εδώ, κύριε Υπουργέ, πρέπει να έχουµε
και κάποιες απαντήσεις από σας, γιατί ο κ. Χατζηδάκης έκανε µια
γενική τοποθέτηση, αλλά δεν µας κάλυψε σε µια σειρά θέµατα.
Αυτή η ανάθεση που θα γίνει τώρα στο Τεχνικό Επιµελητήριο -
πρώτα απ’ όλα να υπενθυµίσω ότι εµείς ζητούµε να κρατηθεί η
προγραµµατική σύµβαση, πιστεύω ότι η Βουλή για ένα τόσο
ευαίσθητο θέµα πρέπει να έχει ενηµέρωση, άρα, αυτό είναι το
πρώτο θέµα που συνεχίζουµε και θέτουµε- πώς ακριβώς θα λει-
τουργήσει µε βάση το εγκεκριµένο χωρικό σχέδιο, το οποίο έγινε
βάσει µιας συγκεκριµένης διαδικασίας, που συµµετείχαν και στε-
λέχη που τώρα ενισχύουν και τη δική σας προσπάθεια; 

Φαντάζοµαι ότι η σωστή λογική της αξιοποίησης της συνέχειας
της διοίκησης και όλων αυτών των προσπαθειών που έχουν γίνει
είναι να ληφθεί υπ’ όψιν και να είναι η βάση για οποιαδήποτε συ-
νέχεια. Περιµένουµε λοιπόν και σε αυτά τα δύο θέµατα µία σαφή
απάντηση από την πλευρά σας.

Αναφέρθηκε ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής κ. Βούτσης -και
νοµίζω ότι αυτή η αναφορά είναι πάρα πολύ σηµαντική, γιατί από
αυτό το Βήµα δηµιουργήθηκαν εντυπώσεις- στη δευτερολογία
του κ. Μητσοτάκη στις προγραµµατικές δηλώσεις, ότι τάχα µόνο
τα χρήµατα του ειδικού λογαριασµού ήταν τα χρήµατα που είχε
προβλέψει η προηγούµενη κυβέρνηση. 

Ο κ. Σπίρτζης ήταν σαφής ότι η πρόβλεψη ήταν 170 εκατοµ-
µύρια ευρώ, εκ των οποίων ένα πολύ µεγάλο µέρος έχει ήδη
εκταµιευθεί και υλοποιείται. Άρα, λοιπόν, δεν πρέπει να δηµιουρ-
γούνται εντυπώσεις. Εδώ είµαστε για να συνεισφέρουµε, να
υπάρχει διαφάνεια και αποκατάσταση όλων αυτών των ζητηµά-
των. 

Συνεπώς -και έρχοµαι τώρα στο σχέδιο νόµου- όταν εµείς βά-
λαµε µια σειρά θέµατα, κύριε Υπουργέ, στην επιτροπή το κάναµε
για να βοηθήσουµε, για να υπάρχει διαφάνεια, υγιής ανταγωνι-
σµός και σεβασµός της εθνικής και της ευρωπαϊκής νοµοθεσίας
γύρω από τις συµβάσεις και από όλα αυτά τα ζητήµατα των ανα-
θέσεων. 

Δεν είναι γιατί θέλουµε να δηµιουργήσουµε προσκόµµατα και
καθυστερήσεις. Ποια κυβέρνηση θέλει να έχει καθυστερήσεις;
Είναι γιατί ξέρουµε πολύ καλά από την εµπειρία µας ότι, όταν
δεν είµαστε τυπικοί, οι προσφυγές και τα προβλήµατα που ανα-
κύπτουν στη συνέχεια δηµιουργούν πολύ χειρότερες καθυστε-
ρήσεις και τελικά υπάρχει και κόστος από όλη αυτή τη
διαδικασία.

Χαίροµαι -και νοµίζω ότι αυτό είναι θετικό και εκεί αποδεικνύε-
ται και η καλή διάθεση και η σηµασία της ακρόασης των φορέων-

που κάποια από τα ζητήµατα που θέσαµε ελήφθησαν υπ’ όψιν.
Αναφέρω ενδεικτικά ότι ακούσατε την Πρόεδρο του Ελεγκτικού
Συνεδρίου, αφαιρέσατε από το Διοικητικό Συµβούλιο -και ορθά,
γιατί ήταν αντισυνταγµατικό- τη συµµετοχή ενός εκπροσώπου
και επίσης αναφέρατε και το είπε και ο Υπουργός µε σαφήνεια,
ότι θα υπάρχει προσυµβατικός και κατασταλτικός έλεγχος. 

Κατανοώ ότι δεν το έχετε στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, διότι
το θεωρείτε µια γενική αρχή. Επειδή, όµως, ήταν µια ασάφεια
αυτή, η οποία είναι πάρα πολύ κρίσιµη και επειδή πάµε σε µία
διαδικασία η οποία, ναι, µεν, θα έχει µια διαδικασία διαπραγµά-
τευσης από ό,τι καταλάβαµε, αλλά επικαλείστε έναν λόγο επεί-
γοντος, εµείς θα θέλαµε να υπάρχει µία σαφής αναφορά στο
σχέδιο νόµου. Μη µείνουµε στις γενικές διατάξεις. Δεν κάνουµε
δίκη προθέσεων.

Τη στιγµή που εσείς και ο αρµόδιος Υπουργός, ο κ. Χατζηδά-
κης, είπατε ότι δεχόσαστε τον προσυµβατικό και τον κατασταλ-
τικό έλεγχο του Ελεγκτικού Συνεδρίου, παρακαλούµε να υπάρχει
µια αποσαφήνιση νοµοτεχνική γιατί, δυστυχώς, υπάρχουν οι
εξαιρέσεις αυτή τη στιγµή στο νοµοσχέδιο.

Συνεχίζω µε την εταιρεία αυτή που έχετε συγκροτήσει. Ακόµα
δεν έχουµε σαφή εικόνα για το εταιρικό σχήµα. Περιµένουµε µια
απάντηση σε αυτό. Είπατε ότι το καταστατικό ενσωµατώνεται.
Αυτό κατάλαβα από τον Υπουργό. Τι σηµαίνει αυτό; Το διοικητικό
συµβούλιο είναι το εταιρικό σχήµα της εταιρείας; 

Όπως σας είπαµε στην επιτροπή, επειδή εδώ εφαρµόζονται οι
κανόνες των οµόρρυθµων εταιρειών, τα µέλη του διοικητικού
συµβουλίου είναι προσωπικά υπεύθυνοι για κάθε ζηµία µε όλη
τους την περιουσία. Εδώ βάζετε, λοιπόν, εκπροσώπους εθελον-
τών, κατοίκων. Οι άνθρωποι αυτοί έχουν αγωνία και το είπαν στην
επιτροπή. Εµείς δεν θέλουµε να δηµιουργούµε προβλήµατα.

Οφείλετε, όµως, να περιφρουρήσετε αυτό που εσείς οι ίδιοι
δηµιουργείτε και να ξεκαθαρίσετε στη Βουλή ποιο είναι το εται-
ρικό σχήµα και πώς ακριβώς θα λειτουργήσει. Αυτό λοιπόν είναι
το τρίτο και πολύ σηµαντικό ερώτηµα στο οποίο περιµένουµε µια
απάντηση.

Τέταρτο ερώτηµα, κύριε Υπουργέ, στο οποίο θα θέλαµε µία
αποσαφήνιση. Η εταιρεία αυτή δεν θα έχει προσωπικό, δεν θα
έχει διοίκηση. Ποιοι θα κάνουν όλες αυτές τις διαπραγµατεύσεις;
Ποιοι θα κάνουν τις προκηρύξεις; Ποιοι θα ελέγχουν; Ποιοι θα
έχουν όλη αυτή τη διοικητική ευθύνη; Αυτό είναι κρίσιµο θέµα.
Θα το αναθέτετε σε Υπουργεία; Οι υπηρεσίες των Υπουργείων
έχουν άλλο τρόπο να λειτουργούν. Ερωτήµατα κρίσιµα που πάλι
περιµένουµε από εσάς και ελπίζουµε να έχουµε µία συγκεκρι-
µένη απάντηση.

Όσον αφορά το Τεχνικό Επιµελητήριο της Ελλάδας, οι επιφυ-
λάξεις που έχουµε και οι ενστάσεις είναι έντονες κι αυτό όχι γιατί
αµφισβητούµε τον θεσµό. Είπε ο κ. Σπίρτζης -ο οποίος έχει δια-
τελέσει και πρόεδρος και όπως είπε αγαπάει το επιµελητήριο,
αλλά γνωρίζει και τις δυνατότητες- ότι η τεχνική υπηρεσία έχει
έναν περιορισµένο βαθµό δυνατότητας να ανταποκριθεί σε ένα
τόσο µεγάλο σχέδιο, που χρειάζεται η συνδροµή τόσων Υπουρ-
γείων και υπηρεσιών για να µπορέσει να υλοποιηθεί. Άρα, λοιπόν,
και εδώ θα θέλαµε κάποιες περισσότερες διευκρινήσεις και πώς
εσείς βλέπετε το Τεχνικό Επιµελητήριο, µε ποιες εγγυήσεις για
να µπορέσει να αντεπεξέλθει σε αυτόν τον ρόλο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να κλείσω µε µία γε-
νική παρατήρηση. Ζούµε σε µία εποχή, µε την κλιµατική αλλαγή,
µε τα νέα δεδοµένα, που δυστυχώς είµαστε υποχρεωµένοι να
αναθεωρήσουµε πάρα πολλά από τις πάγιες αντιλήψεις µας,
όσον αφορά στον σχεδιασµό της πολιτικής προστασίας, στην αν-
ταπόκριση σε φυσικές καταστροφές και πυρκαγιές και στην απο-
κατάσταση όλων αυτών των περιοχών. Είναι σαφές ότι πρέπει να
έχουµε ένα νέο εθνικό σχέδιο ετοιµότητας.

Θα ήθελα να πω όµως, ότι όλα αυτά τα σχέδια, και για την ανά-
πτυξη και όλα, θα πρέπει να γίνονται µε βάση τη µεγάλη ευαι-
σθησία για το περιβάλλον και φυσικά για τον κοινωνικό ιστό των
αντίστοιχων περιοχών. Και το λέω αυτό, επειδή αυτές τις µέρες
–παρ’ ότι χθες µάθαµε ότι µάλλον αποσύρονται αυτές οι τροπο-
λογίες- ακούστηκε µία σειρά από ρυθµίσεις για τον αιγιαλό και
για τις παραλίες και µία σειρά άλλα ζητήµατα, τα οποία µας δη-
µιούργησαν πολύ µεγάλη αγωνία. 
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Το δίδαγµα νοµίζω, µε πολύ µεγάλο αίσθηµα ευθύνης, που
πρέπει όλοι, ως Εθνική Αντιπροσωπεία και ως πολιτικός κόσµος,
να πάρουµε και από την τραγωδία στο Μάτι, θα πρέπει να είναι
ένα δίδαγµα για την πλήρη αποκατάσταση της περιοχής εκεί και
των κατοίκων, αλλά και για τον γενικό µας αναπτυξιακό εθνικό
σχεδιασµό, που σίγουρα δεν µπορεί παρά να λαµβάνει υπ’ όψιν
του και το νέο κλιµατικό κίνδυνο που πλέον αντιµετωπίζουµε ως
ανθρωπότητα, αλλά και τις ιδιαιτερότητες που αντιµετωπίζουµε
ως χώρα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κ. Βλά-
χος από τη Νέα Δηµοκρατία για επτά λεπτά. Μετά θα δώσω τον
λόγο στην κ. Αδαµοπούλου, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο του
ΜέΡΑ25.

Κύριε Βλάχο, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλάµε σήµερα στη Βουλή των

Ελλήνων για µία από τις πιο όµορφες περιοχές της Αττικής. Μι-
λάµε σήµερα και φέρνουµε στη µνήµη µας τους εκατόν δύο συµ-
πολίτες µας, που έχασαν τη ζωή τους έτσι ξαφνικά. Μιλάµε
σήµερα για τους τραυµατίες συµπολίτες µας, που δίνουν τη δική
τους µάχη καθηµερινά, για να αντιµετωπίσουν τις δυσκολίες που
δηµιούργησε αυτή η πληγή. Μιλάµε για µία κατεστραµµένη πε-
ριοχή, επιτρέψτε µου να πω, για ένα βοµβαρδισµένο τοπίο.

Αυτή είναι η ουσία και αυτή είναι η πραγµατικότητα στην πε-
ριοχή. Επειδή όµως αυτή η κουβέντα γίνεται δεκατέσσερις µήνες
µετά από εκείνη την εφιαλτική νύχτα, λογικό είναι οι ευθύνες να
χρεώνονται στην προηγούµενη κυβέρνηση. 

Υπάρχουν ευθύνες πρώτα από όλα γιατί δεν διαχώρισε από
την πρώτη στιγµή την αναποτελεσµατική διαχείριση -για την
οποία όλοι παραδέχονται ότι υπάρχουν πολιτικές ευθύνες και
εγώ δεν θα πάω ούτε ένα βήµα παραπέρα, δεν είναι στις προθέ-
σεις µου- µε την ανασυγκρότηση της περιοχής. Θυµάστε ότι τις
πρώτες µέρες ακούστηκαν εκείνα τα περίεργα, για το πώς ξεκί-
νησε η φωτιά, ότι ήταν εµπρησµός, ότι φταίει η αυθαίρετη δό-
µηση που κάηκαν οι άνθρωποι και όλα αυτά. Αυτά δηµιούργησαν
µία σύγχυση. Αρχίζει το τοπίο σήµερα πια και ξεκαθαρίζει.

Υπάρχει, λοιπόν, η διαχείριση της φωτιάς, την οποία δεν συ-
ζητάµε καθόλου σήµερα, για το αν υπάρχουν ευθύνες, δικαιο-
σύνη κ.λπ. -αλλά δεν είναι δικαστήριο η Βουλή, εµείς κρίνουµε
πολιτικά- και υπάρχει και η πρωτοβουλία που έχει να κάνει µε την
ανασυγκρότηση. Σε αυτή πρέπει να σταθούµε όλοι και να µην
πλατειάζουµε εφ’ όλης της ύλης, όπως ακούστηκε νωρίτερα,
επειδή ο Κανονισµός µάς δίνει τη δυνατότητα να συζητάµε κάθε
φορά ό,τι θέλουµε.

Ευθύνες, λοιπόν, υπάρχουν στις καθυστερήσεις κυρίως στην
υλοτόµηση, στον καθαρισµό της περιοχής, στην αποµάκρυνση
των µπάζων, στον αµίαντο. Υπάρχουν καθυστερήσεις στις κατε-
δαφίσεις. Υπάρχουν ευθύνες γιατί δεν στελεχώθηκαν οι αρµό-
διες υπηρεσίες της περιοχής όπως έπρεπε. Υπάρχουν ευθύνες
γιατί δεν δηµιουργήθηκαν τα γνωστά -όπως τα λέγαµε- «κλαδο-
φράγµατα» για να αντιµετωπίσουν τον περυσινό χειµώνα, και
πάµε στον δεύτερο χειµώνα.

Υπάρχουν ευθύνες γιατί συγκεντρώθηκε όσο ποτέ άλλοτε τέ-
τοια ποσότητα καύσιµης ύλης στο γνωστό πια οικόπεδο και όλο
το καλοκαίρι υπήρχε το καρδιοχτύπι στην περιοχή -ιδιαίτερα
στους κατοίκους του Νέου Βουτζά, αλλά όχι µόνο- ότι ανά πάσα
στιγµή µπορεί να έχουµε µία νέα τραγωδία.

Αυτό το οικόπεδο άδειασε. Και µιας και λέµε τώρα επειδή άδει-
ασε και έγιναν ερωτήσεις στη Βουλή για το πού πήγε αυτή η καύ-
σιµη ύλη και πώς τη διαχειριστήκαµε, επειδή είπε ο κ. Σπίρτζης
και δεν το πολυκατάλαβα πότε ακριβώς έγινε, αλλά εν πάση πε-
ριπτώσει, ότι άδειασε το γνωστό οικόπεδο κι άλλες φορές στο
παρελθόν...

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Άλλες τρεις.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Άλλες τρεις λέτε εσείς. Ίσως µπερδευό-

µαστε γιατί γέµιζε γρήγορα.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Άλλες τρεις και η

δική σας είναι η τέταρτη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Δεν θα το αµφισβητήσω αυτό. Γέµιζε

σύντοµα και δεν καταλάβαινε κανείς, αν έκανε καιρό να περάσει,
αν είναι παλιά ή καινούργια. Ήθελα -αλήθεια- να µας ενηµερώ-
σετε πού πήγε αυτή η καύσιµη ύλη.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Όπου µας είπε το Δασαρχείο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Άρα πήγε...
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Όπου µας υποδείκνυε το Δασαρχείο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Άρα δεν αποµακρύνθηκε από την πε-

ριοχή. Πήγε κάπου εκεί. Αυτό κατάλαβα κι εγώ.
Σε κάθε περίπτωση αυτά που αποµακρύνθηκαν από τα συνερ-

γεία, τα προϊόντα υλοτόµησης, εγώ είχα την πληροφορία ότι
οδεύουν προς τα Γρεβενά για να πουληθούν για καύσιµη ύλη.
Μάλιστα, κυκλοφορούσε -και δεν µπορώ να τα ελέγξω όλα, εµείς
οι Βουλευτές ακούµε διάφορα στοιχεία- ότι η πληρωµή τους
ήταν τα καυσόξυλα. Σε κάθε περίπτωση, όµως, σήµερα λέµε ότι
σε αυτή την περιοχή δεν έχει τελειώσει η υλοτόµηση.

Θέλετε να µπούµε σε ποσοστά και σε ποιες περιοχές, αν είναι
εντός αστικού ιστού, αν είναι κάπου αλλού; Σηµασία έχει ότι πάµε
για δεύτερο χειµώνα και δεν έχει τελειώσει ακόµα η υλοτόµηση.
Δεν έχουν φτιαχτεί «κλαδοφράγµατα» και µπορεί ο περυσινός
χειµώνας να µη δηµιούργησε πολύ µεγάλα προβλήµατα, προ-
βλήµατα σίγουρα δηµιουργήθηκαν, αλλά κανείς δεν ξέρει πώς
θα είναι ο φετινός χειµώνας και τι προβλήµατα θα δηµιουργη-
θούν.

Οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ προσπάθησαν και στην επιτροπή
να παρουσιάσουν µία ωραιοποιηµένη εικόνα. Ακόµα και στην πα-
ρουσία των εκπροσώπων, οι οποίοι ζουν την πραγµατικότητα, την
καθηµερινότητά τους, έγινε προσπάθεια µιας άτυπης αντιπαρά-
θεσης για το πώς είναι τα πράγµατα.

Ανεξάρτητα από το τι θα πω εγώ, τι θα πει ο καθένας, που µπο-
ρεί να είναι και κακοπροαίρετος ο οποιοσδήποτε, µία επίσκεψη
στην περιοχή καταγράφει την πραγµατική κατάσταση. Και βλέ-
πετε ότι ουσιαστικά η ζωή σταµάτησε στην περιοχή αυτή το
βράδυ της 23ης Ιουλίου 2018.

Από εκεί και πέρα, πρωτοβουλίες υπάρχουν είτε από συλλό-
γους είτε µε τη βοήθεια κάποιων ιδιωτών ή κάποιες πρωτοβου-
λίες που πήρε το Υπουργείο. Εµείς δεν είπαµε ποτέ ότι δεν έγινε
τίποτε. Εµείς δεν είπαµε ότι έναν χρόνο ήσασταν θεατές. Είπαµε,
όµως, ότι τα πράγµατα δεν «έτρεξαν» µε τον ρυθµό που έπρεπε
και τον ρυθµό που εσείς υποσχεθήκατε τις πρώτες µέρες.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Σε σχέση µε άλλες φυσικές καταστρο-
φές, στην αποκατάσταση.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Βεβαίως, στην αποκατάσταση, γιατί σή-
µερα ακούστηκαν στοιχεία και από τον Υπουργό κ. Χατζηδάκη,
τα οποία τα έχουµε όλοι µας εν πάση περιπτώσει και δεν έχει
νόηµα να τροφοδοτούµε τη Βουλή µε στοιχεία για το πόσες κα-
τεδαφίσεις υπάρχουν. Σας είπα ότι µία επίσκεψη εκεί µπορεί να
ξεδιαλύνει τα πάντα.

Και σε όλα τα υποµνήµατα, όµως, που πήραµε από τους φο-
ρείς στην επιτροπή όλοι έχουν αιτήµατα. Αν είχαν λυθεί αυτά τα
προβλήµατα, προφανώς δεν θα είχαµε αυτή τη σωρεία αιτηµά-
των λες και ξεκινάµε από το µηδέν.

Εγώ πρέπει να σας θυµίσω -δεν θέλω να το προσωποποιήσω
σε καµµία περίπτωση- ότι κατέθεσα τον Απρίλιο, µετά από µια
πρωτοβουλία που πήρα για µια ηµερίδα, στην οποία ακούστηκαν
όλοι οι φορείς, µια επίκαιρη ερώτηση µε πάρα πολλά σηµεία.
Αυτά τα σηµεία που λέω στην ερώτηση: κατεδαφίσεις, βεβαι-
ώσεις διεύθυνσης δασών, υλοτόµηση, αµίαντος, δενδροφύ-
τευση, έργα υποδοµής, ρέµατα, επιδόµατα, διάβρωση
ακτογραµµής, πολλαπλές ιδιοκτησίες εξ αδιαιρέτου, οριοθέτηση
πυρκαγιάς, χρηµατοδότηση, ήταν υπαρκτά προβλήµατα τον
Απρίλιο και µου απάντησε η κυβέρνηση ότι δεν υπάρχει αρµό-
διος για να τα απαντήσει, δεν υπάρχει αρµόδιο Υπουργείο. Μου
συνέστησαν να την απευθύνω σε τρία Υπουργεία. Έκανα τρεις
επίκαιρες ερωτήσεις, και στο Υποδοµών και στο Χωροταξίας και
Περιβάλλοντος και στο Εσωτερικών. Σιγά µη συζητήθηκε καµµία.
Όσες προγραµµατίστηκαν την παραµονή ακυρώνονταν. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα. Και έρχεστε τώρα στην επιτροπή και µου
λέτε ότι ήταν στις βλέψεις σας, ότι το είχατε προγραµµατίσει, το
είχατε λύσει. Γιατί δεν ερχόσασταν να µου το πείτε στη Βουλή
σαν κυβέρνηση ότι τα έχετε κάνει; Έχω την ερώτηση εδώ. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα.
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Σήµερα, λοιπόν, γυρνάµε σελίδα. Φέρνει η Κυβέρνηση µια
πρωτοβουλία. Εγώ δεν ξέρω εάν αυτή είναι η ιδανική. Αν έχετε,
όµως, κάτι άλλο να προτείνετε πρέπει να το πούµε τώρα, να µην
είναι αυτή η επιτροπή. Πολλά ερωτήµατα που θέτετε για την λει-
τουργία αυτής της ΑΜΚΕ προφανώς είναι υπαρκτά. Τα έχουµε
όλοι και θέλουµε να δουλέψει αποτελεσµατικά, όπως επίσης πρέ-
πει να συµφωνήσουµε ότι πολλά θέµατα που θα βρει αυτή η επι-
τροπή για να λύσει θέλουν και µία διακοµµατική συνεργασία.

Εδώ, κύριε Υπουργέ, θα βρείτε µπροστά σας θέµατα ιδιοκτη-
σιακά. Δεν λύνονται έτσι. Θα βρείτε θέµατα χρήσεων γης, θα
βρείτε θέµατα οριοθέτησης ρεµάτων, θα βρείτε θέµατα προσ-
διορισµού της ακτογραµµής του αιγιαλού. Αυτά δεν λύνονται
έτσι, διότι αυτά τα προβλήµατα υπάρχουν σε όλη την Ελλάδα και
σε όλη την Αττική που ξέρω εγώ. Υπάρχουν και στην περιοχή που
επλήγη. Πρέπει να λυθούν σε αυτή την περιοχή, για να τα έχουµε
οδηγό επίλυσης και για άλλες περιοχές.

Άρα, εδώ πρέπει να υπάρξει µία διακοµµατική συνεννόηση.
Δεν ξέρω πώς θα την προβλέψετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Να συνεννοηθούµε λίγο
για τον χρόνο, κύριε συνάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής.
Και άλλα βέβαια ήθελα να πω, αλλά δεν γίνεται, το καταλαβαίνω.

Πρέπει, λοιπόν, να υπάρξει µια συνεννόηση για να µπορέ-
σουµε να δώσουµε λύσεις, γιατί αλλιώς φοβάµαι -και κλείνω µε
αυτό- ότι θα περάσει πολύ γρήγορα ο χρόνος και του χρόνου τέ-
τοιες µέρες θα είµαστε εδώ και θα συζητάµε περίπου τα ίδια
πράγµατα, γιατί δεν θα έχουµε µπορέσει όλοι να ξεκολλήσουµε
από τη γραφειοκρατία και από όλες τις αδυναµίες που µέχρι
τώρα έχουµε εντοπίσει όλοι, γιατί σχεδόν όλοι έχουµε περάσει
από κυβερνήσεις και δεν µπορέσαµε να προχωρήσουµε µπρο-
στά. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ και εγώ.
Τον λόγο έχει η κ. Αδαµοπούλου, Κοινοβουλευτική Εκπρόσω-

πος του ΜέΡΑ25, και µετά ο κ. Αποστόλου.
Ορίστε, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά, κυρία Αδαµοπού-

λου.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως ΜέΡΑ25 καλωσορίζουµε επί

της αρχής το συζητούµενο νοµοσχέδιο, καθώς πρόκειται για ένα
τόσο ευαίσθητο κοινωνικό ζήτηµα αποκατάστασης των πυρόπλη-
κτων θυµάτων.

Βέβαια, θεωρούµε ότι αυτά τα µέτρα θα έπρεπε να είχαν απο-
τελέσει πρώτιστη µέριµνα της Κυβέρνησης και όχι να προωθη-
θούν πρωτίστως τα νοµοσχέδια µε τη δήθεν κατεπείγουσα
διαδικασία. Σε κάθε περίπτωση είναι µία ορθή, µία καλοδεχού-
µενη πρωτοβουλία, η οποία όµως δεν στερείται ελλείψεων και
αστοχιών.

Ξεκινάµε, λοιπόν, µε το άρθρο 1. Όπως επεσήµανε και ο ειση-
γητής µας, µιλάτε για αποµάκρυνση αυτών των επικίνδυνων υλι-
κών, δεν διευκρινίζετε όµως όλα αυτά τα υλικά, αφού
αποµακρυνθούν, πού θα τοποθετηθούν.

Πριν από λίγο έγινε ένας µικρός διάλογος µεταξύ του κ. Βλά-
χου και του κ. Σπίρτζη. Ερωτήθηκε ο κ. Σπίρτζης πού τοποθετή-
θηκαν τα υλικά αυτά.

Θα έπρεπε η Κυβέρνηση να το είχε ήδη µελετήσει αυτό το
θέµα και όχι να γίνεται αυτός ο διάλογος, να προσπαθήσουµε
τώρα να λύσουµε αυτά τα ερωτηµατικά. Σε κάθε περίπτωση,
αυτή η παράλειψη είναι επικίνδυνη και αντιφατική µε το πνεύµα
της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου, διότι ξέρουµε ότι τα
υλικά αυτά είναι ιδιαίτερα ρυπογόνα.

Σε σχέση µε το άρθρο 1 παράγραφος 2, ότι όλες οι απαιτού-
µενες µελέτες, τα έργα, οι υπηρεσίες θα αναλαµβάνονται µε ίδι-
ους πόρους από φυσικά ή νοµικά πρόσωπα, χωρίς καµµία
επιβάρυνση του δηµοσίου: Εδώ πέρα πρόκειται για µία ξεκάθαρη
αστική ευθύνη του δηµοσίου. Τοποθετήθηκε και ο κ. Σπίρτζης λέ-
γοντας ότι δεν υπήρξε ο απαραίτητος χωροταξικός σχεδιασµός
και ο κ. Βούτσης είπε ότι εν πάση περιπτώσει υπήρξαν ευθύνες
του δηµοσίου.

Γιατί, λοιπόν, για ένα τέτοιο θέµα, για το οποίο το δηµόσιο έχει

ευθύνη, θα πρέπει να επιβαρυνθούν οι ιδιώτες; Εδώ είναι το ερώ-
τηµα. Και ποιοι είναι αυτοί οι ιδιώτες; Δεν έχει διευκρινιστεί αν η
Κυβέρνηση έχει ήδη έρθει σε επαφή µε κάποιους. Δηλαδή, στη-
ριζόµαστε στην αλληλεγγύη, για άλλη µία φορά, ιδιωτών, οι
οποίοι δεν έχουν καµµία ευθύνη για ένα θέµα για το οποίο θα
έπρεπε η Κυβέρνηση να έχει κάνει έναν κεντρικό σχεδιασµό.

Αναφέρθηκε ότι υπήρξε αυτός ο κεντρικός σχεδιασµός από
την προηγούµενη κυβέρνηση. Δεν κατάλαβα καλά αν αυτό το
κεντρικό ταµείο το οποίο προβλέφθηκε έχει αυτή τη στιγµή χρη-
σιµοποιηθεί από την παρούσα Κυβέρνηση.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Όχι. Έχει πάρει πίσω 10 εκατοµµύρια
για τον ΕΝΦΙΑ, αλλά αυτό ήταν δώρον άδωρον.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Εν πάση περιπτώσει, επειδή ο
εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας αναφέρθηκε σε µικροκοµ-
µατισµό, θεωρώ ότι αν αυτό το σχέδιο της προηγούµενης κυβέρ-
νησης ήταν υλοποιήσιµο και εφαρµόσιµο, θα έπρεπε να έχει
υπάρξει αυτή η διακοµµατική συνεννόηση και όχι αυτή τη στιγµή
να προβαίνουµε σε κάποιες λύσεις µε ιδιώτες, οι οποίες δεν εξα-
σφαλίζουν ακόµη και την αρχή της διαφάνειας. Αυτές οι διαδι-
κασίες δεν είναι διαφανείς και δεν µπορούµε να ξέρουµε αν εκ
των υστέρων θα επιβαρυνθεί ο ίδιος ο κρατικός προϋπολογισµός
µε τις συµφωνίες που θα γίνουν µε τους ιδιώτες.

Στο άρθρο 2, στην τελευταία παράγραφο αναφέρεται ότι κάθε
ζήτηµα σχετικά µε τη λειτουργία, τους σκοπούς, τους πόρους
και την οικονοµική διαχείριση της εταιρείας ρυθµίζεται µε από-
φαση του Πρωθυπουργού. Νοµίζουµε ότι σε αυτό το σηµείο πάλι
βρισκόµαστε στο γνωστό µοτίβο του επιτελικού κράτους. Πάλι
θεωρούµε ότι παρέχονται υπερεξουσίες στον Πρωθυπουργό.
Ποιο νόηµα έχει τότε η συµµετοχή των κατοίκων και των δήµων;
Ήδη έχει προβλεφθεί ότι το διοικητικό συµβούλιο θα αποτελείται
από υπηρεσιακά στελέχη του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους,
των Υπουργείων Μεταφορών, Υποδοµών, Περιβάλλοντος, εκπρο-
σώπους του Τεχνικού Επιµελητηρίου. Τι σκοπούς, λοιπόν, έχει
αυτή η πρωθυπουργοκεντρική πάλι διαχείριση του θέµατος, όταν
πρόκειται για ένα ζήτηµα το οποίο µπορεί, επειδή είναι και δηµο-
σίου συµφέροντος, να αντιµετωπιστεί υπερκοµµατικά και συλλο-
γικά;

Η επόµενή µας παρατήρηση είναι ότι στο άρθρο 2 παράγρα-
φος 8 προβλέπεται να µην εφαρµόζεται η νοµοθεσία για τις ανα-
θέσεις συµβάσεων έργου υπηρεσίας ή προµήθειας και το ίδιο
ορίζεται για τον προληπτικό έλεγχο του Ελεγκτικού Συνεδρίου.
Καταλαβαίνουµε, βεβαίως, είναι αντιληπτό ότι πρέπει να υπάρξει,
λόγω του επείγοντος χαρακτήρα της όλης ρύθµισης, µία άµεση
κινητοποίηση. Θα πρέπει να αποφευχθούν οι καθυστερήσεις
ώστε οι πληγέντες να αποκατασταθούν.

Ωστόσο, θα πρέπει να λάβουµε σοβαρά υπ’ όψιν µας το κακό
προηγούµενο από το «ταµείο Μολυβιάτη» για τους πυρόπλη-
κτους της Ηλείας. Πρόκειται για τα λεγόµενα «διδάγµατα κοινής
πείρας», όπου υπήρξαν φαινόµενα καθυστερήσεων, κακοδιαχεί-
ρισης. Θα έπρεπε, λοιπόν, να εξασφαλιστεί ένας σοβαρός βαθ-
µός διαφάνειας.

Μιλάτε για εξαίρεση από τη νοµοθεσία για τις δηµόσιες συµ-
βάσεις. Κι εδώ δηµιουργείται το εξής ερώτηµα: Δηλαδή, εξαιρεί-
ται και το άρθρο 18 του σχετικού ν.4412/2016, το οποίο µιλάει
για τις αρχές που πρέπει να διέπουν τις δηµόσιες συµβάσεις,
όπως υποχρέωση για διαφάνεια, αναλογικότητα, προστασία του
δηµοσίου συµφέροντος, ελευθερία του ανταγωνισµού, προστα-
σία του περιβάλλοντος, βιώσιµης και αειφόρου ανάπτυξης;

Δεν προβλέπεται καν, κατ’ αναλογική εφαρµογή του άρθρου
118, ότι µπορούν να γίνονται απευθείας αναθέσεις, αλλά ανα-
φέρθηκε ο Υπουργός σε συνοπτικούς διαγωνισµούς. Γιατί όχι
απευθείας αναθέσεις, αλλά συνοπτικοί διαγωνισµοί και πόσο συ-
νοπτικοί θα είναι οι διαγωνισµοί; Αντίθετα, οι απευθείας αναθέ-
σεις περιλαµβάνουν και κάποιες δικλίδες δηµοσιότητας και
διαφάνειας και σε κάθε περίπτωση δεν κοστίζουν.

Ακόµη και η τροπολογία που ήρθε πριν από λίγο λέει συγκε-
κριµένα ότι θα ανατίθενται αυτές οι συµβάσεις κατά παρέκκλιση
από τις πάγιες διατάξεις της νοµοθεσίας των δηµοσίων συµβά-
σεων και θα γίνεται χρήση των εξαιρετικών διατάξεων της ενω-
σιακής νοµοθεσίας. Θα θέλαµε απλά εδώ µία διευκρίνιση, σε
ποια συγκεκριµένη οδηγία, κανονισµό της Ευρωπαϊκής Ένωσης
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αναφέρεστε, και σε κάθε περίπτωση θεωρούµε ότι η ενωσιακή
νοµοθεσία δεν παρεκκλίνει από τις αρχές που διέπουν τις δηµό-
σιες συµβάσεις.

Ως προς το Ελεγκτικό Συνέδριο θεωρούµε ότι διαθέτει τα απα-
ραίτητα, και ουσιαστικά και θεσµικά, εχέγγυα, προκειµένου προ-
ληπτικά να άρει τις οποιεσδήποτε καχυποψίες. Γιατί εποµένως,
όπως είναι και η αρµοδιότητά του, να µην προτάσσονται οι συγ-
κεκριµένοι φάκελοι κατά προτεραιότητα; Γιατί µέχρι να λήξουν
οι δράσεις να µην οριστούν κάποιοι πάρεδροι του Ελεγκτικού Συ-
νεδρίου εκ περιτροπής, οι οποίοι να είναι επιφορτισµένοι µε την
ταχεία εκκαθάριση και τον ταχύ προληπτικό έλεγχο αυτών των
υποθέσεων; Θεωρούµε λοιπόν ότι στη νοµοτεχνική βελτίωση,
όπως πολύ σωστά επεσήµανε και η κ. Ξενογιαννακοπούλου, θα
πρέπει να υπάρξει µία συγκεκριµένη αποσαφήνιση ως προς το
Ελεγκτικό Συνέδριο.

Για το άρθρο 2 παράγραφο 1 θα κάνω µία απλή σύσταση. Δεν
είναι ακριβώς διόρθωση ή κάποιο πολύ µεµπτό στοιχείο. Θεω-
ρούµε ότι είναι πολύ σωστή η πρωτοβουλία ως προς το µητρώο
εγκαυµατιών και τη διάθεση των πάσης φύσεως φαρµάκων,
σκευασµάτων κ.λπ.. Θα ήταν, όµως, ιδιαίτερα χρήσιµη και πολύ
σηµαντική για όλη την κοινωνία µία τέτοια πάγια ρύθµιση για δω-
ρεάν ιατροφαρµακευτική περίθαλψη, όπως αυτό συµβαίνει µε
τους χρόνια νοσούντες, αυτούς που πάσχουν από χρόνια νοσή-
µατα. Θεωρούµε δηλαδή ότι µε αυτή τη λογική η πολιτεία θα
δρούσε πιο προληπτικά.

Στο άρθρο 2 παράγραφος 4 καθώς και στο άρθρο 5 παράγρα-
φος 2, γιατί ο έλεγχος να διενεργείται από ορκωτούς ελεγκτές
της επιλογής του προέδρου της επιτροπής ή του Υπουργού Οι-
κονοµικών αντίστοιχα, τη στιγµή που θα µπορούσαµε να υποθέ-
σουµε ότι και οι δύο µπορούν να αντλούν κάποιο συµφέρον από
µία τέτοια επιλογή; Προτείνουµε λοιπόν -είναι µία πρόταση- να
διενεργείται κλήρωση στο Οικονοµικό Επιµελητήριο µεταξύ όλων
των ορκωτών ελεγκτών Αττικής και κατόπιν οι ελεγκτές να ορί-
ζονται µε µία υπουργική απόφαση, η οποία θα είναι όµως στην
ουσία µία απλή διαπιστωτική διοικητική πράξη.

Στο άρθρο 3, έχει αποδειχθεί ήδη από την πράξη ότι είναι λαν-
θασµένη η επιλογή για ζυγό αριθµό µελών διοικητικού συµβου-
λίου και στην απαρτία επίσης. Με αυτόν τον τρόπο διαιωνίζεται
µία πρακτική η οποία έχει αποδειχθεί ότι είναι κατακριτέα, διότι
καταλήγουµε στη διπλή ισχύ της ψήφου του προέδρου σε περί-
πτωση ισοψηφίας. Προτείνουµε λοιπόν να γίνουν τα συνολικά
µέλη δεκαπέντε και εννιά τα απαραίτητα για την απαρτία, ώστε
µε αυτόν τον τρόπο να αποτυπώνεται και δηµοκρατικότερα η
βούληση του διοικητικού συµβουλίου.

Τέλος, δεν είδαµε καµµία διάταξη η οποία να προβλέπει διοι-
κητικές ευθύνες αλλά και ποινικές ρήτρες για τα µέλη του διοι-
κητικού συµβουλίου στο καταστατικό, λόγω καθυστέρησης ή
πληµµελούς εκτέλεσης του έργου. Ούτε καν προβλέπεται η προ-
θεσµία εντός της οποίας θα πρέπει να παραδοθεί το έργο από
την εταιρεία. Θα πρέπει λοιπόν και το κακό προηγούµενο από το
«ταµείο Μολυβιάτη» αλλά και όλη αυτή η ευθυνοφοβία, η οποία
παρατηρείται σε µέλη διοικητικού συµβουλίου, τα οποία προφα-
νώς αν υπήρχαν αυτές οι ποινικές ρήτρες και οι διοικητικές ευ-
θύνες δεν θα δέχονταν οι ίδιοι να είναι µέλη, θα πρέπει αυτή η
λογική της ευθυνοφοβίας γενικά κάποια στιγµή να εξαλειφθεί.
Αντίθετα, προβλέπεται µία δυνατότητα λύσης της εταιρείας και
πριν ακόµη παρέλθει ο χρόνος για τον οποίο η εταιρεία συνε-
στήθη και µάλιστα για σπουδαίο λόγο, ακόµη κι αν η εταιρεία δεν
έχει εξυπηρετήσει τον σκοπό της. Σε κάθε περίπτωση οι ευθύνες
-το γνωρίζουµε αυτό- δεν θα µπορούν να αποδοθούν στα µέλη
όταν έχουν προηγηθεί κάποιοι λόγοι ανωτέρας βίας. Μιλάµε κα-
θαρά για φαινόµενα κακοδιαχείρισης, κακής διοίκησης, καθυστε-
ρήσεων και πληµµελειών.

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, όπως καλά αντιλαµβανόµαστε,
η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΜέΡΑ25 επιβεβαιώνει τις προσ-
δοκίες όχι µόνο των ψηφοφόρων µας αλλά και του ελληνικού
λαού για µία σοβαρή και εποικοδοµητική αντιπολίτευση. Είµαστε
λοιπόν εδώ πέρα σήµερα, ενεργά και υπεύθυνα αλλά και θετικά
απέναντι σε αυτή την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, µε
στόχο την αποκατάσταση των θυµάτων και τη βελτίωση της ζωής
όλων µας. Αυτό πράττουµε και αυτό αποδεικνύουµε µε τη στάση

µας, µε τις προτάσεις µας και προς τούτο χαιρετίζουµε τη συγ-
κεκριµένη πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου επί της αρχής.

Είµαστε όµως εδώ και για έναν ακόµη λόγο, για να επισηµαί-
νουµε τους κινδύνους. Εξετάζουµε σήµερα παρεµβάσεις οι
οποίες θα αποκαταστήσουν τα αποτελέσµατα µιας εφιαλτικής
καταστροφής σε µια περιοχή παραθαλάσσια, µε άναρχη δόµηση.
Και τα συζητούµε όλα αυτά στη σκιά πρόσφατων δηµοσιευµάτων
φιλοκυβερνητικών µέσων για το µέλλον του ελληνικού αιγιαλού,
ένα µέλλον το οποίο προδιαγράφεται ιδιαίτερα δυσοίωνο για
τους πολλούς, για τον τόπο και πολύ κερδοφόρο για τους λί-
γους.

Το ΜέΡΑ25 ήταν, είναι και θα είναι σταθερά στην πρώτη
γραµµή για την υπεράσπιση των δικαιωµάτων των πολιτών και
πάνω από όλα για την προστασία του δηµοσίου συµφέροντος
και του φυσικού περιβάλλοντος της χώρας.

Στο σηµείο τούτο, λοιπόν, καλούµε σε επαγρύπνηση όλους
τους πολίτες και όλους τους πολιτικούς φορείς.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κ. Απο-
στόλου από τον ΣΥΡΙΖΑ και µετά έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Μπου-
κώρος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας.

Ορίστε, κύριε Αποστόλου.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η

φωτιά στο Μάτι, πέρα από την τραγωδία που βιώνουν οι συγγε-
νείς των νεκρών και οι πληγέντες, έφερε όλους εµάς µπροστά
σε µια αλήθεια. Την αλήθεια ότι ιδιαίτερα στην Αττική υπάρχουν
πολλά «Μάτια». Και είναι αλήθεια ότι αυτοί οι οικισµοί αναπτύχ-
θηκαν άλλοι µε νόµιµες, άλλοι µε νοµιµοφανείς και άλλοι µε αυ-
θαίρετες διαδικασίες µέσα σε δασικού χαρακτήρα εδάφη.

Υπάρχει δυστυχώς µια περιβαλλοντική και χωροταξική πραγ-
µατικότητα, παγιωµένη εδώ και δεκαετίες, η οποία να µην ξε-
χνάµε ότι έχει ως πρωταγωνιστές τις τότε δικές σας
κυβερνήσεις, κύριε Υπουργέ. Αλλά το ζήτηµα σήµερα είναι ότι
αυτή η πραγµατικότητα δύσκολα ανατρέπεται. Αυτό σηµαίνει ότι
είναι ειδικές οι συνθήκες, ότι χρειάζονται ειδικά σχέδια αντιµε-
τώπισης, γιατί η υπάρχουσα βιοµάζα και η συσσωρευµένη καύ-
σιµη ύλη σε συνδυασµό µε ένα ακραίο φαινόµενο µπορεί να
οδηγήσουν σε εκτίναξη, ανάλογη µε αυτή που έγινε στο Μάτι,
την οποιαδήποτε πυρκαγιά.

Πρέπει, λοιπόν, να γίνει κατανοητό ότι ανεξάρτητα αν η πυρ-
καγιά προέρχεται από άγνωστη αιτία, από αµέλεια ή από εµπρη-
σµό, έχει τροµερή δυνατότητα επέκτασης και πρέπει να έχεις
σχεδιάσει και προβλέψει πώς να την αντιµετωπίσεις.

Όλοι γνωρίζουµε, αγαπητοί συνάδελφοι, και κυρίως η πολι-
τεία, την πολεοδοµική και οικιστική συγκρότηση αυτών των πε-
ριοχών και πώς δοµήθηκαν πολλά κτίσµατα αυτών των οικισµών.
Όµως, οι άνθρωποι που τα κατοικούν πήραν φως, νερό, τηλέ-
φωνο, συνδέθηκαν µε τα δίκτυα υπό την ανοχή του κράτους. Και
αυτό δηµιούργησε µια άλλη, οικιστική και αυτή, πραγµατικότητα.

Πρέπει, λοιπόν, να δούµε πώς θα λυθούν αυτά τα προβλήµατα,
ξεκινώντας κατ’ αρχάς από την πληγείσα περιοχή, το Μάτι.
Πολλά µπήκαν στη σχετική συζήτηση µε τους εκπροσώπους των
κατοίκων στη συνεδρίαση της Επιτροπής Παραγωγής και Εµπο-
ρίου. Μερικά από αυτά σκοντάφτουν στην περιβαλλοντική νοµο-
θεσία και ειδικότερα στη νοµολογία του Συµβουλίου της
Επικρατείας.

Οφείλουµε, όµως, να βρούµε λύση που εκ των πραγµάτων δεν
µπορεί να είναι µόνο για το Μάτι. Πρέπει να ακουµπήσουν οι λύ-
σεις που θα βρούµε και τα άλλα «Μάτια». Άρα πρέπει να δούµε
το πρόβληµα και µέσα από αυτή του τη διάσταση. Να µην κά-
νουµε πώς δεν το βλέπουµε, να µην λέµε πώς δεν υπάρχει, γιατί
ο καθένας από αυτούς τους οικισµούς θέλει έναν σχεδιασµό, µια
αντιµετώπιση για το πώς ακριβώς οργανώνεται η προστασία του,
πώς οργανώνεται η φύλαξή του, η αντιµετώπιση έκτακτων αναγ-
κών από τους ίδιους τους κατοίκους.

Όλα αυτά, αγαπητοί συνάδελφοι, σηµαίνουν πρόληψη, σηµαί-
νουν έργα, καθαρισµούς, αντιπυρικό σχέδιο, ενηµέρωση και συµ-
µετοχή της τοπικής κοινωνίας.

Σηµαίνουν, όµως, ταυτόχρονα και πολεοδοµικές και χωροτα-
ξικές παρεµβάσεις που να καθιστούν υλοποιήσιµες αυτές τις αν-
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τιπυρικές δράσεις. Όλα αυτά µπορούν να γίνουν στο πλαίσιο της
ισχύουσας νοµοθεσίας και της νοµολογίας του ΣτΕ αρκεί, βε-
βαίως, να υπάρχει η κατάλληλη τεκµηρίωση.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Αγαπητοί συνάδελφοι, η τραγωδία στο Μάτι δεν µπορούσε να
απαντηθεί έτσι απλά µε δυο γραµµές. Γι’ αυτό και ο τότε Πρω-
θυπουργός ο Αλέξης Τσίπρας, όπως ανέφερε προηγούµενα και
ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής ο κ. Βούτσης, µε την ανάθεση
στην οµάδα Γκολντάµερ, στην οποία συµµετείχαν και Έλληνες
αξιόλογοι επιστήµονες, της σύνταξης πορίσµατος για την επό-
µενη µέρα της πολιτικής προστασίας και ιδιαίτερα της δασοπρο-
στασίας έβαλε το θέµα στην πρώτη γραµµή.

Το πόρισµα, που παραδόθηκε τον Φεβρουάριο του 2019, κα-
ταγράφει τις παθογένειες και τα αίτια των πυρκαγιών στην Ελ-
λάδα και προτείνει νοµοθετικές ρυθµίσεις για τη ριζική
αναδιοργάνωση του µηχανισµού πολιτικής προστασίας αλλά και
ένα γενικότερο πλαίσιο προτάσεων για την πρόληψη και απο-
φυγή καταστροφικών πυρκαγιών.

Τι κάναµε εµείς, αγαπητοί συνάδελφοι, ως Κυβέρνηση, ξεκι-
νώντας από την τρέχουσα αντιπυρική περίοδο; Αρχίσαµε την
εφαρµογή του προγράµµατος µε δύο σηµαντικές αποφάσεις. Η
πρώτη ήταν η επαναφορά της Δασικής Υπηρεσίας. Τα έχουµε πει
χιλιάδες φορές. Ήταν εγκληµατική αυτή η µετάθεση της δασο-
πυρόσβεσης αποκλειστικά στην πυροσβεστική πετάγοντας έξω
ουσιαστικά τη Δασική Υπηρεσία, την πρόληψη από τις τοπικές
κοινωνίες. Η δεύτερη απόφαση ήταν η αύξηση της χρηµατοδό-
τησης της πρόληψης.

Η σηµερινή Κυβέρνηση πρέπει να καταλάβει ότι οι φωτιές
υπάρχουν και θα υπάρχουν στη χώρα µας. Εκείνο που πρέπει
οπωσδήποτε να λάβουµε σοβαρά υπ’ όψιν είναι να τις αντιµετω-
πίζουµε κατά τρόπο αποτελεσµατικό, που σηµαίνει ας αφήσουµε
στην άκρη τις επικοινωνιακές τακτικές, τις µεγαλοστοµίες, που
ιδιαίτερα συµβαίνουν την τελευταία περίοδο σε κάθε επεισόδιο
πυρκαγιάς, και να σκύψουµε στη λύση που µπορούµε να δώ-
σουµε. Η λύση αυτή υπάρχει µέσα στο πόρισµα που σας είπα
προηγούµενα. Είναι ένα πόρισµα το οποίο ξεκινήσαµε εµείς να
υλοποιούµε. Πάρτε το, λοιπόν, και εσείς και συνεχίστε να το υλο-
ποιείτε και να µην αφήσετε να πάει χαµένη η ευκαιρία.

Γιατί κάποτε, το 1993, ένα οµόφωνο πόρισµα αντίστοιχης δια-
κοµµατικής επιτροπής της Βουλής το 1998 η τότε Κυβέρνηση
του ΠΑΣΟΚ το πέταξε στον κάλαθο των αχρήστων. Γι’ αυτό, λοι-
πόν, σας λέµε, εάν εσείς θέλετε συναίνεση πάνω ιδιαίτερα σε
αυτό το ζήτηµα, να επαναπροσεγγίσετε το µοντέλο δασοπυρό-
σβεσης, αλλά κυρίως προς την κατεύθυνση του πορίσµατος.
Εµείς είµαστε µαζί σας σε αυτή την προσπάθεια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μπουκώ-
ρος.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου, όλοι πι-

στεύω ότι συµφωνούµε πως, δεν προσφέρεται ούτε για εύκολα
λόγια ούτε για πολιτική αντιπαράθεση. Το τι έγινε µετά το κατα-
στροφικό φαινόµενο και το τι θα γίνει στο µέλλον είναι στην
κρίση, για να παραφράσω και τους στίχους του Κωστή Παλαµά,
των νεκρών και των αγέννητων µε την έννοια ότι η κάθε παρέµ-
βαση που γίνεται στο εξής θα πρέπει να στοχεύει στην ελαχιστο-
ποίηση της πιθανότητας επανάληψης τέτοιων τραγωδιών.
Μιλάµε άλλωστε για µια περιοχή που έζησε µια ολοκληρωτική
καταστροφή και για πολίτες που έζησαν µια ανείπωτη τραγωδία.

Εγώ χαίροµαι που βλέπω σε ολόκληρο το πολιτικό φάσµα µια
συναίνεση έστω και αν στις τοποθετήσεις διακρίνεται η διάθεση
για κριτική -είναι στο ρόλο της αντιπολίτευσης να ασκεί κριτική
και έλεγχο- ως εκ τούτου µένω στο κλίµα συναίνεσης.

Για το ίδιο το φαινόµενο έχουν µιλήσει οι ειδικοί και δεν θα
ήθελα να µιλήσω εγώ για την ίδια την καταστροφή, για τα πορί-
σµατα, για τις έρευνες που έχουν γίνει. 

Θα έλεγα, όµως, ότι είναι µάλλον άτοπο να αναβαθµίζουµε µια
αιτία και να υποβαθµίζουµε κάποιες άλλες. Δηλαδή, ακούω εδώ
από τους εκπροσώπους της Αντιπολίτευσης ότι η έλλειψη χωρο-

ταξίας στην περιοχή ήταν η µια και η µοναδική αιτία αυτής της
καταστροφής. 

Αν θέλαµε να κάνουµε αντιπολίτευση στην Αντιπολίτευση,
όπως συνήθιζε ο ΣΥΡΙΖΑ όταν ήταν Κυβέρνηση, θα λέγαµε ότι
και η λάθος εκτίµηση για την πορεία και την έκταση της πυρκα-
γιάς ήταν µια εξίσου σηµαντική αιτία για την καταστροφή.

Θα ήθελα να σας θυµίσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η
φωτιά κτύπησε πρώτα απ’ όλα έναν πολεοδοµηµένο οικισµό, τον
Νέο Βουτζά όπου υπήρχαν και µεγάλοι δρόµοι, όπου υπήρχε και
η δυνατότητα να αναχαιτιστεί η πυρκαγιά πριν περάσει στις υπό-
λοιπες περιοχές, πριν υποσκελίσει τη Λεωφόρο Μαραθώνος, η
οποία υπήρχε πάντα και λειτουργούσε ως αντιπυρική ζώνη σε
εκείνη την περιοχή, πριν περάσει, λοιπόν, αυτή η καταστροφική
πυρκαγιά σε περιοχές που άλλες ήταν πολεοδοµηµένες και
άλλες όχι και προκαλέσει την εκατόµβη θυµάτων για την οποία
όλοι συζητάµε.

Γιατί ξέρετε ποια είναι η διαφορά µας στην αντιπολίτευση;
Εσείς κάνετε αντιπολίτευση και προδικάζετε ότι θα καταγραφούν
φαινόµενα αναποτελεσµατικότητας και αδιαφάνειας σε πολιτικές
που πρόκειται να εφαρµοστούν. Εµείς µπορούσαµε να σας κά-
νουµε κριτική σε πολιτικές που εφαρµόστηκαν και να ρωτήσουµε
ποια ήταν η τύχη και αν υπάρχουν πίνακες αναλυτικοί για το ξυ-
λώδες κεφάλαιο των περιοχών που υλοτοµήθηκαν, θα µπορού-
σαµε να σας ρωτήσουµε γιατί επιτρέψατε να κατάσχονται
επιδόµατα εγκαυµατιών, θα µπορούσαµε να σας ρωτήσουµε
γιατί στάθηκε αδύνατο λόγω της έλλειψης µητρώου εγκαυµατιών
να απορροφηθούν -προβληµατικό και εν τέλει ατελέσφορο- σχε-
τικά µε τη δωρεά της Τράπεζας Κύπρου προς τους εγκαυµατίες
και θα µπορούσαµε να ρωτήσουµε και πολλά άλλα πράγµατα για
πολιτικές που εφαρµόστηκαν. Όµως, πρέπει να µείνουµε σε αυτό
το κλίµα συναίνεσης και παραγωγικού διαλόγου και ανταλλαγής
απόψεων, όπως ακριβώς συνέβη στις επιτροπές µε την κατά πα-
ρέκκλιση συµµετοχή των πολιτών της περιοχής και των φορέων
της περιοχής, γιατί και η προηγούµενη, η απελθούσα κυβέρνηση
κρίθηκε και η αποτελεσµατικότητα της δικής µας Κυβέρνησης
θα κριθεί και µάλιστα για ένα τέτοιο ζήτηµα πολύ αυστηρά.

Σε ότι τώρα αφορά την προσφορά για την επούλωση πληγών
και την αλληλεγγύη που έδειξε ο ελληνικός λαός, θα ήθελα να
πω ότι είναι άδικο να λέµε ότι ο λογαριασµός αλληλεγγύης δηµι-
ουργήθηκε µόνο από τα χρήµατα της Βουλής, της Τράπεζας της
Ελλάδος και του ΟΑΕΔ και κάποιες προσφορές ιδιωτών ύψους
2 εκατοµµυρίων. 

Αν το δούµε στενά οικονοµικά, πράγµατι έτσι έγινε. Ποιος,
όµως, µπορεί να αγνοήσει τα εκατοµµύρια ευρώ που έδωσαν
ιδιωτικές εταιρείες είτε για την υλοτόµηση είτε για άλλα ανα-
γκαία έργα που έπρεπε να γίνουν εκείνη την εποχή και κυρίως,
ποιος µπορεί να αγνοήσει το τεράστιο κύµα αλληλεγγύης του ελ-
ληνικού λαού µε χιλιάδες τόνων τροφίµων και φαρµάκων τα
οποία αν συνυπολογιστούν, µπορεί να αξίζουν και πολύ περισ-
σότερες δεκάδες εκατοµµύρια επί πολλούς µήνες φάρµακα, τρό-
φιµα, είδη πρώτης ανάγκης, είδη ιµατισµού, κλινοσκεπάσµατα.
Από άκρη σε άκρη στην Ελλάδα συγκεντρωνόταν αυτά τα υλικά
τα οποία αγοράζονταν µε χρήµατα των Ελλήνων πολιτών.

Δεν µπορεί, λοιπόν, να λέµε ότι η προσφορά είναι µονόπλευρη
και έχει µόνο κρατικό χαρακτήρα. Και επειδή έτυχε να επισκεφτώ
πολλές φορές την περιοχή, οι κάτοικοι ξέρετε τι λένε; Ότι ό,τι
ανέλαβαν οι ιδιωτικές επιχειρήσεις ή η ιδιωτική πρωτοβουλία
ολοκληρώθηκε τάχιστα και αποτελεσµατικά και ό,τι ανέλαβε το
ελληνικό δηµόσιο –και δεν µιλάω µόνο για την προηγούµενη κυ-
βέρνηση- παρουσίασε καθυστερήσεις. Αυτό λένε οι κάτοικοι.

Όµως, για να έρθω στις προβλέψεις του σχεδίου νόµου, θα
έλεγα ότι ανακύπτουν τρία ζητήµατα: πρώτον, η δηµιουργία, ο
ρόλος, το αντικείµενο και η διοίκηση της Αστικής Μη Κερδοσκο-
πικής Εταιρείας, της ΑΜΚΕ, δεύτερον, η συµµετοχή του Τεχνικού
Επιµελητηρίου και ο ρόλος του και τρίτον, οι παροχές, η οικονο-
µική αρωγή, η ενίσχυση, και αν θέλετε, και η ιατροφαρµακευτική
περίθαλψη των εγκαυµατιών, θέµα στο οποίο δεν νοµίζω ότι δια-
φωνεί κανένας σε αυτή την Αίθουσα και ως εκ τούτου δεν θα το
θίξω. Είναι απολύτως αναγκαίο και το µητρώο να δηµιουργηθεί
και όλοι αυτοί οι άνθρωποι να έχουν οικονοµική στήριξη, ιατρο-
φαρµακευτική περίθαλψη και όλα τα αναγκαία.
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Να πάµε, λοιπόν, στην ίδρυση της Αστικής Μη Κερδοσκοπικού
Χαρακτήρα Εταιρείας, της ΑΜΚΕ. Θα έλεγα ότι µου προκαλεί κα-
τάπληξη το γεγονός ότι οι πολιτικές δυνάµεις, οι οποίες γαλου-
χήθηκαν µε συνθήµατα και ιδέες περί λαϊκής συµµετοχής,
αντιδρούν στη συµµετοχή των κατοίκων για την αντιµετώπιση
ενός ζητήµατος που αφορά τους ίδιους.

Θα έλεγα, µάλιστα, ότι το διοικητικό συµβούλιο αποτελείται
κατά πλειοψηφία από εκπροσώπους της κοινωνίας των πολιτών,
αλλά ορθώς συµµετέχουν σε αυτό και φορείς µε µεγάλη εµπει-
ρία, όπως οι δήµοι, η περιφέρεια και τα αρµόδια Υπουργεία. Δη-
λαδή, εδώ τι έχουµε; Έχουµε τους ανθρώπους που
αντιµετωπίζουν το πρόβληµα από το οποίο επλήγησαν, έχουµε
τους φορείς που έχουν την τεχνογνωσία και την εµπειρία και
έχουµε και τα Υπουργεία που έχουν την πολιτική ευθύνη.

Γι’ αυτό άκουσα µε ενδιαφέρον τους εκπροσώπους της απελ-
θούσας κυβέρνησης και σηµερινής Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
να λένε για τις δύο πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου και τις δε-
καεπτά κυβερνητικές παρεµβάσεις είτε µε τη µορφή υπουργικών
αποφάσεων είτε κανονιστικών αποφάσεων είτε οτιδήποτε άλλο.

Όµως εµείς πιστεύουµε ότι είναι περισσότερο ολιστική η δική
µας πολιτική για την αντιµετώπιση και την αποκατάσταση. Ήταν
διάσπαρτες οι πρωτοβουλίες της προηγούµενης κυβέρνησης και
ως εκ τούτου αναποτελεσµατικές. Πλέον οι κάτοικοι της περιο-
χής, µε τη σύσταση αυτής της εταιρείας, αποκτούν ένα κέντρο
αναφοράς που θα λειτουργεί και συντονιστικά αλλά θα µεταφέ-
ρει και τα προβλήµατα στα αρµόδια Υπουργεία και στις αρµόδιες
υπηρεσίες µε τρόπο ταχύτερο και άρα αποτελεσµατικότερο.
Αυτή πιστεύουµε ότι είναι η διαφορά της πολιτικής µας.

Εις ό,τι αφορά τη συµµετοχή του Τεχνικού Επιµελητηρίου, αµ-
φισβητήθηκε κατά κάποιο τρόπο η δυνατότητα να υλοποιήσει επί
της ουσίας το αντικείµενό του. Στη συζήτηση που έγινε στην επι-
τροπή µε την παρουσία του ίδιου του προέδρου του Τεχνικού
Επιµελητηρίου δόθηκαν οι διαβεβαιώσεις ότι µπορεί να υλοποι-
ήσει το έργο. Είναι ένας επιστηµονικός φορέας κύρους και επι-
πλέον είναι ο τεχνικός σύµβουλος της πολιτείας.

Από εκεί και πέρα, θα έλεγα σχετικά µε όσα είπε ο κύριος
Υπουργός σήµερα στην τοποθέτησή του ότι θα υπάρχει τόσο
προληπτικός όσο και κατασταλτικός έλεγχος όλων των συµβά-
σεων, πως νοµίζω ότι είναι µια ασπίδα προστασίας για τον περιο-
ρισµό φαινοµένων που διαβλέπει η Αντιπολίτευση ότι θα
συµβούν, προδικάζοντας το µέλλον και τη λειτουργία αυτών των
οργάνων.

Ο ίδιος ο πρόεδρος του ΤΕΕ είπε ότι η µελέτη για το τοπικό
χωρικό σχέδιο δεν θα υπερβεί τις 500.000 ευρώ. Γιατί; Διότι θα
χρησιµοποιήσει πλήθος εξειδικευµένων εθελοντών µηχανικών.

Από εκεί και πέρα, για τα ζητήµατα των συµβάσεων, νοµίζω ότι
έχουν απαντηθεί όλα τα θέµατα.

Όσο για την ευθύνη των πολιτών, εγώ θα επισηµάνω µόνο ένα
πράγµα, ότι είναι εδραία η πεποίθησή τους και ισχυρή η βούλησή
τους ότι πρέπει να συµµετέχουν σε αυτό το όργανο οι ίδιοι οι πο-
λίτες, γιατί ακριβώς τον τελευταίο χρόνο κατέγραψαν κάποιες
καθυστερήσεις. Κανείς δεν είπε ότι δεν έγινε τίποτα τον τελευ-
ταίο χρόνο. Όλοι όµως λένε ότι τα πράγµατα θα µπορούσαν να
γίνουν ταχύτερα και αποτελεσµατικότερα.

Εκπονεί η σηµερινή Κυβέρνηση µια ολιστική, όπως είπα, πολι-
τική για να φέρει γρήγορα αποτελέσµατα, παρουσιάζει ένα σχέ-
διο, δέχεται όλες τις βελτιώσεις που προτείνονται και καταθέτει
και συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα υλοποίησης του συγκεκριµέ-
νου σχεδίου. Νοµίζω ότι όλα αυτά είναι δεσµευτικά. Δεν χρειάζε-
ται να βιαζόµαστε. Πολύ γρήγορα θα κριθεί και το σχέδιο και η
πολιτική της Κυβέρνησης. Υπάρχει το µέτρο σύγκρισης της προ-
ηγούµενης χρονιάς.

Σε κάθε περίπτωση, είναι µία κατεπείγουσα κατάσταση. Δεν
µπορεί να λέµε από τη µια πλευρά ότι η έλλειψη χωροταξίας είναι
η αιτία της καταστροφής στη συγκεκριµένη περιοχή και από την
άλλη να λέµε ότι δεν είναι κατεπείγουσα ανάγκη η εκπόνηση του
χωρικού σχεδίου. Αυτό είναι αντιφατικό.

Σε κάθε περίπτωση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα έλεγα
ότι αυτή η πολιτική στο πλαίσιο του σηµερινού σχεδίου νόµου
στοχεύει σε δύο πράγµατα, στην πλήρη αποκατάσταση, στην
επούλωση των πληγών που άφησε πίσω αυτή η πρωτοφανής κα-

ταστροφή και κυρίως στοχεύει µε την εµπλοκή και το αντικείµενο
του Τεχνικού Επιµελητηρίου στην εκπόνηση πολιτικών που θα
ελαχιστοποιήσουν στο µέλλον την επανάληψη τέτοιων τραγω-
διών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Κεγκέρογλου από το Κίνηµα Αλλαγής. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Συζητάµε ένα νοµοσχέδιο σήµερα που ουσιαστικά είναι η κύ-

ρωση µιας πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου, η οποία φυσιολο-
γικά έπρεπε να έχει µπει στην υλοποίησή της, µε αφορµή ένα
τραγικό γεγονός για την Ελλάδα, για τον ελληνικό λαό.

Η εκατόµβη των νεκρών ήταν αποτέλεσµα πολλών παραγόν-
των, βεβαίως, αλλά και λαθεµένων επιλογών και χειρισµών από
πλευράς συγκεκριµένων ανθρώπων.

Σε αυτές τις περιπτώσεις έρχονται συνήθως οι υπεύθυνοι ή οι
άνθρωποι που είναι κοντά στους υπεύθυνους να µιλήσουν για το
σύστηµα, να πουν ότι φταίει το σύστηµα. Και έτσι, µια χαρά, ξε-
πλένονται οι ευθύνες και τα πρόσωπα που τις έχουν, αλλά το
πρόβληµα παραµένει. Ναι, οι θεσµοί, οι µηχανισµοί, οι δοµές του
κράτους χρειάζονται µια συνεχή βελτίωση, µια συνεχή µέριµνα
για να µπορούν να αναβαθµιστούν και να ανταποκρίνονται στις
συνθήκες, όπως και το σύστηµα πολιτικής προστασίας της πα-
τρίδας µας.

Όµως, το ισχύον σύστηµα κάθε φορά έχει ανθρώπους-κλειδιά
για να λειτουργούν και στη συγκεκριµένη περίπτωση δεν λει-
τούργησαν. Δεν λειτούργησαν όπως έπρεπε ούτε ο δήµος, ούτε
οι δήµοι, ούτε η περιφέρεια, η περιφερειάρχης και ο οικείος αν-
τιπεριφερειάρχης. Είναι συγκεκριµένες οι ευθύνες, όπως είναι
συγκεκριµένες και οι ευθύνες που υπάρχουν, βεβαίως, στην Πυ-
ροσβεστική αλλά και στην Αστυνοµία και σε άλλους κρατικούς
µηχανισµούς. Όµως, δεν είναι απρόσωπες. Το ότι δηλαδή η Ελ-
ληνική Αστυνοµία κάποια στιγµή µε ή χωρίς δική της ευθύνη
έστελνε τον κόσµο στην περιοχή του κινδύνου, στο «κόκκινο»,
αυτό δεν είναι κάτι το οποίο µπορεί να περάσει έτσι. Υποθέτω ότι
θα γίνουν οι αντίστοιχες έρευνες. Όµως, βλέπω από τη δηµοσιό-
τητα και από την ενηµέρωση ότι πολλές απαλλαγές έχουµε για
το συγκεκριµένο θέµα. Στο τέλος θα φταίει η θάλασσα που ήταν
κοντά.

Η Κυβέρνηση οφείλει και πολιτικά να εξετάσει και να δώσει
απαντήσεις. Πρέπει να δούµε το πόρισµα της επιτροπής που έχει
να κάνει και µε τον µηχανισµό, γιατί όπως είπα στην αρχή απαι-
τείται συνεχής βελτίωση των µηχανισµών και επικαιροποίηση των
δυνατοτήτων των δοµών και των υπηρεσιών της ελληνικής πολι-
τείας είτε αφορούν την αυτοδιοίκηση είτε αφορούν τη διοίκηση
είτε αφορούν οργανισµούς. Πρέπει να δούµε εκείνο το πόρισµα
που παρουσιάστηκε, αλλά έµεινε στον αέρα για το τι πρέπει να
βελτιωθεί και για το τι πρέπει να αλλάξει. Και βέβαια, η ελληνική
Κυβέρνηση θα πρέπει να δει και τι γίνεται µε την απόδοση ευθυ-
νών.

Μόνο που πρέπει εδώ να επισηµάνω ότι η Κυβέρνηση Νέας
Δηµοκρατίας από την πρώτη στιγµή θόλωσε το µήνυµα για το αν
θέλει να αποδοθούν ευθύνες, µιας και ξεκίνησε µε την αξιοποί-
ηση προσώπων, τα οποία, όταν εκτυλίχθηκε το πρόβληµα -και
κατά την ίδια- είχαν τεράστιες ευθύνες.

Ο Αρχηγός της ΕΛΑΣ επελέγη από την Κυβέρνηση του κ. Μη-
τσοτάκη ως Γενικός Γραµµατέας Υπουργείου. Καλά, δεν θα
έπρεπε τουλάχιστον, µια και τον επέλεξε και για το αρµόδιο
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, να ολοκληρωθεί η διαδικα-
σία που έχει να κάνει µε αυτή την καταστροφή και µε τον θάνατο
εκατό και πλέον ανθρώπων; Δεν υπήρχε η ευθιξία να πει ότι εκ
των προτέρων δεν είναι κανείς ένοχος, αλλά επειδή ο επικεφα-
λής της Αστυνοµίας που έχει ευθύνες είναι το συγκεκριµένο πρό-
σωπο, θα πρέπει να περιµένουµε να τελειώσει η έρευνα για να
τον χρησιµοποιήσουµε; Δηλαδή γιατί τον χρησιµοποιεί; Για να
πει ότι αυτός είναι λίγο στην άκρη σε σχέση µε τις ευθύνες;

Και δεν έφτανε µόνο αυτό, διότι θα µου πείτε τώρα, ο αρχηγός
φταίει; Ο τροχονόµος τα έκανε, θα πουν. Θα βρει τον µπελά του
ο τροχονόµος εκεί στη Λεωφόρο Μαραθώνος που εξέτρεπε και
για πολλά άλλα. Το αναφέρω ως παράδειγµα. 
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Μάθαµε τις προηγούµενες ηµέρες ότι η Κυβέρνηση επέλεξε
και ένα άλλο πρόσωπο, στενό συνεργάτη της κυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ, για µια άλλη δοµή, για έναν άλλο οργανισµό, για το ΕΚΑΒ.
Επέλεξε, λοιπόν, η Κυβέρνηση κάποιον που είχε υιοθετήσει ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ -νεοδηµοκράτης ήταν ο άνθρωπος- γιατί προφανώς έκανε
τη δουλειά του µέσω αυτού και ο οποίος το κρίσιµο βράδυ έπαιξε
τον ρόλο του.

Ήταν ο άνθρωπος που βγήκε και είπε ότι «δεν µιλήσαµε για
νεκρούς, γιατί νεκρός είναι µόνο όποιος πιστοποιείται από τον
ιατροδικαστή». Για την κακή διαχείριση εκείνο το βράδυ θέλησε
να είναι βασιλικότερος του βασιλέως είτε του Πολάκη είτε του
Τσίπρα είτε του οποιουδήποτε. Δεν µε ενδιαφέρουν τα πρόσωπα.
Με ενδιαφέρει συνολικά η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ, που είχε
την ευθύνη εκείνη την ώρα. Βγήκε και είπε εκείνο το ανιστόρητο,
ότι ο καµένος άνθρωπος, ο κατακαµένος άνθρωπος, που µετα-
φέρεται στο νοσοκοµείο δεν είναι νεκρός µέχρι να πάει ο ιατρο-
δικαστής, κάτι που µπορεί να γίνει και µετά από δύο µέρες. Ας
έλεγε «οι φερόµενοι ως νεκροί». 

Δεν ήταν όµως, λεκτικό το λάθος. Ήταν ο άνθρωπος που
βγήκε να βγάλει τα κάστανα από τη φωτιά. Και όχι µόνο. Θα κα-
ταθέσω και τη φωτογραφία που έχω µπροστά µου την οποία δεν
µπορεί η Κυβέρνηση να την αρνηθεί, γιατί είναι και από τον
«ΣΚΑΪ». Αν αρχίσει να αµφιβάλλει και για τον «ΣΚΑΪ», καταλαβαί-
νετε! Ήδη έχουν αρχίσει κάτι µουρµούρες για την κριτική που
κάνει η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», µια εφηµερίδα που έχει σοβαρούς αρ-
θρογράφους και γελοιογράφους που έχουν παραλάβει την Κυ-
βέρνηση και τις αντιφάσεις της και κριτικάρουν. Και έχουν
αρχίσει να διαρρέουν κάποιοι από την Κυβέρνηση ότι «ξέρεις,
κάτι νερά κάνει και αυτός µπορεί να θέλει κάτι» κ.λπ.. Στη 1 η
ώρα το βράδυ ο κύριος αυτός έλεγε ότι υπάρχουν µόνο δύο νε-
κροί. 

Καταθέτω τη φωτογραφία στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα φωτογραφία η
οποία στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτός ο κύριος, λοιπόν, τοποθετείται, κύριε Ξανθέ, από την
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ως διοικητής του ΕΚΑΒ. Ήταν
και µέχρι το 2010. Τον διόρισε την παραµονή της λήξης του 2014
ο κ. Βορίδης, ως Υπουργός Υγείας, πρόεδρο του ΕΚΑΒ, τον κρα-
τήσατε κάνα εξάµηνο -ο κ. Κουρουµπλής- και µετά αξιολογώντας
τις δυνατότητές του και τη θετική προσφορά στην πατρίδα τον
βάλατε πρόεδρο του ΕΚΕΠΙ. Το ανταπέδωσε εκείνο το βράδυ.
Δεν ξέρω αν είχε ανταποδώσει και άλλα πράγµατα. Θα το δούµε.
Τι µήνυµα θέλει να µας δώσει η Κυβέρνηση µε αυτές τις δύο το-
ποθετήσεις; Τι θέλει να πει ο ποιητής; Καλύπτουµε όλα όσα έγι-
ναν;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κεγκέρο-
γλου, να ολοκληρώσετε παρακαλώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Να περιµένουµε και υπουργο-
ποίηση της κ. Δούρου; Μπορεί να µας απαντήσει κάποιος από
την Κυβέρνηση;

Έρχεται, λοιπόν, ένα νοµοσχέδιο -και ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε,- που προσπαθεί να δώσει λύσεις σε επείγοντα ζητήµατα.
Ο µεν ΣΥΡΙΖΑ είπε «µα αυτά έχουν συµβεί κατά καιρούς και δεν
έχουµε εµείς καµµία ευθύνη». Είναι γνωστή η απόφαση 217 που
υπέγραψε ο κ. Σταθάκης για τη συγκεκριµένη περιοχή. Και, βέ-
βαια, έρχεται η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας να ακυρώσει
τον ρόλο αυτοδιοίκησης και περιφέρειας. Αντί να δοθούν συγκε-
κριµένες υποχρεώσεις υλοποίησης πολιτικών στον δήµο και στην
περιφέρεια και σε άλλες κρατικές υπηρεσίες, συστήνουµε µία
ΜΚΟ. Εντάξει. Η Κυβέρνηση ιδρύει µη κυβερνητική οργάνωση,
γιατί αναγνωρίζει ότι οι κυβερνητικές οργανώσεις, οι κρατικές
δοµές, δηλαδή, δεν µπορούν να υλοποιήσουν έργο. Δεν είναι
έτσι όµως. 

Εµείς κατ’ ανάγκη συµφωνούµε µε το νοµοσχέδιο για την προ-
οπτική επίλυσης των θεµάτων που έχουν οι άνθρωποι εκεί, για
τις αποζηµιώσεις και όλα τα άλλα που δικαιούνται, αλλά δεν συµ-
φωνούµε µε αυτή τη λογική και δεν µπορεί να γίνει κανόνας αυτή
η λογική, να ιδρύουµε µία αστική µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα
εταιρεία που θα αντικαθιστά δήµους, περιφέρειες, οργανισµούς,

το ίδιο το κράτος, µόνο και µόνο επειδή έτυχε να είναι ανίκανος
ο δήµαρχος που υποστήριξε η Νέα Δηµοκρατία ή εκείνος ο πε-
ριφερειάρχης που υποστήριξε ο ΣΥΡΙΖΑ. Δεν είναι έτσι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κεγκέρο-
γλου, ολοκληρώστε παρακαλώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας έδωσα ήδη τρία

λεπτά. Σας παρακαλώ πολύ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ναι, ναι. Ολοκληρώνω µε τον

χρόνο που µου δίνετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, δεν σας έδωσα

επιπλέον χρόνο. Ανοχή έδειξε το Προεδρείο για τρία λεπτά. Μι-
λήσατε επτά λεπτά. Σας παρακαλώ τώρα! Δηµιουργείτε πρό-
βληµα και στους συναδέλφους και στο Προεδρείο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, να δεχθείτε την
πρότασή µου –που δεν τη δεχθήκατε στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων- να κόβεται αυτόµατα το µικρόφωνο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τη στιγµή που δεν τη δεχθήκατε, δεν µπορείτε να την εφαρ-

µόσετε. Τα είπαµε αυτά. Τι θέλετε τώρα, να µη συνεχίσουµε; Εν-
τάξει, τελείωσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κοιτάξτε, κύριε Κεγ-
κέρογλου. Με συγχωρείτε, αλλά ο χρόνος είναι επτά λεπτά. Το
Προεδρείο και οι Προεδρεύοντες πάντα, όπως νοµίζω –και δεν
υπάρχει κάποιο παράπονο- δείχνουν ανοχή.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Εντάξει. Ωραία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εάν θέλετε να µπω

και στο διά ταύτα, αναλώσατε τα επτά λεπτά στο ιστορικό, στο
να πείτε αυτά που θέλετε εσείς να πείτε, χωρίς να πιάσετε καθό-
λου το νοµοσχέδιο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Εντάξει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κι αφού ολοκληρώ-

σατε τα επτά λεπτά, τότε ξεκινήσατε να τοποθετείστε επί του νο-
µοσχεδίου.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Μα, δύο λεπτά µιλάτε εσείς
τώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με συγχωρείτε
πάρα πολύ!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Με συγχωρείτε κι εµένα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, τα δύο λεπτά

δεν τα αφαίρεσα από εσάς.
Τον λόγο έχει ο κ. Κρίτων - Ηλίας Αρσένης από το «ΜέΡΑ25».
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε για µια ανθρώπινη

τραγωδία, τη µεγαλύτερη ανθρώπινη τραγωδία στη Μεταπολί-
τευση, όχι µόνο για τον αριθµό των νεκρών που είναι τεράστιος
αλλά και για τον τρόπο που έχασαν τη ζωή τους, για τον τρόπο
που τραυµατίστηκαν οι άνθρωποι.

Απέναντι σε µια τέτοια κατάσταση δεν χωρά πολιτική εκµετάλ-
λευση. Κι όµως, είναι σαφές ότι αυτό το θέµα αποτέλεσε βασικό
ζήτηµα της προεκλογικής περιόδου. Είναι σαφές ότι υπήρξε πο-
λιτική εκµετάλλευση και αυτό αποτελεί προσβολή για τη µνήµη
των θυµάτων.

Καλωσορίζουµε τόσο τις προσπάθειες της προηγούµενης κυ-
βέρνησης, όσο και της σηµερινής, για την ανακούφιση των θυ-
µάτων. Δεν θα σταθούµε µικροπολιτικά µπροστά στα µέτρα που
λήφθηκαν. Θα κρίνουµε τις προτάσεις και τα πεπραγµένα, µε
βάση το αν σέβονται στην ουσία τη µνήµη αυτών των θυµάτων.

Τι αποτελεί σεβασµό της µνήµης των θυµάτων; Αποτελεί, το
να αποτρέψουµε αυτή η καταστροφή να επαναληφθεί ξανά σε
οποιοδήποτε µέρος της Ελλάδας. Αποτελεί, το να αποτρέψουµε
αυτή η καταστροφή να επαναληφθεί ξανά στο ίδιο µέρος, στο
Μάτι και τις γειτονικές περιοχές που κάηκαν. Αποτελεί, το να
απαλύνουµε τον πόνο και τη δυσκολία, τα σωµατικά τραύµατα
των θυµάτων της καταστροφής.

Για το πρώτο, το να µην επαναληφθεί πουθενά αλλού αυτή η
καταστροφή, δυστυχώς και η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και η σηµερινή
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δεν έχουν πάρει ουσιαστικές
πρωτοβουλίες. Μας τροµάζει, όσο και µας στενοχωρεί αυτό.
Όπως είπε ο Υφυπουργός προχθές στην επιτροπή, γνωρίζουµε
πολύ καλά –και µέσα από τους δασικούς χάρτες έχουν εντοπι-
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στεί- ποιες είναι οι περιοχές που αντιµετωπίζουν τους ίδιους κιν-
δύνους. Τι πρωτοβουλίες θα πάρει η Κυβέρνηση για αυτές; Σας
καλούµε να δεσµευτείτε µε συγκεκριµένα χρονοδιαγράµµατα για
συγκεκριµένες δράσεις πρόληψης αντίστοιχων καταστροφών
πριν το επόµενο καλοκαίρι.

Όµως ξεχνάµε πολλές φορές ότι αυτή η καταστροφή είναι µια
καταστροφή από πυρκαγιά. Τι µέτρα θα πάρετε για να αλλάξει
το σύστηµα πρόληψης και το σύστηµα αντιµετώπισης των πυρ-
καγιών, προκειµένου να µην επαναληφθεί αυτή η κατάσταση;

Όσον αφορά το αν θα αποφύγουµε την επανάληψη στη συγ-
κεκριµένη περιοχή, στο Μάτι και τις γειτονικές περιοχές, χαιρε-
τίζουµε την προσπάθεια να επιταχυνθούν οι διαδικασίες. Όµως
ανησυχούµε για δύο λόγους. Ανησυχούµε γιατί τα χρονοδια-
γράµµατα που παρουσιάζονται δεν µοιάζουν ρεαλιστικά. Επίσης,
οι διαδικασίες που προτείνονται κατά παρέκκλιση της νοµοθε-
σίας, αφήνουν περιθώρια για διαφθορά και υποβάθµιση και του
παραγόµενου έργου. Για την ανακούφιση των θυµάτων λαµβά-
νονται µέτρα. Όµως οι φορείς και οι κάτοικοι που παρουσιάστη-
καν και µίλησαν στη διαβούλευση προχθές, παρουσίασαν σειρά
παραλείψεων και καθυστερήσεων που έχουν αναφερθεί από
προηγούµενους οµιλητές και δεν θα τα επαναλάβω. Υπάρχει
πολύς δρόµος, λοιπόν, για τη δικαίωση των θυµάτων.

Επί των λεπτοµερειών του νοµοσχεδίου επιφυλασσόµαστε και
ανησυχούµε. Φαίνεται να επαναλαµβάνεται αυτό το µοτίβο της
προχειρότητας. Και δεν το λέει το «ΜέΡΑ25». Το είπαν οι κάτοικοι
στη διαβούλευση. Τώρα καταλαβαίνουµε γιατί πέρασαν τέσσερα
νοµοσχέδια χωρίς διαβούλευση. Φτιάξατε µια αστική µη κερδο-
σκοπική εταιρεία που θα πάρει αναγκαίες αποφάσεις και οικονο-
µικού περιεχοµένου. 

Μας κάνει εντύπωση το γεγονός ότι παρ’ όλο που αυτή η Κυ-
βέρνηση είναι ενάντια στην απλή αναλογική, παρ’ όλο που αυτή
η Κυβέρνηση φέρνει τέσσερα νοµοσχέδια χωρίς διαβούλευση,
παρ’ όλο που αυτή η Κυβέρνηση φέρνει συνεχώς τροπολογίες
εκπρόθεσµες της τελευταίας στιγµής ώστε να µη γίνεται καν δια-
βούλευση µέσα στο Κοινοβούλιο, ξαφνικά στο θέµα του Ματιού
συµµετέχουν πέντε εκπρόσωποι των κατοίκων σε αυτή τη ΜΚΟ
που συστήνεται. Μας εκπλήσσει. 

Εµείς, ως «ΜέΡΑ25», πιστεύουµε ότι η συµµετοχή των πολιτών
σε κάθε απόφαση που αφορά σχεδιασµό πολιτικών είναι απαραί-
τητη, είναι ακρογωνιαίος λίθος του προγράµµατός µας. Όµως
εσείς που δεν το πιστεύετε, βάζετε αυτούς τους ανθρώπους σε
µια ΜΚΟ, στην οποία θα έχουν απόλυτη ευθύνη απέναντι σε οποι-
αδήποτε φαινόµενα διαφθοράς –µπορεί να κινηθεί και η δικαιο-
σύνη και κατά της προσωπικής περιουσίας- όταν σε αυτή τη ΜΚΟ
για τη λειτουργία, τους σκοπούς και τους πόρους µπορεί να
παίρνει οποιαδήποτε στιγµή απόφαση ο Πρωθυπουργός και το
Υπουργείο Εσωτερικών. 

Κατά κάποιον τρόπο -και το είπαν ξεκάθαρα οι άνθρωποι στη
διαβούλευση- αυτοί οι κάτοικοι θα είναι όµηροι εκεί µέσα. Και
αυτό πρέπει να αποφευχθεί. 

Όσον αφορά τις διατάξεις που χρειάστηκε να αποσύρετε
λόγω προχειρότητας, επειδή ήταν άκυρες ή συνταγµατικές, δεν
θα χρειαστεί να αναφερθώ περαιτέρω, όµως θα αναφερθώ στο
γεγονός ότι κλείνετε το µάτι σε κάποιους επιχειρηµατίες. 

Ρώτησα τον Υπουργό στην επιτροπή, πού πήγανε αυτοί οι εί-
κοσι χιλιάδες τόνοι ξυλείας. Η απάντησή του ήταν ότι πήγαν
όντως σε κάποια µονάδα καύσης. Δεν µας είπε, όµως, σε ποια.
Δεν µας είπε σε ποια µονάδα κατευθύνθηκαν, σε ποιον επιχειρη-
µατία. Μάθαµε από τους κατοίκους ότι αυτοί οι είκοσι χιλιάδες
τόνοι ξυλείας µεταφέρθηκαν από τέσσερις µεγάλες κατασκευα-
στικές εταιρείες στον «Τιτάνα» για να καούν. 

Είναι αλήθεια αυτό; Γιατί δεν το αποκαλύπτετε; Γιατί δεν λέτε
πού πήγαν; Με τι ανταλλάγµατα έγινε αυτή η εξυπηρέτηση; Θα
συµµετέχουν αυτές οι εταιρείες που συµµετείχαν στη µεταφορά
και την καύση στις ΣΔΙΤ ιδιωτικοποίησης των σκουπιδιών και καύ-
σης τους; Πρέπει να το γνωρίζουµε, για να ξέρουµε τι περιµένει
τους κατοίκους και τι σχέδια έχετε.

Αυτή τη στιγµή στην πόλη του Βόλου που γίνεται η καύση από
την ΑΓΕΤ οι κάτοικοι ζούνε µια ζωή αβίωτη. Κάθε βράδυ βροµάει
η πόλη από τη µυρωδιά καµένου πλαστικού και τις διοξίνες. Έχει
κάνει µηνυτήρια αναφορά ο ιατρικός σύλλογος προς τον εισαγ-

γελέα. Αυτό είναι το µέλλον που ετοιµάζεται για τις άλλες περιο-
χές της Ελλάδας, τη δυτική Αθήνα, τη Φυλή, τη Θεσσαλονίκη, τη
Ρόδο και τις άλλες περιοχές; Αποκαλύψτε τα ονόµατα των χορη-
γών σας στο Μάτι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του «ΜέΡΑ25»)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Σκουρολιάκος από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, καλούµαστε να

συζητήσουµε και να επικυρώσουµε την πράξη νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου για την ίδρυση και λειτουργία της αστικής µη κερδο-
σκοπικής εταιρείας «Μάτι Ξανά», µε το νου, το µυαλό και τον
σεβασµό µας σε αυτούς που έφυγαν αλλά και σε όσους δεν έφυ-
γαν, αλλά ταλαιπωρούνται ακόµα. 

Ζω και εκλέγοµαι στην ανατολική Αττική. Κάθε µέρα το Μάτι
είναι παρόν στην περιοχή µας και η καταστροφή του, και όχι µόνο
στη δική µας περιοχή, αλλά σε όλη την Ελλάδα. 

Πρόθεση της Κυβέρνησης, όπως λέει, είναι η αντιµετώπιση
άµεσων κινδύνων που υφίστανται για τους κατοίκους, το οικι-
στικό και φυσικό περιβάλλον, µετά από την εθνική καταστροφή
στο Μάτι Αττικής και τη γύρω περιοχή, µια καταστροφή που ερ-
γαλειοποιήθηκε από την σηµερινή Κυβέρνηση, όταν ήταν αξιω-
µατική αντιπολίτευση, για µικροκοµµατικούς σκοπούς σε βάρος
ανθρώπινων ζωών και περιουσιών. 

Υπέθετα ότι είχε τελειώσει αυτή η ιστορία, όπως στην περί-
πτωση των Πρεσπών, που αφού κάνατε όλη αυτή τη φασαρία,
σηκώσατε όλο αυτό τον κουρνιαχτό, τώρα βγαίνει το ένα στέλε-
χος, ο ένας υπουργός σας µετά από τον άλλον και µας λέει πόσο
σωστή ήτανε η Συµφωνία των Πρεσπών και πως πρέπει να υπο-
στηριχθεί και πως πρέπει και το παραµικρό της γράµµα και
κόµµα και τελεία να υλοποιηθούν. 

Είδα, όµως, ότι και ο Υπουργός µε πολύ ήπιο τρόπο αλλά και
άλλοι οµιλητές της Νέας Δηµοκρατίας, συνεχίζουν αυτή τη µι-
κροκοµµατική εκµετάλλευση της εθνικής αυτής τραγωδίας. Θε-
τικό είναι να συνεχιστούν οι άµεσες ενέργειες της προηγούµενης
κυβέρνησης, η οποία –είµαι σίγουρος ότι θα σας τα πει ο Αν-
δρέας Ξανθός που ήταν Υπουργός Υγείας εκείνη την εποχή- κά-
λυψε το κόστος περίθαλψης µέχρι την αποθεραπεία. Να
θυµίσουµε επίσης το άµεσο επίδοµα των έξι χιλιάδων ευρώ, την
τροφοδοσία συγγενών των νοσηλευοµένων και την απόλυτη
υγειονοµική κάλυψη που προσφέρθηκε σε ταλαιπωρηµένους
συµπολίτες µας αλλά και µια σειρά από άλλες πρόνοιες.

Όµως, να σηµειώσουµε ότι η υπό ίδρυση εταιρεία, που αντλεί
πόρους από το ιδιωτικό ειδικό ταµείο για τους πυρόπληκτους,
αναφέρει ως σκοπούς, πράγµατα που στη µεγάλη τους πλειοψη-
φία έχουν γίνει. Ακόµα βλέπουµε να «κατεβαίνει» η παρούσα
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου από το Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος, ενώ την αρµοδιότητα έχει το Υπουργείο Εσωτερικών.
Μας είπε και ο Υπουργός στην επιτροπή ότι το Υπουργείο Εσω-
τερικών έχει τη διοικητική ευθύνη. Περίεργα πράγµατα, όπως πε-
ρίεργο είναι να παίρνει κανείς χρήµατα από τα τριάντα επτά
εκατοµµύρια του ειδικού λογαριασµού και να τα πηγαίνει ως µε-
τοχικό κεφάλαιο σε µια ανώνυµη εταιρεία, ένα νοµικό πρόσωπο
ιδιωτικού δικαίου, για να τα διαχειριστούν ιδιώτες. Συµµετέχουν
και κρατικοί λειτουργοί, όµως µε εξόχως προβληµατικό τρόπο.
Θα συζητήσουµε παρακάτω γι’ αυτό. 

Στην επιτροπή που συζητήσαµε το νοµοσχέδιο, η Πρόεδρος
του Ελεγκτικού Συνεδρίου, κ. Θεοτοκάτου, αποκάλυψε µια σειρά
από προβλήµατα στη σύνθεση του διοικητικού συµβουλίου της
εταιρείας. Μας κατέστησε σαφές ότι αντί να προβλεφθεί η τή-
ρηση της διαφάνειας στις αναθέσεις και να επιδιωχθεί υγιής αν-
ταγωνισµός, στο άρθρο 2 παράγραφος 8 και στην αιτιολογική
έκθεση και στο κείµενο του νόµου αναφέρεται ότι οι συµβάσεις
της εταιρείας «Μάτι Ξανά» δεν υπόκεινται στον προληπτικό
έλεγχο του Ελεγκτικού Συνεδρίου για χρήµατα του δηµοσίου. Να
υποθέσουµε ότι αυτό ονοµάζεται χρηστή νοµοθέτηση. Αναφέρ-
θηκε αυτό και από την κ. Ξενογιαννακοπούλου. Πρέπει, λοιπόν,
να υπάρχει έλεγχος και να αναφέρεται σαφώς στο νοµοθέτηµα.

Άλλο πρόβληµα: Στο διοικητικό συµβούλιο της εταιρείας συµ-
µετέχει και δικαστής, όµως ένας δικαστικός λειτουργός µε βαθµό
εφέτη, όπως παραδείγµατος χάριν πάρεδρος, µε βάση το άρθρο
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89 του Συντάγµατος δεν µπορεί να συµµετέχει σε µια τέτοια εται-
ρεία, δηλαδή µια εταιρεία που θα διαχειριστεί δηµόσιο χρήµα και
η οποία λειτουργεί σύµφωνα µε τους κανόνες της ιδιωτικής οι-
κονοµίας. Η παρουσία δικαστικού στο διοικητικό συµβούλιο, λοι-
πόν, δεν συνάδει µε τη δικαστική του ιδιότητα και, βέβαια, δεν
µπορεί να είναι το ίδιο πρόσωπο και ελεγκτής και ελεγχόµενος. 

Υπάρχουν και άλλες περίεργες διευθετήσεις. Η υπό ίδρυση
αστική µη κερδοσκοπική εταιρεία εξαιρείται από φόρους, εκτός
βέβαια από τον ΦΠΑ, όµως τα αντίστοιχα ιδρύµατα κοινωφελούς
σκοπού εµπίπτουν κανονικά στις φορολογικές διατάξεις. Να υπο-
θέσω πως δεν το γνωρίζατε όταν γράφατε την πράξη νοµοθετι-
κού περιεχοµένου; Αυτή η εταιρεία ακόµα χρησιµοποιεί, όπως
προείπαµε, χρήµατα του ειδικού λογαριασµού πυροπλήκτων. Θα
πρέπει, λοιπόν, να ακολουθηθεί ο κώδικας δηµοσίων συµβάσεων,
όµως δεν γίνεται αυτό.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, παραλάβατε µια προσπά-
θεια της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ τόσο στον τοµέα της υγείας
όσο και σε θέµατα που έχουν να κάνουν µε το ειδικό χωρικό σχέ-
διο. Εδώ ακούσαµε, όταν αναφερθήκατε, κύριοι της Κυβέρνη-
σης, στο ειδικό χωρικό σχέδιο, ότι δεν έχει ξεκινήσει τίποτα, σα
να µην έχει γίνει τίποτα. Παραπληροφορείτε. Έχει προεγκριθεί
ήδη και το ξέρετε. Ξεκαθαρίστηκε το ποιες θα είναι οι επιτρεπό-
µενες χρήσεις γης, ποιοι θα είναι οι συντελεστές δόµησης. Στις
22 Μαΐου του 2019 όλο το σχέδιο πέρασε µε οµόφωνη απόφαση
από την επιτροπή αποκεντρωµένης διοίκησης για τα γενικά χω-
ρικά και χρήσεις, σύµφωνα µε τον νόµο. Ακόµα παραλάβατε ένα
ταµείο για τους πυρόπληκτους τριάντα επτά εκατοµµυρίων
ευρώ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Βουλευτή)

Δεν έχω πολύ χρόνο, αλλά όλη αυτή η ιστορία έχει να κάνει
και µε την απαξίωση που θέλετε να φέρετε στο δηµόσιο, ότι τα
πράγµατα πρέπει να λειτουργούν παράλληλα µε ιδιωτικές εται-
ρείες γιατί το δηµόσιο αργεί, γιατί το δηµόσιο δεν µπορεί, ένα
δηµόσιο που εσείς στήσατε όλες τις προηγούµενες δεκαετίες µε
όλες τις παθογένειές του. 

Η αρχιτεκτονική του νοµικού στάτους της εταιρείας «Μάτι
Ξανά», όπως είχα την ευκαιρία να εκθέσω και παραθέτοντας την
τοποθέτηση του Προέδρου, δηµιουργεί εύλογες ελλείψεις.

Είναι δυνατόν να αγνοείτε τόσο απλά πράγµατα, εσείς, οι έτοι-
µοι να κυβερνήσετε; Αλίµονο! Φοβάµαι πως η καθηµερινή πρα-
κτική σας- από την γκάφα του Πρωθυπουργού µε τα γλυπτά του
Παρθενώνα µέχρι την παρούσα πράξη νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου- φανερώνει µια πολιτική δύναµη που δεν ήταν έτοιµη να κυ-
βερνήσει. Έτοιµη να διορίσει ήταν τα «δικά της παιδιά» και όταν
αυτά τα παιδιά δεν είχαν τα προσόντα σύµφωνα µε τον νόµο, αντί
να αλλάξετε το παιδί, αλλάζετε τους νόµους. Εύγε! Εµείς χωρίς
εξαλλοσύνες που σας χαρακτήριζαν όταν ήσασταν αντιπολί-
τευση, θα είµαστε εδώ για να βάλουµε πλάτη στο δίκαιο, αλλά
και για να αποκαλύπτουµε στηµένες κουτοπονηριές, σαν αυτές
που προανέφερα.

Αν θέλετε να τιµήσετε τα θύµατα της εθνικής τραγωδίας του
Μάτι, παραδώστε µια πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου ισχυρή,
τίµια και µε όλες τις πρόνοιες του νόµου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Κατρίνης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από το Κίνηµα Αλλα-
γής. Θα ακολουθήσουν δύο οµιλητές και θα ακολουθήσει µετά
από τους δύο αυτούς οµιλητές ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
της Ελληνικής Λύσης.

Έχετε τον λόγο, κύριε Κατρίνη. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς θέλουµε να συγχα-

ρούµε και να ευχηθούµε καλή τύχη και καλή επιτυχία στον Έλ-
ληνα Επίτροπο, τον κ. Σχοινά, στην ανάληψη των καθηκόντων
του, µε την ευχή να λειτουργήσει πρωτίστως ως εκπρόσωπος
της χώρας στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, δευτερευόντως ως εκπρό-
σωπος της Κυβέρνησης και τριτευόντως ως ένας Έλληνας που
για πάρα πολλά χρόνια διακονεί από υψηλές θέσεις στην Ευρω-
παϊκή Επιτροπή σε αυτόν τον ρόλο. Σε κάθε περίπτωση ο ρόλος

του είναι πολύ σηµαντικός και κρίσιµος σε µια περίοδο που είναι
ιδιαίτερα λεπτή οικονοµικά, πολιτικά και κοινωνικά για την Ευρω-
παϊκή Ένωση και το ευρωπαϊκό οικοδόµηµα.

Συζητάµε σήµερα ένα δύσκολο νοµοσχέδιο, και εννοώ δύ-
σκολο γιατί πάντα η συζήτηση για την τραγωδία στο Μάτι ανα-
καλεί στη µνήµη µας δύσκολες και τραγικές στιγµές που όλοι
θέλουµε να ξεχάσουµε αλλά δεν ξεχνιούνται. Σε κάθε περίπτωση
αποτελεί µια θετική πρωτοβουλία η πράξη νοµοθετικού περιεχο-
µένου που κυρώνεται σήµερα στη Βουλή. Είναι µια πρωτοβουλία
που θεραπεύει προβλήµατα, όπως για παράδειγµα τους εγκαυ-
µατίες από τις πυρκαγιές, όχι µόνο στο Μάτι αλλά και τις προ-
ηγούµενες και τις πιθανές µελλοντικές πυρκαγιές, τη στεγαστική
συνδροµή, αναγκαστική εκτέλεση και πάρα πολλά ζητήµατα τα
οποία απασχολούν τους κατοίκους και τα οποία τα θεραπεύει.
Είναι µια πρωτοβουλία η οποία είναι προϊόν διαβούλευσης εξαντ-
λητικής µε τους τοπικούς φορείς. Εδώ θέλω να εξάρω και τη
δουλειά του Προέδρου της Επιτροπής Παραγωγής και Εµπο-
ρίου, του κ. Βλάχου, αλλά και του κ. Σπίρτζη και των άλλων Βου-
λευτών της Περιφέρειας Ανατολικής Αττικής, που αποδεικνύουν
ότι πέρα και πάνω από τις όποιες αντιθέσεις τα προβλήµατα είναι
κοινά και µπορούν σίγουρα να βρεθούν λύσεις, γιατί υπάρχει
κοινή διάθεση και αυτός είναι ο δρόµος, αυτός είναι ο οδηγός
για να δίνουµε πραγµατικές λύσεις στα προβλήµατα.

Βεβαίως είναι µια πράξη που έχει ένα πολύ φιλόδοξο χρονο-
διάγραµµα υλοποίησης. Τα θέµατα διασφάλισης της νοµιµότη-
τας νοµίζω τέθηκαν και στην επιτροπή. Ο Υπουργός έδωσε
κάποιες διαβεβαιώσεις ότι δεν θα υπάρχουν ζητήµατα νοµιµότη-
τας. Αυτό, βεβαίως, θα αποδειχθεί στην πορεία. Αυτό έρχεται σε
µια κατάσταση που υπάρχουν καθυστερήσεις στην υλοποίηση
των σχεδίων αποκατάστασης και στις κατεδαφίσεις και στις αι-
τήσεις αποκατάστασης και στις άδειες ανακατασκευής. Έχουν
γίνει πράγµατα όχι µε τον τρόπο που έπρεπε, όχι στον ρυθµό που
απαιτείτο από αυτή την πρωτοφανή καταστροφή.

Βεβαίως όλη αυτή η συζήτηση που φέρνει στη µνήµη µας την
τραγωδία στο Μάτι, επικαιροποιεί -και την κάνει νοµίζω τραγικά
επίκαιρη- την αναγκαιότητα να υπάρχει πρόληψη, έγκαιρη πα-
ρέµβαση της πολιτείας στα θέµατα της δασοπροστασίας, της
πυροπροστασίας και βεβαίως έγκαιρη παρέµβαση κατά τη διάρ-
κεια παρόµοιων φαινοµένων, ώστε να µην αναγκαζόµαστε στην
πορεία του χρόνου, να συζητάµε πάλι για την επούλωση τραυ-
µάτων από ανάλογες τραγικές καταστάσεις.

Βεβαίως, µπορεί το νοµοσχέδιο να απαλύνει κάποια προβλή-
µατα στους κατοίκους ή στους συγγενείς των θυµάτων της τρα-
γωδίας στο Μάτι, αλλά δεν απαλύνει την άσχηµη ανάµνηση όλων
όσων ζήσαµε. Το λέω αυτό, γιατί δράττοµαι της ευκαιρίας των
αναφορών που έκανε ο Υπουργός Εσωτερικών πριν από µία
εβδοµάδα -αν δεν κάνω λάθος, στη Νέα Μάκρη- µιλώντας για την
έγκαιρη παρέµβαση της περιφερειακής αυτοδιοίκησης στο θέµα
της κατάσβεσης. Μάλιστα έκανε σύγκριση µε αυτό που δεν έγινε
στο Μάτι. Βέβαια δεν µας είπε ο Υπουργός, τι έγινε έναν µήνα
πριν είτε στην Περιφέρεια Αττικής είτε στην Περιφέρεια Στερεάς
Ελλάδος. 

Έχει µια επιλεκτική µνήµη. Και βεβαίως και από αυτό που είπε
ο ίδιος ο Πρωθυπουργός το Σάββατο στην οµιλία του στη ΔΕΘ,
όπου είπε ότι φέτος δεν θρηνήσαµε ανθρώπινα θύµατα. Λέτε και
αυτό είναι θέµα της πολιτικής ηγεσίας. Εγώ προσωπικά δεν έχω
συµµετάσχει σε κάποια προσπάθεια κατάσβεσης. Δεν ξέρω αν
κάποιος από τους συναδέλφους εδώ έχει ζήσει µαζί µε τους πυ-
ροσβέστες, τους δασοπυροσβέστες και τους εθελοντές πυρο-
σβέστες αυτή τη δύσκολη προσπάθεια αντιµετώπισης και
αναχαίτησης τέτοιου ακραίου φαινοµένου, όµως επαναφέρει στη
συζήτηση το ζήτηµα και την αναγκαιότητα για την ανάληψη της
ευθύνης από όλους όσοι έχουν την ευθύνη λήψης αποφάσεων
σε ανάλογα φαινόµενα. 

Λέει ο Καζαντζάκης: «Να αγαπάς την ευθύνη, να λες εγώ µο-
νάχος µου έχω χρέος να σώσω τη γης. Αν δεν σωθεί, εγώ φταίω».
Και βεβαίως αυτό είναι επίκαιρο, γιατί θα πρέπει να µιλήσουµε
για τις ευθύνες των πολιτικών, όταν χρειάζεται να λάβουν επώ-
δυνες αποφάσεις πάντα για το όφελος της χώρας και του έθνους
ή όταν χρειάζεται να αναλάβουν τις ευθύνες τους όταν κάνουν
λάθη ή αδικούν πολιτικά πρόσωπα, τις ευθύνες των αρµοδίων
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αρχών όταν πρέπει να προασπίσουν το δηµόσιο συµφέρον, γιατί
σε αυτό πάνω κινούνται, ακόµα και τις ευθύνες των δικαστικών
οι οποίοι πολλές φορές αφήνουν κατηγορίες σε κατηγορητήρια
να αιωρούνται χωρίς να υπάρχει ταχύτητα, κατηγορητήρια που
λειτουργούν, προϊόντος του χρόνου, διαβρωτικά για την αξιο-
πρέπεια και τη συνείδηση όλων όσοι βρίσκονται στο µάτι του κυ-
κλώνα, αδίκως στις περισσότερες των περιπτώσεων και,
βεβαίως, όταν αυτό προκύπτει, πολύ µικρή δηµοσιότητα κατα-
λαµβάνει αυτό, αλλά πάντα µόνο το κατηγορητήριο παίρνει τα
φώτα της δηµοσιότητας. 

Θα πρέπει, λοιπόν, στη µνήµη των θυµάτων και στο όνοµα της
ευθύνης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ανατρέξουµε λίγο στα
γεγονότα που συνέβησαν στην τραγωδία στο Μάτι. Παραµονή
της 23ης Ιουλίου υπάρχει προειδοποίηση για θυελλώδεις ανέµους
εν µέσω θέρους άρα µεγάλη πιθανότητα πρόκλησης πυρκαγιάς.
Ο Γενικός Γραµµατέας Πολιτικής Προστασίας βρίσκεται εκτός
Αθηνών, ο Αντιπεριφερειάρχης Ανατολικής Αττικής βρίσκεται
εκτός ανατολικής Αττικής, ο Δήµαρχος Μαραθώνα βρίσκεται
εκτός του δήµου του και όλα αυτά ενώ υπάρχει έγκαιρη προει-
δοποίηση ότι πιθανόν να υπάρξει πυρκαγιά. Ξεκινά η πυρκαγιά
στην Κινέτα, µετά από λίγες ώρες ξεκινάει και η πυρκαγιά που
κατευθύνεται στο Μάτι. Επειδή ακριβώς περιλαµβάνει πάνω από
δύο δήµους, συγκαλείται το Συντονιστικό Όργανο Πολιτικής
Προστασίας…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Τρεις δήµους.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Σωστό. Πάνω από δύο. Τότε επιλαµβά-

νεται από την περιφέρεια, πάνω από δύο, κύριε Σπίρτζη.
Συγκαλείται, λοιπόν, το Συντονιστικό Όργανο Πολιτικής Προ-

στασίας. Σηµαντικό; Σηµαντικό, βεβαίως, γιατί θέλω να σας θυ-
µίσω ότι στις φονικές πυρκαγιές στην Ηλεία το 2007, επειδή
ακριβώς δεν συγκλήθηκε αυτό το όργανο τότε, και στο κλίµα
τότε το αντιµνηµονιακό, της στοχοποίησης των πολιτικών προ-
σώπων, ο αρµόδιος εισαγγελέας εισηγήθηκε δις ισόβια για
όλους όσοι µετείχαν και δεν συγκάλεσαν αυτό το όργανο. 

Προσέξτε τώρα, την ίδια ώρα, λοιπόν, που εκτυλίσσεται η
φωτιά, βλέπουµε στα µέσα ενηµέρωσης, σε έγκυρα sites ότι η
περιφέρεια συγκάλεσε Συντονιστικό Όργανο Πολιτικής Προστα-
σίας στις 19.00’ η ώρα. Βεβαίως, το όργανο το συγκαλεί ο αντι-
περιφερειάρχης, ο οποίος λείπει εκτός της περιφέρειάς του, άρα
αναγκαστικά την πρόσκληση τη στέλνει η Περιφερειάρχης Αττι-
κής ως προϊσταµένη αρχή. Προσέξτε τώρα, το όργανο συνεδριά-
ζει απουσία της Περιφερειάρχου Αττικής. Δεν ξέρω αν είχε κάτι
άλλο πιο σηµαντικό να κάνει εκείνη τη στιγµή ή εάν είχε πάει στην
προσπάθεια κατάσβεσης. Συγκαλείται, λοιπόν, ένα Όργανο Πο-
λιτικής Προστασίας, στο οποίο συµµετέχει µια εντεταλµένη σύµ-
βουλος µε εντολή της περιφερειάρχου.

Δεν ξέρω αν είναι νόµιµη αυτή η σύνθεση. Διατηρώ ισχυρές
επιφυλάξεις. 

Αυτό το όργανο -άκουσον-άκουσον!- δεν λαµβάνει καµµία από-
φαση, παρά το γεγονός ότι -όπως αποκάλυψε ο τότε Αρχηγός
της Πυροσβεστικής, τρεις µέρες µετά στη συνέντευξη τύπου που
έγινε παρουσία του κ. Τόσκα και του κ. Τζανακόπουλου- εισηγή-
θηκε δύο φορές την εκκένωση του οικισµού. Αυτό το όργανο,
λοιπόν, το οποίο συνεκλήθη, δεν έλαβε ποτέ καµµία απόφαση
ούτε για εκκένωση ούτε για µη εκκένωση. Απλώς έγινε µία συζή-
τηση και διαλύθηκε ησύχως. 

Τις επόµενες ηµέρες ακολούθησαν πρωτοφανή περιστατικά.
Ακούσαµε τον αντιπεριφερειάρχη, που είχε επιστρέψει εν τω µε-
ταξύ στην Αττική, να λέει ότι έδωσε προφορική εντολή σε έναν
δήµαρχο να εκκενώσει τον δήµο του. Αν είναι δυνατόν να εκκε-
νώνονται οι δήµοι µε προφορικές εντολές! Ξέρουµε πολύ καλά
ότι η διαδικασία είναι συγκεκριµένη, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, και γι’ αυτό το λέω. Η Πυροσβεστική εκτιµά την κατάσταση
του κινδύνου και εισηγείται στο Όργανο Πολιτικής Προστασίας.
Το Όργανο Πολιτικής Προστασίας στο οποίο προΐσταται ο αντι-
περιφερειάρχης ή ο περιφερειάρχης απουσία του αντιπεριφερει-
άρχη, λαµβάνει απόφαση και αν λάβει απόφαση για εκκένωση,
την υλοποιεί και την ολοκληρώνει η Αστυνοµία. Αυτή είναι η
σειρά και η αλληλουχία των αποφάσεων που πρέπει να ληφθούν.

Αυτό, λοιπόν, δεν έγινε ποτέ στην τραγωδία στο Μάτι και βε-
βαίως έχουν επιληφθεί οι αρµόδιες δικαστικές αρχές για να απο-

δώσουν τις ευθύνες. Όµως, αλήθεια, έχουν αναλάβει τις ευθύνες
τους όλοι όσοι µιµήθηκαν τους Πόντιους Πιλάτους σε αυτή την
πρωτοφανή εθνική τραγωδία; Το είπε πριν και ο κ. Κεγκέρογλου.
Ο τότε Αρχηγός της Αστυνοµίας µε τις όποιες ευθύνες έχει αν-
ταµείβεται, κύριε Υπουργέ, από τον Πρωθυπουργό και γίνεται
Γενικός Γραµµατέας Πολιτικής Προστασίας. Ο τότε Πρόεδρος
του ΕΚΕΠΥ, ο οποίος ενηµέρωσε τον Πρωθυπουργό και τους
Υπουργούς, οι οποίοι παραπλανήθηκαν προφανώς, ότι δεν υπάρ-
χουν νεκροί µέχρι τις 12:30’ το βράδυ, επιβραβεύεται σήµερα και
τοποθετείται σε µια νευραλγική θέση. Άρα η ανάληψη ευθύνης
είναι πολύ µεγάλη υπόθεση για να την πάρουν άτοµα στα οποία
αρέσουν οι θέσεις εξουσίας, θέλουν να έχουν κυβερνητικές ή
άλλες θέσεις, αλλά όταν έρθει η ώρα των δύσκολων αποφάσεων
πολύ απλά σηκώνουν τα χέρια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να πω πως θεωρώ εξαι-
ρετικά ατυχές το ότι στην έκθεση αξιολόγησης συνεπειών ρύθ-
µισης δεν γίνεται καµµία αναφορά για τις πυρκαγιές στην Ηλεία
το 2007 και το ταµείο που είχε συσταθεί τότε και είχε λειτουργή-
σει ως προηγούµενη εµπειρία σε ανάλογα φαινόµενα. Το θεωρώ
εξαιρετικά ατυχές για να µην προχωρήσω σε άλλο χαρακτηρι-
σµό. Και το λέω αυτό γιατί στην Ηλεία -το είπε και ο αγορητής
της Ελληνικής Λύσης- είχαµε µία πρωτοφανή φυσική κατα-
στροφή µε σαράντα εννέα νεκρούς, συστάθηκε ένα ταµείο το
οποίο συγκέντρωσε 208 εκατοµµύρια ευρώ. Για τα 47 εκατοµµύ-
ρια ευρώ που έχουν µείνει, εκκρεµεί να µας πει η Κυβέρνηση,
όπως είπα στην επιτροπή σήµερα, πού βρίσκονται και για ποιον
σκοπό θα διατεθούν. Θα διατεθούν και θα µεταφερθούν στον λο-
γαριασµό που συγκροτείται σήµερα για το Μάτι; Ναι ή όχι; Θέ-
λουµε µία ευθεία απάντηση σε µία ευθεία ερώτηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Το λέω αυτό γιατί ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, όντως ως Πρό-
εδρος της Επιτροπής Περιβάλλοντος, είχε αναλάβει πρωτοβου-
λία και είχε επισκεφθεί τον Νοέµβριο του 2007 την Ηλεία. Η
Επιτροπή Περιβάλλοντος είχε συντάξει πόρισµα πάνω στις κα-
ταστροφές και στο τι χρειάζεται να γίνει για να αναγεννηθεί η πε-
ριοχή. Άρα είµαι βέβαιος ότι έχει και µια ιδιαίτερη ευαισθησία
πάνω σε αυτό το ζήτηµα.

Τελειώνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την ευχή να µη
χρειαστεί ποτέ η Εθνική Αντιπροσωπεία να κάνει ανάλογου
τύπου συνεδρίαση για ένα ανάλογο θέµα. Εύχοµαι όχι το πάθηµα
να γίνει µάθηµα, αλλά τα αντανακλαστικά της πολιτείας και οι
προληπτικές ενέργειες που πρέπει να γίνουν διακοµµατικά µε
σύµφωνη γνώµη όλων των κοµµάτων, να δροµολογηθούν και να
υλοποιηθούν ώστε να µη χρειαστεί ποτέ εκ των υστέρων να ερ-
χόµαστε να επουλώνουµε πληγές, οι οποίες δυστυχώς δεν επου-
λώνονται.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Τσαβδαρίδης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, πριν από δεκατέσσερις περίπου µήνες η ανατολική
Αττική βίωνε µια πρωτοφανή καταστροφή και η Ελλάδα µια
εθνική τραγωδία. Πάνω από εκατό καµένοι άνθρωποι, στάχτη
ολόκληροι οικισµοί και περιοχές, στάχτη το φυσικό περιβάλλον,
στάχτη ολόκληρες περιουσίες, αλλά κυρίως στάχτη οι ψυχές
όλων µας και κυρίως όσων επέζησαν του πύρινου εφιάλτη και
όσων ήταν µάρτυρες στα γεγονότα.

Και αν είναι ακόµη ζωντανές στη συλλογική µνήµη εκείνες οι
στιγµές, εξίσου ζωντανές είναι και η απόγνωση, η οργή και η
αγωνία των κατοίκων για το µέλλον της περιοχής που οι φονικές
πυρκαγιές προκάλεσαν και η κυβερνητική αµέλεια και η προχει-
ρότητα διόγκωσαν.

Χρέος της πολιτείας είναι να σταθεί δίπλα και να βοηθήσει ου-
σιαστικά και ταχύτατα τους πληγέντες, να προάγει πολιτικές και
απτά έργα που θα απαλύνουν τον πόνο και θα δώσουν νέα προ-
οπτική και ελπίδα στον τόπο.

Αυτό ακριβώς κάνει ήδη η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας,
µακριά από τα κακοφτιαγµένα έως και προσβλητικά για την αξιο-
πρέπεια των πληγέντων και την κοινή λογική επικοινωνιακά σόου
του ΣΥΡΙΖΑ, µακριά από τις δήθεν τεθλιµµένες χήρες που συνό-
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δευαν έναν τότε πρωθυπουργό σε αποµόνωση, µακριά από ει-
ρωνείες για χρήµατα που δεν δίνονται στους πληγέντες γιατί θα
τα φάνε.

Τα αδιέξοδα των κατοίκων στην καµένη ανατολική Αττική δεν
έχουν χρώµατα και η Νέα Δηµοκρατία δεν ήρθε στη διακυβέρ-
νηση της χώρας για να διαπιστώνει αλλά για να δρα και να επι-
λύει. 

Προς την κατεύθυνση αυτή κινηθήκαµε ήδη µε την πράξη νο-
µοθετικού περιεχοµένου της 24ης Ιουλίου, για τη λήψη µέτρων για
την αντιµετώπιση των άµεσων κινδύνων και αναγκών στις περιο-
χές της ανατολικής Αττικής που επλήγησαν από τις περσινές φο-
νικές πυρκαγιές. Δώσαµε έτσι το στίγµα ότι οι άµεσοι κίνδυνοι
που υφίστανται για τους κατοίκους στο οικιστικό περιβάλλον,
λόγω της παραµονής των αποβλήτων, απορριµµάτων και άλλων
επικίνδυνων υλικών, θα αντιµετωπιστούν και θα νικηθούν.

Την ίδια στιγµή αναλήφθηκαν δράσεις για τη διασφάλιση της
υγείας των κατοίκων, την προστασία του περιβάλλοντος και την
αποφυγή παρόµοιων τραγικών γεγονότων για το µέλλον. Σή-
µερα, ενάµιση µήνα µετά, κυρώνουµε την εν λόγω πράξη και πα-
ράλληλα θεσπίζουµε όλα τα αναγκαία µέτρα για την ανάπλαση
της καµένης γης και την ανακούφιση των πυρόπληκτων κατοί-
κων.

Σε τι αφορούν αυτά τα µέτρα; Στα αυτονόητα. Αυτονόητα για
τα οποία η προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ σφύριζε δυστυ-
χώς αδιάφορα. Αυτά είναι η αποµάκρυνση απορριµµάτων, απο-
βλήτων και όλων των επικίνδυνων εν γένει υλικών από τις
πυρόπληκτες περιοχές που επιβάλλεται να µαζευτούν, καθώς
είναι απολύτως επικίνδυνα τόσο για τη δηµόσια υγεία όσο και για
το ενδεχόµενο µελλοντικής πυρκαγιάς.

Αυτό πια θα γίνεται ταχύτατα χωρίς την επιβάρυνση του δη-
µοσίου, αλλά ακόµη και µέσω ιδιωτικής πρωτοβουλίας που θα
εγκρίνεται από τα αρµόδια Υπουργεία. Δεν είναι εξάλλου τυχαίο
ότι ήδη και χωρίς καµµία επιβάρυνση του δηµοσίου πρόσφατα
καθαρίστηκε το οικόπεδο στο Μάτι, στο οποίο είχαν σωρευτεί
περισσότεροι από είκοσι πέντε χιλιάδες τόνοι καµένων δέντρων
και κλαδιών.

Βεβαίως το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει και δέσµη µέτρων για
την ανακούφιση των πληγέντων από τις πυρκαγιές στο Μάτι,
γιατί η ανθρώπινη ψυχή, η αντιµετώπιση του ανθρώπινου πόνου
και οι καθηµερινές ανάγκες των ανθρώπων είναι πάντα πρώτη
προτεραιότητα.

Προς αυτή την κατεύθυνση το παρόν σχέδιο νόµου προβλέπει
όχι µόνο την παράταση της αναστολής πλειστηριασµών έως το
τέλος Ιουλίου 2020, όχι µόνο την παράταση της προθεσµίας για
υποβολή αιτήσεων στεγαστικής συνδροµής έως τις 10-8-2020,
όχι µόνο την αποκατάσταση του χώρου και της νόµιµης περίφρα-
ξης από τον Ειδικό Λογαριασµό Αρωγής Πυροπλήκτων, όχι µόνο
την άµεση ανάθεση και ολοκλήρωση των απαιτούµενων συµβά-
σεων για τις προβλεπόµενες δράσεις, οι δαπάνες των οποίων βα-
ρύνουν τον ειδικό λογαριασµό, αλλά πρωτίστως την κατάρτιση
µητρώου εγκαυµατιών από τις δασικές πυρκαγιές και την πλήρη
υγειονοµική κάλυψή τους από τον ΕΟΠΥΥ για τη χορήγηση
πάσης φύσεως φαρµάκων, σκευασµάτων, επιθεµάτων, ειδικών
ενδυµάτων, αλλά και την κατ’ οίκον νοσηλεία και τις θεραπείες.

Ναι, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, και, κύριε Κυρίτση, ακόµη
και κρέµες εγκαυµάτων, γιατί είναι το λιγότερο που η ελληνική
πολιτεία οφείλει στους επιζώντες τραυµατίες και κυρίως στους
πενήντα οκτώ βαριά εγκαυµατίες της φονικής πυρκαγιάς. Και
οπωσδήποτε το παρόν σχέδιο νόµου, όπως οφείλει, προχωράει
και ένα βήµα παραπέρα στο σχεδιασµό και στη δηµιουργία ενός
υγιούς και ασφαλούς φυσικού και οικιστικού περιβάλλοντος µε
την επίλυση και των σχετικών επί δεκαετιών πολεοδοµικών προ-
βληµάτων.

Για τον λόγο αυτό ανατίθεται στο Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλά-
δος η χάραξη ενός νέου χωρικού σχεδίου για όλη την περιοχή
της ανατολικής Αττικής για την ταχύτερη δυνατή διευθέτηση του
ζητήµατος µε καταληκτική ηµεροµηνία την 23η Ιουλίου του 2020.
Και προς αυτή την κατεύθυνση ιδιαίτερα σηµαντική είναι η επι-
λογή της Κυβέρνησης, να προβλέψει τη σύσταση αστικής µη
κερδοσκοπικής εταιρείας µε την επωνυµία «Μάτι Ξανά», εταιρεία
η οποία θα έχει ως σκοπό την προώθηση της ανάπτυξης και

εφαρµογής σχεδίου δράσης για την περιοχή µε αυξηµένη συµ-
µετοχή εκπροσώπων της τοπικής κοινωνίας, αλλά και θεσµικών
φορέων, όπως το Ελεγκτικό Συνέδριο και η οποία θα λειτουργεί
βάσει των κανόνων ιδιωτικής οικονοµίας προς εξυπηρέτηση,
όµως, του δηµοσίου συµφέροντος.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τραγωδία στο
Μάτι πρέπει να διδάξει. Η Νέα Δηµοκρατία θα επουλώσει ταχύ-
τατα τις πληγές, θα επαναφέρει ταχύτατα την κανονικότητα στην
ανατολική Αττική. Δεν κάνει τίποτε περισσότερο από αυτό που
υποσχέθηκε προεκλογικά µε σεβασµό στους νεκρούς, µε σεβα-
σµό στους τραυµατίες, µε σεβασµό σε ολόκληρη την ελληνική
κοινωνία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Μωραΐτης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την αρχή της συνεδρίασης
σήµερα φάνηκε κάτι πάρα πολύ ξεκάθαρο, όπως ότι είναι σε
άλλη γραµµή ο Υπουργός ο οποίος και εισηγείται το συγκεκρι-
µένο σχέδιο και σε άλλη γραµµή βεβαίως οι Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας.

Από την πρώτη στιγµή και ο εισηγητής µας και όλοι µας κατα-
βάλαµε κάθε προσπάθεια στην επιτροπή, σε ένα τόσο µεγάλο
θέµα, να κινηθούµε σε ένα πλαίσιο συναίνεσης, γιατί θεωρώ ότι
το θέµα που συζητάµε σήµερα είναι αρκετά ευαίσθητο. Η φονική
πυρκαγιά στο Μάτι ήταν µια εθνική τραγωδία, που σε καµµία πε-
ρίπτωση δεν έπρεπε και δεν πρέπει να αποτελέσει αντικείµενο
πολιτικής αντιπαράθεσης. Μιλάµε για ανθρώπινες ζωές οι οποίες
χάθηκαν και εδώ είναι –πιστεύω- που πρέπει να κοιταχτούµε στον
καθρέφτη συνολικά και όλο το πολιτικό σύστηµα.

Ας µην κρυβόµαστε, η πολιτεία όλα αυτά τα χρόνια για πολλές
δεκαετίες δεν είχε προετοιµαστεί για να µπορέσει να αντιµετω-
πίσει αυτές τις µεγάλες καταστροφές, να αντιµετωπίσει την κλι-
µατική κρίση την οποία πλέον βιώνουµε. Και εδώ, βεβαίως,
υπάρχουν ευθύνες.

Θα µου επιτρέψετε, όµως, να πω ότι παρά τις µεγάλες κατα-
στροφές, παρά το Μάτι, αλλά και όλα αυτά τα οποία έχουν προ-
ηγηθεί, ακόµη και σήµερα φαίνεται ένα πολιτικό σύστηµα το
οποίο δεν είναι διατεθειµένο να προλάβει τα «Μάτια», τα οποία
ακολουθούν.

Εγώ θα αποδεχθώ ότι τις προηγούµενες δεκαετίες έγιναν
λάθη. Υπήρξαν παραλείψεις, υπήρχαν φόβοι, ίσως ακόµη και
συγκρούσεις πολλές, τις οποίες και ζήσαµε µέσα σε τοπικές κοι-
νωνίες οι οποίες µετέθεταν συνεχώς την αντιµετώπιση τόσο ση-
µαντικών θεµάτων και ζητηµάτων στις καλένδες. Όµως,
βλέπουµε ότι όλα αυτά κοστίζουν και κοστίζουν πάρα πολύ
ακριβά.

Θεωρώ ότι ήρθε επιτέλους η στιγµή να αναρωτηθούµε όλοι
µας, αν σήµερα είµαστε έτοιµοι να δράσουµε, να σώσουµε ζωές.
Και η πολιτεία πιστεύω ότι οφείλει να κινηθεί προς αυτή την κα-
τεύθυνση µε σοβαρότητα, ειλικρίνεια, πυγµή, µε ανάληψη ευθυ-
νών και δύναµη.

Τα λέω όλα αυτά, γιατί θέλω να σηµειώσω και να υπερτονίσω,
κύριε Υπουργέ, ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο θεωρώ ότι χάνεται µία
µεγάλη ευκαιρία. Ενώ θα µπορούσατε να έχετε φέρει ένα νοµο-
σχέδιο το οποίο να αποτελέσει οδηγό µετά τις καταστροφές τις
οποίες έχουµε βιώσει και να προετοιµαστούµε κατάλληλα ως πο-
λιτεία και να δούµε πώς θα προσφέρουµε λύσεις, θεωρώ ότι έρ-
χεται ένα νοµοσχέδιο ατελές, θολό. Και παρ’ότι σήµερα
περιµέναµε να υπήρχαν κάποιες διορθωτικές κινήσεις από την
πλευρά σας, θεωρώ ότι είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο θα συνε-
χίσει τα αδιέξοδα και δεν θα δώσει λύσεις.

Ειλικρινά, δεν είχα καµµία διάθεση αντιπαράθεσης στη συζή-
τηση αυτού του νοµοσχεδίου. Θεωρώ, όµως, ότι προκαλούµαστε
από τοποθετήσεις οι οποίες υπήρξαν σε αυτή την Αίθουσα. Είναι
καυτό το ζήτηµα, αλλά ο τρόπος που ήρθε το θέµα αυτό, η
στάση και τα ψέµατα, εκτιµώ ότι µε αναγκάζουν και µας αναγκά-
ζουν όλους, αντί να συζητάµε το πώς θα προχωρήσουµε στη δη-
µιουργία ενός σχεδίου µε δοµές και εργαλεία, να εστιάζουµε
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δυστυχώς αλλού. Γιατί η ουσία είναι αυτή. Θα έπρεπε από κοινού
να δούµε το πώς θα µπορέσουµε να προλάβουµε όλα αυτά τα
οποία έρχονται. 

Θα µπορούσα να µιλώ επί ώρες -το έκανε ο εισηγητής µας, το
έκαναν εκλεκτοί συνάδελφοι από τον ΣΥΡΙΖΑ- για το πώς ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ µέσα σε ένα σύντοµο χρονικό διάστηµα προσπάθησε να αν-
τιµετωπίσει τη µεγάλη αυτή η τραγωδία. Δεν θέλω να µπω και να
αναφέρω µία-µία τις αποφάσεις και τις κινήσεις και τον σχεδια-
σµό.

Θέλω, όµως, να σταθώ σε δύο σηµεία, τα οποία θεωρώ πάρα
πολύ βασικά: 

Το ένα είναι το θέµα της εταιρείας, την οποία και πάτε να δη-
µιουργήσετε. Ναι, επιβάλλεται να ακούσουµε και να ακούµε τους
κατοίκους. Θεωρώ ότι αυτό έγινε και από την προηγούµενη κυ-
βέρνηση. Άκουσε τους κατοίκους. Θυµάµαι τον Υπουργό, ο
οποίος είναι εδώ σήµερα, να πηγαίνει και να κοιτάζει τους πολί-
τες στα µάτια και να συζητά µαζί τους. Είναι άλλο, όµως, αυτό
και άλλο το ποιος θα αποφασίσει τη στρατηγική την οποία θα
πρέπει να ακολουθήσουµε. Γιατί εκεί ακριβώς πιστεύω ότι χρει-
άζεται εξειδίκευση, εκεί χρειάζονται άνθρωποι που θα δώσουν
κατευθύνσεις, που θα προτείνουν λύσεις.

Δεν µπορεί να µεταθέτετε την ευθύνη των δήµων, της περιφέ-
ρειας, του Υπουργείου, σε µία εταιρεία η οποία αποτελείται από
πολίτες, αν δεν κάνω λάθος, πέντε γενικούς διευθυντές Υπουρ-
γείων. Να λύσουν τι; Ειλικρινά, πολύ φοβάµαι για όλα αυτά τα
οποία θα ακολουθήσουν, αν πραγµατικά σκοπός σας είναι και σε
άλλα θέµατα να αρχίζετε να µεταβιβάζετε ευθύνες του κράτους
σε αντίστοιχες ΑΜΚΕ, όπου δεν ξέρω ειλικρινά τι αποτελέσµατα
θα φέρουν. 

Από την πλευρά µας, όµως, βλέπετε ότι υπάρχει -και υπήρχε
από την αρχή- όλη η καλή θέληση να βρεθεί λύση και να δώσει
η Βουλή µε σύµπνοια κάτι αποτελεσµατικό. Σας προτείναµε συγ-
κεκριµένες αλλαγές. Θεωρώ ότι δεν τις έχετε κάνει δεκτές. 

Πάω στο δεύτερο θέµα, το ειδικό χωρικό. Έχετε στα χέρια σας
κάτι το οποίο είπε ο Υπουργός εδώ ότι καθυστέρησε αρκετά.
Μπορεί να καθυστέρησε, αλλά αξιόλογοι άνθρωποι του Υπουρ-
γείου, στελέχη και θεσµικοί παράγοντες της περιοχής, εργάστη-
καν γι’ αυτό το ειδικό χωρικό. Ειλικρινά, θέλω να καταλάβω. Το
πετάτε στα σκουπίδια γιατί έρχεται σε σύγκρουση µε µικροσυµ-
φέροντα ή το πετάτε στα σκουπίδια και το αναθέτετε στο ΤΕΕ,
γιατί δεν θέλετε ποτέ να προχωρήσει;  Ειλικρινά, είναι ένα µε-
γάλο ερώτηµα το οποίο έχω. Εκτιµώ ότι πρέπει να µας δώσετε
µία απάντηση πάνω σε αυτό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όπως είπα, λοιπόν, το πολιτικό σύστηµα πρέπει να αναλάβει
τις ευθύνες του και όχι να τις διαχέει. Εµείς σας δείξαµε από την
πρώτη στιγµή, στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής, τη δική
µας κουλτούρα. Συνεργαστήκαµε, προτείναµε, κάναµε έκκληση
για βελτιώσεις µε σκοπό να παραχθεί κάτι. Και γιατί σας παρο-
τρύναµε για βελτιώσεις και τροποποιήσεις; Επειδή αρχικά φέ-
ρατε ένα νοµοσχέδιο µε περίσσεια προχειρότητα.

Άκουσα σήµερα µε µεγάλη προσοχή τον Υπουργό, να λέει ότι
δεν πρέπει να ακολουθήσουµε µικροκοµµατικούς δρόµους και
µικροκοµµατικές σκοπιµότητες πάνω σε αυτά τα µεγάλα θέµατα.   

Άκουσα τους Βουλευτές σας, κύριε Υπουργέ, να θυµίζουν
πόσο λάθος, πόσο καταστροφική ήταν η πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ
στην περιοχή. Εγώ θέλω να θυµίσω στην Αίθουσα κάτι άλλο. Το
Μάτι ήταν ένα από τα τρία, τέσσερα βασικά επικοινωνιακά θέ-
µατα, τα οποία σηκώσατε προεκλογικά, παίξατε µε τις ζωές των
ανθρώπων και µια εθνική τραγωδία και σήµερα έρχεστε και λέτε
«πάµε σε ένα κλίµα συναίνεσης, για να δούµε τι θα κάνουµε».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ, κύριε Μωραΐτη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κλείνω, λοιπόν, λέγοντας ότι στο Μάτι, το θέµα, του οποίου

σηκώσατε προεκλογικά, επιβραβεύσατε τον άνθρωπο, τον οποίο
ο σηµερινός Πρωθυπουργός θεωρούσε ως κύριο υπεύθυνο και
ρωτούσε αυτήν την Αίθουσα εάν κοιµάται τα βράδια και τον ανα-
βαθµίσατε σε πολιτικό προϊστάµενο όλων των υπηρεσιών.

Στο άλλο θέµα δε, το οποίο και αυτό σηκώσατε προεκλογικά,

το θέµα των Πρεσπών, θέλω να θυµίσω ότι, όχι απλά κάνατε κω-
λοτούµπα, αλλά δεν µπορείτε να κοιτάξετε τους ψηφοφόρους
στα µάτια. Θεωρώ ότι µε τέτοιες πρακτικές, µε αυτές τις λογικές
του παρελθόντος δεν θα µπορέσει να πάει η χώρα µπροστά.

Εµείς είµαστε εδώ για να προτείνουµε, να ελέγχουµε και να
δώσουµε µία µεγάλη µάχη για µια αλλαγή πορείας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Χήτας.
Μετά θα δώσουµε τον λόγο στον Υπουργό Μεταφορών και Υπο-
δοµών κ. Καραµανλή.

Κύριε Χήτα, έχετε έξι λεπτά ως πρωτολογία. Βεβαίως, ως Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος δικαιούστε και δευτερολογία και
τριτολογία. Αυτά είναι στο µισό του χρόνου, λόγω του ότι µίλησε
ο κ. Βελόπουλος. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κατανοητό. Το γνωρίζω, κύριε Πρό-
εδρε, και σας ευχαριστώ πολύ, αλλά µάλλον δεν θα χρειαστώ
όλον τον χρόνο.

Να πούµε καλή επιτυχία και καλή δουλειά και προκοπή» στα
παιδιά µας που ξεκινάνε σήµερα τα σχολεία. Θα µου επιτρέψετε,
πριν µπούµε στη δική µας καθηµερινότητα εδώ, να ευχηθούµε
στα παιδιά µας, στα Ελληνόπουλα, να έχουν µια καλή και εποι-
κοδοµητική χρονιά. 

Επίσης, να ανατρέξουµε και να πούµε ότι σήµερα είναι µια
ηµέρα µνήµης, διότι πριν από δεκαοκτώ χρόνια µπήκε για τα
καλά η τροµοκρατία στη ζωή µας. Είχαµε το τροµοκρατικό χτύ-
πηµα στους Δίδυµους Πύργους στην Αµερική. Είναι µια ηµέρα,
η οποία σηµάδεψε τις ζωές όλων µας και τον κόσµο όλο.

Επί του νοµοσχεδίου θα κάνω δύο-τρεις µικρές αναφορές,
γιατί τα εξήγησε πάρα πολύ καλά ο ειδικός αγορητής µας και
στη δευτερολογία του θα παραθέσει κάποιες λεπτοµέρειες
ακόµα. Εγώ θέλω απλά να πω ότι είµαστε αντίθετοι σε κάθε ΜΚΟ
και ΑΜΚΕ. Το έχουµε πει και θα το λέµε συνέχεια από αυτό το
Βήµα µέχρι να το καταλάβετε όλοι και ο κόσµος που µας ακούει.
Κανείς δεν πρέπει να υποκαθιστά το κράτος. Το κράτος είναι
υπεύθυνο για τον πολίτη. Καµµία ΜΚΟ και καµία ΑΜΚΕ. 

Θα κάνω ένα, δύο µικρά σχόλια και θα πάω σε κάποια θέµατα
επικαιρότητας. Η Κυβέρνηση διατείνεται ότι λαµβάνει υπόψη της
τη γνώµη των κατοίκων και γι’ αυτόν τον λόγο -θα το πω απλά-
θα συµµετέχουν πέντε στο διοικητικό συµβούλιο. Αυτό προβλέ-
πεται και ίσως σε έναν βαθµό είναι και λογικό. Είναι άνθρωποι,
οι οποίοι ξέρουν τις ανάγκες στις περιοχές από πρώτο χέρι.

Την ίδια στιγµή, όµως, στην παράγραφο 2 του άρθρου 3 προ-
βλέπεται, µεταξύ άλλων, ότι σε περίπτωση που δεν υποδειχθούν
τα ως άνω πρόσωπα, το συµβούλιο συγκροτείται και λειτουργεί
κανονικά. Εδώ έχουµε µία αντίθεση, για την οποία θα θέλαµε µία
εξήγηση, κύριε Υπουργέ.

Πάω σε θέµατα επικαιρότητας -αναφέρθηκε φυσικά και ο Πρό-
εδρός µας νωρίτερα- στην κλοπή των όπλων στη Λέρο, κυρίες
και κύριοι. Ξύπνησε µνήµες από το Συκούριο, όταν η 17 Νοέµβρη
έκλεψε βαρύ οπλισµό και τον µόστραρε σε φωτογραφίες και
προκηρύξεις. Πέρασαν τα χρόνια, αλλά οι µνήµες αυτές δεν σβή-
νουν ποτέ.

Ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος κ. Πέτσας, προ ολίγου -γι’ αυτό
και το µεταφέρω ως επικαιρότητα- είπε ότι η αφαίρεση αυτού
του στρατιωτικού υλικού έγινε πριν κάποιους µήνες, επί κυβέρ-
νησης ΣΥΡΙΖΑ. Πιθανότατα να έγινε επί Κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ,
αλλά  αυτό δεν λέει και κάτι. Αυτό που λέει, όµως, πραγµατικά
κάτι είναι ότι το ανακάλυψαν µετά από τόσο πολύ καιρό. Αυτά
που συµβαίνουν στη χώρα µας, δυστυχώς, δεν συµβαίνουν ούτε
στη Βουλγαρία. Μιλάµε για δύο αντιαρµατικά, µιλάµε για οπλο-
βοµβίδες, µιλάµε για σφαίρες, για χειροβοµβίδες, µιλάµε για
βραδύκαυστο φυτίλι. Δεν πήρε κανένας χαµπάρι τι έγινε. Υπάρ-
χουν πολιτικές ευθύνες, αλλά πολύ φοβάµαι ότι θα την πληρώ-
σουν, δυστυχώς, και πάλι οι χαµηλόβαθµοι αξιωµατικοί και οι
στρατιωτικοί µας.

Μιλάµε για κατάντια, κυρίες και κύριοι. Από τη µία έχουµε τους
Τούρκους, οι οποίοι κάνουν ό,τι θέλουν στο Αιγαίο και από αέρα
και από θάλασσα και εµείς δεν µπορούµε να προφυλάξουµε µια
αποθήκη µας µε πυροµαχικά. Εκτός και αν αναθέσουµε τη φύ-
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λαξη της αποθήκης σε κάποια ΜΚΟ και το κάνει καλύτερα από
ό,τι το κάνουµε εµείς. 

Δυστυχώς, στην Ελλάδα από τέτοια στραπάτσα µαθαίνουµε,
αλλά πρέπει να την πάθουµε πολύ δυνατά για να µάθουµε. Εύ-
χοµαι πραγµατικά ο εξοπλισµός αυτός, που εκλάπη από στρα-
τιωτική αποθήκη να µην καταλήξει σε λάθος χέρια, σε πολύ
λάθος χέρια και από εξοπλισµός γίνει λαθροεξοπλισµός και µε-
τατραπούν τα hot spot σε γιάφκες.

Ένα πολύ µικρό σχόλιο -γιατί κατάγοµαι από την Θεσσαλο-
νίκη- µια και βρέθηκε ο Πρωθυπουργός µας στη Διεθνή Έκθεση
Θεσσαλονίκης τις προηγούµενες ηµέρες. Μέσα σε δύο εικοσιτε-
τράωρα ο κ. Μητσοτάκης κατάφερε και έκανε πάλι ανέκδοτο το
µετρό Θεσσαλονίκης. Πάµε πάλι στα επόµενα τρία-τέσσερα χρό-
νια και βλέπουµε. Γίναµε µάρτυρες µουσαµάδων επί ΣΥΡΙΖΑ.
Τώρα το µεταφέρει το µετρό, άλλα τρία-τέσσερα χρόνια µετά.
Αναστάτωσε µια ολόκληρη κοινωνία, τους φορείς της πόλης, δη-
µιούργησε νέες καθυστερήσεις και το πιο πονηρό, δηµιούργησε
και πρόσθετες αποζηµιώσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από 1η Σεπτέµβρη µέχρι και σή-
µερα 11η Σεπτεµβρίου πάνω από τρεις χιλιάδες λαθροεισβολείς
έχουν µπει στη χώρα µας. Το κράτος έχει συνέχεια, όπως λέει η
Νέα Δηµοκρατία. Δυστυχώς, έχει συνέχεια σε αυτά τα θέµατα,
το έχουµε καταλάβει πραγµατικά στο πετσί µας. Τα νησιά µας
υποφέρουν και η ηπειρωτική χώρα, οι κοινωνίες, που βρίσκονται
κοντά στα hot spot. 

Θα είµαι αλληγορικός. Θα πω το εξής: Ο πρόσφυγας που έρ-
χεται από την Αλγερία, γιατί έχει πόλεµο -εγώ δεν ξέρω να έχει
πόλεµο εκεί- δεν πληρώνει ενοίκιο. Το σπίτι το πληρώνει το ελ-
ληνικό κράτος. Δεν πληρώνει ΔΕΗ ούτε νερό. Αν είναι παντρεµέ-
νος, λοιπόν, ο πρόσφυγας από την Αλγερία, ο λαθροµετανάστης,
παίρνει 800 ευρώ τον µήνα και 175 ευρώ τροφεία για κάθε παιδί.
Οι µη κυβερνητικές οργανώσεις φυσικά, οι φίλες µας, αφιλοκερ-
δώς τον βοηθούν και, επειδή ακριβώς το κράτος έχει συνέχεια,
η Κυβέρνηση ακολουθεί την ίδια πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ και θα τους
φτιάξουµε κι ένα τζαµί να υπάρχει. 

Θέλω να µας πείτε ποιο είναι το σχέδιό σας. Να τους παίρνετε
από τα νησιά και να τους στέλνετε στην ενδοχώρα; Να δηµιουρ-
γούµε κενά, να φέρνουµε και άλλους; Να έχουµε και ωραίες συν-
θήκες διαβίωσης; Σαν να τους λέτε «ελάτε, εδώ είµαστε µια χαρά
στην Ελλάδα».

Η Ελληνική Λύση έχει συγκεκριµένο σχέδιο, το έχουµε πει.
Είναι τρία πράγµατα: Hot spot σε παραµεθόριες περιοχές, τέλος
οι ΜΚΟ και να ακολουθήσουµε το µοντέλο της Αυστραλίας, σε
όσους αρέσει και σε όσους δεν αρέσει. Εµείς έχουµε το σθένος
να προτείνουµε αυτές τις λύσεις, οι οποίες µπορεί να ακούγονται
σκληρές, αλλά µόνο έτσι θα γλιτώσει η χώρα µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κλείσω µε το εξής. Διάβαζα
πριν από λίγο και πραγµατικά αναρωτιέµαι πώς είναι δυνατόν
ένας πρώην αρχηγός κόµµατος να γίνεται µετακλητός και πώς
είναι δυνατόν µία Υφυπουργός να γίνεται µετακλητός υπάλλη-
λος; Μάλιστα, η κ. Χατζηγεωργίου ήταν µετακλητός υπάλληλος,
έγινε Υφυπουργός µε ένα µαγικό ραβδί ΣΥΡΙΖΑ και τώρα πάλι µε-
τακλητός στον ΣΥΡΙΖΑ. Ο δε κ. Θεοχαρόπουλος, από αρχηγός
κόµµατος -έστω και αυτό το µικρό κόµµα- έγινε µετακλητός
υπάλληλος. 

Κάντε ό,τι θέλετε. Απλά, η εικόνα που δίνουµε έξω στον κόσµο,
ως κοινωνία δεν είναι καλή, αν σας απασχολεί, κύριοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, γιατί αναφέροµαι στους δύο αυτούς, έναν πρώην αρχηγό
κόµµατος και µία πρώην Υφυπουργό. Δεν είναι καλή η εικόνα που
δίνουµε, η εικόνα του βολέµατος των δικών µας ανθρώπων.

Θέλω να ρωτήσω κάτι. Αυτοί οι άνθρωποι, δουλειά κανονική
δεν έχουν; Εγώ είµαι δηµοσιογράφος. Δηλαδή ή Βουλευτές θα
είναι ή µετακλητοί; Δουλειά δεν έχετε; Εάν δεν έχετε, βρείτε µία.
Εάν έχετε, ασκήστε το επάγγελµά σας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχω την τιµή να
ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοί-
κησης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή
της στο σχέδιο νόµου του Υπουργού Επικρατείας: «Κύρωση της
Συµφωνίας Έδρας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δη-

µοκρατίας και του Ευρωπαϊκού Οργανισµού Ασφάλειας Δικτύων
και Πληροφοριών (ENISA), «Ευρωπαϊκού Οργανισµού Κυβερνο-
ασφάλειας (ENISA)».

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Μεταφορών και Υποδοµών κ. Κα-
ραµανλής.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αδιανόητη τραγωδία που ζή-
σαµε όλοι στο Μάτι και που νοµίζω ότι σηµάδεψε µε τον πιο οδυ-
νηρό τρόπο το µοιραίο καλοκαίρι του 2018, ήταν µία τραγωδία,
την οποία όλοι δεν µπορούµε να ξεχάσουµε. Όµως, το ζήτηµα
σήµερα δεν είναι να συζητήσουµε τι έγινε και ποιες ήταν οι ελ-
λείψεις. Αυτή η κουβέντα νοµίζω έχει γίνει. Το ζήτηµα είναι ότι
θα περίµενε κανείς ότι µία τόσο µεγάλη τραγωδία θα ήταν του-
λάχιστον διδακτική για το πολιτικό σύστηµα της χώρας. 

Είναι κοινό µυστικό ότι η προηγούµενη κυβέρνηση στους δώ-
δεκα µήνες που ακολούθησαν το Μάτι έκανε λίγα πράγµατα,
ώστε αφενός, να απαλύνει τις τραγικές συνέπειες εκείνου του
διηµέρου και αφετέρου, να φροντίσει ώστε η πατρίδα µας να µην
ξαναζήσει µια τέτοια τραγωδία.

Όπως είπα και πριν, δεν νοµίζω ότι σήµερα είναι η µέρα και η
ώρα για να συζητήσουµε εκτενώς όλα αυτά τα ζητήµατα. Θα
πρέπει να περιοριστούµε σε συγκεκριµένα θέµατα στο πλαίσιο
της συζήτησής µας.

Όπως γνωρίζετε, από τις πρώτες ενέργειες που έκανε η Κυ-
βέρνηση ήταν να καθαρίσει το περιβόητο οικόπεδο στο Μάτι, µια
ωρολογιακή βόµβα, όπως έλεγαν οι ίδιοι οι κάτοικοι, ένα οικό-
πεδο στο οποίο είχαν συσσωρευτεί ενενήντα χιλιάδες κυβικά
µέτρα καύσιµης ύλης, τα οποία αποτελούσαν καθηµερινά έναν
τεράστιο κίνδυνο για την περιοχή. Αυτό, λοιπόν, το οικόπεδο πα-
ρέµεινε µέσα στο καλοκαίρι γεµάτο συσσωρευµένη καύσιµη ύλη.
Ουδείς το είχε καθαρίσει και εµείς κάναµε το αυτονόητο: το κα-
θαρίσαµε µέσα σε λιγότερο από ένα µήνα.

Μας κατηγορήσατε ότι πανηγυρίσαµε. Δεν πανηγυρίσαµε για
τα αυτονόητα, αλλά δεν µπορούµε να µην επισηµάνουµε και
αυτό που έγινε και ενώ µέχρι τώρα ο συγκεκριµένος καθαρισµός
δεν είχε γίνει, η Αντιπολίτευση προσπάθησε να υποβαθµίσει το
γεγονός αυτό. Μάλιστα, ακούσαµε -και διάφοροι υποστήριξαν-
πως το οικόπεδο αυτό είχε καθαριστεί, λέει, άλλες τρεις φορές.
Όµως, αυτό δεν ανταποκρίνεται στην πραγµατικότητα. Για τα
όσα ψευδή πράγµατα λέτε, εµείς σας αφήνουµε στην κρίση του
ελληνικού λαού.

Θα σας πω και µια αλήθεια: Τον καθαρισµό του οικοπέδου η
δική σας κυβέρνηση θα τον υλοποιούσε µε µια ανάθεση 800.000
ευρώ… 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Με 700.000 ευρώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Αν θέλετε, να τα καταθέσουµε στη Βουλή.
Και χωρίς να περιλαµβάνεται σε αυτή το ποσό για τη

µεταφορά της καύσιµης ύλης, η οποία εκτιµάται ότι θα κόστιζε
τόσο ή και περισσότερο. Ενώ, τί έκανε η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας; Με πρωτοβουλία του ίδιου του Πρωθυπουργού,
συµφώνησε µε τις εταιρίες να κάνουν εντελώς δωρεάν -προ-
σέξτε!- τη συλλογή και τη µεταφορά της καύσιµης ύλης και τις
ευχαριστούµε για άλλη µια φορά γι’ αυτή τους την κοινωνική
προσφορά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως γνωρίζετε, το εν-
διαφέρον της Κυβέρνησης και του ίδιου του Πρωθυπουργού εκ-
δηλώθηκε εµπράκτως από την πρώτη στιγµή στο Μάτι και
έχουµε συγκεκριµένο σχέδιο για την αντιµετώπιση όλων των
πραγµατικά πολύ σύνθετων προβληµάτων, που ταλανίζουν την
περιοχή.

Ένα άλλο θέµα, στο οποίο θα µου επιτρέψετε να
σταθώ και να πω ότι εµείς προχωρήσαµε µε µεγάλη ταχύτητα,
είναι η αποµάκρυνση των προϊόντων αµιάντου. Εδώ, όµως, θέλω
να είµαι δίκαιος. Αυτό ήταν κάτι, το οποίο είχε ξεκινήσει η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση και αυτή είναι η αλήθεια. Όµως, αλήθεια
είναι, επίσης, ότι δεν προχώρησε µε τους ρυθµούς, που έπρεπε
να προχωρήσει.

Τι κάναµε εµείς; Αφού εξασφαλίσαµε επιπλέον πί-
στωση 4.000.000 ευρώ για να συνεχιστούν και να ολοκληρωθούν
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οι εργασίες αποξήλωσης και αποµάκρυνσης των στοιχείων
αµιάντου, τρέχουµε γρήγορα τις διαδικασίες, ώστε µέχρι τα τέλη
του µήνα να έχει ολοκληρωθεί αυτή η φάση. Παράλληλα, προ-
χωράµε και τις εργασίες κατεδάφισης των ετοιµόρροπων κτη-
ρίων. Μέχρι σήµερα, έχουν κατεδαφιστεί εκατόν εικοσιπέντε
κτήρια, έχουµε διενεργήσει τους διαγωνισµούς για την κατεδά-
φιση άλλων εκατόν δεκατριών σπιτιών, που θα γίνει και αυτό
µέχρι το τέλος του µήνα και στα υπόλοιπα εκατό µε εκατόν σα-
ράντα κτήρια, στα οποία υπάρχουν προβλήµατα, θα προχωρή-
σουµε µε την ίδια ταχύτητα. 

Τέλος, θέλω να σας ενηµερώσω ότι το Υπουργείο προχωρά τις
διαδικασίες για τις µελέτες αποκατάστασης των ζηµιών των οδι-
κών υποδοµών και των συνοδών τους υδραυλικών έργων, τόσο
στον Δήµο Μαραθώνα, όσο και στον Δήµο Ραφήνας-Πικερµίου,
που και αυτά είχαν ξεκινήσει από την προηγούµενη κυβέρνηση. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Και οι κατεδαφίσεις…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Επειδή βλέπω µερικές αντιδράσεις, πρέπει να
σας πω ότι το ζήτηµα εδώ…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Σε εµάς το λέτε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Το κράτος, κύριε Σπίρτζη, έχει συνέχεια. Εσείς
άλλα λέγατε όταν ήσασταν εδώ, άλλα λέγατε στο ΤΕΕ. Καλό
είναι, από εκεί που βρίσκεστε να µην κουνάτε το δάκτυλο. Η
ουσία είναι ότι οι διαδικασίες αυτές πρέπει να κυκλοφορούν, πρέ-
πει να γίνονται µε πολύ πιο µεγάλη ταχύτητα.

Σας ανέφερα συνοπτικά, όσο µπορούσα, τα κυριότερα που
έχει κάνει το Υπουργείο για να σταθεί δίπλα στους πυρόπλη-
κτους ανθρώπους στο Μάτι. Νοµίζω ότι ευχή όλων και µέσα στην
Αίθουσα αυτή και σε όλη τη χώρα είναι να µην ξαναζήσουµε ποτέ
µια τέτοια τραγωδία. Χρέος δικό µας, όµως, είναι να κάνουµε τα
πάντα για αυτό. 

Τα ελάχιστα που µπορούµε να κάνουµε ως πολιτικός κόσµος
είναι να διδαχτούµε από την τραγωδία αυτή και να φροντίσουµε
να αντιµετωπίσουµε, έστω και µε καθυστέρηση, τις τεράστιες συ-
νέπειες, που άφησε η καταστροφική αυτή η φωτιά, µε σεβασµό
στους πολίτες και χωρίς ανούσιες αντιπαραθέσεις.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Πλεύρης από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι θέλετε, κυρία Ξε-

νογιαννακοπούλου;
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Μπορώ να έχω τον

λόγο για δύο λεπτά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μισό λεπτό, κύριε

Πλεύρη. Ζήτησε τον λόγο η κ. Ξενογιαννακοπούλου. 
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. Δεν θα κάνω κατάχρηση.
Απλώς, θα ήθελα να πω στον κύριο Υπουργό, που ήρθε να µας

ενηµερώσει για τις ενέργειες, ότι αφιέρωσε το ήµισυ της οµιλίας
του στον καθαρισµό του οικοπέδου. Θα έπρεπε ίσως να σας
είχαν ενηµερώσει ότι για αυτό το θέµα έγινε µια εξαντλητική συ-
ζήτηση στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου, και σήµερα το
πρωί. Όπως ενηµερώθηκαν όλοι οι Υπουργοί της Κυβέρνησης -
θα ενηµερώσουµε και εσάς- είχαν ήδη γίνει τρεις φορές καθαρι-
σµοί του οικοπέδου. Αυτή ήταν η τέταρτη. Δεν ήταν, λοιπόν,
εξαρχής. Θα ήθελα παρακαλώ άλλη φορά να παρακολουθείτε
λίγο τις διαδικασίες µας. Πάντως, ευχαριστούµε πολύ για την
ενηµέρωση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο, αλλά για λιγότερο από ένα λεπτό, σας παρα-
καλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Για µισό λεπτό.

Όπως σας είπα και στην οµιλία µου -προφανώς δεν µε κατα-
λάβατε- αυτό το οποίο ισχυρίζεστε, δεν ισχύει. Δεν έγινε καθα-
ρισµός τρεις φορές. Μην λέτε πράγµατα που δεν ισχύουν. Έγινε

καθαρισµός µία φορά και αυτός ήταν ελλιπής. Επιτέλους, στα-
µατήστε να κοροϊδεύετε τους ανθρώπους, που υπέφεραν από
αυτή την τραγωδία. Τα ψέµατα, ξέρετε, έχουν κοντά ποδάρια και
αυτό το γνωρίζουν οι πολίτες της περιοχής που πλήγηκαν από
αυτή τη συµφορά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Πλεύρη,
έχετε τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Σπίρτζη, σας
παρακαλώ, θα συνεχίσουµε τώρα αυτή την ιστορία;

Για το ίδιο θέµα θέλετε τον λόγο;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Για το ίδιο. Να ενηµερωθεί και ο κύριος

Υπουργός. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ, να

συνεχίσουµε, γιατί υπάρχει µακρύς κατάλογος ακόµα. Είναι αρ-
κετοί οι οµιλητές.

Κύριε Πλεύρη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πραγ-

µατικά η ουσία είναι ότι αυτό το οικόπεδο ήταν γεµάτο, ό,τι και
να κάνατε πριν. Ήταν ένα γεµάτο οικόπεδο και δεν µπορούσατε
να βρείτε τις διαδικασίες που απαιτούνταν για να το αδειάσετε,
ένα χρόνο µετά την καταστροφή στο Μάτι. Και αυτό το οικόπεδο
άδειασε µε δύο τηλεφωνήµατα, που έκανε ο Πρωθυπουργός.
Αυτό σηµαίνει τάχιστη αντιµετώπιση των πραγµάτων.

Θα µπορούσε εδώ να γίνει µια κουβέντα σε ήρεµους τόνους,
αλλά πραγµατικά, οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ δείχνουν θράσος σε
ένα θέµα για το οποίο κανονικά, θα έπρεπε να πάνε να δώσουν
αναφορά στους ανθρώπους, που είναι εκεί.

Επειδή γίνεται πολλές φορές κουβέντα για τυχόν εκµετάλ-
λευση, ακούστε το εξής. Το κόµµα που εκµεταλλεύεται ως πολι-
τικό κίνηµα την οικολογία, µιλάει σε εµάς, που δεν
επικαλούµαστε την οικολογία, αλλά λέµε για µια καταστροφή ή
για ανθρώπινες ζωές! Δεν µπορείτε να λέτε ποιος καπηλεύεται
πράγµατα!

Πάµε στην ουσία του πράγµατος, γιατί η ουσία του πράγµατος
έχει ευθύνες και οι ευθύνες δεν είναι πολιτικές. Το πιο εύκολο
πράγµα είναι να πούµε: «Ποιος φταίει; Είναι πολιτικές ευθύνες
που πρέπει να αναληφθούν.». Όχι, οι ευθύνες προσωποποιούνται
και στη συγκεκριµένη καταστροφή, πρέπει να δούµε ποια είναι η
καταστροφή και ποιο είναι το σηµείο που γεννά ευθύνες.

Δεν µπορεί να φταίνε ούτε τα σπίτια, όπως είναι χτισµένα ούτε
τα δέντρα αν καίγονται ή δεν καίγονται εύκολα. Γιατί; Διότι τα
σπίτια ξέραµε πώς ήταν χτισµένα και ξέραµε ότι υπήρχαν δέντρα
εκεί. Άρα, ο σχεδιασµός της πολιτείας δεν είναι ποτέ σε ιδεατό
κόσµο, είναι σε πραγµατικό κόσµο. Το Μάτι µε τα προβλήµατά
του ήταν µια πραγµατικότητα. Δεν µπορεί να λένε αυτοί που
έχουν την ευθύνη ότι εµείς είχαµε κάνει σχέδιο, εάν όλα έβαιναν
καλώς. Ήξεραν όλοι τα προβλήµατα στο Μάτι και έπρεπε να λει-
τουργούν έτσι. 

Καταστροφές γίνονται; Φυσικά και γίνονται και θα συνεχίσουν
να γίνονται. Η αποτίµηση όµως έχει σηµασία. Πρέπει να δούµε,
οι άνθρωποι που πέθαναν, πέθαναν γιατί δεν µπορούσε να απο-
φευχθεί αυτή η καταστροφή ή ήταν κάτι όπου δεν µπορούσε να
γίνει τίποτα; 

Και εδώ η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ πήρε εξ αρχής θέση και αυτό
είναι το πράγµα, για το οποίο πρέπει να ντρέπεστε. Διότι εγώ θα
καταλάβαινα τη θέση «πάµε να δούµε τι έχει συµβεί». Ποιες ήταν
οι τοποθετήσεις σας; Οι πρώτες σας τοποθετήσεις αµέσως πα-
ρουσίαζαν τον Πρωθυπουργό να µην ξέρει ότι υπάρχουν νεκροί,
όταν ήξερε ότι υπήρχαν νεκροί. Το πρώτο στάδιο της κυβέρνη-
σης του ΣΥΡΙΖΑ τότε ήταν η υποβάθµιση της τραγωδίας. 

Και σε αυτή την κατεύθυνση το πρωτοσέλιδο της «ΑΥΓΗΣ» στις
24 Ιουλίου που κυκλοφόρησε κάνει λόγο για εθνική τραγωδία µε
δύο νεκρούς. Δεν πρόλαβε να ενηµερωθεί, όταν όλες οι άλλες
εφηµερίδες αναφέρονταν σε δεκάδες νεκρούς. 

Μετά έπρεπε να βρεθεί δεύτερο σενάριο, γιατί η υποβάθµιση
της τραγωδίας µε τόσους νεκρούς δεν γινόταν να κρυφτεί. Ποιο
ήταν το δεύτερο σενάριο; Ότι υπάρχει εµπρησµός. Τη θυµόσα-
στε τη συνέντευξη Τύπου όπου βρίσκαµε πού ήταν οι εστίες φω-
τιάς; Δεν περπάτησε αυτό το σενάριο. 
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Μετά είχαµε το τρίτο, το πώς έχτισαν έτσι αυθαίρετα τα σπίτια.
Μα, αυτά τα σπίτια υπήρχαν σαράντα χρόνια. Κακώς χτίστηκαν
αυθαίρετα, αλλά µε αυτή τη λογική, να βγούµε να πούµε ότι όπου
υπάρχει αυθαίρετη δόµηση, καθένας είναι στην τύχη του. 

Ειπώθηκε ότι µπορούσε να είχε εκκενωθεί η περιοχή. Να σας
πω κάτι; Τι θα µπορούσε να συµβεί; Δεν λέει κανείς ότι δεν θα
υπήρχε τραγωδία. Ένας άνθρωπος να σωζόταν, αν είχε µια ενη-
µέρωση εκείνη τη στιγµή ότι πλησιάζει η φωτιά και πρέπει να κα-
τέβει στην παραλία, δεν πρέπει να αναζητηθεί ευθύνη γι’ αυτόν
τον έναν, που θα µπορούσε να σωθεί;

Στη συνέχεια, λοιπόν, τι κάνατε εσείς; Αφού καταλήξατε ότι
δεν φταίει κανένας από εσάς και ότι έφταιγε η άναρχη δόµηση,
που κακώς την επέτρεψε το προηγούµενο πολιτικό σύστηµα, ήρ-
θατε εδώ και µιλήσατε για πρόσωπα. Δεν θέλετε την αναζήτηση
της ευθύνης; Η αναζήτηση της ποινικής ευθύνης γίνεται από τη
δικαιοσύνη.

Και όσον αφορά το πρόσωπο στο οποίο αναφέρεστε, στον Αρ-
χηγό της Αστυνοµίας, ίσως να µην γνωρίζετε ότι δεν του έχει
ασκηθεί δίωξη, γιατί κρίθηκε ότι δεν συντρέχουν ευθύνες.

Εσείς, όµως, οι ίδιοι, όσον αφορά αυτούς που ασκήθηκε δίωξη
-γιατί είπε ο κ. Μωραΐτης να κάνουµε την αυτοκριτική µας στο
πολιτικό σύστηµα- είχατε επιλέξει την περιφερειάρχη, που της
έχει ασκηθεί δίωξη για το συγκεκριµένο. Η γυναίκα µπορεί να
είναι αθώα. Την ποινική υπόθεση θα την κρίνουν τα δικαστήρια.
Για την Ηλεία, βέβαια, η απόφαση µε αριθµό 940/2015 του
Αρείου Πάγου έχει καταδικάσει κόσµο που ευθυνόταν. 

Ας φύγουµε, λοιπόν, από το ποινικό επίπεδο. Στο πολιτικό επί-
πεδο, εσείς δεν αντιλαµβανόσασταν ότι ακόµα και για κάτι, για
το οποίο µπορεί κάποιος να µην έχει ποινική ευθύνη, άπαξ και
έχει συµβεί, θα πρέπει να υπάρχει µία ευθιξία; 

Κάνατε, λοιπόν, µία ολόκληρη επικοινωνία -γιατί εσείς την κά-
νατε την επικοινωνία- διαχείρισης της τραγωδίας. Λέτε ότι ανέ-
βηκε επικοινωνιακά το θέµα. Δηλαδή ήταν δυνατόν να µην
ανέβει; Τι θέλατε; Να µην αναδείξει κανένας ότι είχαµε πάνω από
εκατό νεκρούς και µια καταστροφή σε µια περιοχή στα τριάντα
λεπτά από το κέντρο της Αθήνας; 

Εσείς, όµως, κάνατε το χειρότερο, όσον αφορά την επικοινω-
νιακή διαχείριση για να µειώσετε -µικροπολιτικά, αποκλειστικά
και µόνο- τις συνέπειες της εικόνας. Αυτό το πράγµα ήταν εκείνο,
για το οποίο σας τιµώρησε περισσότερο ο ελληνικός λαός. Διότι
εγώ πιστεύω ότι αν τους ρωτήσετε, θα πουν ότι η καταστροφή
µπορεί να γίνει, αλλά δεν είναι σωστό να βγαίνει µια κυβέρνηση
και να προσπαθεί να πνίξει όλη αυτή την καταστροφή και να ανα-
δείξει ότι οι ευθύνες βρίσκονται κάπου αλλού, πριν από σαράντα
χρόνια που χτίστηκαν σπίτια -ακούστηκε µέχρι και ότι δεν πρέπει
να έχουµε πεύκο, γιατί το πεύκο καίγεται εύκολα- ή ότι φταίει το
ότι δεν ήταν σωστή η δόµηση. Εάν είχαν γίνει δύο, τρεις κινήσεις,
θα µπορούσαν να είχαν σωθεί ανθρώπινες ζωές. Και δεν είχατε
το θάρρος να κάνετε µία αυτοκριτική.

Σε όλο αυτό το πλαίσιο έρχεστε, έναν χρόνο µετά και λέτε ότι
κάνατε κάτι, αλλά στην ουσία, επί του πρακτέου δεν έχει συµβεί
τίποτα, γιατί το οικόπεδο υπήρχε γεµάτο, γιατί τα χρήµατα υπήρ-
χαν και δεν είχαν διατεθεί. 

Εγκαλείτε µια Κυβέρνηση, που στους πρώτους δύο µήνες, σε-
βόµενη τη µνήµη των ανθρώπων, αλλά και τους συγγενείς, οι
οποίοι θρηνούν, έκανε αρχικά κάποια απλά πράγµατα και πάει
να κάνει το σύνθετο, που είναι ο σχεδιασµός για το πώς θα γίνει
το οικιστικό σχέδιο, ώστε να µην έχουµε νέες καταστροφές.

Κλείνοντας, επειδή πάντοτε θα συµβαίνουν τραγωδίες και πάν-
τοτε θα ανοίγουν υποθέσεις γύρω από αυτές, θα πρέπει να µπο-
ρείτε -επειδή ειπώθηκε πως θα πρέπει ο καθένας να κοιτά τους
ψηφοφόρους στα µάτια- εσείς, οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, να
τους κοιτάτε στα µάτια αυτούς τους ανθρώπους και να τους
πείτε αν η κυβέρνησή σας έκανε το καλύτερο δυνατό για να µην
υπάρξει αυτή η καταστροφή. Αν πιστεύετε ότι το έχετε κάνει, να
τους κοιτάτε χωρίς τύψεις. 

Γνωρίζετε, όµως, µέσα σας ότι µια εντολή εκκένωσης να είχε
δοθεί, µια απλή εκκένωση αν είχε γίνει, ενδεχοµένως αυτοί που
εγκλωβίστηκαν στο οικόπεδο να είχαν φύγει πιο νωρίς και να
προλάβαιναν να κατέβουν στην παραλία. 

Εδώ, κύριοι, δεν είναι γενική πολιτική ευθύνη, είναι ειδική και

πρέπει αυτή η ειδική πολιτική ευθύνη, που είναι και ποινική ευ-
θύνη, να εξεταστεί και να αποδοθεί στα πρόσωπα. Να αφήσουµε,
λοιπόν, τη δικαιοσύνη να κάνει τη δουλειά της, όπως το έκανε
στην περίπτωση της Ηλείας και να µην προσπαθείτε να καλύ-
πτετε εξαρχής τους ανθρώπους που πήραν αυτές τις αποφάσεις.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Αθανασίου από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, τώρα καταλα-

βαίνω πώς αισθάνεται µία µύγα µέσα στο γάλα. Δεν έχω κοινό
έδαφος συζήτησης µε κανέναν σχεδόν από τους προλαλήσαν-
τες, πλην δύο, πρέπει να σηµειώσω. Δεν θέλω να πω το όνοµά
τους. 

Άλλο νοµοσχέδιο εισήχθη, άλλο πακετάρισε σήµερα ο κ. Χα-
τζηδάκης. Το σχέδιο νόµου αποδίδει γραπτά την προσβολή
«εσείς δεν κάνατε τίποτα, άρα είστε ανίκανοι και ξεκινούµε τώρα
εµείς από την αρχή να κάνουµε κάτι για το Μάτι». Αυτό βγήκε
προς τα έξω, παρά τα «λίγα πράγµατα», που είπε ο κ. Καραµαν-
λής. 

Σήµερα ο κ. Χατζηδάκης στα προφορικά αλλάζει τη γραµµή.
«Να είµαστε συγκρατηµένοι» λέει. «Ορίστε, δέχοµαι κάπως και
κάποιες τροπολογίες». «Συµµορφώνοµαι κάπως και µε τις συστά-
σεις του Ελεγκτικού Συνεδρίου». «Περνάω από την επιθετικό-
τητα, στη συµφιλίωση και στη συνεννόηση». Τον συγχαίρω
πραγµατικά, αλλά δεν θα λησµονήσω την αρχική επίθεση. Με
προσέβαλε προσωπικά ο συντάκτης του νοµοσχεδίου, γιατί κάτι
λίγο έκανε και η ταπεινότητά µου για το Μάτι. Και τους κοιτώ στα
µάτια, καθηµερινά µάλιστα.

Πώς να ονοµάσουµε αυτό το νοµοσχέδιο; Αν το ονοµάσω «Μη-
τσοτάκης Α.Ε.», θα δυσαρεστηθείτε και δεν το θέλω. Θα το ονο-
µάσω καλύτερα «νοµοσχέδιο των “αλλά”». 

Τρία από τα πολλά «αλλά» είναι: Πρώτον, θα εποπτεύεται από
τον Υπουργό Εσωτερικών, «αλλά» ο Πρωθυπουργός κ. Μητσο-
τάκης θα ρυθµίζει µε απόφασή του κάθε ζήτηµα σχετικά µε τη
λειτουργία, τους σκοπούς, τους πόρους, την οικονοµική διαχεί-
ριση και τη συγκρότηση της εν λόγω εταιρείας, πληροφορεί η
αιτιολογική έκθεση. 

Δεύτερον, θα λειτουργεί για την εξυπηρέτηση του δηµοσίου
συµφέροντος, «αλλά» σύµφωνα µε τους κανόνες της ιδιωτικής
οικονοµίας. Άρα, θα λειτουργεί χωρίς υποχρεωτικούς κανόνες
διαφάνειας. 

Τρίτον, µπορεί να αναθέτει µελέτες, έργα και υπηρεσίες,
«αλλά» εξαιρείται από τη νοµοθεσία για τις δηµόσιες συµβάσεις,
τον ν.4412/2016, εξαιρείται από τη νοµοθεσία περί συµµόρφω-
σης µε τους δηµοσιονοµικούς κανόνες -το ξέρουν οι Βρυξέλλες;-
, εξαιρείται και από τον προληπτικό έλεγχο των συµβάσεων από
το Ελεγκτικό Συνέδριο. Αλλάζετε κάτι, αλλά η αρχική πρόθεση
φανερώνει γραπτά τον χαρακτήρα σας. Οι αγαπηµένες λέξεις
αυτού του σχεδίου νόµου είναι «κατά παρέκκλιση» και «αλλά». 

Αγαπητοί παρεκκλίνοντες και µε άλλη έννοια αλαλάζοντες, µε
τόσα πολλά «αλλά» το νοµοσχέδιο αυτό είναι γεµάτο νοµικά -
ίσως και συνταγµατικά- αγκάθια. Για να δούµε το θέµα από άλλη
γωνία. 

Εταιρεία «Μάτι Ξανά» και διακριτικός τίτλος «Μάτι ΞανάΖω».
Πόσα πληρώσατε στο διαφηµιστικό γραφείο αυτήν τη φορά;
Τρεις φορές είχε γεµίσει το τεράστιο οικόπεδο, που το δηµόσιο
νοίκιασε από τον Δήµο Ραφήνας, ενώ ήταν υποχρέωση της τοπι-
κής αυτοδιοίκησης, για να αποθέτει τα κοµµένα καµένα δέντρα.
Ο κ. Καραµανλής είπε ότι αυτό είναι ψέµα. Μετά παραδέχτηκε
µία. Θα δούµε τι θα παραδεχθεί την εποµένη φορά. Ο Πρωθυ-
πουργός κ. Μητσοτάκης πήρε τα τηλεοπτικά συνεργεία και πήγε,
όταν το οικόπεδο είχε ξαναγεµίσει, όχι φυσικά όταν είχε αδει-
άσει. 

Πιστεύετε ότι πιάνει η κοροϊδία; Προσωπικά, πιστεύω ότι ναι,
πιάνει η κοροϊδία. Θα σας φέρω µια απόδειξη άλλου είδους. Πολ-
λοί βγήκαν στην τηλεόραση και έκαναν οικονοµικές προσφορές
υπέρ των πυρόπληκτων, αλλά τελικά, δεν έδωσαν δεκάρα. Τι
άλλο από κοροϊδία είναι και το ένα και το άλλο; 

Θέλω να έρθω και στον λαϊκισµό σας, κύριοι της Νέας Δηµο-
κρατίας. Ποιος ήταν ο κύριος άξονας της προεκλογικής σας εκ-
στρατείας; ΜΜΕ. Όχι, δεν εννοώ τα µέσα µαζικής επικοινωνίας.
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Τα αρχικά σηµαίνουν «Μάτι, Μάνδρα, Ελαφρύνσεις». Τη Μάνδρα
θα την πιάσετε αργότερα, όταν ξαναρχίσουν οι καταρρακτώδεις
βροχές. Το Μάτι, ως προπαγάνδα εκτυλίσσεται σήµερα, λόγω
υψηλών θερµοκρασιών. Για τις ελαφρύνσεις, που αποτελούν πο-
λιτική της κυβέρνησης Τσίπρα, θα ρωτήσω µόνο. Γιατί δεν µει-
ώνετε την προκαταβολή από 100% σε 50%, όπως είχε εξαγγείλει
ο ΣΥΡΙΖΑ; 

Να ολοκληρώσω τον γεωµετρικό, επιτρέψτε µου, προπαγαν-
διστικό σας τύπο «ΜΜΕ» και να προσθέσω «ΜΜΕ+Π», όπου «Π»
ίσον Πρέσπες. Αν αυτά που είπατε στα καφενεία και στις τηλεο-
ράσεις, αν αυτά που οργανώσατε στις πλατείες και στους κεν-
τρικούς δρόµους των µεγαλουπόλεων της πατρίδας µας
εναντίον της Συµφωνίας των Πρεσπών δεν αποτελούν λαϊκισµό -
λαϊκισµό µάλιστα, αντίστοιχο της εποχής βενιζελικών-αντιβενιζε-
λικών- τότε κάποιος από τους σοφούς καθηγητές της Νέας
Δηµοκρατίας ας µας εξηγήσει, παρακαλώ, τι είναι λαϊκισµός.
Ποια κληρονοµιά αφήσατε; 

Από την τραγωδία στο Μάτι έχει περάσει ένας χρόνος, ένας
µήνας και δύο εβδοµάδες. Έρχεστε τώρα και λέτε ότι από τότε
δεν αντιµετωπίστηκε τίποτα. Χειρίζεστε το θέµα, λες και η πυρ-
καγιά έσβησε πριν από δέκα ηµέρες. Γιατί αυτή η πρόκληση;
Γιατί αυτή η επιθετικότητα; Τι κρύβεται εδώ; Τι θέλετε να προ-
λάβετε -συγχωρήστε µου την έκφραση- µε αυτό το «νταηλίκι»,
που σήµερα ο κ. Χατζηδάκης µετέτρεψε σε ό,τι αποκαλούµε
«ήµερο πνεύµα και συµφιλίωση»; 

Στην πρόκληση του «δεν κάνατε τίποτα για το Μάτι, τώρα εµείς
διορθώνουµε τα πράγµατα» θέλω να απαντήσω µε µια πρόκληση
άλλης ποιότητας, ελπίζω. Πολιτικά -το υπογραµµίζω, πολιτικά-
και ιστορικά για την τραγωδία στο Μάτι ευθύνεστε εσείς, το
κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας. Ακούστε γιατί, αν έχετε το κου-
ράγιο. 

Διότι δεν εφαρµόσατε τον νόµο Τρίτση. Η τραγωδία στο Μάτι
και σε κάθε Μάτι είχε προβλεφθεί και προληφθεί. Το 10% του
νόµου Τρίτση να είχε εφαρµοστεί -τι λέω;- µία µόνη διάταξη να
είχε εφαρµοστεί, θα είχαν σωθεί ζωές. Κάηκαν ζωντανοί άνθρω-
ποι, γιατί δεν µπορούσαν να προχωρήσουν προς τη θάλασσα. 

Ο ν.1337 του 1983 παρακαλώ, ο νόµος Τρίτση, προβλέπει ότι
σε ζώνη πλάτους πεντακοσίων µέτρων από τις ακτές δεν επιτρέ-
πονται περιφράξεις και κατεδαφίζονται αυτές που έχουν κατα-
σκευαστεί και παρεµποδίζουν την πρόσβαση στην ακτή. Μόνο
αυτή η διάταξη να είχε εφαρµοστεί, θα είχαν σωθεί άνθρωποι. 

Τη διάταξη αυτή, µετά την πυρκαγιά ανέστησε η κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ. Εσείς δεν εφαρµόσατε τον νόµο Τρίτση, καταδιώξατε
προσωπικά τον ίδιο, τον αποκαλούσατε γραφικό, για να θυµηθώ
την πιο απαλή έκφραση από τις ύβρεις σας. Και τώρα θέλετε να
βγείτε και από πάνω!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τι κληρονοµιά αφήσατε στο Μάτι; Μια ποντικοπαγίδα αφή-
σατε. Είχατε οριοθετήσει ρέµατα; Είχατε αφήσει έξοδο κινδύνου
από τη φάκα ή µήπως την είχατε κλειδώσει κιόλας και είχατε ρίξει
στη θάλασσα το κλειδί; Μιλούµε σε αυτή τη χώρα, που πάει να
συµπληρώσει διακόσια χρόνια ανεξαρτησίας, σαν να ιδρύθηκε
σήµερα. Μιλούµε γι’ αυτό το νοµοσχέδιο, σαν να ιδρύθηκε σή-
µερα. Όµως το θέµα έχει λυθεί από το 1983 και δικαιώνεται σή-
µερα αυτή η λύση. Απλώς, δεν εφαρµόσατε αυτή τη λύση, κύριε
καθηγητά της χωροταξίας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Δούνια από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΟΝΗ) ΔΟΥΝΙΑ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, έχει περάσει σχεδόν ένας χρόνος και δύο µήνες
από την εθνική τραγωδία στο Μάτι. Όσος όµως καιρός και αν πε-
ράσει, ένα είναι το σίγουρο, ότι κανείς δεν θα ξεχάσει ποτέ τα
εκατόν δύο θύµατα αυτής της τραγωδίας, που χάθηκαν µε τόσο
άδικο τρόπο και κανείς µας δεν δικαιολογείται να αποστρέφει το
βλέµµα του από τα συντρίµµια που άφησε πίσω της η φυσική
αυτή καταστροφή, από τις µεγάλες πληγές, τόσο για τους επι-
ζώντες κατοίκους στις περιοχές και τις περιουσίες τους, όσο και
για το περιβάλλον, πληγές που εµείς από τη θέση που βρισκό-

µαστε αυτή τη στιγµή και σήµερα οφείλουµε να βοηθήσουµε να
κλείσουν, αλλά και να διασφαλίσουµε ότι δεν θα ξαναπροκλη-
θούν στο µέλλον από την ανετοιµότητα του κρατικού µηχανι-
σµού.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και ο ίδιος ο Πρωθυ-
πουργός επεσήµανε, από τις πρώτες κιόλας ηµέρες ανάληψης
της εξουσίας, τη µεγάλη προτεραιότητα που δίνει στην ανακού-
φιση των πληγέντων στο Μάτι και στην αποφυγή ανάλογων µελ-
λοντικών καταστροφών και απέδειξε έµπρακτα το ενδιαφέρον
του αυτό µε την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου για τη λήψη
µέτρων για την αντιµετώπιση άµεσων κινδύνων και αναγκών στις
περιοχές της Περιφερειακής Ενότητας Ανατολικής Αττικής, που
επλήγησαν από τις πυρκαγιές της 23ης Ιουλίου 2018.

Η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου της 24ης Ιουλίου 2019 σκό-
πευε στην αντιµετώπιση των άµεσων κινδύνων, που υφίστανται
για τους κατοίκους και το οικιστικό περιβάλλον, λόγω της παρα-
µονής αποβλήτων, απορριµµάτων και άλλων επικίνδυνων υλικών,
καθώς και στην ανάληψη δράσεων για τη διασφάλιση της υγείας
των κατοίκων, την προστασία του περιβάλλοντος και την απο-
φυγή παρόµοιων τραγικών γεγονότων.

Με το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας που ψηφίζουµε σήµερα, καλούµαστε, µεταξύ άλλων, να κυ-
ρώσουµε αυτή τη σηµαντική πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου.
Σύµφωνα µε τις διατάξεις του υπό ψήφιση σχεδίου νόµου, πε-
ριέρχεται στην κεντρική διοίκηση η δυνατότητα παρέµβασης στις
συνθήκες φυσικών καταστροφών. Ειδικότερα, ρυθµίζεται η απο-
µάκρυνση απορριµµάτων, αποβλήτων και όλων των άλλων επι-
κίνδυνων υλικών από τις πυρόπληκτες περιοχές µε απόφαση του
Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών και προβλέπεται η δυνα-
τότητα ανάληψης παρόµοιων έργων για την επίτευξη του ίδιου
σκοπού από φυσικά ή νοµικά πρόσωπα, µε ίδιες δαπάνες και
χωρίς επιβάρυνση του δηµοσίου, ύστερα από έγκριση των
Υπουργών Οικονοµικών, Υποδοµών και Μεταφορών.

Θυµόµαστε όλοι, βεβαίως, ότι πολύ πρόσφατα, µε αυτόν τον
τρόπο και χωρίς να επιβαρυνθεί το δηµόσιο ούτε µε ένα ευρώ,
καθαρίστηκε, επιτέλους, αυτό το οικόπεδο στο Μάτι, στο οποίο
είχαν συσσωρευτεί περισσότεροι από είκοσι πέντε χιλιάδες τόνοι
καµένων δέντρων και κλαδιών! Μιλάµε για είκοσι πέντε χιλιάδες
τόνους! Η αποµάκρυνση των επικίνδυνων υλικών κρίνεται παρα-
πάνω από αναγκαία, καθώς αυτά θέτουν βεβαίως, σε κίνδυνο την
υγεία των κατοίκων της περιοχής, ενώ ενδέχεται να προκαλέ-
σουν και καινούργια φυσική καταστροφή.

Με το παρόν νοµοσχέδιο συστήνεται ακόµη ένας νέος ειδικός
φορέας, µία αστική µη κερδοσκοπική εταιρεία µε την επωνυµία
«Μάτι Ξανά». Σκοπός αυτού του ειδικού φορέα είναι η προώθηση
δράσεων για την αποκατάσταση και ανάπλαση των πληγεισών
περιοχών της Περιφερειακής Ενότητας Ανατολικής Αττικής από
τις φωτιές του Ιουλίου του 2018. Το ενδιαφέρον είναι ότι ο εν
λόγω φορέας, στον οποίο θα συµµετέχουν µεταξύ άλλων το
Ελεγκτικό Συνέδριο, το Γενικό Λογιστήριο, η Τράπεζα της Ελλά-
δος και οι εκπρόσωποι του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδος,
των Υπουργείων Υποδοµών και Μεταφορών, Περιβάλλοντος και
Ενέργειας και Εσωτερικών, θα λειτουργεί, βάσει των κανόνων
της ιδιωτικής οικονοµίας, προς εξυπηρέτηση όµως του δηµοσίου
συµφέροντος. Παράλληλα, ανατίθεται στο Τεχνικό Επιµελητήριο
Ελλάδος η σύνταξη ειδικού χωρικού σχεδίου στην περιοχή, ώστε
να λυθούν άµεσα τα προβλήµατα δεκαετιών.

Για την ανακούφιση των επιζώντων συµπολιτών µας από τις
πυρκαγιές της 23ης και 24ης Ιουλίου λαµβάνουµε δραστικά µέτρα
οικονοµικής αρωγής, υλικής υποστήριξης και παροχής ιατρο-
φαρµακευτικής περίθαλψης. Έτσι δηµιουργείται µητρώο εγκαυ-
µατιών θυµάτων δασικών πυρκαγιών και ορίζεται η διαδικασία
κατηγοριοποίησής τους και διάθεσης σε αυτούς πάσης φύσεως
φαρµάκων, ακόµη και κατ’ οίκον νοσηλείας µε κάλυψη από τον
ΕΟΠΥΥ.

Αναστέλλεται µέχρι τις 30 Ιουλίου 2020 η διενέργεια κάθε πρά-
ξης αναγκαστικής εκτέλεσης κινητών και ακινήτων σε βάρος φυ-
σικών ή νοµικών προσώπων, που περιέρχονται ή περιήλθαν
προσωρινά ή µόνιµα σε κατάσταση απρόβλεπτης έκτακτης ανάγ-
κης, εξαιτίας των φονικών πυρκαγιών. 

Παρέχεται, επίσης, η εξουσιοδότηση έκδοσης κοινής υπουρ-
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γικής απόφασης για χορήγηση υπό προϋποθέσεις αποζηµίωσης
για την αποκατάσταση χώρου και νόµιµης περίφραξης στους
ιδιοκτήτες των ακινήτων, που επλήγησαν από την πυρκαγιά. Η
αποζηµίωση αυτή, όπως και οι στεγαστικές συνδροµές για τις
επισκευές και την αποκατάσταση ζηµιών στα κτήρια από τις φο-
νικές πυρκαγιές που παρατείνονται, θα βαραίνουν τον Ειδικό Λο-
γαριασµό Αρωγής Πυρόπληκτων της 23ης και 24ης Ιουλίου 2018,
δηλαδή τον λογαριασµό όπου έχουν µείνει αδικαιολόγητα ανα-
ξιοποίητα 31 εκατοµµύρια ευρώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι υποχρέωση της πολιτείας
να στέκεται δίπλα στους πολίτες, ιδίως στους πιο αδύναµους απ’
αυτούς. Οφείλουµε, λοιπόν, να ανακουφίσουµε τους συµπολίτες
µας, που είδαν τη ζωή τους να καταστρέφεται πέρυσι στο Μάτι,
να τους βοηθήσουµε να ορθοποδήσουν και, βέβαια, να δηµιουρ-
γήσουµε ένα αξιόπιστο και ικανό κράτος, το οποίο θα προστα-
τεύει ανθρώπινες ζωές και περιουσίες. Το κράτος µας τον Ιούνιο
του 2018 φάνηκε κατώτερο των περιστάσεων και θέλουµε να
φροντίσουµε αυτό να µην ξανασυµβεί.

Τέλος, αν µου επιτρέπεται, να ευχηθώ σήµερα καλή σχολική
χρονιά σε όλους τους µαθητές που ξεκίνησαν τα σχολεία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλη-

τής είναι ο κ. Ξανθός από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, αναµφίβολα συ-

ζητάµε µετά από την παρέλευση αρκετού διαστήµατος -και αυτό
βοηθά- µια εθνική τραγωδία, η οποία δοκίµασε και την ετοιµό-
τητα του κράτους και την επάρκεια του συντονισµού των αρµό-
διων φορέων και τις αντοχές των ανθρώπων, κυρίως αυτές, αλλά
και τη σοβαρότητα των πολιτικών δυνάµεων.

Θεωρώ ότι είναι µια ευκαιρία σήµερα η συζήτηση αυτού του
νοµοσχεδίου να προκαλέσει και να οδηγηθεί το πολιτικό σύ-
στηµα σ’ έναν αναστοχασµό, στην προσπάθεια να αναγνωρί-
σουµε, µε ειλικρίνεια, τις βαθύτερες αδυναµίες και παθογένειες
και βεβαίως, να θωρακιστούµε καλύτερα για ενδεχόµενες κατα-
στροφικές πυρκαγιές ή άλλες φυσικές καταστροφές. Τουλάχι-
στον εµείς, έτσι εκλαµβάνουµε αυτήν τη συζήτηση. 

Παρ’ότι διακρίνουµε όντως µια προσπάθεια να γίνει µια ώριµη
και ουσιαστική συζήτηση σε χαµηλούς τόνους, δεν λείπουν κρι-
τικές και φωνές, οι οποίες, πραγµατικά, προσβάλλουν τη νοηµο-
σύνη των ανθρώπων και κυρίως, την αντικειµενική αλήθεια. 

Επειδή άκουσα προηγουµένως ότι δεν έγινε τίποτα, θα µου
επιτρέψετε να κάνω µια σύντοµη αναφορά σ’ ένα πολύ ειδικό,
αλλά καταλαβαίνετε όλοι ότι είναι πολύ ευαίσθητο κοµµάτι, το
οποίο είναι η υγειονοµική φροντίδα των τραυµατιών και ιδιαίτερα
των εγκαυµατιών. Το είπαµε και στην επιτροπή. Θεωρώ ότι πραγ-
µατικά, το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, παρά τα προβλήµατά του και
τις δυσκολίες που αντιµετωπίζει στην καθηµερινότητα, ανταπο-
κρίθηκε σε εξαιρετικό βαθµό στη διαχείριση της επείγουσας κρί-
σης, της επείγουσας ανάγκης άµεσης, αποτελεσµατικής και
εντατικής φροντίδας όσων ανθρώπων είχαν αυτήν την ανάγκη.
Υπήρξε µια τροµερή κινητοποίηση όλων των µονάδων υγείας του
λεκανοπεδίου και των νοσοκοµείων, που εφηµέρευαν και άλλων
νοσοκοµείων όµορων, των κέντρων υγείας της περιοχής, του
ΕΚΑΒ. Διασφαλίστηκαν οι αναγκαίες κλίνες εντατικής θεραπείας.
Δεν υπήρξε κανένας εγκαυµατίας, ο οποίος να χρειαστεί κλίνη
εντατικής θεραπείας και να µην είναι αυτή διαθέσιµη. Φυσικά, τα
πιο αξιόλογα και έµπειρα στελέχη του συστήµατος υγείας, που
έχουν σχέση µε την πλαστική χειρουργική, µε τη φροντίδα των
εγκαυµατιών κινητοποιήθηκαν για να προσφέρουν την καλύτερη
φροντίδα. 

Να συζητήσουµε για δυσκολίες, για δυσλειτουργίες, για αρ-
ρυθµίες, που πάντα υπάρχουν, στη διαχείριση µιας τόσο απρό-
βλεπτης και επείγουσας ανάγκης όσο θέλετε, αλλά όχι µε
αφορισµούς και κυρίως όχι προσβάλλοντας την εξαιρετική δου-
λειά και την αυτοθυσία των ανθρώπων του δηµόσιου συστήµατος
υγείας.

Επίσης, περίπου ακούστηκε ότι η φροντίδα των ανθρώπων
µετά το νοσοκοµείο -γιατί η φροντίδα στο νοσοκοµείο παρατά-
θηκε για πάρα πολύ µεγάλο διάστηµα- ή και κατά τη διάρκεια της

παραµονής τους στο νοσοκοµείο, περίπου όλη αυτή η επούλωση
µιας µεγάλης πληγής, άρχισε µετά την 7η Ιουλίου του 2019. 

Οφείλω, λοιπόν, να δώσω µια εικόνα. Προφανώς, δεν τα σκε-
φτήκαµε εµείς όλα από την αρχή, όµως ήλθαν οι άνθρωποι αυτοί
-και πραγµατικά αποδεικνύεται πόσο σηµαντικό είναι να υπάρχει
κοινωνική πρωτοβουλία, να υπάρχει αυτενέργεια και αυτοοργά-
νωση των ανθρώπων σ’ αυτές τις περιπτώσεις- ήλθε η συντονι-
στική επιτροπή, ήλθαν άνθρωποι που ασχολούνταν ειδικά µε τη
φροντίδα των εγκαυµατιών και µας έθεσαν έγκαιρα διάφορα θέ-
µατα, ελλείµµατα και προβλήµατα, τα οποία είχαν εντοπίσει στη
φροντίδα αυτών των ανθρώπων. Το πιο σηµαντικό έλλειµµα, βε-
βαίως, το οποίο διορθώνεται τώρα µε τη ρύθµιση αυτή, είναι ότι
δεν είχε προβλεφθεί να υπάρχει ένα µητρώο εγκαυµατιών όπου
να καταγράφονται αναλυτικά όλοι και να υπάρχει µια συνέχεια
και µια παρακολούθηση της φροντίδας τους.

Μας έθεσαν, λοιπόν, πάρα πολλά θέµατα και θεωρώ ότι πραγ-
µατικά, προσπαθήσαµε και σε µεγάλο βαθµό ανταποκριθήκαµε
σε αυτά. Καλύψαµε µε κόστος των προϋπολογισµών των νοσο-
κοµείων όλες τις αποκλειστικές νοσηλείες, δηλαδή τη δαπάνη
για αποκλειστική νοσηλεία των εγκαυµατιών, για όσο διάστηµα -
και ήταν πολύ µεγάλο αυτό- παρέµειναν στα νοσοκοµεία. Διευ-
κολύναµε τους συγγενείς τους, µε επιπλέον πρόβλεψη και
πρόνοια για τη σίτισή τους και τη δωρεάν διάθεση καρεκλών ή
πολυθρόνων για να ξεκουράζονται και κυρίως, µετά από απαί-
τηση των κατοίκων, εισηγηθήκαµε και έγινε αποδεκτή η έγκριση
ενός επιδόµατος 6.000 ευρώ για δαπάνες νοσοκοµειακής και µε-
τανοσοκοµειακής φροντίδας. 

Φυσικά, οργανώθηκε µια τεράστια αποθήκη υγειονοµικού και
φαρµακευτικού υλικού της 1ης Υγειονοµικής Περιφέρειας δίπλα
στο Κέντρο Υγείας Ραφήνας, στην οποία συνέρρευσαν δωρεές
από πολίτες, από ΜΚΟ, από φαρµακευτικές εταιρείες κ.λπ. και
αξιοποιήθηκε αυτό µε τον καλύτερο δυνατό και οργανωµένο
τρόπο και καλύφθηκαν και οι επείγουσες και οι απώτερες ανάγ-
κες.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο  Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Και φυσικά αξιοποιήθηκε µια πολύ σηµαντική δωρεά από το
Ίδρυµα Λάτση µέσω της οποίας διασφαλίσαµε τη δαπάνη για τη
χορήγηση φαρµακευτικού υλικού, υγειονοµικού υλικού ή άλλων
ειδικών πιεστικών ενδυµάτων κ.λπ. που ενδείκνυνται σε αυτές τις
περιπτώσεις και που ο Κανονισµός Παροχών του ΕΟΠΥΥ δεν
µπορούσε να αποζηµιώσει, µε ειδική έγκριση από τον Διευθυντή
της Πλαστικής Χειρουργικής του Νοσοκοµείου «Γεννηµατάς» να
εγκρίνεται, να καταγράφεται και να χορηγούνται σε αυτούς τους
ανθρώπους αυτά τα υλικά, χωρίς την παραµικρή οικονοµική επι-
βάρυνση. Άρα υπήρξε µέριµνα της πολιτείας για τη δωρεάν ια-
τροφαρµακευτική φροντίδα αυτών των ανθρώπων και για την
πληρέστερη δυνατή αντιµετώπιση των αναγκών τους.

Έγιναν όλα καλά; Προφανώς όχι. Προφανώς υπήρχαν κενά,
προφανώς υπήρχαν ελλείµµατα και κυρίως υπήρχε αυτό το έλ-
λειµµα θεσµικής πρόβλεψης της αντιµετώπισης αυτής της ανάγ-
κης. Με αυτήν την έννοια σωστά τώρα δηµιουργείται το µητρώο
και υπάρχει η δυνατότητα να εκδίδονται ηλεκτρονικά οι γνωµα-
τεύσεις, οι συνταγογραφήσεις και τα σχετικά. Θα έλεγα επίσης
ότι η φροντίδα αυτή, η οποία παρασχέθηκε µε τη µέριµνα πολ-
λών ανθρώπων του δηµόσιου συστήµατος υγείας και της 1ης

Υγειονοµικής Περιφέρειας και του Υπουργείου, έγινε µε σεβα-
σµό, µε χαµηλούς τόνους, µε ευαισθησία, χωρίς δελτία Τύπου,
χωρίς φωτογραφίες, χωρίς αναρτήσεις στα µέσα κοινωνικής δι-
κτύωσης, χωρίς προσπάθεια να υπάρξει πολιτική υπεραξία και
πολιτική εκµετάλλευση από αυτήν την τραγωδία. Νοµίζω ότι αυτό
είναι ένα κρίσιµο συµπέρασµα που πρέπει από εδώ και πέρα να
καθορίζει τις επιλογές µας.

Τελειώνω λέγοντας το εξής: Προφανώς υπάρχουν ακόµα ανοι-
χτές πληγές και υπάρχουν θέµατα που σε έναν βαθµό αντιµετω-
πίζονται µε πιο θεσµικό τρόπο από το νοµοσχέδιο. Υπάρχουν
αιτήµατα τα οποία δεν συµπεριλαµβάνονται και τα κατέθεσα
προχθές στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου στην ακρόαση
φορέων. Για παράδειγµα, ενώ θα επεκταθεί η ρύθµιση αυτή και
σε επερχόµενες καταστροφές, δεν συµπεριλαµβάνονται δύο κρί-
σιµες προτάσεις, που είναι: να υπάρχει πρόβλεψη για τη δαπάνη
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αποκλειστικής νοσηλείας, να καλύπτεται χωρίς προέγκριση και
χωρίς φυσικά να προπληρώνει ο ασθενής και η οικογένειά του
τη δαπάνη και στη συνέχεια να αιτείται το ποσό από τον ΕΟΠΥΥ
και δεύτερον, να υπάρχει ένα ειδικό επίδοµα -γιατί προφανώς η
παρατεταµένη, η πολύµηνη νοσηλεία δηµιουργεί επιπλέον οικο-
νοµικές επιβαρύνσεις- το οποίο θα καθορίζεται σε κάθε φάση µε
µια κοινή υπουργική απόφαση.

Θεωρώ λοιπόν ότι επειδή ακριβώς, όπως πολλοί ανέφεραν, εί-
µαστε σε µία περίοδο που δοκιµάζεται όλος ο κόσµος απ’ αυτήν
την υπόθεση της κλιµατικής κρίσης, επειδή οι φυσικές καταστρο-
φές είναι µέσα στη διακινδύνευση της καθηµερινότητας όλων
των χωρών και των κοινωνιών, πρέπει πραγµατικά να προχωρή-
σουµε -και είναι µια ευκαιρία αυτή- σε ένα άλλο επίπεδο οργά-
νωσης του κράτους, της αυτοδιοίκησης, της κοινωνίας των
πολιτών και να θωρακιστούµε όλοι µαζί, για να έχουµε τις λιγό-
τερες δυνατές απώλειες σε αυτές τις περιπτώσεις. 

Εύχοµαι και ελπίζω αυτή η συζήτηση να παίξει έναν θετικό
ρόλο σε αυτήν την κατεύθυνση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ.

Μανωλάκος από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΝΩΛΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι πολύ λυ-

πηρό και εξαιρετικά άβολο ως εκπρόσωπος της πολιτείας να αν-
τιµετωπίζεις καταστροφές του µεγέθους της πυρκαγιάς που
έλαβε χώρα στο Μάτι τον Ιούλιο του 2018 µε εκατόν δύο ζωές
που χάθηκαν. Όµως για να έχει καίρια αποτελέσµατα µία παρέµ-
βαση, είναι απαραίτητο να γίνει στον σωστό χρόνο. Και το πρώτο
που παρατηρούµε εδώ, σε αυτήν την περίπτωση, είναι ότι υπάρ-
χουν σηµαντικές καθυστερήσεις. Προσωπικά, δεν θέλω να αµφι-
σβητήσω τις καλές προθέσεις των υπευθύνων της προηγού-
µενης κυβέρνησης. Τα µέτρα όµως που ελήφθησαν τον Ιούλιο
του 2018, που σχεδόν όλοι συµφωνούν, δεν έχουν αντιµετωπίσει
σε επαρκή βαθµό τα υπάρχοντα προβλήµατα.

Θα αριθµήσω µερικά συγκεκριµένα. Στον Ειδικό Λογαριασµό
Αγωγής των Πυρόπληκτων, άλλος ανέφερε ένα νούµερο 45 εκα-
τοµµύρια, αλλά εγώ έχω 37,8 εκατοµµύρια που κατατέθηκαν από
δύο χιλιάδες επτακόσια εβδοµήντα νοµικά και πολιτικά πρό-
σωπα. Το σηµαντικό όµως είναι ότι τα 31 εκατοµµύρια έναν
χρόνο µετά λιµνάζουν. Ακόµα πιο σηµαντικό είναι ότι οι πρώτες
εκταµιεύσεις των χρηµάτων αυτών έγιναν πρόσφατα, λίγες
µέρες πριν τις εκλογές της 7ης Ιουλίου. 

Από τα τετρακόσια εβδοµήντα πέντε κτίρια προς κατεδάφιση
έχουν κατεδαφιστεί µόνο τα εξήντα ένα. Πολλοί από τους πλη-
γέντες που θέλουν να αγοράσουν άλλο ακίνητο δεν µπορούν,
διότι για να πάρουν την ενίσχυση θα πρέπει να έχει ολοκληρωθεί
η κατεδάφιση. 

Τέλος, η αποµάκρυνση του αµιάντου, ο καθαρισµός του Νέου
Βουτζά και τα έργα της περιφέρειας, πλην των αντιδιαβρωτικών,
ήταν σε εκκρεµότητα, όπως και πολλά άλλα της κεντρικής διοί-
κησης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το κράτος πρέπει να έχει και
συνέχεια και συνέπεια. Σε ό,τι αφορά το δεύτερο, δηλαδή τη συ-
νέπεια, η προηγούµενη κυβέρνηση είχε κάποιο θέµα. Η σηµερινή
όµως Κυβέρνηση, σεβόµενη τη συνέχεια του κράτους, θα πρέπει
όχι µόνο να προχωρήσει στα µέτρα που έχουν ληφθεί, αλλά και
να επέµβει και να τα καταστήσει άµεσα και αποτελεσµατικά.
Αυτός είναι και ο µόνος λόγος που η σηµερινή Κυβέρνηση οφεί-
λει να εστιάσει στη λήψη πρόσθετων µέτρων στήριξης των συµ-
πολιτών µας που επλήγησαν. Επιπλέον, να επιταχύνει την
εφαρµογή των µέτρων που λαµβάνονται για την ανακούφιση των
πληγέντων, είτε πρόκειται για µέτρα που αφορούν οικογένειες
θυµάτων είτε πρόκειται για έργα αποκατάστασης που επιβάλλον-
ται για να ολοκληρωθούν τάχιστα στην περιοχή. Δεν θα τα πω
συγκεκριµένα, αναφέρθηκαν πάρα πολλές φορές από προηγού-
µενους οµιλητές. Θέλω, όµως, να τονίσω ότι η σηµερινή Κυβέρ-
νηση είναι αποφασισµένη να λειτουργήσει µε συγκεκριµένα
χρονοδιαγράµµατα. 

Είµαι πολύ αισιόδοξος πως και σε αυτή την περίπτωση θα τη-
ρηθούν οι προβλεπόµενες διαδικασίες, διότι όταν η πολιτεία
αργεί, οι πολίτες υποφέρουν. Η επέµβαση πρέπει να είναι άµεση

και αυτό κάνει σήµερα η νοµοθετική πράξη που έρχεται προς ψή-
φιση. Η πρόθεση της Κυβέρνησής µας και η εντολή του Πρωθυ-
πουργού Κυριάκου Μητσοτάκη είναι ταχύτητα και λύσεις για
τους πολίτες.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τα τραγικά γεγονότα του Ιουλίου
του 2018 προκάλεσαν ένα ισχυρό µεγάλο σοκ στο σύνολο της
ελληνικής κοινωνίας. Με αφορµή το σηµερινό νοµοθέτηµα
θεωρώ ότι αποτελεί επιτακτική ανάγκη η αναδιοργάνωση του
κρατικού µηχανισµού στο σύνολό του σε ό,τι αυτή αφορά ζητή-
µατα πολιτικής προστασίας, διαχείρισης καταστροφών και εκτά-
κτων αναγκών.

Αυτό θεωρώ ότι είναι το ζήτηµα που ανέκυψε από την τραγω-
δία στο Μάτι και µας πλήγωσε όλους. Πιστεύω πως έχει έρθει η
στιγµή να επιδιώξουµε οµόνοια και πνεύµα συνεννόησης κυρίως
απέναντι σε θέµατα ζωτικής σηµασίας, όπως αυτά που περιλαµ-
βάνονται στο περιεχόµενο του υπό ψήφιση νοµοσχεδίου. Στηρί-
ζουµε εµπράκτως την προστασία της ανθρώπινης ζωής και τη
διασφάλιση ενός αξιοπρεπούς βιοτικού επιπέδου για τους Έλ-
ληνες πολίτες.

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να τελειώσω µε µία ευχή:
«Ποτέ ξανά τέτοιου είδους καταστροφές». Είναι ευθύνη όλων
µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε και
εµείς τον κ. Μανωλάκο γιατί ήταν πολύ περιορισµένος στον
χρόνο του.

Καλώ στο Βήµα την κ. Καφαντάρη από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, πριν τοποθετηθώ στο εν λόγω νοµοσχέδιο δεν

µπορώ να µην απαντήσω σε προλαλήσαντα συνάδελφο της Νέας
Δηµοκρατίας ο οποίος ειρωνικά αναφέρθηκε στον ΣΥΡΙΖΑ λέγον-
τας: «Είστε, λέτε, το κόµµα της οικολογίας». Μιλάω για τον κ.
Πλεύρη που τοποθετήθηκε πριν από δυο-τρεις οµιλητές.

Ναι, είµαστε το κόµµα της οικολογίας. Είµαστε το κόµµα που
την περιβαλλοντική διάσταση και την κλιµατική αλλαγή την
έχουµε συνυφασµένη σε όλες µας τις πολιτικές προτάσεις και
δράσεις. Είµαστε το κόµµα το οποίο θεωρεί το περιβάλλον σαν
ένα φυσικό πόρο ο οποίος πρέπει να διαφυλαχθεί, αλλά συνάµα
και αναπτυξιακό πόρο, κάτω από συγκεκριµένους όρους.

Δεν είµαστε το κόµµα που θεωρούµε το φυσικό περιβάλλον
υποδεέστερο και την ανάπτυξη σε βάρος αυτού. Δεν είµαστε το
κόµµα το οποίο επαναφέρει, παραδείγµατος χάριν, την εκτροπή
του Αχελώου, ένα ζήτηµα το οποίο έχει λυθεί και στο Συµβούλιο
της Επικρατείας εδώ και χρόνια. Δεν είµαστε το κόµµα που θα
επαναδιαπραγµατευτούµε συµβάσεις µε την «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥ-
ΣΟΣ» στη Βόρεια Ελλάδα και όχι µόνο στη Χαλκιδική, αλλά και
στη Θράκη, κάτι το οποίο είχε λήξει και σε επίπεδο τοπικής αυ-
τοδιοίκησης, όταν είχε προκύψει πριν από κάποια χρόνια, και σε
επίπεδο περιφέρειας κ.λπ..

Και βέβαια δεν είµαστε το κόµµα το οποίο θα προσπαθήσει για
µία δεύτερη φορά να επαναφέρει θέµατα για τον αιγιαλό, γιατί
είµαι παλιά εδώ µέσα και θυµάµαι πως και το 2014 είχε προκύψει
κάτι αντίστοιχο. Το πήρατε τότε πίσω και το φέρατε τώρα πάλι
ότι σκοπεύετε ως Νέα Δηµοκρατία, ως Κυβέρνηση να προχωρή-
σετε στην καταπάτηση του αιγιαλού. Και λένε τα δηµοσιεύµατα
ότι πάλι θα το πάρετε πίσω.

Και βέβαια, δεν είµαστε το κόµµα το οποίο πηγαίνει στη Σύ-
νοδο του ΟΗΕ για τη βιώσιµη ανάπτυξη και όταν ερωτάται ο αρ-
µόδιος στην αντίστοιχη επιτροπή περιβάλλοντος µε τι θέση πάει
η Κυβέρνηση δεν είδαµε και κάποια απάντηση. Αυτό έγινε την
προηγούµενη εβδοµάδα.

Έρχοµαι, όµως, τώρα στο εν λόγω σχέδιο νόµου. Με απόλυτο
σεβασµό στις ανθρώπινες ζωές, που χάθηκαν στη µεγάλη αυτή
τραγωδία πέρυσι τον Ιούλιο, στεκόµαστε όλοι απέναντι στο σχέ-
διο νόµου. Νοµίζω ότι αυτό επικράτησε, κύριες και κύριοι Βου-
λευτές, και στις συνεδριάσεις των επιτροπών.

Πραγµατικά, µε σοβαρότητα, µε χαµηλούς τόνους, εντελώς
αντίθετα µε αυτό που γινόταν µέχρι τις 7 Ιουλίου που είχαµε
εκλογές, έναν χρόνο τώρα -ίσως γιατί κάποιοι ήθελαν να κεφα-
λαιοποιήσουν πάνω σε αυτήν την εθνική καταστροφή θα έλεγα-
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είµαστε όλοι υποχρεωµένοι και νοµίζω ότι συµφωνούµε να κά-
νουµε τα πάντα, για να µην ξαναζήσουµε τέτοιες καταστάσεις
ποτέ και πουθενά στη χώρα µας.

Η κλιµατική αλλαγή, η οποία εξελίσσεται πλέον σε κλιµατική
κρίση και είναι εµφανής µε τα ακραία καιρικά φαινόµενα όχι µόνο
στη χώρα µας αλλά και σε παγκόσµιο επίπεδο πραγµατικά, µαζί
µε τον τρόπο σχεδιασµού των πόλεων που είναι συνέπεια πολι-
τικών δεκαετιών, µάλιστα ο µη σχεδιασµός των πόλεων και συγ-
κεκριµένα και στο Μάτι εδώ και δεκαετίες, η έλλειψη
χωροταξικού, κανόνων, οι παρανοµίες, η έλλειψη βασικών εργα-
λείων, όπως είναι οι δασικοί χάρτες -και νοµίζω πως όλοι κατα-
λαβαίνουµε και έχουν γίνει βήµατα από την προηγούµενη
κυβέρνηση στην κατεύθυνση αυτή, από το 1% φτάσαµε στο 45%-
47% αναρτηµένους- καθώς και θέµατα χρήσεων γης, όλα αυτά
βέβαια µαζί και µε διοικητικές ατέλειες, επιχειρησιακές -θα πω
εγώ- όπου διερευνώνται ελλείψεις, έφεραν αυτό το τραγικό απο-
τέλεσµα.

Έγινε πολύ σοβαρή συζήτηση στην επιτροπή µας χωρίς ακρό-
τητες. Πραγµατικά, νοµίζω ότι βούληση όλων είναι µε όποια
µέτρα παρθούν και µε ουσιαστικές τοµές που πρέπει να γίνουν -
και µπορεί να θιγούν και µικροσυµφέροντα και κάποιοι ίσως να
δυσαρεστηθούν γι’ αυτό-, να γίνει το Μάτι ένας πρότυπος οικι-
σµός. Αυτό είναι το ζητούµενο και αυτή η διαδικασία επιτρέψτε
µου να αποτελέσει αν θέλετε και έναν οδηγό και για άλλες πα-
ρεµβάσεις.

Είµαστε εκείνοι σαν ΣΥΡΙΖΑ που στην επιτροπή δεχτήκαµε τα
θετικά, τα οποία έφερε το εν λόγω σχέδιο νόµου σε συγκεκρι-
µένα θέµατα που αφορούν την παράταση για πλειστηριασµούς,
για ζητήµατα φορολογικά µέχρι την 31-07-2020, επίσης και άλλα
ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε αποζηµιώσεις, µε τις περιφρά-
ξεις. Προβλέπεται έκδοση ΚΥΑ που προσδιορίζει όρους, προϋπο-
θέσεις για χορήγηση αποζηµίωσης, αποκατάστασης χώρου και
νόµιµης περίφραξης µε πόρους από ειδικό λογαριασµό αρωγής
και λοιπά. Σε αυτά ήµασταν θετικοί και αναγνωρίζουµε και τα
µέτρα τα οποία προτείνονται και στον τοµέα της υγείας -αν και
όπως αναφέρθηκε και ο τέως Υπουργός, συνάδελφός µας, ο κ.
Ξανθός πριν έγιναν πάρα πολλά πράγµατα στο βαθµό που ήταν
δυνατόν-, ό,τι επιπλέον είναι θετικό.

Από κει και πέρα, όµως, δεν µπορούµε να µην πούµε µερικά
πράγµατα για την εν λόγω κύρωση πράξης νοµοθετικού περιε-
χοµένου. Το σχέδιο νόµου έχει δύο βασικά σηµεία. Το πρώτο
είναι η σύσταση της µη κερδοσκοπικής εταιρίας µε ιδιωτική δια-
χείριση υπό τον έλεγχο του Πρωθυπουργού και το βλέπουµε έν-
τονο και εδώ σε αυτό το νοµοσχέδιο για την αποκατάσταση στο
Μάτι. Και το δεύτερο είναι η αφαίρεση αρµοδιοτήτων από το
Υπουργείο Περιβάλλοντος για ανάθεση στο ΤΕΕ. Θα εποπτεύε-
ται από τον Υπουργό Εσωτερικών, αλλά ο Πρωθυπουργός κ. Μη-
τσοτάκης, θα ρυθµίζει µε απόφαση του κάθε ζήτηµα σχετικά µε
τη λειτουργία, τους σκοπούς, τους πόρους, την οικονοµική δια-
χείριση και τη συγκρότηση της εταιρείας. Θα λειτουργεί για την
εξυπηρέτηση δηµόσιου συµφέροντος, αλλά σύµφωνα µε κανό-
νες ιδιωτικής οικονοµίας, χωρίς κανόνες διαφάνειας. Υπήρχε και
από την Επιτροπή Δηµοσίων Συµβάσεων τοποθέτηση στην Επι-
τροπή Παραγωγής όταν έγινε η διαβούλευση, και από το Ελεγ-
κτικό Συνέδριο αναθέτοντας µελέτες, έργα, υπηρεσίες, κατ’
εξαίρεση του ν.4412/16. 

Βέβαια, είδαµε σήµερα από τον κύριο Υπουργό κάποιες θετι-
κές αλλαγές -θα έλεγα- και για το θέµα του Ελεγκτικού Συνε-
δρίου και της µη συµµετοχής του, αλλά βέβαια και για τα άλλα
ζητήµατα σε σχέση µε τις αναθέσεις, που τέλος πάντων περιµέ-
νουµε να δούµε. 

Στο ΤΕΕ δε, ανατίθεται η σύνταξη ειδικού χωρικού σχεδίου για
την ανασυγκρότηση της περιοχής σε µία έκταση 8.000 στρεµµά-
των µε καταληκτική ηµεροµηνία παράδοσης της µελέτης 23 Ιου-
λίου του 2020.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτή)

Η προηγούµενη, όµως, ηγεσία του Υπουργείου Περιβάλλοντος
είχε κάνει το πρώτο µεγάλο βήµα για την οργάνωση της περιο-
χής µε οµόφωνη προέγκριση του ειδικού χωρικού, ενώ προετοι-
µαζόταν και η προκήρυξη διαγωνισµού για την ανάθεση

εκπόνησης µελέτης µαζί µε τις πράξεις εφαρµογής, καθώς είχε
εξασφαλιστεί κονδύλι από το Πράσινο Ταµείο.

Επιτρέψτε µου, όµως, να πω ότι εδώ πέρα βλέπουµε, και από
τη συζήτηση η οποία έγινε στην επιτροπή, ότι ανατίθεται στο
ΤΕΕ. Από την άλλη µεριά, ο Πρόεδρος του ΤΕΕ ανέφερε ότι θα
γίνεται µε εθελοντική προσφορά µεγάλων γραφείων, που θα δε-
χτούν 500 χιλιάδες ευρώ, περίπου, για να κάνουν αυτή τη µελέτη.
Δεν γίνεται, όµως -και αυτό είναι το πολύ σοβαρό, συνάδελφοι
και συναδέλφισσες- καµµία νύξη για ρυµοτοµία. Χωρίς αυτήν,
όµως, άδειες δεν βγαίνουν. Και ο κόσµος αυτό που θέλει τώρα
είναι άδειες να µπορέσει να χτίσει, να επισκευάσει, να ξαναχτίσει
το σπίτι του.

Επίσης, ακούσαµε στην επιτροπή πολλά πράγµατα. Αναγνω-
ρίστηκε από τους φορείς των κατοίκων ότι έγιναν βήµατα, αλλά
µπορούσαν να γίνουν περισσότερα, ότι απαιτείτο απλοποίηση
διαδικασιών για την αποκατάσταση των περιοχών. Αποδέχθηκαν
την πολιτική βούληση της προηγούµενης κυβέρνησης να λύσει
τα ζητήµατα µετά την καταστροφή. 

Και βέβαια, όµως, ακούσαµε και διάφορα για τις δασικές πε-
ριοχές. Εδώ, όµως, δεν µπορούµε να µην πούµε –γι’ αυτό το είπα
κι εγώ αρχικά- ότι πιθανώς κάποιους να τους στεναχωρήσουµε.
Αναγνωρίζουµε την ανάγκη του κόσµου, αλλά δασικός χάρτης
αναρτήθηκε σε ένα κοµµάτι. Δεν είναι όλο το Μάτι δασικό. Πρέ-
πει να προχωρήσει αυτή η διαδικασία.

Επίσης, όσον αφορά το χωροταξικό, όπως είπα και πριν, δεν
πρέπει να απεµπολήσουµε τα δασικά τµήµατα τώρα που η κλι-
µατική κρίση χτυπά την πόρτα µας έντονα, δυνατά, παραµένον-
τας σε αυθαιρεσίες, κάτω από το κάλυµµα της κοινωνικής κρίσης
στην περιοχή.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κυρία
συνάδελφε.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Έχετε δίκιο. Ολοκληρώνω. 
Ας είναι αφορµή να ταρακουνηθούν συνειδήσεις και να συγ-

κριθούν όλα µε τις ανθρώπινες ζωές, συµφέροντα. Και επιτέ-
λους, να σχεδιάσουµε µε τέτοιο τρόπο για βιώσιµες πόλεις και
οικισµούς, από εδώ και πέρα, σύγχρονες, χωρίς κλειστούς δρό-
µους, µε ανοίγµατα, µε διέξοδο στη θάλασσα -ανθρώπινο δι-
καίωµα η πρόσβαση στην παραλία- και βέβαια, µε διέξοδο στη
ζωή από εδώ και πέρα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ.
Μπουτσικάκης από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, η τραγωδία στο Μάτι άφησε πίσω της εκατόν
δύο νεκρούς και δεκάδες τραυµατίες, χιλιάδες σπίτια έπαθαν ζη-
µιές ή καταστράφηκαν τελείως, χάθηκαν δεκάδες χιλιάδες
στρέµµατα δάσους, καθώς και ανυπολόγιστος αριθµός από ζώα.
Η πυρκαγιά στο Μάτι είναι η φονικότερη στην ιστορία του νεοελ-
ληνικού κράτους και η δεύτερη πιο φονική παγκοσµίως κατά τον
21ο αιώνα.

Γι’ αυτήν την τραγωδία οι ευθύνες της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ
και της τότε διοίκησης της Περιφέρειας Αττικής είναι τεράστιες.
Πλήρης απουσία µέτρων πρόληψης, παντελής έλλειψη ενηµέρω-
σης των πολιτών ώστε να εγκαταλείψουν εγκαίρως στα σπίτια
τους. Προσπάθησαν να διαχειριστούν επικοινωνιακά την τραγω-
δία, αφού είναι πλέον γνωστό ότι πριν από τη σύσκεψη του κ.
Τσίπρα ο ίδιος και οι Υπουργοί του γνώριζαν ήδη για το τραγικό
συµβάν. Όλα αυτά δεν µπορεί ούτε να τα αµφισβητήσει κανείς
ούτε και να κουκουλωθούν από κανέναν.

Γι’ αυτό, πέρα από τις πολιτικές ευθύνες του κ. Τσίπρα και των
Υπουργών του, αναµένουµε από την ελληνική δικαιοσύνη και τον
καταλογισµό των ποινικών ευθυνών σε όλους όσους ευθύνονται
για την ανείπωτη καταστροφή. 

Δεν µου αρέσει να µιλάω για το παρελθόν. Άλλωστε, την απάν-
τηση στο ΣΥΡΙΖΑ την έδωσε ήδη ο ελληνικός λαός. Δεν µπορώ,
όµως, να ξεχάσω τον κυνισµό του κ. Τσίπρα και των Υπουργών
του. Δεν µπορώ να ξεχάσω τη δήλωση της κ. Δούρου ότι της
έτυχε µία στραβή στη βάρδια της.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µόνο τους τελευταίους
δύο µήνες αντιµετώπισε δύο χιλιάδες τριακόσιες εξήντα οκτώ
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πυρκαγιές σε κάθε γωνιά της χώρας. Όλες αντιµετωπίστηκαν
επιτυχώς, µε συντονισµό και αυταπάρνηση. Ήδη µόλις αναλά-
βαµε τη διακυβέρνηση της χώρας ξεκίνησε να λειτουργεί, έστω
και µερικώς, ο αριθµός 112, από το Μάτι αποµακρύνθηκε σε
χρόνο ρεκόρ η καύσιµη ύλη, ενώ επί έναν χρόνο η προηγούµενη
κυβέρνηση δεν έκανε απολύτως τίποτα. Πλέον, δροµολογείται η
ανάπλαση της περιοχής, µε τη συµµετοχή και της ιδιωτικής πρω-
τοβουλίας. Η κοινωνία βλέπει ξανά το κράτος δίπλα της.

Με τα µέτρα που ψηφίζουµε σήµερα, µεταξύ πολλών άλλων,
αντιµετωπίζονται οι άµεσοι κίνδυνοι από την παραµονή αποβλή-
των και επικίνδυνων υλικών σε περιοχές της Ανατολικής Αττικής,
υλοποιούνται άµεσα δράσεις που διασφαλίζουν την υγεία των
κατοίκων και την προστασία του περιβάλλοντος. 

Ειδικότερα προχωράµε στις αναγκαίες δράσεις µε σκοπό την
ανακούφιση των πυρόπληκτων και την αποκατάσταση του περι-
βάλλοντος στην περιοχή. Με τη συµµετοχή της τοπικής κοινω-
νίας συγκροτείται η µη κερδοσκοπική εταιρεία «Μάτι Ξανά». Για
να ανταποκριθεί µε ταχύτητα και αποτελεσµατικότητα η εταιρεία
αυτή, θα λειτουργεί µε ιδιωτικά κριτήρια.

Ανατίθεται στο ΤΕΕ η χάραξη ενός νέου πρότυπου σχεδίου,
ώστε σε σύντοµο χρονικό διάστηµα να λυθούν τα προβλήµατα
δεκαετιών. Προβλέπονται επιπλέον µέτρα για την ανακούφιση
των πληγέντων από τις πυρκαγιές. Αναστέλλεται η διενέργεια
κάθε πράξη αναγκαστικής εκτέλεσης σε βάρος προσώπων που
επλήγησαν. Χορηγείται αποζηµίωση από τον ειδικό λογαριασµό
αρωγής πυροπλήκτων. Παρατείνεται ως τον Αύγουστο του 2020
η προθεσµία για την υποβολή αιτήσεων στεγαστικής συνδροµής
για την αποκατάσταση των ζηµιών σε κτήρια. Παρέχεται φαρµα-
κευτική περίθαλψη και τα αναγκαία θεραπευτικά µέσα στους
πληγέντες. Συντάσσεται µητρώο θυµάτων δασικών πυρκαγιών,
προκειµένου να υπάρξει η πλήρης κάλυψή τους από τον ΕΟΠΥΥ.

Αγαπητοί συνάδελφοι, το Μάτι ήταν µια σκοτεινή στιγµή στην
ιστορία της Ελλάδος. Σε αυτές τις πιο σκοτεινές στιγµές µας
είναι που πρέπει να εστιάσουµε στο φως. Δεν θα µείνουµε ούτε
ένα λεπτό στα λάθη της προηγούµενης κυβέρνησης. Είµαστε
εδώ για να δώσουµε τη λύση. Είµαστε εδώ για να προστατεύ-
σουµε την υγεία και την ασφάλεια όλων των Ελλήνων. Είµαστε
εδώ για να δώσουµε πίσω ένα κοµµάτι από τη ραγισµένη καρδιά
των ανθρώπων που επλήγησαν στο Μάτι.

Όπως τόνισε και ο Πρωθυπουργός µας από το βήµα της ΔΕΘ,
δεν ξεχνάµε αλλά προχωράµε!

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εάν και µη Λάκων,
ήταν λακωνικότατος ο κ. Μπουτσικάκης.

Τον λόγο έχει ο κ. Φάµελλος από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, για να συνεχίσω το

σχόλιό σας, έχω την αίσθηση ότι κάποιοι συνάδελφοι από τη Νέα
Δηµοκρατία ήρθαν εδώ για να κάνουν µία παρουσίαση αναντί-
στοιχη µε το θέµα που συζητάµε, ίσως για να καταγραφεί στο
βιογραφικό τους ότι κατέθεσαν και αυτοί ένα φιλιππικό για ευ-
θύνες του παρελθόντος. Μάλλον δεν κατάλαβαν τι συζητάµε και
µας οδηγούν σε µία άλλη διαδροµή, κύριε ειδικέ αγορητή της
Νέας Δηµοκρατίας και κύριε Υφυπουργέ.

Εµείς εδώ έχουµε έρθει µε µία ουσιαστική διάθεση συµµετο-
χής και συµβολής στο νοµοσχέδιο, σεβόµενοι την απώλεια αν-
θρώπινων ζωών αλλά και τη δουλειά που έχει γίνει εκεί στην
περιοχή, αλλά πάνω απ’ όλα σεβόµενοι και τις ανάγκες των αν-
θρώπων και της περιοχής να συνεχίσει η ζωή. Γιατί καταστρά-
φηκε η ζωή στην περιοχή.

Ήταν µία περιοχή η οποία ήταν πλούσια, ήταν όµορφη -είπαν
αρκετοί συνάδελφοι που κατάγονται από κει- αλλά πάρα πολύ
τραυµατισµένη και προδοµένη. Γιατί τραυµατίστηκε και προδό-
θηκε από το παρελθόν και δεν µπόρεσε να παραλάβει ένα τόσο
ισχυρό πλήγµα. Και φυσικά, κύριε Πρόεδρε, αναφέροµαι στην
αυθαιρεσία -που και εσείς γνωρίζετε, από την περιοχή είστε- και
την δασική και την οικοδοµική που υπήρχε στην περιοχή.

Το πλαίσιο, όµως, της συζήτησης µέχρι τώρα µε υποχρεώνει
να σας καταθέσω κάποια στοιχεία, τα οποία δεν τα έχω ακούσει
µέχρι αυτήν τη στιγµή. Πρώτα απ’ όλα δεν υπήρχε µια ολοκλη-
ρωµένη εγκύκλιος από το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας µέχρι τη δική µας περίοδο, που να συνδυάζει την κήρυξη
της αναδασωτέας περιοχής µε την άµεση προκήρυξη αντιδια-
βρωτικών και αντιπληµµυρικών έργων.

Αυτό έγινε και πλέον σε όλες τις πυρκαγιές -αν θυµάµαι καλά
από τον Κάλαµο και µετά, δηλαδή, από το Καπανδρίτι- εκτελούν-
ται άµεσα χρηµατοδοτήσεις για τα αντιδιαβρωτικά και αντιπληµ-
µυρικά έργα. Και αυτό έχει γίνει στην περιοχή και τα έργα έχουν
ήδη ξεκινήσει να εκτελούνται και είναι ψέµατα όποιος λέει ότι δεν
έχουν αρχίσει τα κορµοδέµατα και τα αντιδιαβρωτικά να γίνονται
στην περιοχή. Υλοποιούνται, λοιπόν, προς την περιοχή και αντι-
πληµµυρικά και αντιδιαβρωτικά έργα ανάντη προφανώς των πε-
ριοχών µε άµεση έγκριση και χρηµατοδότηση. Και µε
συνεργασία τότε της περιφέρειας και της αποκεντρωµένης έγινε
και στο Καπανδρίτι και στον Κάλαµο και στη Ζάκυνθο. Έγινε σε
όλες τις περιοχές και στην Εύβοια πέρυσι, εάν δεν κάνω λάθος.

Δεύτερο ζήτηµα. Η χώρα µας δεν είχε πολιτική πρόληψης πυρ-
καγιών µέχρι το 2018. Μετά το πόρισµα της Επιτροπής
Goldammer έχει συνταχθεί η υπουργική απόφαση και η χώρα
µας έχει σήµερα πολιτική πρόληψης πυρκαγιών. Και κάτι που θα
είναι πολύ σηµαντικό, είναι κάποια στιγµή να τολµήσετε να έρ-
θετε να συζητήσουµε εδώ για το τι γίνεται µε την πολιτική πρό-
ληψης πυρκαγιών, γιατί αυτό θα σώσει ζωές και το περιβάλλον.

Εδώ, λοιπόν, πρέπει να σας πω ότι καταγράφηκε µία πάρα
πολύ µεγάλη µείωση του προσωπικού και των πόρων των δασι-
κών υπηρεσιών. Εάν δεν κάνω λάθος από το 2000-2017 που έγινε
η καταγραφή, ήταν µια µείωση πόρων που έφτανε το 60% µέχρι
το 80% σε κάποιες υπηρεσίες και µια µείωση προσωπικού στο
40%. Αυτό σηµαίνει ότι πρέπει να επενδύουµε στην πρόληψη;
Πώς επενδύει κάποιος όταν διώχνει πόρους, διώχνει προσωπικό
από τις δασικές υπηρεσίες;

Όµως τώρα υπάρχει προγραµµατισµός, εγκεκριµένος από το
αντίστοιχο Υπουργείο, προσλήψεων που πρέπει να υλοποιηθεί
από φέτος. Σας περιµένουµε. Πρέπει να είναι διακόσιες µε δια-
κόσιες πενήντα θέσεις δασολόγων και 140 εκατοµµύρια ευρώ
που πρέπει να επενδυθούν στις δασικές υπηρεσίες. Να το δούµε.
Μαζί σας θα είµαστε, εάν προχωρήσει. Ταυτόχρονα, είναι κι ένα
έργο από το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων και, αν δεν κάνω
λάθος, τα πιλοτικά για τη µεικτή ζώνη δάσους-κατοικίας που µας
λείπουνε. Δεν έχουµε πιλοτική δράση και δεν έχουµε και σχεδια-
σµό για τη µεικτή ζώνη δάσους-κατοικίας κι αυτό είναι γνωστό. 

Ταυτόχρονα, φέτος για πρώτη φορά υπογράφτηκε κοινή
υπουργική απόφαση. Είχα την τιµή να την υπογράψω εγώ µε την
κ. Γεροβασίλη, για τη θεσµική συνεργασία Πυροσβεστικού Σώ-
µατος και δασικών υπηρεσιών. Γι’ αυτό και φέτος στο πεδίο είναι
µαζί οι υπηρεσίες και συνεργάζονται και καλά κάνουν και είναι
πιο αποτελεσµατική η λειτουργία τους. 

Στην περιοχή υλοποιήθηκαν κάποιες δράσεις εκκαθάρισης ει-
δικών αποβλήτων, οχήµατα τέλους κύκλου ζωής αποµακρύνθηκαν
όλα σε συνεργασία µε ειδικό σύστηµα, τα ξύλα µε δασικούς συ-
νεταιρισµούς και τα καµένα. Υπάρχει εγκατεστηµένο ένα πρό-
γραµµα του Δηµόκριτου, του Αστεροσκοπείου και του
Ερευνητικού Κέντρου Θαλασσίων Ερευνών που ελέγχει όλους
τους ρύπους. Καλά κάνει και συνεχίζεται, αλλά δεν ανακαλύψατε
τον τροχό. Εφαρµόζεται από τον Αύγουστο άµεσα µετά την πυρ-
καγιά. 

Και φυσικά, για τα υπολείµµατα υπάρχει συγκεκριµένη δράση.
Μου κάνει εντύπωση η συζήτηση η οποία γίνεται. Άκουσα Βου-
λευτή της περιοχής της Νέας Δηµοκρατίας να λέει ότι δεν ξέρει
τι γινόταν µε τα υπολείµµατα. 

Να καταθέσω, λοιπόν, κύριε Υφυπουργέ, ότι από τις 8-8-2018
η Γενική Διεύθυνση Δασών –νοµίζω, κι εσείς το αναφέρατε, κύριε
συνάδελφε, ως εκπρόσωπος του Μέρα25- έχει δώσει εντολή για
το πώς πρέπει να γίνεται η διαχείριση των υπολειµµάτων που
είναι µε διασπορά του υπολείµµατος, τεµαχισµένου στην πε-
ριοχή, για να τροφοδοτούνται τα θρεπτικά έτσι ώστε να γίνει ανα-
δάσωση της περιοχής. 

Το καταθέτω, κύριε Πρόεδρε, γιατί πρέπει να ανακαλύψουµε
ξανά τον τροχό, εδώ σ’ αυτήν την Αίθουσα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
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Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
Ταυτόχρονα, µε τρεις νόµους, τους ν.4576, ν.4579, ν.4613,

έχουν καθοριστεί οι προϋποθέσεις δόµησης, οι αποστάσεις, οι
ερυθρές, η προστασία του αιγιαλού, τα επιδόµατα, το πώς θα
φύγουν µέσα από τα ρέµατα κάποιοι µε ειδικό κοινωνικό επίδοµα
στέγασης. Όλα αυτά έγιναν. Και ταυτόχρονα, έγιναν κατεδαφί-
σεις στην περιοχή. Και έχω καταθέσει ερώτηµα, αλλά δεν έχω
ακούσει απάντηση, για το τι θα κάνει το Υπουργείο Περιβάλλον-
τος µε τον διαγωνισµό των 500.000 ευρώ για τα τριάντα οκτώ
πρωτόκολλα κατεδαφίσεων, που είναι έτοιµος και, επειδή ο ανά-
δοχος δεν είχε τα έγγραφα όλα, αν δεν κάνω λάθος, κατέστη
άγονος. Πρέπει να απαντήσετε διότι αλλιώς, όχι απλά δεν έχει
συνέχεια η διοίκηση, αλλά πάτε πίσω σε σχέση µε όλα αυτά που
είχαν προετοιµαστεί. 

Η περιοχή κηρύχθηκε αναδασωτέα, έγινε δασικός χάρτης,
αναρτήθηκε ο δασικός χάρτης, έγινε ειδικό χωρικό σχέδιο, η
πρώτη φάση της µελέτης, µε µηδενικούς πόρους –µηδέν το κό-
στος- σε έξι µήνες. Ήταν ψέµα αυτό που ειπώθηκε, ότι καθυστέ-
ρησε πάρα πολύ το ειδικό χωρικό σχέδιο. 

Ταυτόχρονα, για το ειδικό χωρικό σχέδιο, να το ξεκαθαρίσω
ότι ήταν ανακρίβεια αυτό που είπε ο κύριος Υπουργός. Ήταν
υποχρεωτικό να υπάρχει προέγκριση διότι αυτό το λέει ρητά το
άρθρο 8 του ν.4447/2016. Διότι δεν ήταν απλά προέγκριση του
ειδικού χωρικού σχεδίου αλλά και τροποποίηση υφιστάµενων
όρων της περιοχής, που είναι οι Ζώνες Οικιστικού Ελέγχου.
Υπήρχαν ΖΟΕ στην περιοχή καταπατηµένες. 

Στο γνωστό οικόπεδο Φράγκου, όπου υπήρχε το τραγικό απο-
τέλεσµα τόσων ανθρώπων, υπήρξε χαρακτηρισµός που δεν υλο-
ποιήθηκε ποτέ στη δική σας περίοδο που ήταν για ζώνες
εξυπηρέτησης αιγιαλού, δηλαδή ήταν για ντουζιέρες και για απο-
δυτήρια. Αυτή η ΖΟΕ προφανώς δεν µπορούσε αλλιώς να ενσω-
µατωθεί στο ειδικό χωρικό, αν δεν υπήρχε προέγκριση. Αυτό το
λέει νόµος κι όλα αυτά έγιναν και δεν µπορώ να καταλάβω γιατί
τα απέκρυψε ο Υπουργός και µάλιστα τα τροποποίησε. Και βέ-
βαια, αυτό δεν έχει να κάνει µε το αν το πήρε το Υπουργείο Πε-
ριβάλλοντος ή όχι, ο φορέας υλοποίησης του ειδικού χωρικού
σχεδίου. Γιατί κι αυτό ακούστηκε σήµερα. 

Όµως, κύριε Πρόεδρε, θέλω να καταθέσω κάποια ερωτήµατα. 
Για µας παραµένει η ασάφεια σχετικά µε τη σύµβαση του Τε-

χνικού Επιµελητηρίου. Δεν έχει έρθει στη Βουλή. Επίσης, µου
κάνει πολύ µεγάλη εντύπωση ότι βαρύνεται ο ειδικός λογαρια-
σµός µε τη µελέτη του ειδικού χωρικού σχεδίου. Δεν το είχαµε
φανταστεί ποτέ ότι θα χρεώσουµε τον ΕΝΦΙΑ και το κόστος για
το ειδικό χωρικό σχέδιο στον λογαριασµό που είναι για να εξυ-
πηρετεί τους πολίτες και την αποκατάσταση της περιοχής. Είναι
λάθος. 

Δεν έχουµε ξεκαθαρίσει ποιο θα είναι το κόστος, πώς διασφα-
λίζεται το δηµόσιο ότι θα τελειώσουν οι µελέτες, ποιες ρήτρες
υπάρχουν στη σύµβαση, ποια θα είναι η φύση της σύµβασης, θα
είναι δηµόσιο έργο ή όχι, ποια θα είναι τα παραδοτέα, αν θα
υπάρχει ολοκληρωµένη διαβούλευση εντός του χρονοδιαγράµ-
µατος και αν θα καταλήξει σε ρυµοτοµικό σχέδιο. 

Το ερώτηµα είναι απλό: Θα µπορεί ο πολίτης µετά τον Οκτώ-
βριο του 2020, όπως προβλέπετε εσείς, να προχωρήσει σε δια-
δικασίες δόµησης; Θα είναι ξεκάθαρο; 

Εγώ σας λέω δεν θα είναι. Διότι δεν περιγράφεται, κύριε Πρό-
εδρε, µέσα στο παραδοτέο η διαδικασία της ρυµοτόµησης. Δεν
είναι, λοιπόν, τελικά εφαρµόσιµη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου ένα λεπτό διότι έχοντας και την ευθύνη θέλω να
σας αναφέρω ένα πράγµα ακόµη. 

Δεν έχει πει ακόµα η Κυβέρνηση και πρέπει να το πει σήµερα
αν θα συµπεριλάβει στο ειδικό χωρικό σχέδιο την προέγκριση
και τις κατευθύνσεις και όλες τις προβλέψεις των νόµων που
έχουν γίνει, γιατί αφορούν τους οδικούς άξονες, την προστασία
του αιγιαλού και την πρόσβαση των πολιτών και στον αιγιαλό και
στη σωτηρία τους. Πρέπει να το πείτε. 

Οι όροι δόµησης, η οριοθέτηση της περιοχής και ταυτόχρονα
οι κατευθύνσεις της χωρικής οργάνωσης για την κυκλοφορία, τις
περιφράξεις στην παραλία και οι χρήσεις γης είναι στην προέγ-

κριση. Θα τηρηθούν; Δεν το έχει πει κανένας. Έχουµε όλη την
καλή διάθεση να συµβάλουµε στη λύση του προβλήµατος στην
περιοχή, αλλά δεν µας βοηθάτε. Δεν έχετε κάνει ακόµη πολιτική
τοποθέτηση. Ναι, αλλά τελειώνει η συνεδρίαση, κύριε Υφυ-
πουργέ. Είχαµε όλη τη διάθεση να συµβάλουµε σε τρεις επιτρο-
πές και σήµερα τόσες ώρες ακόµη δεν έχουµε ακούσει τίποτε.

Επίσης, δεν έχει πάρει θέση η Κυβέρνηση για το τι θα κάνει µε
τα δασικά. Από τους πολίτες ακούσαµε απίστευτες απόψεις κατά
τη διάρκεια της επιτροπής. Πήρατε θέση στο κλείσιµο της επι-
τροπής ότι πρέπει να τηρηθεί η συνταγµατική πρόβλεψη για τα
δασικά, διότι κάποιοι ζήτησαν να µην είναι καµµία δασική έκταση
από την περιοχή και να µην υπάρχει δασικός χάρτης. Γνωρίζουµε
πάρα πολύ καλά ότι τα όποια ιώδη και τα όποια κίτρινα, δηλαδή
οι εξαιρέσεις από τον δασικό χάρτη, θα καθυστερήσουν τη λύση
του προβλήµατος. Ζητούµε από την Κυβέρνηση, όπως εµείς κά-
ναµε καταθέτοντας νόµο στη Βουλή που δεν ολοκληρώθηκε η
συζήτησή του, να πάρει θέση για τα κίτρινα και τα ιώδη και το
ξεµπλοκάρισµα της δασικής νοµοθεσίας για να υπάρχει λύση
στο χωρικό σχέδιο µε τήρηση του Συντάγµατος, αλλιώς ενηµε-
ρώνουµε τους πολίτες ότι δεν θα είναι εφαρµοστέο το ειδικό χω-
ρικό σχέδιο, δεν θα λύσει προβλήµατα και εµείς θέλουµε µαζί
σας να λύσουµε προβλήµατα και από αυτό θα κριθούµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Φάµελλε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε
Έχω σοβαρούς προβληµατισµούς για το ποια υπηρεσία θα θε-

ωρήσει το σχέδιο. Δεν έχει τεχνική υπηρεσία το Τεχνικό Επιµε-
λητήριο για να θεωρήσει. Άρα ποιος θα είναι ο εκπονών και ο
θεωρήσας τη µελέτη, δεν εννοώ ο εγκρίνων -θα είστε πιθανά στο
Υπουργείο Περιβάλλοντος- αλλά ποιος θα βάλει τη στρογγυλή
σφραγίδα που λέµε, ποιος θα κάνει τη θεώρηση; Θεωρώ ότι τα
ίδια προβλήµατα θα έχει και η εταιρεία που δηµιουργείται στην
περιοχή, ένα άδειο πουκάµισο, ένα κέλυφος, αλλά ποιος θα εκτε-
λεί; Υπάρχει ένα ερώτηµα.

Νοµίζουµε ότι δεν ήταν αναγκαίο το νοµοσχέδιο αυτό, µόνο
και µόνο για να πάρουµε απόφαση για την παράταση της υλοτό-
µησης της αποκοµιδής αποβλήτων ή των µετρήσεων. Τα είχαµε
προχωρήσει και καλώς κάνετε και τα προχωρείτε, θέλετε πιο
γρήγορα, µπράβο. Δεν είναι εκεί το ζήτηµα. Το ζήτηµα είναι ότι
δεν πήραµε απαντήσεις για τα ουσιαστικά ζητήµατα της σύµβα-
σης του ειδικού χωρικού σχεδίου των προβληµάτων που είναι
στην περιοχή, των δασικών. Και από αυτή την άποψη, δεν έχουµε
ακούσει ακόµη τις κατευθύνσεις του σχεδιασµού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Φάµελλε, ολο-
κληρώστε και βάλτε τελεία.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Γιατί η δική µας βούληση ήταν και
θέλουµε να είναι της Βουλής, να µην αναπαραχθούν τα αδιέξοδα
που οδήγησαν σε αυτήν τη µεγάλη καταστροφή, σε αυτήν την
τραγωδία. Θέλουµε θέση από την Κυβέρνηση. Βέβαια, τα υπό-
λοιπα ζητήµατα που παραµένουν -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε,-
που νοµίζω ότι σας αφορούν είναι τι θα γίνει µε τη Δυτική Αττική,
γιατί όλες οι νοµοθετικές ρυθµίσεις που φέραµε εµείς ήταν και
για τη Δυτική Αττική και την Ανατολική και το δεύτερο είναι, κρα-
τήστε λιγάκι τις δυνάµεις σας, υπάρχει µια µεγάλη συζήτηση για
τον πολεοδοµικό και τον χωρικό σχεδιασµό. Ακούσαµε το κλεί-
σιµο που κάνατε στην επιτροπή και τις καθυστερήσεις. Περιµέ-
νουµε να δούµε πώς θα εφαρµόσετε τον σχεδιασµό για τα τοπικά
χωρικά σχέδια που σε δύο χρόνια ολοκληρώνεται ο σχεδιασµός
για όλους τους Έλληνες πολίτες. Και αυτό το έχουµε δροµολο-
γήσει και περιµένουµε να δούµε τις επιδόσεις σας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει η κ.
Σούκουλη από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΜΑΡΙΑ - ΕΛΕΝΗ (ΜΑΡΙΛΕΝΑ) ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ: Ευχα-
ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Οι πυρκαγιές της 23ης Ιουλίου του 2018 πλήγωσαν βαθιά την
ελληνική κοινωνία. Όλοι µας, και εγώ ως πολίτης, αγαπητοί συ-
νάδελφοι, πέρυσι γίναµε µάρτυρες της αναποτελεσµατικότητας
του κρατικού µηχανισµού. Όλοι µας γίναµε µάρτυρες µιας Κυ-
βέρνησης, η αγωνία της οποίας ήταν αποκλειστικά επικεντρω-
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µένη στην επικοινωνιακή διαχείριση µιας τραγωδίας. 
Αναρωτιέµαι, δεν υπάρχουν ευθύνες σε αυτό; Εµείς σηκώσαµε

το µανίκι προεκλογικά στο Μάτι ή οι έρευνες, οι ανακρίσεις και
τα αποτελέσµατα αυτών; Ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας
χωρίς κάµερες πήγαινε στο Μάτι και προσπαθούσε να είναι υπεύ-
θυνος, διακριτικός και χρήσιµος. 

Ακούσαµε ότι αλλιώς τοποθετούνται οι Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας και αλλιώς ο Υπουργός τους και εγώ νόµιζα ότι άλ-
λαξα Αίθουσα, όταν άκουσα κάποιους από εσάς, αγαπητοί συ-
νάδελφοι, γιατί προσπαθούσα να βρω κοινά σηµεία στον κ. Νάσο
Αθανασίου και στον κ. Ξανθό. Επανήλθα στην Αίθουσα µε τον κ.
Ξανθό, πήγα να την αλλάξω λίγο µε την εισαγωγή του κ. Φάµελ-
λου, γιατί το σχόλιό του περί των προσπαθειών που κάνουν οι
Βουλευτές µας τις τοποθετήσεις τους, δυστυχώς, δεν το κατά-
λαβα. 

Και πραγµατικά αναρωτιέµαι, ωραία αυτά που µας περιγρά-
ψατε, αλλά δεν στάθηκαν ικανά να αποτρέψουν την τραγωδία
και, δυστυχώς, αυτό είναι που µετράει. Είχατε τον χρόνο και δεν
τα υλοποιήσατε πριν το κακό.

Απλώς, αγαπητοί συνάδελφοι, το Μάτι ανέδειξε µε τον πιο τρα-
γικό τρόπο ότι ο βασιλιάς είναι γυµνός. Και το χειρότερο είναι
ότι δηµιουργήθηκε -και δυστυχώς ορθά- η πεποίθηση -όχι η εν-
τύπωση- στους πολίτες ότι είναι απροστάτευτοι, ότι το υπέρτατο
αγαθό, η ζωή, δεν προστατεύεται από το ελληνικό κράτος.

Η τραγωδία στο Μάτι, όσο πικρό και αν ακούγεται, θα µπο-
ρούσε να αποφευχθεί, εάν ο κρατικός µηχανισµός ήταν έτοιµος
για τη διαχείριση ανάλογων κρίσεων, εάν η Κυβέρνηση φρόντιζε
να αντιληφθεί έγκαιρα ότι η προστασία της ανθρώπινης ζωής και
του φυσικού περιβάλλοντος αποτελεί ύψιστη προτεραιότητα της
κυβερνητικής δράσης. 

Ο Πρωθυπουργός µε την ευαισθησία του δεδοµένη και το εν-
διαφέρον του έµπρακτο, από την πρώτη στιγµή ανάληψης της
κυβερνητικής ευθύνης, ανέδειξε µε ιδιαίτερη έµφαση ότι πρώτο
και κύριο µέληµα της πολιτικής δράσης της Κυβέρνησης αποτε-
λεί η προστασία των πολιτών, αλλά και του φυσικού περιβάλλον-
τος.

Στη χώρα µας έχουµε συνηθίσει να µιλάµε για µεγαλεπήβο-
λους σχεδιασµούς, για κεντρικές ιδεολογικές αντιπαραθέσεις,
αλλά ακόµη δεν είµαστε σε θέση να επιλύσουµε κατά τρόπο απο-
τελεσµατικό τα βασικά κάθε πολιτισµένου τόπου. 

Υπάρχει, όµως, κι ένα ουσιαστικότερο και βροντερό µήνυµα
που στέλνει ο Πρωθυπουργός µας σε αυτήν την Αίθουσα, αλλά
και εκτός αυτής. Η ευθύνη για την προστασία των ανθρώπων µας
και των περιουσιών τους, αλλά και του φυσικού περιβάλλοντος
θα πρέπει να είναι συνεχής και αδιαπραγµάτευτη. Θα πρέπει να
αποτελεί προτεραιότητα της πολιτικής µας δράσης και θα πρέπει
να την αναζητούµε σε ό,τι και αν κάνουµε, ώστε να µην επανα-
ληφθεί ποτέ ξανά το Μάτι. Αυτό είναι το ελάχιστο που µπορούµε
να κάνουµε στη µνήµη των θυµάτων αυτής της τραγωδίας.

Η Κυβέρνηση σε µια πράξη πολιτικού ήθους απέναντι στα θύ-
µατα αυτής της ανείπωτης τραγωδίας, σε µια πράξη πολιτικής
συνέπειας απέναντι στις προεκλογικές της διακηρύξεις, αλλά κυ-
ρίως σε µια πράξη πολιτικής βούλησης, ώστε να µην ξαναζή-
σουµε κάτι ανάλογο, καταθέτει αυτό το σχέδιο νόµου για τις
αναγκαίες δράσεις και µέτρα µε σκοπό την ανακούφιση των εν
λόγω πυρόπληκτων, την αποκατάσταση της εν γένει περιοχής
και την αποφυγή νέων παρόµοιων τραγικών γεγονότων. Προχω-
ρήσαµε ήδη µέσα σε έναν µόλις µήνα από την ανάληψη της δια-
κυβέρνησης, αλλά και προχωράµε στην αποµάκρυνση των
επικίνδυνων υλικών της περιοχής της περιφερειακής ενότητας
Ανατολικής Αττικής που επλήγησαν από τις εν λόγω πυρκαγιές.

Προβλέπεται επιπλέον δέσµη µέτρων για την ανακούφιση των
πληγέντων, η αντιµετώπιση απρόβλεπτων και επειγουσών αναγ-
κών που ανέκυψαν κατά συνέπεια της φυσικής καταστροφής.
Προτείνονται µέτρα οικονοµικής αρωγής, αναστολή διενέργειας
µέτρων αναγκαστικής εκτέλεσης, αλλά και υλικής υποστήριξης,
καθώς και η παροχή φαρµακευτικής περίθαλψης και θεραπευτι-
κών µέσων στους πληγέντες. 

Δεν κρυβόµαστε πίσω από τα γραφειοκρατικά εµπόδια, προ-
κειµένου να βρούµε λύσεις. Αντίθετα, τα σπάµε, θεσπίζοντας ένα
διαφορετικό µοντέλο αποκεντρωµένης διαχείρισης παρόµοιων

καταστάσεων. Για τον λόγο αυτό συγκροτείται ως φορέας κα-
τάρτισης και διαχείρισης σχεδίου δράσεων για την περιοχή και
τους κατοίκους η αστική µη κερδοσκοπική εταιρεία µε την επω-
νυµία «Μάτι Ξανά», στην οποία συµµετέχουν δια των εκπροσώ-
πων τους, εκτός των άλλων, πρόσωπα που επιλέγονται από την
τοπική κοινωνία, τα οποία γνωρίζουν καλύτερα από τον καθένα
τις ανάγκες της περιοχής. Συνεργαζόµαστε, δηλαδή, µε αυτούς
που έχουν την καλύτερη γνώση των προβληµάτων στην περιοχή
για να βρούµε λύσεις που αφορούν τη δική τους διαβίωση. Αυτός
είναι ο σωστός δρόµος, από κάτω προς τα πάνω. 

Τέλος, ανατίθεται στο Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδος η χά-
ραξη ενός νέου προτύπου ειδικού χωρικού σχεδίου για ολόκληρη
την περιοχή της Ανατολικής Αττικής που επλήγη από τις πυρκα-
γιές, ώστε όχι µόνο να λυθούν τα σχετικά προβλήµατα δεκαε-
τιών, αλλά να επιλυθούν και σε ένα πολύ σύντοµο χρονικό
διάστηµα, δεδοµένου ότι η καταληκτική ηµεροµηνία παράδοσης
ορίζεται η 23η Ιουλίου 2020. Προχωράµε µε ταχύτητα, αλλά και
αποτελεσµατικότητα, όχι διότι κάνουµε κάτι ξεχωριστό. Κάνουµε
απλά αυτό που µας υποχρεώνει το Σύνταγµα και οι νόµοι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα αποδεικνύουµε ότι δεν
ξεχνάµε και παράλληλα, προχωράµε µπροστά.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει η συ-
νάδελφος από τη Νέα Δηµοκρατία κ. Αυγερινοπούλου. 

ΔΙΟΝΥΣΙΑ - ΘΕΟΔΩΡΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις 23 Ιουλίου 2018 βιώσαµε
στη χώρα µας µια µεγάλη τραγωδία, καθώς παρακολουθούσαµε
από τις οθόνες µας συµπολίτες µας να χάνουν τη ζωή τους λίγα
χιλιόµετρα µακριά µας, χωρίς να µπορούµε να κάνουµε τίποτα
για να τους βοηθήσουµε.

Oι φονικές πυρκαγιές στο Μάτι ήταν από τις πιο πολύνεκρες
πυρκαγιές κατά τις τελευταίες δεκαετίες στη χώρα µας αλλά και
σε ολόκληρη την Ευρώπη. Αποτελούν µια εθνική τραγωδία. 

Ακόµη πιο θλιβερό είναι το γεγονός ότι η τραγωδία εντάθηκε
λόγω των πολλαπλών ανθρώπινων λαθών. Γίναµε µάρτυρες ενός
κράτους ανοργάνωτου, ανίκανου και ενίοτε ανάλγητου. Δεν
υπήρξε ούτε συντονισµός ούτε έγκαιρη ειδοποίηση. Δεν τηρή-
θηκαν καν οι διαδικασίες ασφαλείας και κατά περίπτωση δεν
γνώριζαν κυβερνητικοί παράγοντες ούτε τις διαδικασίες εκκένω-
σης ούτε τις διαδικασίες διάσωσης. Χαρακτηριστικό παράδειγµα
η περίπτωση του τότε Υπουργού Άµυνας, ο οποίος ανέµενε
άδεια από το ΝΑΤΟ για να στείλει πλοία προς διάσωση, µε απο-
τέλεσµα την απώλεια πολλών ανθρώπινων ζωών.

Ούτε όµως και τις επόµενες ηµέρες, εβδοµάδες, µήνες δεν
ελήφθησαν τα σωστά µέτρα. Συνεπώς για κανένα από τα ανα-
γνωρισµένα τρία στάδια της αντιµετώπισης, δηλαδή της πρόλη-
ψης και της αποκατάστασης των φυσικών και ανθρωπογενών
καταστροφών, δεν υπήρχε µέριµνα. 

Σήµερα, ακόµα δεν υπάρχει επαρκής µέριµνα για τους συναν-
θρώπους µας που υποφέρουν από τα σωµατικά και τα ψυχικά
τραύµατα εκείνης της ηµέρας. Οι τραυµατίες, ακόµη και σήµερα,
δεν λαµβάνουν, ανεµπόδιστα τουλάχιστον, τα φάρµακά τους. 

Μέχρι πρότινος δεν είχαν ληφθεί µέτρα για την πλήρη απορ-
ρύπανση του χώρου. Μόλις πριν από λίγες ηµέρες µε φροντίδα
του ίδιου του Πρωθυπουργού της χώρας αποµακρύνθηκε καύ-
σιµη ύλη από το οικόπεδο στο Μάτι. 

Για αυτό και αποτελεί αδήριτη ανάγκη η άµεση κύρωση της εν
λόγω πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου. 

Η δε σύσταση και λειτουργία της µη κερδοσκοπικής εταιρείας
«Μάτι Ξανά», η οποία θα σχεδιάζει, θα εισηγείται και θα επιµε-
λείται έργα για την ασφάλεια των κατοίκων και των περιοχών και
την ανασυγκρότηση, αποκατάσταση και ανάπλαση των πληγει-
σών περιοχών και εν γένει θα αναλαµβάνει πρωτοβουλίες και θα
συντονίζει την αποκατάσταση του φυσικού και αστικού περιβάλ-
λοντος, είναι απαραίτητη.

Είναι δε σηµαντική η υιοθέτηση του ειδικού χωρικού πλαισίου,
ώστε σε σύντοµο χρονικό διάστηµα να επανασχεδιαστεί οικιστικά
η περιοχή, να ληφθεί µέριµνα αποφυγής νέων τέτοιων περιστα-
τικών και να λυθούν χρόνια οικιστικά ζητήµατα. 
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Από την εµπειρία την οποία έχουµε αποκτήσει ως χώρα µετά
από άλλες περιπτώσεις φυσικών και ανθρωπογενών καταστρο-
φών, µια τέτοια κεντρική επιτροπή πρωτοβουλίας συντονισµού
και υλοποίησης είναι απαραίτητη. Αρκεί να αναφέρω ότι εν ελ-
λείψει αντίστοιχου φορέα για την αποκατάσταση των πυρκαγιών
της Πελοποννήσου, και ειδικότερα της Ηλείας, από τις πυρκαγιές
του 2007, λιµνάζουν ακόµα και σήµερα χρήµατα στον ειδικό λο-
γαριασµό της Τράπεζας της Ελλάδος. 

Ποτέ δεν υιοθετήθηκε µια τέτοια κεντρική πρωτοβουλία, όπως
αυτή που υιοθετούµε σήµερα, παρά τις αλλεπάλληλες υποδεί-
ξεις και της Επιτροπής Περιβάλλοντος της Βουλής, που να σχε-
διάζει, να συντονίζει και να υλοποιεί την αποκατάσταση των
πληγεισών περιοχών. 

Τον πρώτο καιρό µετά τις φονικές πυρκαγιές υλοποιήθηκαν
σηµαντικά µέτρα και υπήρξε κυβερνητικός συντονισµός το 2007
και το 2008. Αντιθέτως όµως, µεσοπρόθεσµα, η ανθρωπιστική
βοήθεια που εστάλη από όλα τα µέρη του κόσµου έγινε αντικεί-
µενο διαχείρισης από µεµονωµένους οργανισµούς τοπικής αυ-
τοδιοίκησης πρώτου βαθµού ή τις περιφέρειες, φορείς οι οποίοι
αφ’ ενός δεν είχαν τη σχετική εµπειρία αφ’ ετέρου δεν είχαν την
εντολή υλοποίησης ενός συγκεκριµένου σχεδίου µε δράσεις
αποκατάστασης. Δεν συνετάχθη ποτέ µεσοπρόθεσµο σχέδιο πα-
ρακολούθησης ούτε κάποιος αρµόδιος φορέας συνεστήθη για
την παρακολούθηση της αποκατάστασης των περιοχών. 

Ως αποτέλεσµα, ακόµα και σήµερα, το φυσικό περιβάλλον της
περιοχής αυτής, της Πελοποννήσου και της Ηλείας, δεν έχει πλή-
ρως αποκατασταθεί. Παρατηρείται άνοδος της µέσης θερµοκρα-
σίας τοπικά, η τοπική οικονοµία δεν έχει αποκατασταθεί και
µέριµνα επαρκής δεν έχει ληφθεί για την αποφυγή ανάλογων πε-
ριστατικών στο µέλλον.

Με αφορµή, συνεπώς, την παρούσα συζήτηση και µε µεγάλο
σεβασµό στα θύµατα, τόσο στην περίπτωση του Ματιού όσο
όµως και στην περίπτωση της Ηλείας, θα ήθελα να θέσω στο
τραπέζι, έστω και τώρα, έστω και αργά, την ανάγκη συγκρότησης
µιας ολιγοµελούς επιτροπής για συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα
για την ολοκλήρωση της αποκατάστασης των περιοχών που
επλήγησαν το 2007, την αξιοποίηση κατά τον καλύτερο δυνατό
τρόπο των κονδυλίων που βρίσκονται ακόµα και σήµερα στον ει-
δικό λογαριασµό, την κατάρτιση ειδικού σχεδίου προσαρµογής
της περιοχής, την κλιµατική αλλαγή και την κατάρτιση ειδικού
χωρικού σχεδίου µε στόχο την προστασία και την αναγέννηση
του φυσικού περιβάλλοντος για τη βιώσιµη ανάπτυξη. 

Για αυτόν τον τελευταίο στόχο, θα ήθελα να ενηµερώσω τους
συναδέλφους ότι πραγµατοποιήσαµε ήδη χθες µια συνάντηση
µε τους δηµάρχους του Νοµού Ηλείας και τον Υφυπουργό που
παρίσταται και σήµερα, τον κ. Οικονόµου, τον οποίο και ευχαρι-
στώ ιδιαιτέρως για αυτό.

Εν γένει προτρέπω την Κυβέρνηση να λάβει αντίστοιχη µέρι-
µνα, όπως είναι η σηµερινή και για τις άλλες περιπτώσεις πρό-
ληψης και αντιµετώπισης φυσικών καταστροφών, ώστε να
αποφύγουµε µελλοντικές τραγωδίες στη χώρα µας. Θα πρέπει
να διαχειριστούµε καλύτερα τα δάση µας και να ενισχύσουµε πε-
ρισσότερο το Πυροσβεστικό Σώµα και τις δασικές υπηρεσίες. Θα
πρέπει άµεσα και έγκαιρα και πριν ξεκινήσουν οι βροχοπτώσεις
να υλοποιηθούν δράσεις για την περιοχή της Μάνδρας και για
άλλες περιοχές επικίνδυνων ποταµών και ρεµάτων, ενώ το ζή-
τηµα της αντισεισµικής προστασίας των κτηρίων µας, ιδίως δε
των σχολικών, είναι ιδιαίτερα σηµαντικό.

Κλείνοντας, θα ήθελα να διαβεβαιώσω και µε την ιδιότητά µου
ως προέδρου της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής Προστασίας Πε-
ριβάλλοντος της Βουλής ότι θα παραµείνει ζωντανή η µνήµη των
θυµάτων ανάµεσά µας και ότι η επιτροπή θα παρακολουθήσει
και την εξέλιξη των εργασιών της επιτροπής «Μάτι Ξανά». 

Κλείνω την εισήγησή µου ευχόµενη να µην αντιµετωπίσουµε
παρόµοια τραγωδία στη χώρα µας ποτέ στο µέλλον.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε και
εµείς.

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος από τη Νέα Δηµοκρατία κ. Κώ-
τσηρας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, έρχεται

σήµερα στην Ολοµέλεια της Βουλής το συγκεκριµένο σχέδιο
νόµου το οποίο κυρώνει µια πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου,
η οποία έχει ως κύριο µέληµά της την ανακούφιση των πληγέν-
των από τις πυρκαγιές της 23ης Ιουλίου 2018 και την αντιµετώ-
πιση των απρόβλεπτων και εξαιρετικά επειγουσών αναγκών που
προέκυψαν συνεπεία της συγκεκριµένης φυσικής καταστροφής.
Δεν µιλάµε, όµως, για µια οποιαδήποτε φυσική καταστροφή, µι-
λάµε για µία εθνική τραγωδία. Μιλάµε για µια εθνική τραγωδία
που συγκλόνισε όλους µας. 

Για το τι έγινε εκείνη την τραγική µέρα, για την παντελή έλ-
λειψη του κρατικού µηχανισµού την ώρα της κρίσης έχουν ήδη
επιληφθεί οι αρµόδιες δικαστικές αρχές, αλλά δεν µπορεί να ξε-
χνάµε τις συγκεκριµένες πολιτικές ευθύνες που υπάρχουν για τη
διαχείριση της συγκεκριµένης κρίσης. Δεν µπορούµε να ξεχνάµε
ότι οι ίδιοι οι κάτοικοι δηλώνουν -και όσοι έχουµε βιωµατική εµ-
πειρία από τις συγκεκριµένες πυρκαγιές- την παντελή απουσία
οποιουδήποτε κρατικού φορέα εκείνη την ώρα.

Είδαµε προ ηµερών σε µια «αντίστοιχη» φωτιά την άµεση λει-
τουργία του κρατικού µηχανισµού, την ώρα που έπρεπε.

Εδώ πέρα, λοιπόν, ακούµε από κάποιους Βουλευτές της Αντι-
πολίτευσης για το πολιτικό σύστηµα που πρέπει να αναλάβει τις
ευθύνες του. Τις ευθύνες πρέπει να τις αναλάβουν αυτοί που
είχαν την ευθύνη της κρίσης εκείνη την ώρα. Ακούµε να λένε για
τα προηγούµενα χρόνια, τις προηγούµενες δεκαετίες, όµως την
κρίση έπρεπε να την αντιµετωπίσουν οι συγκεκριµένοι άνθρωποι
που είχαν οριστεί από τον ελληνικό λαό εκείνη τη στιγµή να είναι
παρόντες και δυστυχώς ήταν απόντες. Και αυτό δεν µπορεί να
ξεχαστεί.

Γι’ αυτό, λοιπόν, το σηµερινό νοµοσχέδιο έχει µια ουσιαστική,
αλλά και µια συµβολική αξία, διότι δείχνει η νέα Κυβέρνηση ότι
είναι κοντά στους ανθρώπους που επλήγησαν εκείνη την περίοδο
και το έδειξε από την πρώτη στιγµή µε σειρά συγκεκριµένων
ενεργειών, όπως ήταν ο καθαρισµός του οικοπέδου, που λοιδο-
ρήθηκε από την πλευρά της Αντιπολίτευσης, αλλά ήταν µια ση-
µαντική –απλή, αλλά σηµαντική- πρωτοβουλία.

Με το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο αντιµετωπίζονται έγκαιρα
συγκεκριµένες ανάγκες, πρακτικές ανάγκες, όπως η παράταση
υποβολής αιτήσεων στεγαστικής συνδροµής, η παράταση στην
αναστολή των πλειστηριασµών. Λαµβάνονται µέτρα για την
οµαλή διαβίωση των κατοίκων που τόσο έχουν πληγεί στη συγ-
κεκριµένη περιοχή και έχουν να κάνουν µε την υγεία, µε την πρό-
βλεψη για τους εγκαυµατίες, µε το περιβάλλον, δηλαδή µε την
αποµάκρυνση συγκεκριµένων επικίνδυνων υλικών. 

Υπάρχει πρόβλεψη για ένα δύσκολο -θα συµφωνήσω- εγχεί-
ρηµα, για την κατάρτιση ενός ειδικού χωρικού σχεδίου, που είναι
ένα σύνθετο πρόβληµα, αλλά είναι ένα πρόβληµα που πρέπει να
λυθεί κάποια στιγµή, ώστε να αποτρέψουµε στο µέλλον ανάλο-
γες καταστάσεις. 

Προβλέπεται η συνεργασία των πολιτών, που είναι ένα υγιές
µέτρο για να αντιµετωπιστεί η επόµενη µέρα. Υπάρχει µια ευελι-
ξία στη λήψη των αποφάσεων που είναι κρίσιµη για ένα τόσο σο-
βαρό θέµα στη διαχείρισή του, όπως η επόµενη µέρα στο Μάτι. 

Και στην τελική κρίνεται από τη συγκεκριµένη ρύθµιση ότι η
πολιτεία είναι κοντά πραγµατικά -όπως πρέπει να είναι- σε αυτόν
ο οποίος έχει υποστεί την πραγµατική βλάβη και δεν τον ξεχνάει
την επόµενη µέρα, δεν τον λοιδορεί, δεν τον χρησιµοποιεί επι-
κοινωνιακά.

Εδώ, όµως, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να κάνω µια αναφορά
και στην Κινέτα.

Θεωρώ ότι θα πρέπει να υπάρξει λίαν συντόµως µια νοµοθε-
τική ρύθµιση η οποία θα αντιµετωπίζει και τα συγκεκριµένα ζη-
τήµατα, γιατί πράγµατι είναι ειδικές οι συνθήκες που επικρατούν
στη συγκεκριµένη περιοχή, αλλά επλήγη και η ίδια εκείνη την
ηµέρα, έχει πληγεί ένα µεγάλο κοµµάτι του ιστού της, έχει υπο-
στεί µια µεγάλη φυσική καταστροφή. Είµαι πάρα πολύ αισιόδο-
ξος και θεωρώ ότι µία από τις επόµενες πρωτοβουλίες της
Κυβέρνησης θα είναι µια αυτοτελής ρύθµιση για την Κινέτα, την
οποία κρίνω νοµικά, πολιτικά και κοινωνικά επιβεβληµένη.

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, θεωρώ ότι ακρογωνιαίος
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λίθος των πολιτικών είναι να βρισκόµαστε δίπλα στους πολίτες
την ώρα που µας έχουν πραγµατικά ανάγκη. Δυστυχώς η πολι-
τεία την ώρα που υπήρχε ανάγκη παρουσίας της, ήταν απούσα. 

Ας προσπαθήσουµε από δω και πέρα να είµαστε παρόντες στα
προβλήµατα των πολιτών. Προφανώς και δεν λύνονται εύκολα
τόσο κρίσιµα ζητήµατα, προφανώς δεν λύνονται ολιστικά, αλλά
αυτή η Κυβέρνηση έδειξε από την πρώτη µέρα ότι αναλαµβάνει
τις ευθύνες διαχείρισης της επόµενης µέρας µε τρόπο υπεύ-
θυνο, ώστε να είναι κοντά στον πολίτη, σε αντίθεση µε επικοινω-
νιακά σόου που δόθηκαν στο παρελθόν. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι είναι επιβεβληµένη η ψήφιση της συγκε-
κριµένης πρωτοβουλίας από το σύνολο του ελληνικού Κοινοβου-
λίου, διότι αφορά ένα πολύ ευαίσθητο θέµα και θα κριθούµε όλοι
έναντι των πολιτών, των εκατόν δύο πολιτών που έφυγαν από τη
ζωή, αλλά και όσων έχουν µείνει πίσω, να υπηρετούν µια πολύ
δύσκολη κατάσταση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο συ-
νάδελφος από τη Νέα Δηµοκρατία κ. Σταµενίτης.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα στην Ολοµέ-
λεια είναι µια πρωτοβουλία του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, η οποία πρώτιστα καλύπτει την παντελή απουσία της
προηγούµενης Κυβέρνησης για το χρονικό διάστηµα από την εκ-
δήλωση πυρκαγιάς και µετά και αποκαθιστά την έλλειψη λήψης
κάθε είδους µέτρου, ώστε να κλείσουν οι µεγάλες πληγές που
άνοιξε η καταστροφική πυρκαγιά το καλοκαίρι του 2018. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο, που συζητήθηκε στην Επιτροπή Πα-
ραγωγής και Εµπορίου, νοµοθετεί τις δράσεις της Κυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας στο Μάτι και θεσµοθετεί τις πρωτοβουλίες
ώστε η περιοχή της τραγωδίας να µπορέσει να αναγεννηθεί.

Η προσπάθεια να γίνει το Μάτι καλύτερο και να επιστρέψει η
ζωή που είχε πριν την πυρκαγιά -στον βαθµό πάντοτε που αυτό
µπορεί να συµβεί- υπήρξε µία από τις βασικές δεσµεύσεις του
Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη και του κόµµατος της Νέας
Δηµοκρατίας προεκλογικά. Αυτή η δέσµευση σήµερα υλοποιείται
ως ελάχιστο, αλλά και πολύ ουσιαστικό, που µπορούµε να κά-
νουµε για τους κατοίκους της περιοχής και για την ίδια την πε-
ριοχή.

Συνεπώς, τι είναι αυτό που κάνει η Κυβέρνηση µε την κατάθεση
και την ψήφιση του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου; Προχωράει σε
όλες εκείνες τις νοµοθετικές ρυθµίσεις που αποτελούν την
έναρξη, την αρχή της ανάπλασης στην περιοχή του Ματιού. Και
πώς θα το καταφέρει αυτό; Με τη σύσταση της αστικής µη κερ-
δοσκοπικής εταιρείας µε την επωνυµία «Μάτι Ξανά», η οποία στο-
χεύει στην προώθηση και στην ενίσχυση της ανάπτυξης µέσα από
την εφαρµογή ενός σχεδίου δράσης για ολόκληρη την περιοχή. 

Παράλληλα, δίνεται έµφαση στη συµµετοχή των εκπροσώπων
της τοπικής κοινωνίας, ώστε οι άνθρωποι αυτοί να είναι συνεργά-
τες και συνεργοί στη µεγάλη προσπάθεια που γίνεται να µπορέσει
το Μάτι να ξεπεράσει τη µεγάλη τραγωδία και να καταφέρουν κά-
ποτε οι άνθρωποι αυτοί να επουλώσουν τις πληγές τους.

Θα ήθελα να τονίσω ότι στις συζητήσεις στην επιτροπή ακού-
σαµε τους εκπροσώπους της περιοχής και έγινε µια ολοκληρω-
µένη συζήτηση για τις σηµερινές ανάγκες, αλλά και για την
επόµενη µέρα, γεγονός που έχει µεγάλη αξία, καθώς η Βουλή,
οι Βουλευτές και η Κυβέρνηση αφουγκράζονται τους προβληµα-
τισµούς των ίδιων των ανθρώπων που βιώνουν καθηµερινά µια
νέα πραγµατικότητα ύστερα από την τεράστια καταστροφή. 

Επίσης, νοµοθετούµε µια σειρά από µέτρα που στοχεύουν
στην ανακούφιση και στην παροχή ουσιαστική βοήθειας και µέ-
ριµνας για τα ίδια τα θύµατα, τους εγκαυµατίες, και τους απαλ-
λάσσουµε από ορισµένες υποχρεώσεις µέχρι να καταφέρουν να
σταθούν ξανά στα πόδια τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εµπειρία της φυσικής κατα-
στροφής και της ανθρώπινης τραγωδίας του περσινού καλοκαι-
ριού είναι κάτι που όλοι θέλουµε να ξεπεράσουµε. Κυρίως όµως
θέλουν να την ξεπεράσουν οι άνθρωποι που είδαν τους δικούς
τους να χάνονται και τα σπίτια τους να καταστρέφονται. 

Το να το ξεπεράσουµε δεν σηµαίνει να εγκαταλείψουµε. Δεν

σηµαίνει να αφήσουµε τους ανθρώπους αυτούς στην τύχη τους
να παλεύουν µόνοι τους απέναντι στα δύσκολα που άφησε πίσω
η καταστροφή. Αρκετά µόνους τους τούς άφησε η προηγούµενη
κυβέρνηση κατά τη διάρκεια της εκδήλωσης πυρκαγιάς.

Το χρέος µας απέναντι σε όλους αυτούς που βίωσαν µε τον
χειρότερο και τον πιο σκληρό τρόπο τον κυνισµό της εξουσίας
είναι διπλό. Είναι, πρώτον, να καταφέρουµε να τους πείσουµε ότι
το διαλυµένο κράτος που δεν υπηρετεί τον πολίτη και επέτρεψε
αυτή τη φυσική καταστροφή να µετατραπεί σε µια άνευ προ-
ηγουµένου ανθρώπινη τραγωδία, όπως ανέφερα και προηγου-
µένως, θα αποτελέσει παρελθόν. 

Θα εργαστούµε ώστε να βάλουµε µια οργάνωση, µια τάξη στις
κρατικές δοµές, µε κύριο σκοπό την υπηρεσία και την προστασία
των πολιτών και δεύτερον, να τους παρέχουµε όλα τα εφόδια για
να µπορέσουν να φτιάξουν και πάλι τις ζωές τους.

Η πολιτεία έχει χρέος απέναντί τους και το σχέδιο νόµου που
φέρνει το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας είναι µια προ-
σπάθεια που εντάσσεται σε µια σειρά πρωτοβουλιών που προ-
βλέπονται για το Μάτι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θα ήθελα να επανα-
λάβω ότι κάνουµε το ελάχιστο που µπορούµε, αλλά αυτό που,
κατά την κρίση µου -και πιστεύω, κατά την κρίση όλων µέσα σε
αυτή την Αίθουσα- είναι σηµαντικό, ώστε οι τραυµατίες, οι οικο-
γένειες των θυµάτων, οι άνθρωποι που είδαν τα σπίτια τους να
καταστρέφονται, να µπορέσουν να συνεχίσουν τη ζωή τους.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε κι
εµείς, κύριε συνάδελφε, γιατί ήταν σύντοµος ο χρόνος οµιλίας
σας.

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος από τη Νέα Δηµοκρατία κ. Πα-
σχαλίδης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµο-

σχέδιο µε το οποίο κυρώνεται η πράξη νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου που έχει εκδοθεί τον Ιούλιο µε πρωτοβουλία και του ίδιου
του Πρωθυπουργού και αφορούσε τις άµεσες επεµβάσεις που
απαιτούνται για την αποκατάσταση της περιοχής στο Μάτι, ση-
µατοδοτεί την έναρξη ανάπλασης όλων των πληγεισών περιο-
χών. 

Με γνώµονα την ασφάλεια και την υγεία των πολιτών, αλλά και
την προστασία του περιβάλλοντος, προβλέπεται κατ’ αρχάς η
άµεση αποµάκρυνση απορριµµάτων, αποβλήτων και κάθε υλικού
εν γένει επικίνδυνου, όπως έγινε στο οικόπεδο όπου είχε συγκεν-
τρωθεί τεράστια ποσότητα καύσιµης ύλης και του οποίου ο κα-
θαρισµός ολοκληρώθηκε τον προηγούµενο µήνα. Ας σηµειωθεί
ότι όλα τα επικίνδυνα υλικά που αποµακρύνθηκαν κάηκαν σε υψι-
καµίνους, σύµφωνα µε την κείµενη ευρωπαϊκή και ελληνική νο-
µοθεσία. 

Συγχρόνως, µε το παρόν νοµοσχέδιο προωθούνται άµεσα
έλεγχοι, ενώ γίνονται πιο εντατικές οι διαδικασίες για αποξήλωση
αµιάντου από οποιαδήποτε κατασκευή ή αντικείµενο και κυρίως
αναφέροµαι σε σπασµένες στέγες ελενίτ. 

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να τονίσω την άµεση ανταπόκριση
της Κυβέρνησης στο ζήτηµα του αµιάντου που ελλοχεύει τερά-
στιους κινδύνους για την υγεία των πολιτών. Όπως έχει τονιστεί
και από τους επιστήµονες, η άµεση αποµάκρυνση από το Μάτι
των υλικών που περιέχουν αµίαντο είναι αµέσου προτεραιότητας,
δοθέντος ότι ο σηµαντικότερος κίνδυνος για την υγεία των κα-
τοίκων εντοπίζεται στην ύπαρξη αµιάντου, ενώ παράλληλα προ-
ειδοποιούν και για τους κινδύνους της έκθεσης στα τοξικά υλικά.

Χαρακτηριστική είναι η µελέτη του Δόκτορα Δηµοσθένη Σαρη-
γιάννη, καθηγητή του Τµήµατος Χηµικών Μηχανικών του Αριστο-
τελείου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης και υπεύθυνου
εργαστηρίου περιβαλλοντικής µηχανικής, ο οποίος προειδοποί-
ησε ότι ο κίνδυνος καρκινογένεσης στις περιοχές που υπάρχει
επιµόλυνση από την πυρκαγιά είναι περίπου 50% µεγαλύτερος
σε σχέση µε τις περιοχές που δεν υπήρχε επιµόλυνση, ενώ ο κίν-
δυνος νευροαναπτυξιακών διαταραχών για τα παιδιά είναι 21%
µεγαλύτερος.

Η λεγόµενη επιχείρηση «αµίαντος», δηλαδή η αποµάκρυνση
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όλων των επικίνδυνων αµιαντούχων υλικών που έµειναν εκτεθει-
µένα στα καµένα σπίτια, τις αυλές, τους δηµόσιους χώρους, θα
έπρεπε να είχε ολοκληρωθεί έως τις 30-12-2018, βάσει της συµ-
φωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ και τεσσάρων εξειδικευ-
µένων εταιρειών. Όµως, κάτι τέτοιο δεν έγινε ποτέ, παρά τις
συνεχείς εκκλήσεις όσων επέζησαν από τη φονική πυρκαγιά της
23ης Ιουλίου µε τους εκατό νεκρούς, να απαλλαγούν µια για
πάντα από τον αργό και ύπουλο θάνατο του αµιάντου, και έπε-
φταν µέχρι τώρα στο κενό. 

Χαρακτηριστικά άλλωστε της ολιγωρίας της Κυβέρνησης του
ΣΥΡΙΖΑ είναι τα όσα επισηµάνθηκαν από τον κ. Χατζηδάκη, δη-
λαδή ότι από τις τετρακόσιες εβδοµήντα πέντε κατεδαφίσεις
µόνο εξήντα µία προχώρησαν, από τις δύο χιλιάδες τετρακόσιες
τριάντα επίσης εντολές αποκατάστασης πραγµατοποιήθηκαν
µόνο τριακόσιες σαράντα και από τις οκτακόσιες ογδόντα οκτώ
περιπτώσεις επισκευών προχώρησαν µόλις τριακόσιες σαράντα
άδειες. 

Εν όψει, λοιπόν, όλων των ανωτέρω, το παρόν σχέδιο προβλέ-
πει να εκτελούνται µε αποφάσεις του Υπουργού Υποδοµών και
Μεταφορών όχι µόνο η αποµάκρυνση απορριµµάτων και αποβλή-
των, κατά την κρίση των αρµόδιων φορέων και υπηρεσιών, αλλά
και κάθε άλλη ενέργεια που είναι αναγκαία για την αποκατά-
σταση και ανάπλαση των πληγεισών περιοχών, µε σκοπό την
προστασία της υγείας και των πολιτών και τη διαφύλαξη του πε-
ριβάλλοντος.

Μάλιστα, ορίζεται ότι η ανάθεση και εκτέλεση των έργων στις
πυρόπληκτες περιοχές, η αποµάκρυνση δηλαδή οικοδοµικών υλι-
κών µε αµίαντο, η κατεδάφιση κτηρίων, η προσωρινή αποκατά-
σταση οδοστρωµάτων, η δενδροφύτευση κοινόχρηστων χώρων,
η αποκατάσταση δικτύου ύδρευσης, η υλοτόµηση καµένων δέν-
τρων, κ.λπ., θα γίνεται το αργότερο µέχρι τις 30 Οκτωβρίου και
οι εργασίες θα έχουν ολοκληρωθεί έως τις 30 Ιουνίου 2020. Οι
φορείς ανάθεσης µπορούν να αναθέσουν τις συµβάσεις µε συ-
νοπτικό διαγωνισµό, ανεξαρτήτως της εκτιµώµενης αξίας της
σύµβασης. Επιπλέον το νοµοσχέδιο προβλέπει τη σύσταση αστι-
κής µη κερδοσκοπικής εταιρείας µε την επωνυµία «Μάτι Ξανά»,
η οποία θα έχει σκοπό την προώθηση της ανάπτυξης και εφαρ-
µογής σχεδίου δράσης για την περιοχή.

Προβλέπονται, επίσης, οι όροι για την αποτελεσµατική, δια-
φανή λειτουργία της αστικής µη κερδοσκοπικής εταιρείας και πε-
ριλαµβάνεται στο σχέδιο νόµου το ίδιο το καταστατικό της
εταιρείας, µε απώτερο στόχο την απόλυτη διαφάνεια. Ειδικό-
τερα, στο καταστατικό της εταιρείας καθορίζεται η οργανωτική
δοµή, µε διοικητικό συµβούλιο όπου θα υπάρχει αυξηµένη συµ-
µετοχή της τοπικής κοινωνίας και των Οργανισµών Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης, αλλά και εκπροσώπων του Ελεγκτικού Συνεδρίου
και του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, ενώ θα εκπροσωπούν-
ται τα αρµόδια Υπουργεία και το ΤΕΕ για την τεχνοκρατική υπο-
στήριξη των δράσεων. 

Η ως άνω εταιρεία θα λειτουργεί για την εξυπηρέτηση του δη-
µοσίου συµφέροντος, αλλά σύµφωνα µε τους κανόνες της ιδιω-
τικής οικονοµίας, δηλαδή για λόγους ταχύτητας και ευελιξίας,
ενώ ο κύριος πόρος της εταιρείας θα είναι ο ειδικός λογαρια-
σµός για την αρωγή των πυρόπληκτων και θα εποπτεύεται από
τον Υπουργό Εσωτερικών. 

Να σηµειωθεί ότι απαγορεύεται η εταιρεία αυτή να προχωρή-
σει σε προσλήψεις. Η δε διάρκεια θα είναι περιορισµένη, όχι µε-
γαλύτερη του ενός έτους, προκειµένου να επιτευχθούν άµεσα οι
στόχοι της, µε δυνατότητα ανανέωσης αυστηρά µόνο για ένα
έτος.

Επίσης, το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο προβλέπει τη χάραξη ενός
νέου προτύπου χωρικού σχεδίου για την περιοχή, που σκοπό έχει
να επιλύσει µακροχρόνια προβλήµατα µε τη συνεργασία του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας και του ΤΕΕ. Η εκπό-
νηση ενός ειδικού χωρικού σχεδίου θα γίνει από το Τεχνικό Επι-
µελητήριο Ελλάδος που ο ρόλος του είναι θεσµικός. Έχει
προγραµµατιστεί η ανάθεση των µελετών έως τις 15 Σεπτεµ-
βρίου και η ολοκλήρωσή τους σε τέσσερις µήνες, σύµφωνα µε
τα όσα έχει δεσµευτεί το ΤΕΕ.

Τέλος, ως προς τις άµεσες ανάγκες προβλέπει τη σύνταξη µη-
τρώου εγκαυµατιών θυµάτων δασικών πυρκαγιών, συµπεριλαµ-

βανοµένων και αυτών της περυσινής φονικής πυρκαγιάς και ορί-
ζει τη διαδικασία κατηγοριοποίησής τους κατά παρέκκλιση της
κάλυψης από τον ΕΟΠΥΥ και διάθεσης σ’ αυτούς πάσης φύσεως
φαρµάκων, επουλωτικών και αναπλαστικών σκευασµάτων,
καθώς και της παροχής της απαραίτητης κατ’ οίκον νοσηλείας
τους –συµπεριλαµβανοµένων και των φυσικοθεραπευτών- και
λοιπών θεραπειών αποκατάστασής τους. Στα σκευάσµατα και
στα προϊόντα συγκαταλέγονται η γέλη σιλικόνης, ενυδατικές
αλοιφές, προϊόντα αντισηψίας, επιθέµατα σιλικόνης, γάζες, ελα-
στικά και πιεστικά για οιδήµατα.

Επίσης το παρόν νοµοσχέδιο προβλέπει και παράταση της
απαλλαγής από πλειστηριασµούς και κατασχέσεις έως την 31η

Ιουλίου 2020, ενώ θα ακολουθήσει, όπως άλλωστε προανήγγειλε
και ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, πενταετής απαλλαγή από τον
ΕΝΦΙΑ που αφορά σε τέσσερις χιλιάδες τριακόσιους τριάντα
τέσσερις κατοίκους. 

Στο υπό ψήφιση σχέδιο νόµου προβλέπεται, επίσης, παράταση
της προθεσµίας για την υποβολή αίτησης χορήγησης στεγαστι-
κής συνδροµής, µε παράλληλη επέκταση του µέτρου χορήγησης
αποζηµίωσης αποκατάστασης και για περιφράξεις και περιβάλ-
λοντες χώρους, ακόµη και στις περιπτώσεις που το κύριο κτίσµα
δεν έχει πληγεί, πάντα µε επιβάρυνση του ειδικού λογαριασµού
αρωγής πυροπλήκτων. 

Από τα ως άνω προαναφερόµενα προκύπτει ότι το παρόν νο-
µοσχέδιο είναι καίριας σηµασίας, µε µοναδικό στόχο την ανακού-
φιση των πολύπαθων κατοίκων των πληγεισών περιοχών. Γι’ αυτό
και δεν θα πρέπει να υπάρξει ούτε ένας από εµάς που δεν θα το
υπερψηφίσει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείνουµε τον κατά-
λογο των οµιλητών µε τον συνάδελφο από τη Νέα Δηµοκρατία
κ. Θεόδωρο Ρουσόπουλο.

Ορίστε, κύριε Ρουσόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΡΟΥΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι λόγοι που παίρνω τον λόγο

είναι δύο. Ο πρώτος, βεβαίως, είναι για να υπερασπιστώ το νο-
µοσχέδιο το οποίο εισηγείται η Κυβέρνηση και ο δεύτερος προ-
έκυψε στην πορεία της συζήτησης από τον απόντα αυτή τη
στιγµή από την Αίθουσα κ. Σπίρτζη, όταν αναφέρθηκε στα τριχί-
λιαρα, όπως είπε, που έδωσε η Νέα Δηµοκρατία ως Κυβέρνηση
το 2008 στην Ηλεία. Το είπε απαξιωτικά, ωσάν εµείς τότε να εί-
χαµε παίξει κάποιο παιχνίδι στις πλάτες των πολιτών και ξεχνών-
τας τι ακριβώς έγινε.

Ξεκινώ από το δεύτερο που δεν είναι όµως δευτερεύον και
πρέπει να ακουστεί από το Βήµα της Βουλής τι είχε συµβεί τότε.
Είχαµε πυρκαγιές αντίστοιχες µε αυτές που ζήσαµε και στο Μάτι.
Είχαµε νεκρούς κατά δεκάδες.

H διαφορά είναι ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας τότε
πάρα πολύ γρήγορα πήρε µέτρα τα οποία απέδωσαν στους πο-
λίτες αυτό το οποίο έπρεπε να τους αποδώσουν και πρώτα απ’
όλα την αξιοπρέπειά τους. 

Επειδή ήµουν εισηγητής στην κυβερνητική επιτροπή της υπο-
θέσεως του να δοθούν αµέσως χρήµατα στους πληγέντες και
µάλιστα τρεις χιλιάδες ευρώ µε µια απλή υπογραφή υπεύθυνης
δήλωσης και δέκα χιλιάδες ευρώ µε την υπογραφή του αιτούν-
τος, αλλά και µ’ ένα έγγραφο είτε από τον δήµο είτε από την κοι-
νότητα, την Πυροσβεστική ή άλλον δηµόσιο οργανισµό, αυτό
συζητήθηκε ενδελεχώς, προχώρησε, έγινε και βεβαίως δεν σας
κρύβω ότι την τρίτη ηµέρα- όχι κατά τας Γραφάς, αλλά κατά το
αναµενόµενον- υπήρξαν ειδικές πληθυσµιακές οµάδες οι οποίες
έσπευσαν να εκµεταλλευθούν το πρώτο µέρος αυτού που σας
είπα προηγουµένως, δηλαδή να πάρουν τρεις χιλιάδες ευρώ µε
µια απλή υπογραφή, δηλώνοντας δήθεν ότι είχαν κάποιο πρό-
βληµα. Ο Προεδρεύων αυτήν την ώρα κ. Μπούρας θα θυµάται
πολύ καλά ότι ήµασταν συνυποψήφιοι στην Περιφέρεια Αττικής
τότε. Ο τότε Πρωθυπουργός και τότε Πρόεδρος της Νέας Δη-
µοκρατίας µού ζήτησε να πάω στο ψηφοδέλτιο Επικρατείας για
να συντονίζω ζητήµατα που αφορούσαν τον τοµέα της ευθύνης
µου κι έτσι γνωρίζω πολύ καλά από πρώτο χέρι τι συνέβη στιγµή
προς στιγµή εκείνες τις τραγικές ηµέρες της Ηλείας, που δεν
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ήταν µόνο στην Ηλεία, γιατί οι πυρκαγιές ήταν διακόσια είκοσι
µέτωπα ηµερησίως και σε άλλα µέρη της Ελλάδας. 

Θυµάµαι, λοιπόν, ότι την τρίτη ηµέρα επικοινώνησα µε τον τότε
Αρχηγό της Αστυνοµίας λέγοντάς του ότι πληροφορήθηκα αυτό
που µόλις ανέφερα και τον παρακάλεσα να πράξει τα δέοντα.
Είναι αλήθεια ότι το απόγευµα στις επτά η ώρα στο Ζάππειο
όπου πολλοί δηµοσιογράφοι -και µάλιστα απ’ όλον τον κόσµο-
περίµεναν την ενηµέρωση που καθηµερινώς έκανα, ανακοίνωσα
ότι έχω στα χέρια µου δεκαπέντε ονόµατα συµπολιτών µας που
είχαν πάρει παρανόµως, παρατύπως αυτό το επίδοµα και τους
ζήτησα να το επιστρέψουν εντός πέντε ηµερών, διαφορετικά είχε
φυλάκιση δύο ετών χωρίς αναστολή. 

Αυτό, λοιπόν, που από εδώ και πέρα θα πω και που δεν το γνω-
ρίζουν πολλοί δυστυχώς -και εις αυτό έπεσε θύµα ο κ. Σπίρτζης-
είναι ότι εντός πέντε ηµερών χίλιοι πεντακόσιοι απ’ αυτούς που
παρανόµως το είχαν πάρει, το επέστρεψαν. Εντός έξι µηνών συ-
νελήφθησαν πολλοί σε γύρω περιοχές, οι οποίοι το είχαν πάρει
παρατύπως. 

Τι είχε κάνει εκείνη την ώρα η Κυβέρνηση; Είχε πει στον πο-
λίτη: «Σε εµπιστεύοµαι, νιώθω ότι πρέπει να είσαι αξιοπρεπής,
άρα να πάρεις κάποια χρήµατα αµέσως για να τα αξιοποιήσεις
για να µπορέσεις να µπεις σ’ ένα ξενοδοχείο και να ζήσεις, αφού
δεν έχεις ούτε στέγη, αλλά αλίµονο µη δω ότι µε κοροϊδεύει κά-
ποιος». 

Άρα, δηλαδή, ουσιαστικά τι είπαµε τότε και τι είναι αυτό που
κάνει αυτή η Κυβέρνηση σήµερα; Είναι ακριβώς το ίδιο πράγµα,
όχι µόνο για το σηµερινό νοµοσχέδιο, αλλά γενικότερα στην πο-
λιτική της: Εµπιστοσύνη στον πολίτη, γρήγορη δράση, να έχουµε
αποτελέσµατα όχι για επικοινωνιακούς λόγους, όπως ειπώθηκε
πολλές φορές από συναδέλφους της Αντιπολίτευσης, αλλά γιατί
πρέπει να είµαστε κοντά στον πολίτη, να του αποδώσουµε την
αξιοπρέπειά του πρώτα απ’ όλα, όπως είπα προηγουµένως, και
έλεγχο. Όταν έρθει ο έλεγχος και ξέρει ο άλλος ότι δεν µπορεί
να παραβιάσει κανόνες κοινής συµπεριφοράς, κοινού νου και βε-
βαίως νοµικούς κανόνες, τότε τα πράγµατα θα αρχίσουν σιγά-
σιγά να αλλάζουν σ’ αυτόν τον τόπο. Αυτό ήθελα να πω για το
παρελθόν.

Πάω στο παρόν. Επειδή ειπώθηκε από συναδέλφους της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης ότι δεν φέραµε ένα γενικό σχέδιο, αλλά
ένα ειδικό σχέδιο για το Μάτι, εµείς αυτό το οποίο φέρνουµε σή-
µερα, αυτό το οποίο φέρνει η Κυβέρνηση και η πλειοψηφία της
Βουλής στηρίζει, είναι ένα σχέδιο για το Μάτι, γιατί αυτό προείχε,
διότι αυτό το θέµα που συζητήθηκε ενδελεχώς στη δηµόσια
σφαίρα τον τελευταίο χρόνο έπρεπε µε κάποιον τρόπο να βρει
τις λύσεις του και αυτές οι λύσεις βρίσκονται µε την πρόταση
της Κυβέρνησης. 

Είµαι απολύτως σύµφωνος µε την ιδιωτική λογική την οποία
τοποθετεί η Κυβέρνηση σ’ ένα µέρος της αστικής αυτής εται-
ρείας, της µη κρατικής, διότι είναι βέβαιο ότι µ’ αυτόν τον τρόπο
και µ’ αυτά που ανέφερα προηγουµένως, πολύ γρήγορα οι υπεύ-
θυνοι που ορίζονται πλέον σ’ αυτόν τον οργανισµό θα ανταπο-
κριθούν στις ανάγκες που έχουν γεννηθεί στο Μάτι µετά την
πυρκαγιά και θα έχουµε αποτελέσµατα. 

Το δεύτερο που ήθελα να πω σε σχέση µε τα όσα ειπώθηκαν
από συναδέλφους της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης είναι το εξής:
Υπάρχει –λέει- προσπάθεια από την Κυβέρνηση να αντιµετωπίσει
επικοινωνιακά µόνο τα προβλήµατα. 

Οι αριθµοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλούν από µόνοι
τους. Αυτή η Κυβέρνηση τις πρώτες τριάντα πέντε µέρες έφερε
πέντε νοµοσχέδια. Αυτό είναι το έκτο. Σας θυµίζω ότι ήταν ο
ΕΝΦΙΑ, το επιτελικό κράτος, η λειτουργία των δήµων, το GDPR,
δηλαδή η προστασία της ιδιωτικότητας και τα διπλώµατα οδή-
γησης, αυτή η υπόθεση εγκλωβισµού εκατόν πέντε χιλιάδων οδη-
γών της χώρας µας επί σχεδόν διετία. 

Αυτό που κάνουµε, λοιπόν, είναι ότι εµείς δεν λειτουργούµε
απλώς και µόνον µε το «φαίνεσθαι» για το οποίο κάποιοι µας κα-
τηγόρησαν, αλλά λειτουργούµε κυρίως και µόνον µε το «είναι»,
δηλαδή µ’ αυτό που πρέπει να κάνουµε.

Πριν από µερικά χρόνια ευρισκόµενος σε επίσηµη αποστολή
στο Λονδίνο είχα επισκεφτεί µαζί µε τον τότε Πρωθυπουργό το
βρετανικό κοινοβούλιο και θυµάµαι ότι ο επικεφαλής ενός από

τα δύο µεγάλα κόµµατα είχε πει το πολύ, κατά τη γνώµη µου, εν-
διαφέρον -και γι’ αυτό το επαναλαµβάνω- ότι όταν είσαι στην αν-
τιπολίτευση, ξυπνάς το πρωί και λες τι έχω να πω σήµερα και
όταν είσαι στην κυβέρνηση, ξυπνάς το πρωί και λες τι έχω να
κάνω σήµερα.

Εµείς είµαστε στην Κυβέρνηση και πάντα λέµε τι έχουµε να
κάνουµε και το κάνουµε γρήγορα. Πρέπει ο ΣΥΡΙΖΑ να αντιλη-
φθεί ότι στην αντιπολίτευση µπορεί να κάνει βεβαίως την κριτική
που συνταγµατικά δικαιούται να κάνει, αλλά σε καµµία περί-
πτωση δεν µπορεί να προσπαθεί να µας πείσει ότι όλα τα είχε
έτοιµα, αλλά δεν πρόλαβε, διότι ακόµα και το σχέδιο για την πρό-
ληψη των πυρκαγιών ήταν έτοιµο, αλλά δυστυχώς αυτό δεν απέ-
δωσε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε και
εµείς τον κ. Ρουσόπουλο.

Κύριε Σπίρτζη, έχετε ζητήσει δευτερολογία. Αρκούν τα πέντε
λεπτά; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Πριν µου δώσετε τα πέντε λεπτά, κύριε
Πρόεδρε, µήπως επιθυµεί ο κύριος Υπουργός να µας απαντήσει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, ο Υπουργός θα
κλείσει. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Για να ξέρουµε πού θα τοποθετούµα-
στε, κύριε Πρόεδρε. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Να µιλήσει πρώτα ο κύριος Υπουργός
και µετά εµείς, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο Υπουργός κλείνει,
κύριε Κατρίνη. Όταν υπάρχει ανάγκη κατά τη διάρκεια της συζή-
τησης, παρεµβαίνει. Έτσι είναι. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Μη µου δώσετε µόνο πέντε λεπτά, κύριε
Πρόεδρε. Να µου δώσετε και δύο παραπάνω και θα εξηγήσω
γιατί, κύριε Μπούρα. 

Θα κάνω µια δίλεπτη τοποθέτηση σαν να ήµουν Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας. Και από αυτήν την τοποθέτηση εξαιρώ την
τοποθέτηση του κ. Ρουσόπουλου, την τοποθέτηση του εισηγητή
της Νέας Δηµοκρατίας, του κ. Ταγαρά, και του Υφυπουργού κ.
Οικονόµου. 

Αν, λοιπόν, έκανα µια τοποθέτηση, κύριε Υπουργέ, σαν και
αυτές που ακούσαµε από συναδέλφους -δεν θέλω να κατονο-
µάσω, απλά δεν παρακολούθησαν την επιτροπή από τη συζή-
τηση που έγινε εδώ και ήρθαν επηρεασµένοι από το κλίµα που
είχαν προεκλογικά και που έσπρωχνε η Νέα Δηµοκρατία ως αν-
τιπολίτευση- θα έλεγα όσον αφορά τη στελέχωση του ΤΑΕΦΚ,
εκεί δηλαδή που µας κατηγορούσαν από τη Νέα Δηµοκρατία ότι
κάναµε ρουσφέτια, όταν κάναµε τον ΤΑΕΦΚ την άλλη µέρα της
πυρκαγιάς και στις πληµµύρες της Κρήτης- το εξής: «Γιατί τους
πήρατε αυτούς τους ανθρώπους και τους χρησιµοποιήσατε για
τον σεισµό της Αθήνας, για τις ζηµιές; Τι θα γίνει το Μάτι και η
δυτική Αττική; Τι γίνεται µε το 112 που έστειλε µηνύµατα σε
όλους µας, αλλά τώρα σε δύο πυρκαγιές και στην Εύβοια και στη
Νέα Μάκρη, δεν έστειλε ένα µήνυµα;». Και θα έπαιρνα τον απο-
λογισµό που κατέθεσα πριν µε ηµεροµηνίες. Θα έλεγε ότι στις
23 Ιουλίου είχαµε την τραγική καταστροφή. 

Σε σχέση µε αυτά που είπε ο κ. Ρουσόπουλος για την Ηλεία,
τα αποδέχοµαι όλα. Μπορεί να διαφωνούµε ακόµη και σε αυτό
που είπε ότι εµπιστευόµαστε και µετά κάνουµε ελέγχους, αλλά
για να µη δώσουµε τη δυνατότητα στους επιτήδειους να κάνουν
αυτό που έκαναν, θα σας πω τι κάναµε, κ. Ρουσόπουλε και θα
βρούµε µια µέση λύση και ποιο είναι το βέλτιστο. Στις 23 Ιουλίου
ήταν η καταστροφή. Δεν ήταν δέκα µέρες ή δεκαπέντε µέρες
που έκαιγε η φωτιά στην Ηλεία. Η καταστροφή ήταν µια, µιάµιση
ώρα όλη και όλη. Την άλλη µέρα συστάθηκαν δύο τοµείς αποκα-
τάστασης. Από τις 24 µέχρι τις 29 Ιουλίου έγιναν οι αυτοψίες σε
τρεις χιλιάδες εξακόσια εβδοµήντα έξι κτήρια. Άρα, βγήκαν πρά-
ξεις εκεί, ότι αυτό το κτήριο ναι είναι. Άρα, δεν µπορούσε κανείς
επιτήδειος να πάει να πει «ναι, εγώ είµαι» και να µην είναι. Και
αυτό είναι ευθύνη. Και δεν έγινε πρώτη φορά και θα πρέπει να
θεσµοθετηθεί πάγια πώς µπορούµε να το κάνουµε αυτό. Συνο-
λικά χαρακτηρίστηκαν πέντε χιλιάδες πεντακόσια ενενήντα εννέα
κτήρια την πρώτη εβδοµάδα. 
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Από 24 µέχρι 27 Ιουλίου οργανώθηκαν τα συνεργεία για να
αποµακρυνθούν τα οχήµατα από τους δρόµους. Πώς αποµα-
κρύνθηκαν τετρακόσια οχήµατα από τους δρόµους στο Μάτι;
Κάποιοι από τους κατοίκους, που έχουν διαπαιδαγωγηθεί µάλλον
στρεβλά, έλεγαν ότι δεν υπάρχει και κανένα πρόβληµα µε το
οδικό δίκτυο. 

Στις 30 Ιουλίου εκδόθηκε κοινή υπουργική απόφαση προκει-
µένου να δοθούν οι έκτακτες εφάπαξ ενισχύσεις. Και δόθηκαν.
Δεν έχουµε την ίδια αντιµετώπιση.

Και βέβαια, εκδόθηκε και η κοινή υπουργική απόφαση που
προβλέπεται κάθε φορά που έχουµε φυσική καταστροφή, για να
αρχίσουν οι αποζηµιώσεις και η αποκατάσταση των περιοχών. 

Αν ήµουν, λοιπόν, στο πνεύµα των Βουλευτών της Νέας Δηµο-
κρατίας, θα ρωτούσα: Τι έγινε µε τις πληµµύρες της Χαλκιδικής
που έλαβαν χώρα δύο µήνες πριν; Έχει βγει κοινή υπουργική
απόφαση; Η απάντηση είναι «όχι». Δεν πνίγηκαν επτά άνθρωποι
εκεί; Δεν είχαµε καταστροφές; Τι έχει γίνει µε τις πυρκαγιές στην
Εύβοια; Ξεκίνησε να γίνει κάτι; Βγήκε κοινή υπουργική απόφαση;
Η απάντηση είναι «όχι». Για να δείτε πόσο εύκολος είναι ο λαϊκι-
σµός. Ξεκίνησε η υλοτόµηση στην Εύβοια;

Στις 31 Ιουλίου λειτούργησαν και τα τέσσερα κέντρα και στις
2 Αυγούστου ξεκίνησε η καταβολή των επιδοµάτων. Διαβάζω τον
απολογισµό. Επίσης, κύριε Σταµενίτη, επειδή είπατε ότι δεν έγινε
τίποτα, στις 31 Ιουλίου µπήκε δωρεάν νέα λεωφορειακή γραµµή
στην περιοχή. Δεν έγινε τίποτα; Την 1η Αυγούστου, επτά ηµέρες
µετά, ξεκίνησε η υλοτόµηση. Έχουν περάσει πολύ περισσότερες
µέρες από τις πυρκαγιές που έγιναν τώρα. Στις 8 Αυγούστου
έγινε η οριοθέτηση των περιοχών µε 100% δωρεάν κρατική
αρωγή και ήταν 133 τα εκατοµµύρια µόνο από το ΠΔΕ. Και θα
συνεχίσουµε, στις 10 Αυγούστου έγινε η αποµάκρυνση των προ-
ϊόντων αµιάντου, στις 20 Αυγούστου ξεκίνησαν οι κατεδαφίσεις
των κτηρίων, στις 27 Αυγούστου η επιδότηση ενοικίου, στις 3 Σε-
πτεµβρίου ο καθαρισµός των ρεµάτων της περιοχής που είχε να
γίνει δεκαετίες, στις 25 Οκτωβρίου το νέο τιµολόγιο επισκευής,
γιατί δεν είχαµε τιµολόγιο επισκευής για τα πυρόπληκτα, µέχρι
τις 3 Ιανουαρίου αλλάξαµε τους νόµους και ό,τι υπήρχε τα τε-
λευταία εξήντα χρόνια στη νοµοθεσία και για το Μάτι καµµιά ει-
κοσαριά φορές για να καλύψουµε τις ανάγκες του κάθε πολίτη,
στις 3 Ιανουαρίου ξεκινήσαµε την ανακατασκευή µε εθελοντές
µηχανικούς, στις 15 Φεβρουαρίου θεσµοθετήσαµε το ασύµφορο
της επισκευής για να µπορέσουµε να καλύψουµε κι άλλες ανάγ-
κες, στις 6 Μαρτίου είχαµε την αποκατάσταση του περιβάλλοντα
χώρου που έγινε για πρώτη φορά και όλα τα υπόλοιπα στα οποία
δεν θα επεκταθώ διότι είναι πάρα πολλά και τα έχω καταθέσει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τώρα, κύριε Πρόεδρε και κύριε Υπουργέ, ξεκινάω την τοποθέ-
τηση µου. Είναι πάρα πολύ εύκολο λοιπόν αν θέλαµε να κρατή-
σουµε µια επικοινωνιακή τακτική λαϊκισµού, να την είχαµε
ξεκινήσει στο πρώτο δίµηνο. Και πραγµατικά -τώρα βλέπω και
τον Νίκο Ταγαρά, µε τον οποίον είχαµε µια στενή συνεργασία-
δεν θα το κάνουµε. Δεν θα το κάνουµε, Νίκο µου. 

Ωστόσο, θα αναδείξουµε µερικά επικοινωνιακά πυροτεχνή-
µατα που υπήρξαν ακόµη και σε αυτές τις συνεδριάσεις. Λέει
«Καλά, από τα 38 εκατοµµύρια του ειδικού λογαριασµού, δεν
αξιοποιήσατε τίποτα;». Και αυτό ειπώθηκε, όταν έχουµε 133 εκα-
τοµµύρια από το ΠΔΕ, συν 49 εκατοµµύρια από προγραµµατικές
συµβάσεις που έκανε το Υπουργείο Υποδοµών, συν τα χρήµατα
που έδωσε η περιφέρεια, συν -τώρα βλέπω τη Θεανώ- άλλα. Για
να δηµιουργείτε δηλαδή µία εικόνα, λέτε «Καλά, µόνο εξήµισι
εκατοµµύρια απορροφήσατε από τον ειδικό λογαριασµό;», όταν
έχουµε ξεπεράσει τα 200 εκατοµµύρια. Μακάρι αυτήν τη δέ-
σµευση και αυτές τις αποφάσεις που έχουµε πάρει να τις τηρή-
σει η Κυβέρνηση. 

Είναι, όµως, τώρα λογική από τα 38 εκατοµµύρια -που τα 36,5
εκατοµµύρια τα έδωσαν δηµόσιοι φορείς- για να δείξουµε ότι κι-
νείται ο λογαριασµός, να παίρνουµε πίσω τα 10 εκατοµµύρια για
ΕΝΦΙΑ σαν πολιτεία; Ή να παίρνουµε τις 500 χιλιάδες ή το 1 εκα-
τοµµύριο για να γίνει το ειδικό χωρικό; 

Δεύτερος επικοινωνιακός µύθος: Υπήρξαν, λέει, καθυστερή-
σεις. Και σας παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, ως τεχνοκράτης και ως

Υπουργός, να έρθετε κάποια στιγµή, όπως και ο κ. Ρουσόπουλος
και όσοι έχουν ασχοληθεί και έχουν υπηρετήσει σε τέτοιες θέ-
σεις, και να συγκρίνουµε αυτή την καταστροφή µε άλλες κατα-
στροφές και πώς αντιµετωπίστηκαν τους πρώτους δώδεκα µήνες
ή στα πρώτα τρία χρόνια. Διότι εγώ που υπηρέτησα ως Υπουρ-
γός Υποδοµών βρήκα εκατοντάδες εκκρεµότητες από τον σει-
σµό της Κοζάνης, της Ηλείας, του Αιγίου, της Κεφαλλονιάς
εκατοντάδες εκκρεµότητες, για να επισκευαστούν κτίρια και κα-
τοικίες πολιτών. 

Κύριε Σταµενίτη, το ξέρετε αυτό κι εσείς από την περιοχή σας.
Πάµε λίγο παρακάτω, λοιπόν .
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να κλείσουµε, κύριε

Σπίρτζη.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Μια στιγµή, κύριε Πρόεδρε, να ολοκλη-

ρώσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με συγχωρείτε, αλλά

έχετε µιλήσει πολύ παραπάνω από ό,τι βλέπω από τα Πρακτικά
και στην πρωτολογία. Μην επαναλαµβάνετε τα ίδια πράγµατα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Δεν τα έχω επαναλάβει αυτά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, σας παρα-

καλώ, γιατί ήδη φτάνετε στα εννέα λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Προκλήθηκα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σε ένα λεπτό κλείστε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Κλείνω αν και έχω να πω πάρα πολλά,

γιατί εµείς δεν χαϊδέψαµε αφτιά στους πολίτες και δεν τα χάι-
δεψε ούτε ο κ. Οικονόµου στην τοποθέτησή του που έκανε στην
περιοχή. Κάποιοι άλλοι τα χαϊδεύουν. Δεν πειράζει.

Περνάω, λοιπόν, στην ΠΝΠ και στο σχέδιο νόµου, κύριε
Υπουργέ, και κλείνω. Εγώ παίρνω αυτά που είπε ο κ. Χατζηδάκης
ως αυτοκριτική που έκανε στον εαυτό του και στη Νέα Δηµοκρα-
τία και θα ανταποκριθούµε και κάνουµε τις εξής, αν θέλετε, προ-
τάσεις για να προχωρήσουµε:

Κατ’ αρχάς, προφανώς, όπως είπαµε και στην αρχή από την
πρώτη στιγµή, θα είµαστε µαζί µε όποιον προσπαθεί να επιταχύ-
νει τις διαδικασίες και να βελτιώσει τη ζωή των πολιτών της πε-
ριοχής και όλα τα υπόλοιπα. Γι’ αυτό, παρ’ ότι διαφωνούµε µε τις
διατάξεις, επί της αρχής θα ψηφίσουµε «ναι», κύριε Οικονόµου
και ας µην έχετε δώσει τις εξηγήσεις που έπρεπε να έχετε δώσει
σαν Κυβέρνηση.

Όµως, θα θέλαµε να πούµε στον κ. Χατζηδάκη, που έχει κυ-
βερνητική εµπειρία, ότι σε κάθε φυσική καταστροφή υπάρχουν
άνθρωποι –και έπρεπε να το ξέρει µετά από τόσα χρόνια εµπει-
ρίας- που προσπαθούν να κερδοσκοπήσουν πάνω στη φυσική
καταστροφή και στους σεισµούς και στις πυρκαγιές. Το ξέρει
όλος ο κόσµος. Άρα, µην απορεί.

Βεβαίως, οι προτάσεις µας είναι, σε αυτά που έχετε βάλει και
στην ΑΜΚΕ και για το Τεχνικό Επιµελητήριο και όλα τα υπόλοιπα,
να νοµοθετηθούν οι διαδικασίες που πρέπει να νοµοθετηθούν και
λέει η ΕΑΑΔΗΣΥ για τους ελέγχους και τα υπόλοιπα, γιατί θα φέ-
ρετε και την ΕΑΑΔΗΣΥ σε δύσκολη θέση. Ήδη η ΕΑΑΔΗΣΥ, αν
λειτουργήσει σύµφωνα µε το πλαίσιό της, πρέπει να κάνει καταγ-
γελία στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή και για αυτό το σχέδιο νόµου
και για αυτά που προβλέπονται και για τις αλλαγές που έχετε
βάλει και για τα προηγούµενα νοµοσχέδια.

Να µην κάνουµε, ειδικά η Κυβέρνηση -γιατί είναι µόνο δύο
µήνες Κυβέρνηση- νοµικές πιρουέτες. Η ανωτέρω βία κρίνεται
ανά περίπτωση. Έχετε πολύ αξιόπιστους συνεργάτες. Είχαν υπη-
ρετήσει. Αντιπρόεδρος στην ΕΑΑΔΗΣΥ ήταν ο συνεργάτης που
ήταν µε τον κ. Χατζηδάκη. Δεν κρίνεται γενικά σε ένα σχέδιο
νόµου να λέµε ότι είναι ανωτέρω βία. Αν είναι ανωτέρω βία το ει-
δικό χωρικό, ας πούµε...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Σπίρτζη, κλεί-
στε. Με έχετε δυσκολέψει πάρα πολύ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Τελειώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, τελειώστε. Τε-

λειώσατε. Σας ευχαριστούµε θερµά, αλλά αυτό ήταν µια νέα
πρωτολογία.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τρία δευτερόλεπτα
ακόµα. Δεν είναι νέα γιατί τα στοιχεία αυτά τα πήραµε µετά τις
απαντήσεις.

Η ανωτέρω βία, λοιπόν, θα πρέπει να είναι ανωτέρω βία και για

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΣΤ’ - 11 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2019 2493



τη δίπλα περιοχή και για το Λαύριο, για την Κόρινθο, για τη Χαλ-
κιδική, για να µη θρηνήσουµε άλλα θύµατα. Εκεί είναι ακόµη µε-
γαλύτερη ανωτέρω βία.

Επίσης, και τελειώνω, όλη η εµπειρία µας είναι στη διάθεση
της Κυβέρνησης, κύριοι Υπουργοί, προκειµένου -και το εντοπί-
ζουµε αυτό, σας το λέµε- σε έναν χρόνο από σήµερα –επειδή
έχετε βάλει και χρονοδιάγραµµα- να µην έρθουµε εδώ και µας
αναγκάσετε µε τους κατοίκους να λέµε: «Δεν έγινε τίποτα»,
πραγµατικά, όµως, και όχι στα λόγια, όχι επικοινωνιακά, γιατί πι-
στεύουµε ότι θα κολλήσουµε µε αυτά που προβλέπουµε εµείς.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε
Σπίρτζη.

Κύριε Γκιόκα, έχετε πέντε λεπτά για τη δευτερολογία σας µε
ανοχή σίγουρα, για να υπάρχει δίκαιη αντιµετώπιση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Λιγότερο θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εξηγήσαµε νοµίζω πολύ αναλυτικά τους λόγους για τους οποί-

ους έχουµε σοβαρές επιφυλάξεις ότι αυτό το σχέδιο νόµου θα
αντιµετωπίσει αποτελεσµατικά τα προβλήµατα που και οι κάτοι-
κοι και οι φορείς επισήµαναν στην επιτροπή και εµείς γνωρίζουµε
από τη δικιά µας εµπειρία.

Ψηφίζουµε στο νοµοσχέδιο «παρών» και ο λόγος που ψηφί-
ζουµε «παρών» είναι γιατί όντως υπάρχουν ορισµένες διατάξεις
για τους εγκαυµατίες και κάποιες άλλες οι οποίες είναι απαραί-
τητες. Έχουµε, όµως, ριζική διαφωνία στο ότι ο όλος σχεδιασµός
και η ανάπλαση της περιοχής ανατίθεται σε µία αστική µη κερ-
δοσκοπική εταιρεία, που κατά τη γνώµη µας είναι ο πυρήνας του
νοµοσχεδίου. Γι’ αυτόν τον λόγο ψηφίζουµε «παρών». Αν ήταν
µόνο η εταιρεία, θα καταψηφίζαµε το νοµοσχέδιο.

Το δεύτερο ζήτηµα που ήθελα να θέσω, που είναι γενικότερο
ζήτηµα, είναι το εξής. Ειπώθηκε και από Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ
και από Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και από άλλους Βου-
λευτές το εξής: Σε τέτοιου είδους ζητήµατα, τα οποία είναι ευαί-
σθητα –και βεβαίως η πυρκαγιά στο Μάτι ήταν ένα ευαίσθητο
ζήτηµα και συνδέθηκε µε πολλούς θανάτους- δεν πρέπει να
υπάρχει πολιτική αντιπαράθεση. 

Αυτό είναι σωστό όσον αφορά µια µικροπολιτική εκµετάλ-
λευση που ενίοτε γίνεται. Όµως είναι άλλο αυτό και είναι άλλο
ζήτηµα το ότι δεν πρέπει να γίνεται συνολικά πολιτική αντιπαρά-
θεση. Τα προβλήµατα είναι πολιτικά. Καλώς ή κακώς πολιτικά
είναι τα προβλήµατα και είναι συνέπειες συγκεκριµένων πολιτι-
κών. Δεν φταίει ούτε το κακό το ριζικό µας ούτε φταίει ο Θεός
που µας µισεί ούτε γενικά και αφηρηµένα η κλιµατική αλλαγή και
τα ακραία φαινόµενα. Υπάρχουν τα ακραία φαινόµενα, υπάρχουν
όµως και οι ακραίες ελλείψεις και οι ακραίες πολιτικές. Αυτές οι
πολιτικές εφαρµόστηκαν και εφαρµόζονται από κόµµατα και κυ-
βερνήσεις.

Συνεπώς για αυτά τα ζητήµατα όχι µόνο είναι θεµιτή η πολιτική
αντιπαράθεση, κατά τη γνώµη µας είναι και επιβεβληµένη και
υποχρεωτική προκειµένου να διεκδικήσουµε λύσεις.

Το δεύτερο ζήτηµα, κύριε Πρόεδρε, που θα ήθελα να θέσω
επειδή δεν είχα τη δυνατότητα στην πρωτολογία, έχει να κάνει
µε την τροπολογία του Υπουργείου Δικαιοσύνης. Εµείς έχουµε
εκφράσει τη ριζική αντίθεσή µας ως κόµµα στο θεσµό της δια-
µεσολάβησης όσον αφορά την απονοµή της δικαιοσύνης και µά-
λιστα ακόµη περισσότερο µε τον υποχρεωτικό χαρακτήρα αυτής,
γιατί κατά τη γνώµη µας συνιστά ένα ιδιότυπο είδος ιδιωτικής δι-
καιοσύνης που θα ωφελεί τους οικονοµικά ισχυρούς και θα είναι
και σε βάρος της ποιότητας της δικαιοσύνης.

Κατά τη γνώµη µας, συνεπώς, το πρόβληµα δεν αντιµετωπίζε-
ται µε την αναστολή της διάταξης που έφερε η Κυβέρνηση ούτε
µε το σε ποιες υποθέσεις θα εφαρµόζεται η υποχρεωτικότητα.
Κατά τη γνώµη µας πρέπει να καταργηθεί ο ν.4512/2018 για την
υποχρεωτικότητα της διαµεσολάβησης, που ήταν νόµος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, άσχετα αν τώρα προσπαθεί να κρατήσει αποστάσεις από
την υποχρεωτικότητα της διαµεσολάβησης επειδή σύσσωµος ο
νοµικός κόσµος είναι εναντίον. 

Υπάρχει η απόφαση της διοικητικής ολοµέλειας του Αρείου
Πάγου, υπάρχει η Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων, υπάρχει η
χθεσινή ολοµέλεια των προέδρων των δικηγορικών συλλόγων

που αποφάσισαν κινητοποιήσεις σε περίπτωση που εφαρµοστεί
αυτό το µέτρο. Άρα, η λύση δεν είναι η αναστολή, η παράταση.
Λύση είναι η κατάργηση αυτού του µέτρου της υποχρεωτικής
ιδιωτικής διαµεσολάβησης.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Γκιόκα.
Τον λόγο έχει ο κ. Ταγαράς.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν έχω να συµπληρώσω κάτι, απλώς θα ήθελα να κάνω µία

παρατήρηση κλείνοντας. Νοµίζω ότι η συζήτηση κύλησε σε πολύ
καλό κλίµα και πώς άλλωστε να ήταν αλλιώς, όταν µετά από µία
εθνική τραγωδία είναι υποχρέωση όλων µας διδάγµατα να βγά-
ζουµε και να γινόµαστε καλύτεροι να µην ξανασυµβεί.

Ήταν χρήσιµες και δηµιουργικές οι παρεµβάσεις. Δόθηκαν αρ-
κετές απαντήσεις και διευκρινίσεις από πλευράς των αρµόδιων
Υπουργών. Σε ό,τι µας αφορά, κύριε Πρόεδρε, είµαστε θετικοί
και βεβαίως και στο νοµοσχέδιο, αλλά και στην τροπολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Ταγαρά.

Κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα περιµένουµε να µι-

λήσει ο Υπουργός πρώτα και µετά να τοποθετηθούµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κοιτάξτε. Αν θέλετε

να σας απαντήσω.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Να µου απαντήσετε, βεβαίως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το πρωί µίλησε για εί-

κοσι περίπου λεπτά ο Υπουργός κ. Χατζηδάκης.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Πρέπει να ακούσουµε τον Υφυπουργό,

να τοποθετηθούµε αν έχει να προσθέσει κάτι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο Υφυπουργός θα

κλείσει...
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Μα πώς γίνεται αυτό; Πρέπει να ακού-

σουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Από πού βγαίνει; 
Δηλαδή, θα επιβάλλω εγώ το πότε θα µιλήσει ο κάθε Υπουρ-

γός;
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Όχι, δεν θα επιβάλετε. Πρέπει να ακού-

σουµε τον Υπουργό, να µας πει αν έχει κάποιες προτάσεις ή βελ-
τιώσεις...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ακούσατε τον
Υπουργό το πρωί, τοποθετήθηκε, τοποθετηθήκατε, η Κυβέρνηση
ακούει όσα λέτε...

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ακριβώς αυτό που λέτε. Τοποθετήθηκε
ο Υπουργός το πρωί και µετά τοποθετήθηκαν οι Κοινοβουλευτι-
κοί Εκπρόσωποι. Αυτή είναι η σωστή σειρά. Εµείς τοποθετηθή-
καµε επί των δηλώσεων της Κυβέρνησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Αν έχετε κάτι να προ-
σθέσετε, έχετε τον λόγο...

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Θα µιλήσουµε και µετά θα έρθει ο
Υπουργός να κάνει κάποιες προσθήκες και δεν θα µπορούµε να
ξαναµιλήσουµε; Μα, είναι αυτή σωστή διαδικασία; Θα µιλήσει ο
Υφυπουργός, όπως µίλησε το πρωί ο κ. Χατζηδάκης...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν κατάλαβα. Μί-
λησε ο Υπουργός. Συζητήθηκε το νοµοσχέδιο αναλυτικότατα και
µάλιστα µε κλήση φορέων ως µη όφειλε, αλλά θετικό ήταν. Όπως
ξέρετε, γιατί έχετε εµπειρία, στις ΠΝΠ δεν καλούνται φορείς και
όµως εκλήθησαν και ήταν χρησιµότατοι.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Αυτό είναι θέµα της επιτροπής, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, δεν είναι από-
φαση της επιτροπής.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Όχι, είναι θέµα της επιτροπής αυτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεύτερον, τοποθετή-

θηκε ο Υπουργός τόσο στην επιτροπή όσο και το πρωί. Εγώ δεν
ήµουν εδώ, αλλά κοίταξα τους χρόνους. Τοποθετήθηκε για δε-
καεννιά λεπτά και είκοσι δύο δευτερόλεπτα.

Από εκεί και πέρα, πήρατε τον λόγο και οι εισηγητές και οι Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και τοποθετηθήκατε. Ακούει η Κυ-
βέρνηση και από εκεί και πέρα θα απαντήσει ο Υπουργός,
σύµφωνα µε τα όσα ειπώθηκαν.
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ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Εγώ θα επιθυµούσα, λοιπόν, να τοποθε-
τηθώ µετά την τοποθέτηση του κυρίου Υφυπουργού. 

Σε κάθε περίπτωση, οφείλατε µετά τον Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο και τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας να πάτε µε
βάση την κοινοβουλευτική σειρά των κοµµάτων. Απευθυνθήκατε
σε µένα, ενώ παρακάµψατε την Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο
του ΣΥΡΙΖΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, µου ζητήσατε
τον λόγο. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Δεν ξέρω αν έγινε τυχαία επειδή είµαι
στο κέντρο της Αίθουσας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μου ζητήσατε τον
λόγο. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Εγώ, λοιπόν, λέω ότι θέλω να τοποθε-
τηθώ µετά την οµιλία του Υφυπουργού, εάν αυτό είναι επιτρεπτό
από εσάς. Και φαντάζοµαι ότι ισχύει για όλους τους Κοινοβου-
λευτικούς. Αν εσείς δεν το επιτρέπετε, θα µε αναγκάσετε να το-
ποθετηθώ τώρα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Ξενογιαννακο-

πούλου, να βάλουµε τα πράγµατα σε µια σειρά. Να απαντήσει ο
Υπουργός;

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Επιτρέψτε µου να µι-
λήσω για δύο λεπτά. Θα διευκολύνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κατρίνη, εγώ
σας δίνω τον λόγο για να αξιοποιήσετε τον χρόνο που δικαιούστε
από τον Κανονισµό της Βουλής. Στον χρόνο, όµως, που δικαιού-
στε, αν µιλήσει ο Υπουργός, εγώ δεν ξανανοίγω τη συζήτηση. Αν
χρειάζεται να κάνετε µία-δυο διευκρινήσεις, θα το δώσω αυτό το
δικαίωµα. Θέλετε να τοποθετηθείτε µε τη σειρά; 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Έχω δικαίωµα δευτερολογίας και τριτο-
λογίας και µου κάνετε τη χάρη που µου δίνετε το χρόνο; Δεν έχω
δικαίωµα δευτερολογίας και τριτολογίας; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εντάξει.
Κυρία Ξενογιαννακοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω

διαδικαστικά να σας διευκολύνω, γιατί έχετε µία µακρά κοινο-
βουλευτική εµπειρία και ξέρω και τη µετριοπάθεια και τη δηµο-
κρατική διάσταση που δίνετε πάντα στις διαδικασίες.

Είναι αλήθεια. Ο κ. Χατζηδάκης µίλησε πολλή ώρα. Θέσαµε,
όµως, συγκεκριµένα ερωτήµατα, τα οποία είδατε ότι έχουν συµ-
βάλει. Και παρά το ότι έχουµε έντονες επιφυλάξεις σε πάρα
πολλά ζητήµατα και σε ερωτήµατα που θέσαµε, και παρ’ ότι δεν
πήραµε καθαρές απαντήσεις κατά τη διάρκεια της συζήτησης,
είπαµε ότι θα ψηφίσουµε επί της αρχής θετικά. 

Εγώ δεν θέλω τώρα άλλο να δευτερολογήσω. Διατηρώ, όµως,
το δικαίωµα, εκπροσωπώντας την Κοινοβουλευτική µας Οµάδα,
ακούγοντας τον κύριο Υπουργό, αν γεννηθούν κάποιες απορίες
ή κάποια ζητήµατα, να ζητήσουµε διευκρινιστικές ερωτήσεις.
Αυτό θα ήθελα να ζητήσω. Δεν ζητώ δευτερολογία, γιατί πιστεύω
ότι έχουµε πει κι έχουµε θέσει τα ζητήµατα. 

Θέλουµε, όµως, να ακούσουµε απαντήσεις. Ο κύριος Υφυ-
πουργός στην επιτροπή έκανε µία µεγάλη προσπάθεια και το
αναγνωρίζουµε. Ελπίζουµε σήµερα να µας δώσει σαφείς απαν-
τήσεις σε σαφή ερωτήµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστώ γιατί
µε βοηθάτε.

Έχει ζητήσει τον λόγο και ο κ. Βιλιάρδος.
Ορίστε, κύριε Βιλιάρδο, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Δεν θα πάρω για πολύ το χρόνο σας.
Απλά ήθελα να πω ότι έχουµε αναφερθεί µε κάθε λεπτοµέρεια

στα προβλήµατα που έχει το νοµοσχέδιο, ειδικά όσον αφορά τη
µη κερδοσκοπική εταιρεία, που θέλει να ιδρύσει το δηµόσιο. Ελ-
πίζουµε ότι όλα αυτά που αναφέραµε θα τα λάβει υπ’ όψιν η Κυ-
βέρνηση και θα µπορέσει να κάνει τις απαραίτητες διορθώσεις. 

Επειδή, όµως, πιστεύουµε ότι πρέπει να περπατήσει όλη αυτή
η διαδικασία λόγω των κατοίκων της περιοχής, θα υπερψηφί-
σουµε το νοµοσχέδιο, παρά τις αντιρρήσεις που έχουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ.
Εποµένως θα καλέσω τον Υφυπουργό τώρα να µιλήσει κι αν

χρειαστεί, θα µπορέσετε να πάρετε για δύο λεπτά τον λόγο, προ-
κειµένου να διατυπώσετε κάποια αντίρρηση, αν δεν λάβατε κά-
ποια απάντηση, κάποια πρόταση ή ό,τι νοµίζετε εσείς.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Έχουν τεθεί πάρα πολλά θέµατα. Θα έπρεπε να µιλάω επί µία

ώρα για να απαντήσω σε όλα. Θα κάνω µια επιλογή. Πολλά από
τα θέµατα που ακούστηκαν σήµερα, αλλά και στην επιτροπή,
έχουν γενικότερη σηµασία. Δεν µπορούν να απαντηθούν σήµερα,
γιατί δεν είναι αντικείµενα του νοµοσχεδίου. 

Έγινε µεγάλη συζήτηση, φερ’ ειπείν, για το περιεχόµενο των
µελετών, για την κατεύθυνση που θα έχουν οι µελέτες όσον
αφορά την αντιµετώπιση των πολεοδοµικών προβληµάτων. Αυτό
είναι µεταγενέστερο θέµα. Θα έχουµε πάρα πολύ χρόνο να το
εξετάσουµε όταν αρχίσουν να τρέχουν οι µελέτες. Εγώ θα πε-
ριοριστώ σε κάποια θέµατα τα οποία έχουν άµεση σχέση µε το
σηµερινό νοµοσχέδιο. 

Πρώτα απ’ όλα να απαντήσω σε κάτι που τέθηκε από τον κ.
Φάµελλο. Ρώτησε εάν ο άγονος διαγωνισµός των 500.000, που
ακυρώθηκε, θα ξαναγίνει. Θα ξαναγίνει πολύ γρήγορα. Αυτή
είναι, λοιπόν, µία σαφής δέσµευση και µία ρητή απάντηση.

Στο θέµα που έθεσε η κ. Ξενογιαννακοπούλου για τη δυνατό-
τητα να συµπεριλάβουµε µέσα στο κείµενο του νοµοσχεδίου το
ότι παραµένει και ο προσυµβατικός έλεγχος και ο κατασταλτικός,
εγώ δεν θα είχα καµµία αντίρρηση. Μας είπαν οι νοµικοί ότι είναι
νοµοτεχνικά λάθος, γιατί προβλέπεται ήδη και από το Σύνταγµα
και από τη γενικότερη νοµοθεσία και άρα δεν έχει νόηµα να επα-
ναληφθεί στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

Ο Υπουργός, όµως, το πρωί δήλωσε ρητά ότι ισχύει και ο προ-
συµβατικός έλεγχος και ο κατασταλτικός. Αυτά υπάρχουν στα
Πρακτικά της Βουλής. Τα Πρακτικά της Βουλής µπορεί να χρη-
σιµοποιούνται για ερµηνευτικούς λόγους όταν τεθεί θέµα. Ούτως
ή άλλως η Βουλή µπορεί ανά πάσα στιγµή να επαναφέρει το
θέµα, αν δει ότι συνέβη κάτι το οποίο δεν είναι σωστό. Άρα δεν
το βάζουµε µέσα στο κείµενο για τους λόγους που σας είπα,
αλλά βεβαιώνω απολύτως ότι ισχύει. 

Με την ευκαιρία να πω και κάτι άλλο. Χθες υπογράψαµε ως
Υπουργείο µε την ΕΑΑΔΗΣΥ ένα πρωτόκολλο συνεργασίας, ώστε
να έχουµε τη συνεχή βοήθεια της ΕΑΑΔΗΣΥ µε την τεχνογνωσία
που έχει, αλλά και µε το ρόλο της, στην τήρηση όλων των ανα-
γκαίων διαδικασιών κατά τη διάρκεια των συµβάσεων. Αυτό θα
καλύψει και την περίπτωση των µελετών εδώ στο Μάτι, αλλά και
άλλες περιπτώσεις, γιατί πολύ γρήγορα το Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος θα προχωρήσει στην ανάθεση ενός πολύ µεγάλου αριθ-
µού µελετών. Πολύ γρήγορα, σε κανένα µήνα περίπου θα
φέρουµε το θέµα στη Βουλή. Απλώς θα υπάρχει και η ΕΑΑΔΗΣΥ
που θα παρακολουθεί µονίµως.

Ένα τρίτο θέµα, το οποίο τέθηκε, είναι το θέµα της Κινέτας και
µε αφορµή αυτό, γενικότερα η ανάγκη να θεσµοθετηθούν µε
έναν µόνιµο τρόπο οι διαδικασίες για την πρόληψη των κατα-
στροφών, για την κάλυψη των θυµάτων καταστροφών. Όπως
είπα και στην επιτροπή –απλώς το ξαναλέω σήµερα για να έχει
ειπωθεί και στην ολοµέλεια- θα φέρουµε πολύ γρήγορα ένα σχέ-
διο νόµου για την Κινέτα, καθώς και νοµοθετικές ρυθµίσεις για
τη µόνιµη ύπαρξη προβλέψεων, που εκ των προτέρων θα καλύ-
πτουν τα θύµατα αντίστοιχων καταστροφών, που ελπίζουµε βέ-
βαια ότι δεν θα συµβεί. Άρα περιµένετε λίγο και θα έχετε τη
δυνατότητα να κρίνετε αν καλύψαµε αυτή τη δέσµευση ή όχι.

Αναφέρθηκε η κ. Ξενογιαννακοπούλου, αλλά και άλλοι Βου-
λευτές στο θέµα της ΑΜΚΕ, σε διάφορες πτυχές. Μια πτυχή
ασφαλώς είναι η ευθύνη των µελών του διοικητικού συµβουλίου.
Μία άλλη πτυχή είναι η στελέχωση. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Και η πολιτική ευθύνη.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Η πολιτική ευθύνη είναι δεδοµένη. Θα φανεί
πολύ γρήγορα αυτό.

Κυρίως, όµως, τα άλλα που είναι θέµατα ουσίας, εµείς τα λαµ-
βάνουµε υπ’ όψιν πολύ σοβαρά. Προφανώς η ΑΜΚΕ δεν στήθηκε
µε αυτό το νοµοσχέδιο. Αυτό είναι το πρώτο βήµα. Θα υπάρξουν
και άλλα βήµατα στη διάρκεια των οποίων θα αντιµετωπιστούν
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τέτοια ζητήµατα και θα έχετε την ευκαιρία να τοποθετηθείτε πάλι
και να κρίνετε αυτά τα οποία θα κάνουµε. Αυτή είναι η απάντηση.
Άρα, απάντησα σε αυτά τα τρία ζητήµατα.

Θέλω να έρθω, όµως, τώρα στο θέµα του ειδικού χωρικού σχε-
δίου στο οποίο αναφέρθηκε ο Υπουργός το πρωί. Είπε, δηλαδή,
ότι ήταν περιττή η διαδικασία της προέγκρισης και µετά ακού-
στηκαν και αντίθετες απόψεις από Βουλευτές.

Για να δούµε, λοιπόν, τι ακριβώς έχει γίνει µε το ειδικό χωρικό
σχέδιο. Πρώτα απ’ όλα ακούστηκε και εντός της Βουλής, αλλά
και εκτός, ότι µε το νοµοσχέδιο αφαιρούνται οι αρµοδιότητες
από το Υπουργείο Περιβάλλοντος. Δεν αφαιρείται καµµία αρµο-
διότητα. Οι αρµοδιότητες του Υπουργείου Περιβάλλοντος είναι
οι εγκριτικές, όπως και η παρακολούθηση. Αυτές παραµένουν
απολύτως στο Υπουργείο Περιβάλλοντος. Το Υπουργείο Περι-
βάλλοντος θα εγκρίνει και τις µελέτες και ότι άλλο απαιτείται
γύρω απ’ αυτό το θέµα.

Αυτό το οποίο ανατίθεται στο Τεχνικό Επιµελητήριο είναι αυτό
που ανά πάσα στιγµή µπορεί να γίνει σε κάποιον φορέα ο οποίος
έχει δικαίωµα να εκπονεί και να υποβάλει µελέτες. Αυτό υπάρχει
ούτως ή άλλως. Δεν έχει σχέση µε αρµοδιότητα του Υπουργείου.
Μπορεί να το κάνει το Υπουργείο, αλλά µπορούν να το κάνουν
και δεκάδες άλλοι. Αυτό δεν µας αφαιρεί αρµοδιότητα. Τις αρ-
µοδιότητες που έχουµε, τις διατηρούµε απολύτως και όλη τη δια-
δικασία θα την παρακολουθούµε στενά.

Δεύτερο θέµα πολύ σηµαντικό, που νοµίζω ότι τέθηκε από τον
κ. Φάµελλο, αλλά ενδεχοµένως και από άλλους, είναι το τι θα
γίνει µε τη ρυµοτοµία, δηλαδή αν το ειδικό χωρικό σχέδιο όταν
εγκριθεί, που ελπίζουµε ότι θα είναι του χρόνου το καλοκαίρι, θα
περιλαµβάνει και ρυθµίσεις για τη ρυµοτοµία.

Δεν είπε κανείς ποτέ ότι το ειδικό χωρικό σχέδιο θα περιλαµ-
βάνει και ρυµοτοµικό σχέδιο εφαρµογής. Δεν το είπε ούτε η προ-
έγκριση. Αν δείτε την προέγκριση, δεν αναφέρει σε κανένα
σηµείο ότι στο επόµενο στάδιο της διαδικασίας, που είναι η ορι-
στική πολεοδοµική µελέτη, θα ενσωµατωθεί και ρυµοτοµικό σχέ-
διο εφαρµογής. 

Δεν το λέει. Γιατί δεν το λέει; Ενδεχοµένως από επιλογή, αλλά
υπάρχουν και πρακτικοί λόγοι, διότι η ρυµοτοµία απαιτεί πάρα
πολύ χρόνο. Ρυµοτοµικά σχέδια στην Ελλάδα για να εγκριθούν
απαιτούν δεκαπέντε, είκοσι, τριάντα χρόνια. Δεν µπορεί κανείς
να δεσµευθεί εκ των προτέρων, λοιπόν, ότι σε ένα συγκεκριµένο
πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα θα έχουµε και τη ρυµοτόµηση.
Προφανώς πολύ γρήγορα, από τον Δεκέµβριο υπολογίζω περί-
που, θα ανατεθεί και µελέτη ρυµοτοµικού σχεδίου εφαρµογής
από το ΤΕΕ. Δεν µπορώ να δεσµευθώ ότι θα έχει ολοκληρώσει
τη διαδικασία µέχρι το καλοκαίρι. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Όµως, κύριε Υπουργέ…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Συγγνώµη, µια στιγµή να τελειώσω, γιατί θα
χάσω τον ειρµό µου, είµαι και κουρασµένος, είµαι και µεγάλος!

Αυτό για το οποίο είµαι σίγουρος είναι ότι η ρυµοτοµία θα προ-
χωρήσει πολύ γρήγορα και εν πάση περιπτώσει πολύ γρηγορό-
τερα από τα είκοσι και τριάντα χρόνια τα οποία απαιτούνται
συνήθως. 

Επίσης, έχουµε στο µυαλό µας και θα υπάρχει στο νοµοσχέδιο
που θα φέρουµε περίπου σε έναν µήνα και κάποια ειδικά µέτρα
για την κανονιστικότητα των ρυθµίσεων του ειδικού χωρικού σχε-
δίου στο Μάτι, ώστε να µπορούν θέµατα τα οποία κατά κανόνα
δεν είναι άµεσα εφαρµόσιµα µετά την έγκριση ενός ειδικού χω-
ρικού σχεδίου, που είναι επιπέδου γενικού πολεοδοµικού σχε-
δίου το αντίστοιχο λίγο-πολύ, στη συγκεκριµένη περίπτωση να
έχουν άµεση εφαρµογή. Θα σας πούµε περισσότερα τότε που
θα έχει ωριµάσει και το θέµα. Όµως ότι το σκεφτόµαστε και ξέ-
ρουµε το ζήτηµα, ασφαλώς το ξέρουµε.

Επόµενο βήµα. Έχει ζητηθεί -θυµάµαι από τον κ. Φάµελλο,
αλλά και από άλλους προφανώς- να τοποθετηθούµε για το αν
δεσµευόµαστε από τις ρυθµίσεις που υπάρχουν στην προέγ-
κριση. Από τις ρυθµίσεις της προέγκρισης οι µόνες οι οποίες
είναι κανονιστικές, δηλαδή είναι δεσµευτικές, είναι αυτές που
αφορούν τις χρήσεις γης και τους όρους δόµησης. Όλα τα άλλα
πράγµατα που αναφέρονται στην προέγκριση είναι κατευθύν-
σεις. 

Οι κατευθύνσεις δεν είναι δεσµευτικές, είναι µια υπόδειξη η
οποία λαµβάνεται υπ’ όψιν ανάλογα µε τις συνθήκες και ανάλογα
µε την εφικτότητα και ανάλογα µε τη στάθµιση και άλλων παρα-
µέτρων. Αυτό το οποίο είναι δεσµευτικό, λοιπόν, δηλαδή οι χρή-
σεις γης, σας λέω -µε την επιφύλαξη αυτού που θα πω αµέσως
µετά- ότι θα τηρηθούν.

Όσον αφορά τον συντελεστή δόµησης υπάρχει ένα νοµικό
λάθος στο ειδικό χωρικό σχέδιο για αυτόν. Έπρεπε να αναφέρε-
ται µέσος και όχι µέγιστος. Αυτό µπορεί να φαίνεται ασήµαντο,
αλλά για αυτούς που ξέρουν σηµαίνει πολλά. Κακώς αναφέρεται
µέγιστος. Έπρεπε να υπάρχει µέσος. Ενδεχοµένως ο µέσος να
ήταν διαφορετικός. 

Εν πάση περιπτώσει, στον βαθµό που µπορεί να γίνει αυτό θα
διατηρήσουµε και αυτήν την πρόβλεψη, αυτό που ήταν στο
µυαλό αυτών που συνέταξαν το ειδικό χωρικό σχέδιο. Όλα τα
υπόλοιπα είναι ενδεικτικά και άρα στον βαθµό που είναι εφικτό,
και αυτό θα φανεί από τις επόµενες µελέτες, θα τηρηθούν ή δεν
θα τηρηθούν. Σε κάθε περίπτωση θα υπάρχει και αιτιολογία και
η δυνατότητα κριτικής.

Τώρα πάµε στο τελευταίο θέµα. Είπε ο Υπουργός ότι η διαδι-
κασία του ειδικού χωρικού σχεδίου ήταν περιττή. Τι εννοούµε πε-
ριττή; Θα µου επιτρέψετε να γίνω λίγο αναλυτικός για να γίνει
σαφές το τι εννοούµε. Εννοούµε το εξής: Ο ν.4447, λέει, πρώτον,
η κίνηση της διαδικασίας για τη σύνταξη ειδικών χωρικών σχε-
δίων γίνεται είτε από το Υπουργείο Περιβάλλοντος, είτε από τον
οικείο δήµο, είτε από την οικεία περιφέρεια, είτε από τον φορέα
υλοποίησης του σχεδίου έργου και προγράµµατος. Υπάρχουν
τέσσερις εναλλακτικές. Αυτοί οι τέσσερις µπορεί εναλλακτικά να
είναι επισπεύδοντες, πάντα, όµως, εγκρίνεται µε προεδρικό διά-
ταγµα το οποίο προτείνει ο Υπουργός Περιβάλλοντος. Άρα ο
Υπουργός Περιβάλλοντος σε κάθε περίπτωση το εγκρίνει, αλλά
µπορεί να είναι ένας από τους τέσσερις επισπεύδοντες εναλλα-
κτικά. 

Η προέγκριση είναι µια πρόσθετη διαδικασία η οποία προβλέ-
φθηκε από τον νόµο, που τι λέει ακριβώς; Λέει ότι µε τα ειδικά
χωρικά σχέδια µπορεί να τροποποιούνται προγενέστερα τοπικά
χωρικά σχέδια, ζώνες οικιστικού ελέγχου κ.λπ., δηλαδή σχέδια
τα οποία προβλέπουν κανονιστικές χρήσεις γης και όρους δόµη-
σης, κατόπιν σχετικής προέγκρισης που χορηγείται µε απόφαση
του Γενικού Γραµµατέα Χωρικού Σχεδιασµού και Αστικού Περι-
βάλλοντος.

Εγώ ήµουν και στην επιτροπή η οποία συνέταξε τον νόµο. Προ-
φανώς δεν εννοούσαµε ότι όταν επισπεύδον είναι το Υπουργείο,
το ΥΠΕΝ, θα πρέπει το ΥΠΕΝ να υποβάλει στον εαυτό του ή η
Γενική Γραµµατέας του ΥΠΕΝ να υποβάλει στον εαυτό της την
προέγκριση, η Γενική Γραµµατέας να πει «ναι» και µετά να ξανα-
φτάσει το οριστικό σχέδιο πάλι στο Υπουργείο Περιβάλλοντος
και η Γενική Γραµµατέας να πει «συµφωνούµε απολύτως». Θα
ήταν µια γραφειοκρατική διαδικασία η οποία δεν θα είχε κανένα
νόηµα. Τι νόηµα έχει να προεγκρίνει το ΥΠΕΝ αυτό που το ίδιο
προτείνει στον εαυτό του;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Να σας πω;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Όχι, µε συγχωρείτε. Ασφαλώς µετά µπορείτε.
Δεν έχει κανένα νόηµα. Είναι παράλογο. Για µένα είναι προφα-

νές. Μέσα στις συζητήσεις της επιτροπής -και θα υπάρχουν και
στα Πρακτικά- είχε ειπωθεί ότι η προέγκριση αφορά αποκλει-
στικά τους φορείς υλοποίησης, όχι τους δηµόσιους, τους ιδιωτι-
κούς. Και αυτό λέει και το γράµµα του νόµου: η προέγκριση
χορηγείται ύστερα από υποβολή αίτησης από τον φορέα υλοποί-
ησης.

Σας θυµίζω ότι ο φορέας υλοποίησης είναι ένας από τους τέσ-
σερις δυνητικούς επισπεύδοντες. Οι άλλοι τρεις είναι οι περιφέ-
ρειες, οι δήµοι και το ΥΠΕΝ. Γιατί το λέει εκεί; Ποιο ήταν το
σκεπτικό; Το σκεπτικό ήταν -εγώ είχα διαφωνήσει, µου είχε φανεί
περιττό- για να µην υποβάλλεται ο ιδιωτικός φορέας υλοποίησης
στο κόστος εκπόνησης όλων των µελετών, αλλά να έχει πάρει
µια εκ των προτέρων κατ’ αρχάς έγκριση των χρήσεων γης ή όχι,
ώστε να ξέρει ότι µπορεί ή δεν µπορεί να συνεχίσει. Αυτό ήταν
το νόηµα και φαίνεται ρητώς στα Πρακτικά. Κάθε άλλη διατύ-
πωση θα ήταν παράλογη. Αυτή είναι η άποψή µου. 
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Για µένα είναι αυτονόητη αυτή η ερµηνεία. Ας υποθέσουµε,
όµως, ότι υπήρχε µια διαφορετική ερµηνεία ως προς την νοµική
πλευρά του ζητήµατος, γιατί ως προς την ουσιαστική δεν νοµίζω
ότι µπορεί να υπάρξει νοµική ερµηνεία. Δεν έχει νόηµα το Υπουρ-
γείο να υποβάλει στον εαυτό του προέγκριση την οποία µετά θα
εγκρίνει το ίδιο, ειδικά όταν αυτό αφορά µια περίπτωση όπως το
Μάτι, που ήταν προφανώς έκτακτη ανάγκη, απόλυτη, να προχω-
ρήσει µε τη µεγαλύτερη δυνατή ταχύτητα. Άρα αυτό τι θα σή-
µαινε; Θα µπορούσε να παρακαµφθεί ο ένας περίπου χρόνος
που χρειάστηκε για να εγκριθεί, για να χορηγηθεί η προέγκριση. 

Αν, λοιπόν, υπήρχε οποιαδήποτε αµφιβολία για την ορθή ερ-
µηνεία αυτής της νοµικής διάταξης, θα µπορούσε είτε να γίνει
ένα ερώτηµα στο Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους γρήγορα είτε
να γίνει µια νοµοθετική ρύθµιση η οποία θα διευκρίνιζε τι ακρι-
βώς εννοούµε και τι γίνεται στη συγκεκριµένη περίπτωση. Αυτά
θα έτρωγαν έναν µήνα. Αντί, λοιπόν, του ενός περίπου έτους θα
είχαµε καταναλώσει έναν µήνα για αυτή τη δουλειά. Από εκεί και
πέρα, υπάρχει και µια συνέχεια. 

Εν πάση περιπτώσει, έγινε αυτό. Τίθεται το ερώτηµα: Ήταν πε-
ριττό; Ήταν άχρηστο αυτό που έγινε; Άχρηστο δεν ήταν, αλλά η
τεχνική έκθεση της προέγκρισης είναι περίπου το ένα πεντηκο-
στό των µελετών από άποψη µελετητικού βάρους και εγκριτικών
διαδικασιών, που πρέπει να έχουµε στη συνέχεια µέχρι την ορι-
στική έγκριση. Αν δείτε τις προδιαγραφές της τεχνικής έκθεσης,
είναι δέκα γραµµές και οι προδιαγραφές της πολεοδοµικής µε-
λέτης, που είναι µια από τις επτά-οκτώ µελέτες που απαιτούνται,
είναι επτά σελίδες. Είναι φανερό, λοιπόν, ότι χρειάστηκαν οκτώ
- εννιά µήνες -το λέω στο περίπου τώρα, µπορεί να κάνω ένα
λάθος- για να κάνουµε κάτι το οποίο ήταν ασήµαντο από άποψη
µελετητικής διαδικασίας. Εποµένως, χάσαµε αυτό τον χρόνο που
θα µπορούσαµε να τον χρησιµοποιήσουµε για τις άλλες µελέτες
οι οποίες θα µπορούσαν να είχαν γίνει εξαρχής. Προφανώς,
υπάρχουν πράγµατα τα οποία είναι χρήσιµα στην τεχνική έκθεση
και θα αξιοποιηθούν, αλλά δεν ήταν ανάγκη να χάσουµε όλον
αυτόν τον χρόνο για να κάνουµε αυτά τα λίγα πράγµατα όταν
έχουµε µπροστά µας ένα τέτοιο τιτάνιο έργο. 

Επιπλέον και πέραν αυτών -µπορεί κάποιος να διαφωνήσει-,
υπάρχει και το εξής προφανές: Θα µπορούσαν ταυτόχρονα µε
τη µελέτη της προέγκρισης να αρχίσουν και οι άλλες µελέτες οι
οποίες απαιτούνται για την οριστική µελέτη, δηλαδή κυκλοφο-
ριακή, γεωλογική, στρατηγική µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώ-
σεων, δασική µελέτη, οι µελέτες των ρεµάτων και άλλες, όπως
υδραυλική µελέτη για τα πρανή, και µπορώ να αναφερθώ και σε
άλλες.

Αυτές θα µπορούσαν να αρχίσουν ακριβώς από την ίδια µέρα.
Δεν επηρεάζονται από αυτό που προσδιορίζει η προέγκριση. Η
προέγκριση προσδιορίζει µόνο τις χρήσεις γης και τους όρους
δόµησης. Αυτές οι ρυθµίσεις δεν επηρεάζουν τις άλλες µελέτες.
Θα µπορούσαν να προχωρήσουν, µε µια µικρή εξαίρεση, τη
στρατηγική µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων, η οποία όµως
κατά έναν µεγάλο βαθµό πάλι δεν επηρεάζεται. Θα µπορούσε
στο τµήµα που επηρεάζεται να περίµενε να πάρει την έγκριση.
Ήξερε, όµως, ότι θα την πάρει, γιατί την προέγκριση την είχε ζη-
τήσει το ΥΠΕΝ από τον εαυτό του. Θα ήταν τελείως παράλογο
να υποθέτει κανείς ότι τελικά δεν θα τη δώσει. Τότε γιατί έφαγε
τόσους µήνες;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Θα σας απαντήσω αν µου δώσει τον
λόγο ο κύριος Πρόεδρος.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Να µου απαντήσετε. Εγώ όµως λέω τη δική µου
άποψη.

Άρα όλα αυτά δεν τα λέω κατά κανέναν τρόπο µε κάποια αντι-
πολιτευτική διάθεση. Θα προσέξατε ότι δεν το έθεσα ποτέ αυτό
το θέµα ούτε στην επιτροπή ούτε σήµερα. Επειδή όµως τέθηκε
µετά από διάφορους -το είπε ο Υπουργός προσεκτικά και τέθη-
καν ερωτήµατα- όφειλα να απαντήσω και να γίνω σαφής. Γι’ αυτό
απαντάω. Δεν προσπάθησα να το ανεβάσω, ούτε θα προσπα-
θήσω να το ανεβάσω στο µέλλον. Θα αξιοποιήσουµε ό,τι µπο-
ρούµε. 

Αναγνωρίζω, όπως και άλλοι, ότι και στην επιτροπή και σήµερα
το κλίµα ήταν πάρα πολύ καλό. Ασφαλώς, ο καθένας σε διάφορα

θέµατα έχει τις απόψεις του. Αυτό είναι απολύτως θεµιτό και κα-
τανοητό, ειδικά στη Βουλή. Το κλίµα ήταν όµως θετικό. Αυτό θα
προσπαθήσουµε να αξιοποιήσουµε. Θα πρέπει να πάµε όλοι µαζί
-ή σχεδόν όλοι µαζί- ώστε να καταφέρουµε κατά το δυνατόν όσο
πιο γρήγορα να έχουµε τα είδη σχεδίων, που απαιτούνται για να
πάρει µπρος η περιοχή στο Μάτι και να αναπλαστεί. 

Αυτά ήθελα να πω.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Θα µου επιτρέψετε να τον ευχαριστήσω ιδιαιτέρως, επικαλού-
µενος και τη µαρτυρία όλων σας, ως Βουλευτής της Δυτικής Ατ-
τικής, αλλά και παλιά της Ανατολικής Αττικής, διότι σήµερα
ανέφερε ότι σύντοµα θα έρθουν για λύση και τα µεγάλα προβλή-
µατα της Κινέτας -και όχι µόνο, για να µην αδικώ και τις άλλες
περιοχές- όπου την ίδια µέρα µε την τραγική πυρκαγιά στο Μάτι
υπήρξε και πολύ µεγάλη καταστροφή στην Κινέτα. 

Νιώθω και ιδιαίτερα ευχαριστηµένος, γιατί ήµουν εγώ αυτός
που προχθές στην επιτροπή πρότεινα, εισηγήθηκα και ήρθαν
στην επιτροπή ο Δήµαρχος των Μεγάρων, η Πρόεδρος της Δη-
µοτικής Ενότητας Κινέτας και ο πρόεδρος των συλλόγων και φο-
ρέων της περιοχής και πράγµατι ενηµέρωσαν την επιτροπή. Και
χαίροµαι ιδιαίτερα, κύριε Υπουργέ, που είπατε επίσηµα από αυτό
το Βήµα -και γράφεται και στα Πρακτικά- ότι σύντοµα θα έρθει
και η λύση των προβληµάτων για την Κινέτα.

Για να τελειώσουµε οµαλά και όµορφα, θα δώσω τον λόγο όχι
σε εσάς, κύριε Σπίρτζη -θα µε δυσκολέψετε-, αλλά στην κ. Ξενο-
γιαννακοπούλου, η οποία είναι Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος
του κόµµατός σας, για δύο -τρία λεπτά ή όσο χρειαστεί. Εάν µπο-
ρείτε, παρακαλώ να περιορίσετε τον χρόνο σας. 

Μετά, εάν θελήσει, θα δώσω τον λόγο στον κ. Κατρίνη. Δεν
ξέρω εάν θελήσει τον λόγο κάποιος από την Νέα Δηµοκρατία.
Εάν θέλει ο Υπουργός, µπορεί να κλείσει τη συζήτηση. Θα σας
δώσω τον λόγο για σύντοµο, όµως, χρονικό διάστηµα. 

Κυρία Ξενογιαννακοπούλου έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Θα είµαι ιδιαίτερα σύντοµη. Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να κάνω δύο

παρατηρήσεις και στη συνέχεια να κάνω δυο ερωτήµατα, επιση-
µάνσεις.

Κατ’ αρχάς, καλοπροαίρετα -και χωρίς φυσικά να αµφισβη-
τούµε- δεχόµαστε αυτό που και εσείς επαναλάβατε και που είπε
και ο Υπουργός, ότι σαφώς θα λειτουργήσουν οι αρχές του κα-
τασταλτικού και του προσυµβατικού ελέγχου. Ούτως ή άλλως
εµείς στον κοινοβουλευτικό έλεγχο θα τα παρατηρήσουµε και θα
τα παρακολουθήσουµε. Θα προτιµούσαµε να ήταν µέσα. Δεχό-
µαστε, όµως, αυτό που λέτε. Δεν έχουµε λόγο να το αµφισβητή-
σουµε. Εξάλλου, αυτή είναι και η έννοµη τάξη της χώρας µας.
Αν δεν ακολουθηθεί, θα υπάρχουν πολλά άλλα προβλήµατα.

Θεωρούµε ότι είναι µια απάντηση -γιατί δεν είχαµε απάντηση
όλες αυτές τις µέρες για το χωρικό σχέδιο- αυτό που είπατε ότι
θα βασιστείτε στα σηµεία αυτά. Όσον αφορά τις κατευθύνσεις,
εµείς σας παροτρύνουµε να τις λάβετε και αυτές υπ’ όψιν. Φυ-
σικά, θα τα εξετάσετε. Θα είναι και αυτό ένα θέµα που θα το πα-
ρακολουθήσουµε.

Άρα γι’ αυτές τις δύο απαντήσεις, κύριε Πρόεδρε, από την
πλευρά µας θέλουµε να ευχαριστήσουµε τον κύριο Υπουργό. 

Θα ήθελα να κάνω και τρεις ερωτήσεις, επισηµάνσεις.
Είναι σαφές, κύριε Υπουργέ, ότι όσον αφορά αυτή την εται-

ρεία, δεν πήραµε απαντήσεις.  
Η διαπίστωση είναι ότι δεν ήταν έτοιµη η Κυβέρνηση, ότι φέ-

ρατε δυστυχώς αυτή την εταιρεία, επειδή ανακοινώθηκε στις
προγραµµατικές δηλώσεις -αυτή είναι η διαπίστωση- χωρίς να
έχει γίνει επεξεργασία. Αυτό δεν συµβάλλει φυσικά στην ταχύ-
τητα που εσείς θέλετε να δώσετε. 

Είµαστε εδώ γιατί φαντάζοµαι ότι θα έρθει κάποια νοµοθετική
ρύθµιση που να εξειδικεύει όλα αυτά τα ζητήµατα που θέσαµε,
από το εταιρικό σχήµα µέχρι την ευθύνη και όλα αυτά τα θέµατα,
γιατί αλλιώς δεν µπορεί να εγγραφεί αυτή η εταιρεία νοµικά.
Εµείς απλώς θέλουµε να σας πούµε να το ξανασκεφτείτε, µιας
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που θα δώσετε συνέχεια, γιατί σίγουρα θα έχετε πάρα πολλά
προβλήµατα διοικητικά και νοµικά.

Όσον αφορά την προγραµµατική σύµβαση του Τεχνικού Επι-
µελητηρίου, θέλουµε και ελπίζουµε να την καταθέσετε στη
Βουλή. Αυτό είναι κάτι για το οποίο εµείς θα επανέλθουµε και
στον κοινοβουλευτικό έλεγχο. Πρέπει να υπάρχει διαφάνεια
γύρω από αυτά τα ζητήµατα. 

Όσον αφορά -και κλείνω- αυτή την προγραµµατική σύµβαση
που υπογράψατε µε την Ενιαία Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων,
θέλω να εκφράσω την απορία µου και ως Βουλευτής και ως νο-
µικός. Δεν µπορώ να φανταστώ πώς µια ανεξάρτητη αρχή κάνει
µια προγραµµατική σύµβαση για θέµατα που οφείλει να δίνει
άδειες.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Δεν είναι προγραµµατική σύµβαση.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ίσως µας το εξηγή-
σετε. Αυτό είναι το ένα ερώτηµα, για να πάρετε τον λόγο. Εκ-
φράζω µια επιφύλαξη. 

Κλείνω, λέγοντας ότι, κύριε Πρόεδρε, όπως είπε και ο εισηγη-
τής µας, παρ’ ότι έχουµε έντονες επιφυλάξεις και αντιρρήσεις
λόγω του σκοπού και της σκοπιµότητας, θα ψηφίσουµε επί της
αρχής, αλλά φυσικά, όπως είναι ο ρόλος µας ως Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση, θα παρακολουθήσουµε, πάντα µε τη δυνατότητα να
συµβάλλουµε, πολύ στενά την υλοποίηση. 

Ευχαριστούµε πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε την κ.
Ξενογιαννακοπούλου και για την τήρηση του χρόνου, µε µια
µικρή ανοχή. 

Τον λόγο έχει ο κ. Κατρίνης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του Κινήµατος Αλλαγής.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς θέλουµε και εµείς να εκφράσουµε την ικανοποίησή

µας για τη δηµόσια δέσµευση του Υπουργού ότι θα υπάρχει η
ανάλογη µέριµνα και για τις περιοχές που επλήγησαν από φονι-
κές πυρκαγιές αλλά δεν συµπεριλαµβάνονται στην πράξη νοµο-
θετικού περιεχοµένου που συζητάµε σήµερα, όπως είναι
χαρακτηριστικά η περίπτωση της Κινέτας -και όχι µόνο. Γιατί όλοι
οι πολίτες πρέπει να αισθάνονται ότι έχουν ισότιµη αντιµετώπιση
από την πολιτεία, ανεξάρτητα µε το αν θρηνήσαµε θύµατα ή όχι.
Προφανώς έχει ιδιαίτερη βαρύτητα αυτό, αλλά υπήρχε και κατα-
στροφή φυσικού περιβάλλοντος και περιουσιών και νοµίζω ότι
πρέπει να έρθει η πολιτεία και να τα «επουλώσει». 

Λόγω της φύσης του νοµοσχεδίου που συζητάµε, της πράξης
νοµοθετικού περιεχοµένου, και παρά το γεγονός ότι έχουµε κά-
ποιες µικρές ενστάσεις, κύριε Πρόεδρε, σε σχέση µε το κατα-
στατικό της εταιρείας, νοµίζω ότι η φύση αυτού του νοµοσχεδίου
και η γενικότερη διάθεση που επικρατεί στην Ολοµέλεια επιβάλ-
λει σε όλους να είµαστε θετικοί επί της αρχής και να υπερψηφί-
σουµε, ακριβώς γιατί προέχει ο σκοπός. Και ο σκοπός είναι η
επούλωση, είναι η ανακούφιση, είναι η έµπρακτη απόδειξη της
πολιτείας ότι ακόµα και όταν συµβεί το µοιραίο, κάτι που αλλάζει
δραµατικά τη ζωή των πολιτών, έρχεται εκεί συντεταγµένα η πο-
λιτεία και δίνει λύσεις, δίνει απαντήσεις, πραγµατικά µεριµνά και
δρα ανακουφιστικά αλλά πολύ περισσότερο -και νοµίζω ότι αυτό
θα πρέπει να είναι ένα συµπέρασµα της σηµερινής συνεδρίασης-
θα πρέπει να δρα και προληπτικά, ώστε να αποφύγουµε ανάλο-
γες φυσικές καταστροφές στο µέλλον.

Για εµάς, κύριε Πρόεδρε -το είπαµε και στην πρώτη µας τοπο-
θέτηση- είναι εξίσου σηµαντική η µη ανάληψη ευθύνης για αυτή
την πρωτοφανή τραγωδία από τις αρµόδιες αρχές. Κάποια
στιγµή θα πρέπει να συζητήσουµε στη Βουλή το τι έφταιξε, πού
βρίσκεται η διερεύνηση η οποία έχει λάβει τη δικαστική οδό και
γιατί κάποιοι επέλεξαν να υιοθετήσουν τον ρόλο του Πόντιου Πι-
λάτου για να προστατεύσουν το πολιτικό τους προσωπικό κεφά-
λαιο, αλλά προφανώς υποτιµώντας τον κίνδυνο και δυστυχώς το
µοιραίο έγινε.

Τελειώνοντας, δεν µπορώ να αποφύγω να πω, µιας και ανα-
φέρθηκε ο κ. Ρουσόπουλος στις πυρκαγιές της Ηλείας το 2007,
και επειδή άκουσα και τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας,
όχι αναιτιολόγητα -και τελειώνω µε αυτό- να µιλούν για µια επι-

κοινωνιακή διαχείριση της πυρκαγιάς στο Μάτι από την Κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ, ότι η επικοινωνιακή διαχείριση που έγινε το
2007 στις πυρκαγιές της Ηλείας, θα πρέπει κατά την άποψή µου
να διδαχθεί ως case study σε όλες τις σχολές επικοινωνίας ανά
τον κόσµο, για το πώς ενώ υπήρχε µια καταστροφή µε σαράντα
εννέα ανθρώπινες ζωές, µέσα σε µία ηµέρα έστρεψε η κυβέρ-
νηση τον κόσµο να πάρει τριχίλιαρα και ήρθαν στην Ηλεία από
όλη την Ελλάδα ανεξέλεγκτα χιλιάδες άσχετοι, και πλέον το µόνο
ζήτηµα ήταν ποιος δικαιούται και ποιος δεν δικαιούται να πάρει
εκείνο το βοήθηµα που η κυβέρνηση θεωρούσε ότι έδινε ανα-
κούφιση στους πληγέντες της Ηλείας.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι θα πρέπει να είµαστε λίγο πιο φειδωλοί και
πιο εγκρατείς, όταν µιλάµε για επικοινωνιακή διαχείριση, ιδιαί-
τερα όταν η κυβέρνηση του κ. Καραµανλή σε αυτό έδειξε τον
δρόµο µε ανεπιτυχή αποτελέσµατα που δηµιούργησαν παρενέρ-
γειες. Και σωστά αναφέρθηκε ο κ. Ρουσόπουλος στο ότι έγινε
προσπάθεια να θεραπευτούν, αλλά αυτό δεν έγινε ποτέ δυνατό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε και

εµείς τον κ. Κατρίνη. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΡΟΥΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο επί προσωπικού. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε και εγώ θα ήθελα τον

λόγο επί προσωπικού, για να κάνω µία ερώτηση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μισό λεπτό, γιατί

προηγείται το προσωπικό πάντα κατά τον Κανονισµό.
Ορίστε, κύριε Ρουσόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΡΟΥΣΟΠΟΥΛΟΣ: Να εξηγήσω το προσωπικό

κατά τον Κανονισµό σε ένα λεπτό και αν κρίνετε ότι είναι προσω-
πικό, θα απαντήσω. 

Προσωπικό είναι όταν αναφέρεται ένας συνάδελφος άλλου
κόµµατος ή του ιδίου κόµµατος σε κάποιο πρόσωπο και στην πο-
λιτική που ακολούθησε, σηµειώνοντας απαξιωτικά, διότι το να
αναφέρει ότι εδώ έγινε επικοινωνιακή πολιτική, έτσι όπως του-
λάχιστον έχει συνηθίσει -λανθασµένα- η κοινή γνώµη να θεωρεί
σε ένα µείζον θέµα στο οποίο χάθηκαν ανθρώπινες ζωές, είναι
σαν να επιρρίπτει την κατηγορία στον συνάδελφό του ότι όταν
ευρέθη σε µία θέση, όπως είχα βρεθεί εγώ τότε του αρµόδιου
Υπουργού ή του Κυβερνητικού Εκπροσώπου, περισσότερο τον
ενδιέφερε η εικόνα -η οποία εικόνα µιλούσε από µόνη της άλλω-
στε, ήταν φωτιές και νεκροί, πτώµατα- και λιγότερο η ουσία.

Αν κρίνετε, λοιπόν, ότι έχει αξία προσωπική αυτό που λέω, θα
ήθελα δύο λεπτά να απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα σας δώσω τον
λόγο. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΡΟΥΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Για τον ίδιο λόγο θέλουµε και εµείς τον
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Σπίρτζη, µην
κάνετε κατάχρηση κάποιων πραγµάτων. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Μα, επικαλούµαι τον ίδιο λόγο, κύριε
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ξέρετε ότι σας
άφησα να µιλήσετε δώδεκα λεπτά από τα πέντε λεπτά που εί-
χατε. 

Ορίστε, κύριε Ρουσόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΡΟΥΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κατ’ αρχάς,

ευχαριστώ τον κ. Κατρίνη για την πρόταση, την οποία έκανε ίσως
κάποιο πανεπιστήµιο. Δεν γνωρίζει ότι έχουν ασχοληθεί πολλά
πανεπιστήµια µε εκείνη την περίοδο και πολλά µεταπτυχιακά
προγράµµατα. Φοιτητές έχουν έρθει πολλές φορές τη δεκαετία
που πέρασε να µου ζητήσουν πληροφορίες για το πώς διαχειρι-
στήκαµε εκείνη την κρίση. 

Το ίδιο συνέβη και πριν από τρία χρόνια, όταν ως καθηγητής
στο Ευρωπαϊκό Πανεπιστήµιο της Κύπρου εκλήθη συνάδελφός
µου µε αφορµή τη δική µου εµπειρία από τις πυρκαγιές της
Ηλείας στο Υπουργικό Συµβούλιο της Κύπρου για να συζητήσουν
τη διαχείριση, έτσι όπως έγινε στην Ηλεία.

Όντως, λοιπόν, αποτελεί ένα case study, όπως είπε. Λυπάµαι
που δεν µπορώ να χρησιµοποιήσω µία ελληνική έκφραση. Δεν
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µου αρέσει να χρησιµοποιώ συνήθως αγγλισµούς. Τον ευχαρι-
στώ, λοιπόν, πολύ για αυτό.

Δεύτερον, στην αρχαία Αγορά, κύριε Πρόεδρε, η οποία ήταν
λίγο παρακάτω, για να πείσεις µε το επιχείρηµά σου έπρεπε στεν-
τορεία τη φωνή -για να σε ακούσουν, αφού δεν υπήρχαν µικρό-
φωνα όπως τώρα- να σε ακούσει και ο τελευταίος των Αθηναίων
που συµµετείχε στην Αγορά, να έχεις επιχείρηµα το οποίο να µην
είναι απλώς ένα επικοινωνιακό επιχείρηµα, αλλά να έχει ουσία
στην πολιτική επιχειρηµατολογία του οµιλούντος. 

Η επικοινωνία, κύριε Πρόεδρε, είναι µία από τις δύο ράγες
πάνω στις οποίες τρέχει το τρένο της πολιτικής. Εάν δεν υπάρχει
ουσία πολιτικής, η επικοινωνία από µόνη της καταρρίπτεται πολύ
γρήγορα, πέφτει και χάνεται σαν φούσκα.

Εκείνο που θέλω να θυµίσω –κλείνοντας- στον αγαπητό συνά-
δελφο, ο οποίος εκλέγεται στην Ηλεία, ότι µετά από εκείνες τις
εκλογές η Νέα Δηµοκρατία στην Ηλεία των τόσων νεκρών αύ-
ξησε τη δύναµή της, αύξησε τις έδρες της στο Κοινοβούλιο. Εάν
υπαινίσσεται ότι εµείς κοροϊδέψαµε τους πολίτες και είναι τόσο
αφελείς για να µας ψηφίσουν, τότε νοµίζω ότι θα πρέπει ο ίδιος
να απολογηθεί στους ανθρώπους που τον ψηφίζουν.

Σας ευχαριστώ πολύ για τον χρόνο που µου δώσατε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο διότι

αναφέρθηκε σε εµένα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να µην συνεχίσουµε

την κουβέντα. 
Όχι, δεν έχετε τον λόγο.
Ορίστε, κυρία Αδαµοπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Μα, αναφέρθηκε σε εµένα. Πρέπει να

πάρω τον λόγο για να απαντήσω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν υπάρχει τώρα,

δεν έχετε κάτι προσωπικό, δεν δηµιουργείται προσωπικό. Ανα-
φερθήκατε εσείς στο θέµα…

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ήταν εξόχως ειρωνικός ο κ. Ρουσόπου-
λος και πρέπει να του απαντήσω µε το ίδιο ύφος, αφού επιµένει
µε αυτόν τον τρόπο.

Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε, ζητάω τον λόγο για να τριτολο-
γήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ, κύριε
Κατρίνη. 

Ορίστε, κυρία Αδαµοπούλου, έχετε τον λόγο ως Κοινοβουλευ-
τική Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Λίγα σηµεία θα εντοπίσω.
Κατ’ αρχάς, καλωσορίζουµε παροµοίως το γεγονός ότι ο κύ-

ριος Υπουργός µετά τις παρεµβάσεις που έκανε όλη η Αντιπολί-
τευση διέγραψε από τη σχετική διάταξη την παρέκκλιση σχετικά
µε τον προσυµβατικό και κατασταλτικό έλεγχο του Ελεγκτικού
Συνεδρίου.

Ωστόσο, ακόµη, αυτή τη στιγµή ειδικά, υπάρχει µια αντίφαση.
Από τη µία διατηρείτε τον προσυµβατικό έλεγχο, από την άλλη
πάλι υπάρχει η παρέκκλιση από τις διατάξεις του νόµου για τις
δηµόσιες συµβάσεις.

Ως γνωστόν, ο προσυµβατικός έλεγχος αφορά τις δηµόσιες
συµβάσεις. Εξακολουθούµε να µην αντιλαµβανόµαστε για ποιον
λόγο υπάρχει η παρέκκλιση από αυτήν τη συγκεκριµένη νοµοθε-
σία. Τι εξυπηρετεί αυτή η παρέκκλιση, ενώ για τον προσυµβατικό
και τον κατασταλτικό έλεγχο προβήκατε στην απαραίτητη διόρ-
θωση;

Θεωρούµε ότι το πλαίσιο του καταστατικού σχετικά µε την
εταιρεία είναι θολό. Θα έπρεπε να ληφθούν υπ’ όψιν οι παρεµ-
βάσεις και οι παρατηρήσεις µας ως προς τις ευθύνες των µελών
του διοικητικού συµβουλίου. Θεωρούµε ότι η µεταγενέστερη
ρύθµιση των ευθυνών µε νοµοσχέδια είναι πάρα πολύ επισφα-
λής. Είµαστε επιφυλακτικοί. Εννοείται ότι θα θέλαµε να είµαστε
καλοπροαίρετοι απέναντι σε αυτό το θέµα. Εάν όµως είχε προ-
βλεφθεί µε το καταστατικό µέσα στο νοµοσχέδιο θα υπήρχε ένας
προληπτικός έλεγχος και ρύθµιση αυτών των ευθυνών. 

Τέλος, θα ήθελα να κάνω µία ερώτηση διευκρινιστική. Είχατε
προσθέσει µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις κατά τη διάρκεια της
συζήτησης µία παράγραφο 13 στο άρθρο 2. Η παράγραφος αυτή

εξακολουθεί να ισχύει -στο τελικό κείµενο που έχουµε στα χέρια
µας δεν υπάρχει- ως προς το χωρικό σχέδιο και τις παρεκκλίσεις
που υπάρχουν από τις διατάξεις πάλι των δηµοσίων συµβάσεων,
αλλά και τη χρήση των εξαιρετικών διατάξεων της ενωσιακής νο-
µοθεσίας;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε την κ.

Αδαµοπούλου.
Κύριε Υπουργέ, µπορείτε να κλείσετε απαντώντας αν θέλετε

στους συναδέλφους που έθεσαν ερωτήµατα ή να κλείσετε τη συ-
νεδρίαση και να προχωρήσουµε στην ψηφοφορία.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Ευχαριστώ πολύ.

Όσον αφορά το θέµα της συνεργασίας -το θέτω έτσι- µε την
ΕΑΑΔΗΣΥ να πω ότι δεν είναι προγραµµατική συµφωνία. Είναι
ένα πρωτόκολλο συνεργασίας για το οποίο µας διαβεβαίωσε η
ΕΑΑΔΗΣΥ ότι είναι µέσα στο πεδίο αρµοδιοτήτων της, δηλαδή
ότι µπορεί να το κάνει αυτό µε Υπουργεία. Θα µας βοηθάει µε
την τεχνογνωσία που έχει να µην κάνουµε λάθη. Μας είπε -και
υποθέτω ότι ξέρει- ότι είναι κάτι το οποίο είναι απολύτως νόµιµο. 

Για το θέµα της παρέκκλισης στις δηµόσιες συµβάσεις, που
τέθηκε από το ΜέΡΑ25, ισχύει -το είπα, νοµίζω, αλλά µπορεί να
µην το ακούσατε-, και για το ειδικό χωρικό σχέδιο, για τις µελέτες
του Τεχνικού Επιµελητηρίου, ισχύει και η προσθήκη «µε βάση την
ενωσιακή νοµοθεσία».

Για την προγραµµατική σύµβαση µε το ΤΕΕ θα ενηµερωθεί η
Βουλή. Το λέω επειδή δεν απάντησα πριν.

Αυτά θα ήθελα να πω και ευχαριστώ και πάλι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Πριν κηρύξω περαιωµένη τη συζήτηση, να πω ότι πράγµατι

τόσο στην επιτροπή, την οποία παρακολούθησα και εγώ ως Βου-
λευτής της περιοχής, όσο και στην Ολοµέλεια έγινε µια πάρα
πολύ καλή συζήτηση γιατί ήταν και πολύ µεγάλο το θέµα που συ-
ζητήθηκε σε αυτό το νοµοσχέδιο. Πιστεύω ότι το Προεδρείο επέ-
δειξε την ανοχή που χρειαζόταν προς κάθε κατεύθυνση, έτσι
ώστε µε αυτόν τον τρόπο διευκολύνεται η καλύτερη νοµοθέτηση.

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, επί των
άρθρων και των τροπολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας: «Κύρωση της από
24.07.2019 Π.Ν.Π. “Λήψη µέτρων για την αντιµετώπιση άµεσων
κινδύνων και αναγκών στις περιοχές της Περιφερειακής Ενότη-
τας Ανατολικής Αττικής που επλήγησαν από τις πυρκαγιές της
23ης Ιουλίου 2018” (Α’ 127), σύσταση και καταστατικό λειτουρ-
γίας της εταιρείας “Μάτι Ξανά” και άλλες διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Ναι.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Παρών.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ναι.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας: «Κύρωση της
από 24.07.2019 Π.Ν.Π. “Λήψη µέτρων για την αντιµετώπιση άµε-
σων κινδύνων και αναγκών στις περιοχές της Περιφερειακής
Ενότητας Ανατολικής Αττικής που επλήγησαν από τις πυρκαγιές
της 23ης Ιουλίου 2018” (Α’ 127), σύσταση και καταστατικό λει-
τουργίας της εταιρείας “Μάτι Ξανά” και άλλες διατάξεις» έγινε
δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία.

Προχωρούµε στην ψήφιση των άρθρων και η ψήφισή τους θα
γίνει χωριστά.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ: Ναι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Παρών.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Παρών.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ναι.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς το άρθρο 1

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
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Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ: Ναι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Παρών.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Παρών.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ναι.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς το άρθρο 2

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 40 και ειδικό 3 ως έχει; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ: Ναι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Ναι.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Παρών.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ναι.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 40 και ειδικό 3 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Προχωρούµε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ: Ναι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Ναι.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Παρών.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ναι.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και

Ενέργειας: «Κύρωση της από 24.07.2019 Π.Ν.Π. «Λήψη µέτρων
για την αντιµετώπιση άµεσων κινδύνων και αναγκών στις περιο-
χές της Περιφερειακής Ενότητας Ανατολικής Αττικής που επλή-
γησαν από τις πυρκαγιές της 23ης Ιουλίου 2018» (Α’ 127),
σύσταση και καταστατικό λειτουργίας της εταιρείας “Μάτι Ξανά”
και άλλες διατάξεις»» έγινε δεκτό επί της αρχής και επί των άρ-
θρων κατά πλειοψηφία.

Προχωρούµε στην ψήφιση του νοµοσχεδίου και στο σύνολο.
Ερωτάται το Σώµα. Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-

νολο;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ: Ναι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Παρών.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Παρών.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ναι.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και

Ενέργειας: «Κύρωση της από 24.07.2019 Π.Ν.Π. «Λήψη µέτρων
για την αντιµετώπιση άµεσων κινδύνων και αναγκών στις περιο-
χές της Περιφερειακής Ενότητας Ανατολικής Αττικής που επλή-
γησαν από τις πυρκαγιές της 23ης Ιουλίου 2018» (Α’ 127),
σύσταση και καταστατικό λειτουργίας της εταιρείας “Μάτι Ξανά”
και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία σε µόνη συ-
ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως
εξής:

«Κύρωση της από 24.07.2019 Π.Ν.Π. «Λήψη µέτρων για την
αντιµετώπιση άµεσων κινδύνων και αναγκών στις περιοχές της
Περιφερειακής Ενότητας Ανατολικής Αττικής που επλήγησαν
από τις πυρκαγιές της 23ης Ιουλίου 2018» (Α’ 127), σύσταση
και καταστατικό λειτουργίας της εταιρείας «Μάτι Ξανά» και
άλλες διατάξεις

Άρθρο 1 

Κύρωση της από 24.07.2019 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχο-
µένου «Λήψη µέτρων για την αντιµετώπιση άµεσων κινδύνων

και αναγκών στις περιοχές της Περιφερειακής Ενότητας Ανα-
τολικής Αττικής που επλήγησαν από τις πυρκαγιές της 23ης
Ιουλίου 2018» (Α’ 127)

Κυρώνεται και αποκτά ισχύ νόµου η από 24.07.2019 Πράξη Νο-
µοθετικού Περιεχοµένου «Λήψη µέτρων για την αντιµετώπιση
άµεσων κινδύνων και αναγκών στις περιοχές της Περιφερειακής
Ενότητας Ανατολικής Αττικής που επλήγησαν από τις πυρκαγιές
της 23ης Ιουλίου 2018» (Α’ 127), η οποία έχει ως ακολούθως:

«ΠΡΑΞΗ ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΟΥ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΟΥ

Λήψη µέτρων για την αντιµετώπιση άµεσων κινδύνων και αναγ-
κών στις περιοχές της Περιφερειακής Ενότητας Ανατολικής Ατ-
τικής που επλήγησαν από τις πυρκαγιές της 23ης Ιουλίου 2018.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ
ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

Έχοντας υπόψη:
1. Την παράγραφο 1 του άρθρου 44 του Συντάγµατος.
2. Την εξαιρετικά επείγουσα ανάγκη να αντιµετωπισθούν οι

άµεσοι κίνδυνοι που υφίστανται για τους κατοίκους και το οικι-
στικό και φυσικό περιβάλλον, από την παραµονή αποβλήτων,
απορριµµάτων και επικίνδυνων υλικών εν γένει, στις περιοχές της
Περιφερειακής Ενότητας Ανατολικής Αττικής που επλήγησαν
από τις πυρκαγιές της 23ης Ιουλίου 2018 και να υλοποιηθούν
άµεσα δράσεις που κατατείνουν στη διασφάλιση της υγείας των
κατοίκων και στην προστασία του περιβάλλοντος.

3. Τα σχετικά πορίσµατα και τις εισηγήσεις των αρµοδίων φο-
ρέων και υπηρεσιών, από τα οποία προκύπτει η άµεση και επιτα-
κτική ανάγκη λήψης µέτρων για την αντιµετώπιση των
υφιστάµενων κινδύνων στις ανωτέρω περιοχές, ιδίως το αριθµ.
πρωτ. 47601/23-7-2019 έγγραφο του Αρχηγού του Πυροσβεστι-
κού Σώµατος.

4. Τη σχετική πρόταση του Υπουργικού Συµβουλίου, αποφα-
σίζουµε:

Άρθρο Πρώτο
Αποµάκρυνση επικίνδυνων υλικών

1. Στις περιοχές της Περιφερειακής Ενότητας Ανατολικής Ατ-
τικής που επλήγησαν από τις πυρκαγιές της 23ης Ιουλίου 2018,
δύνανται, ενόψει άµεσου κινδύνου για την ασφάλεια των πολιτών
ή για το περιβάλλον, όπως προκύπτει από εισήγηση φορέα ή
υπηρεσίας, να εκτελούνται µε αποφάσεις του Υπουργού Υποδο-
µών και Μεταφορών οι ακόλουθες αναγκαίες ενέργειες:

α) Αποµάκρυνση απορριµµάτων, αποβλήτων και κάθε υλικού
εν γένει, το οποίο, κατά την κρίση των αρµοδίων φορέων και υπη-
ρεσιών, είναι επικίνδυνο για την ασφάλεια και την υγεία των πο-
λιτών ή συνιστά εστία κινδύνου για µελλοντική φυσική
καταστροφή.

β) Έλεγχοι και αποξήλωση αµιάντου από οποιαδήποτε κατα-
σκευή ή αντικείµενο.

γ) Κάθε αναγκαία ενέργεια αποκατάστασης και ανάπλασης
των πληγεισών περιοχών µε σκοπό την προστασία της υγείας
των πολιτών και τη διαφύλαξη του περιβάλλοντος.

2. Όλες οι απαιτούµενες από την προηγούµενη παράγραφο
δράσεις, ιδίως µελέτες, έργα, υπηρεσίες, εξοπλισµός, δύναται
να αναλαµβάνονται µε ίδια µέσα και πόρους από φυσικά ή νοµικά
πρόσωπα που δραστηριοποιούνται στους σχετικούς τοµείς,
χωρίς καµία επιβάρυνση του Δηµοσίου, κατόπιν εγκρίσεως που
παρέχεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και
Υποδοµών και Μεταφορών, η οποία αναρτάται στον δικτυακό
τόπο των υπουργείων.

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υποδο-
µών και Μεταφορών δύνανται να εκπονούνται και να διενεργούν-
ται περαιτέρω δράσεις αποκατάστασης και ανάπλασης των
πληγεισών περιοχών, να ρυθµίζεται η διαδικασία εκτέλεσης των
ενεργειών του παρόντος άρθρου, καθώς και κάθε ειδικότερο ζή-
τηµα για την εφαρµογή της παρούσας.

2500 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο Δεύτερο
Σύσταση Αστικής Μη Κερδοσκοπικής Εταιρείας

Συστήνεται Αστική Μη Κερδοσκοπική Εταιρεία µε την επωνυ-
µία «Μάτι ξανά», σύµφωνα µε τις διατάξεις του Αστικού Κώδικα.
Σκοπός της εταιρείας είναι η προώθηση δράσεων για την απο-
κατάσταση και ανάπλαση των πληγεισών περιοχών και τη βελ-
τίωση της ζωής των κατοίκων τους. Για την επίτευξη του σκοπού
της η εταιρεία, ενδεικτικά, υποβάλλει προτάσεις και εισηγήσεις
προς τις αρµόδιες αρχές και υπηρεσίες για τη λήψη µέτρων αν-
τιµετώπισης κινδύνων και τη διενέργεια δράσεων αποκατάστα-
σης και ανάπλασης των πληγεισών περιοχών, οι οποίες τίθενται
υπόψη των αρµόδιων δηµοσίων φορέων για άµεση υλοποίηση,
και ενηµερώνει τους πολίτες και τους αρµόδιους φορείς σχετικά
µε υφιστάµενα προβλήµατα των πληγεισών περιοχών και των κα-
τοίκων τους.

Στο Διοικητικό Συµβούλιο της Εταιρείας µετέχουν εκπρόσωποι
των κατοίκων των πληγεισών περιοχών, υπηρεσιακά στελέχη του
Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους και των Υπουργείων Υποδο-
µών και Μεταφορών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, καθώς και
εκπρόσωποι του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδας, των Δήµων
Μαραθώνος και Ραφήνας-Πικερµίου και της Περιφέρειας Αττι-
κής.

Με απόφαση του Πρωθυπουργού ρυθµίζεται κάθε περαιτέρω
ζήτηµα σχετικά µε τη λειτουργία, τους σκοπούς, τους πόρους
και την οικονοµική διαχείριση της εταιρείας και καθορίζεται η
συγκρότησή της.

Άρθρο Τρίτο
Κατάρτιση ειδικού χωρικού σχεδίου

Ενόψει άµεσου κινδύνου για την ασφάλεια των πολιτών ή για
το περιβάλλον, όπως προκύπτει από εισήγηση φορέα ή υπηρε-
σίας, ανατίθεται στο Νοµικό Πρόσωπο Δηµοσίου Δικαίου «Τε-
χνικό Επιµελητήριο Ελλάδος» η σύνταξη ειδικού χωρικού
σχεδίου για τις περιοχές της Ανατολικής Αττικής που επλήγησαν
από τις πυρκαγιές της 23ης Ιουλίου 2018. Κατά παρέκκλιση από
οποιαδήποτε άλλη διάταξη που αφορά διαδικασία κατάρτισης
και αρµοδιότητα, εξουσιοδοτείται ο Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας να υπογράψει σχετική σύµβαση µε το Τεχνικό Επι-
µελητήριο Ελλάδος µε καταληκτική ηµεροµηνία παράδοσης του
σχεδίου την 23η Ιουλίου 2020. Για την υλοποίηση του έργου της
παρούσας παραγράφου το Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδος µπο-
ρεί να προβαίνει σε αναθέσεις κατά παρέκκλιση από τις πάγιες
διατάξεις της κείµενης νοµοθεσίας που αφορούν τη διαδικασία
αναθέσεως συµβάσεων έργου, υπηρεσίας ή προµήθειας.

Άρθρο Τέταρτο
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς της παρούσας, η οποία θα κυρωθεί νοµοθετικά κατά
το άρθρο 44 παράγραφος 1 του Συντάγµατος, αρχίζει από τη δη-
µοσίευσή της στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Αθήνα, 24 Ιουλίου 2019

Ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας 
ΠΡΟΚΟΠΙΟΣ Β. ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ

Ο Πρωθυπουργός
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ

Τα Μέλη του Υπουργικού Συµβουλίου
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΠΙΚΡΑΜΜΕΝΟΣ, ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ, ΣΠΥ-

ΡΙΔΩΝ -ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ, ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥ-
ΛΟΣ, ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ, ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ, ΣΤΥΛΙΑΝΗ
ΜΕΝΔΩΝΗ, ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ, ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑ-
ΚΗΣ, ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ, ΘΕΟΧΑΡΗΣ ΘΕΟΧΑΡΗΣ, ΓΕΩΡ-
ΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ, ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ, ΓΕΩΡΓΙΟΣ
ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ»

Άρθρο 2 
Μέτρα για την ανακούφιση των πληγέντων και την 

αποκατάσταση του περιβάλλοντος από τις πυρκαγιές της
23ης και 24ης Ιουλίου 2018-Καταστατικό της

Αστικής Μη Κερδοσκοπικής Εταιρείας 
µε την επωνυµία «Μάτι Ξανά»

1. Με απόφαση του Υπουργού Υγείας, που δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως εντός δύο (2) µηνών από τη δηµο-
σίευση του παρόντος, συντάσσεται µητρώο εγκαυµατιών, θυµά-
των δασικών πυρκαγιών, συµπεριλαµβανοµένων και των
εγκαυµατιών-θυµάτων των πυρκαγιών της 23ης και 24ης Ιουλίου
2018, και ορίζεται διαδικασία κατηγοριοποίησής τους κατά πα-
ρέκκλιση κάλυψης από τον ΕΟΠΥΥ και διάθεσης σε αυτούς των
πάσης φύσεως φαρµάκων, επουλωτικών και αναπλαστικών
σκευασµάτων (γέλες σιλικόνης, ενυδατικές αλοιφές, αντηλιακές
αλοιφές, προϊόντα αντισηψίας), επιθεµάτων (σιλικόνη, γάζες),
ελαστικών και πιεστικών ενδυµάτων, καθώς και της παροχής της
απαραίτητης κατ’ οίκον νοσηλείας, συµπεριλαµβανοµένων και
των φυσιοθεραπειών και λοιπών θεραπειών αποκατάστασής
τους.

2. α. Στο άρθρο 11 της από 26ης Ιουλίου 2018 Πράξης Νοµο-
θετικού Περιεχοµένου «Έκτακτα µέτρα για τη στήριξη των πλη-
γέντων και την αποκατάσταση ζηµιών από τις πυρκαγιές που
έπληξαν περιοχές της Περιφέρειας Αττικής στις 23 και 24 Ιουλίου
2018» (Α’138), που κυρώθηκε µε το άρθρο 3 του ν. 4576/2018 (Α’
196), η ηµεροµηνία «30.09.2019» αντικαθίσταται από την ηµερο-
µηνία «31.07.2020».

β. Στο άρθρο 18 της από 26ης Ιουλίου 2018 Πράξης Νοµοθε-
τικού Περιεχοµένου «Έκτακτα µέτρα για τη στήριξη των πληγέν-
των και την αποκατάσταση ζηµιών από τις πυρκαγιές που
έπληξαν περιοχές της Περιφέρειας Αττικής στις 23 και 24 Ιουλίου
2018», που κυρώθηκε µε το άρθρο 3 του ν. 4576/2018, προστί-
θενται τελευταία εδάφια ως εξής: «Με όµοια απόφαση καθορί-
ζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις χορήγησης αποζηµίωσης
αποκατάστασης χώρου και νόµιµης περίφραξης, στις περιπτώ-
σεις κατά τις οποίες από την πυρκαγιά επλήγη περίφραξη ή οι-
κόπεδο ή γήπεδο χωρίς κτίριο ή δεν επλήγη το κτίριο που
βρίσκεται σε αυτό. Οι αποζηµιώσεις του άρθρου αυτού βαρύ-
νουν τον «Ειδικό Λογαριασµό Αρωγής Πυρόπληκτων της 23ης
και 24ης Ιουλίου 2018» που συστάθηκε µε την υπ’ αριθµ. οικ.
2/57679/ΔΛΓΚ/25.07.2018 κ.υ.α. (Β’ 3014).».

γ. Η προθεσµία που προβλέπεται στο πρώτο εδάφιο της πα-
ραγράφου 2.2. του άρθρου 2 «ΠΡΟΘΕΣΜΙΕΣ» της υπ’ αριθµ.
Δ.Α.Ε.Φ.Κ.-Κ.Ε./8706/Α325/3.8.2018 κ.υ.α. (Β' 3255) για την υπο-
βολή αιτήσεων για έκδοση άδειας επισκευής και χορήγηση στε-
γαστικής συνδροµής (ΣΣ) ή για έκδοση Βεβαίωσης Καθορισµού
Δικαιούχου Στεγαστικής Συνδροµής, για την αποκατάσταση των
ζηµιών σε κτίρια από τις πυρκαγιές της 23ης  και 24ης  Ιουλίου
2018, παρατείνεται µέχρι 10.08.2020.

3. Η ανάθεση και εκτέλεση των έργων και η λήψη των υπηρε-
σιών: α) αποµάκρυνσης από τα γήπεδα ή τα οικόπεδα των οικο-
δοµικών υλικών που περιέχουν αµίαντο,   β) κατεδαφίσεως των
κτιρίων που κρίθηκαν κατεδαφιστέα µε Πρωτόκολλο Αυτοψίας
Επικινδύνου Ετοιµόρροπου Κτιρίου (Π.Α.Ε.Ε.Κ.), Δελτίο Επανε-
λέγχου ή Έκθεση Αυτοψίας Τριµελούς Επιτροπής του Υπουρ-
γείου Υποδοµών και Μεταφορών, γ) προσωρινής
αποκατάστασης οδοστρωµάτων, οδικών υποδοµών και εκτέλε-
σης συνοδών έργων σήµανσης, προστασίας και ασφάλειας,
απορροής οµβρίων κ.λπ. στο πλαίσιο των προγραµµατικών συµ-
βάσεων µεταξύ Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών και
Δήµων Μαραθώνος και Ραφήνας-Πικερµίου ή/και εκτός αυτών,
δ) δενδροφύτευσης των κοινόχρηστων χώρων και του περιαστι-
κού πρασίνου µε επιστηµονικά κριτήρια λειτουργίας ως ζωνών
πυροπροστασίας, ε) αποκατάστασης του δικτύου ύδρευσης, στ)
υλοτόµησης των καµένων δένδρων και αξιοποίησης του ξυλώ-
δους κεφαλαίου, ζ) διενέργειας επαναληπτικών µετρήσεων ποι-
ότητας του αέρα, των υπογείων υδάτων και του εδάφους, η)
προστασίας από πληµµυρικά φαινόµενα και φαινόµενα διάβρω-
σης ή αποσάθρωσης του εδάφους, θ) πυρασφάλειας στις περιο-
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χές της Περιφερειακής Ενότητας Ανατολικής Αττικής που επλή-
γησαν από τις πυρκαγιές της 23ης και 24ης Ιουλίου 2018, αφο-
ρούν στη θεραπεία αµέσου δηµοσίου συµφέροντος που
συνίσταται στην ανάγκη επείγουσας προστασίας της υγείας και
της ασφάλειας των κατοίκων των ανωτέρω περιοχών, και για
τους λόγους αυτούς, οι οικείες συµβάσεις εκτέλεσης έργου,
ανάθεσης µελέτης και παροχής υπηρεσιών, καθώς και οι τυχόν
αναγκαίες υποστηρικτικές συµβάσεις για την ανάθεση, την πα-
ρακολούθηση και την παραλαβή του αντικειµένου των συµβά-
σεων, ανατίθενται το αργότερο µέχρι 30.10.2019 και
ολοκληρώνονται το αργότερο µέχρι 30.06.2020. Οι δαπάνες για
τις συµβάσεις της παραγράφου αυτής βαρύνουν τον «Ειδικό Λο-
γαριασµό Αρωγής Πυρόπληκτων της 23ης και 24ης Ιουλίου
2018» που συστάθηκε µε την υπ’ αριθµ. οικ. 2/57679/ΔΛΓΚ
/25.07.2018 κ.υ.α. (Β’ 3014). Για την ανάθεση των έργων ή των
υπηρεσιών που προβλέπονται στις περιπτώσεις α’ έως και ζ’ της
παρούσας παραγράφου, οι φορείς ανάθεσης των σχετικών συµ-
βάσεων εφαρµόζουν το άρθρο 117 του ν. 4412/2016 (Α’ 147) ανε-
ξάρτητα από την εκτιµώµενη αξία της σύµβασης. 

4. α. Στο τέλος της περίπτωσης α’ της παραγράφου 3 του άρ-
θρου 3 της υπ’ αριθµ. οικ. 2/57679/ΔΛΓΚ /25.07.2018 κ.υ.α. (Β’
3014), προστίθεται φράση ως εξής: «,καθώς και η αστική µη κερ-
δοσκοπική εταιρεία που προβλέπεται στο άρθρο δεύτερο της
από 24.07.2019 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Λήψη µέ-
τρων για την αντιµετώπιση άµεσων κινδύνων και αναγκών στις
περιοχές της Περιφερειακής Ενότητας Ανατολικής Αττικής που
επλήγησαν από τις πυρκαγιές της 23ης Ιουλίου 2018» (Α’ 127).
Για την έγκριση των δράσεων και των αντίστοιχων δαπανών οι
φορείς του προηγούµενου εδαφίου, υποβάλλουν στην Επιτροπή
τα ακόλουθα στοιχεία: αα) την τεκµηρίωση της σκοπιµότητας
εκτέλεσης του έργου ή λήψης της υπηρεσίας και την επιλογή της
διαδικασίας ανάθεσης, ββ) τον εκτιµώµενο προϋπολογισµό της
σύµβασης που πρόκειται να συναφθεί και την τεκµηρίωσή του,
γγ) την τεχνική περιγραφή του αντικειµένου της σύµβασης που
πρόκειται να συναφθεί και δδ) τις υπάρχουσες εγκεκριµένες µε-
λέτες και πίνακα µε τις τυχόν απαιτούµενες περαιτέρω µελέτες.»

β. Το δεύτερο εδάφιο της περίπτωσης β’ της παραγράφου 3
του άρθρου 3 της υπ’ αριθµ.

οικ. 2/57679/ΔΛΓΚ/25.07.2018 κ.υ.α. (Β’ 3014), αντικαθίσταται
από περίπτωση γ’ ως εξής: «γ. Εντέλλεται προς τον Υπουργό Οι-
κονοµικών πληρωµές προς τους φορείς του πρώτου εδαφίου της
περίπτωσης α’ για τις δράσεις και µέχρι του εγκεκριµένου ύψους
δαπανών που προβλέπονται στην περίπτωση α’. Για την έκδοση
της εντολής του προηγουµένου εδαφίου, οι φορείς του πρώτου
εδαφίου της περίπτωσης α’ της παρούσας παραγράφου υποβάλ-
λουν στην Επιτροπή τα ακόλουθα στοιχεία: αα) την έγκριση της
Επιτροπής που προβλέπεται στην περίπτωση α’, ββ) τη σύµβαση
και τις τυχόν τροποποιήσεις της, καθώς και τα έγγραφα που απο-
δεικνύουν ότι τηρήθηκε η διαδικασία ανάθεσης που επιλέχθηκε,
γγ) τις αποφάσεις των φορέων του πρώτου εδαφίου της περί-
πτωσης α’ µε τις οποίες ορίζονται επιβλέποντες και επιτροπή πα-
ραλαβής του αντικειµένου της σύµβασης, δδ) βεβαίωση για τη
µερική ή συνολική περάτωση και επιµέτρηση των εργασιών που
εκτελέσθηκαν ή των υπηρεσιών που παρασχέθηκαν, την έγκρισή
τους από τον φορέα του πρώτου εδαφίου της περίπτωσης α’ και
τα έγγραφα που αποδεικνύουν την παραλαβή, µερική ή συνολική
του αντικειµένου της σύµβασης, εε) το αίτηµα πληρωµής του
αναδόχου προς τον φορέα του πρώτου εδαφίου της περίπτωσης
α’ µε τα δικαιολογητικά που το συνοδεύουν και στστ) βεβαίωση
του φορέα προς την Επιτροπή, ότι η πληρωµή είναι σύµφωνη µε
τη σύµβαση που έχει συναφθεί.»

γ. Το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 4 της
υπ’ αριθµ. οικ. 2/57679/ΔΛΓΚ/25.07.2018 κ.υ.α. (Β’3014), αντικα-
θίσταται ως εξής: «Ο έλεγχος διενεργείται από δύο (2) ορκωτούς
ελεγκτές που ορίζονται µε απόφαση του Προέδρου της Επιτρο-
πής.»

5. Συστήνεται σύµφωνα µε την πρόβλεψη του άρθρου δεύτε-
ρου της από 24.07.2019 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου
«Λήψη µέτρων για την αντιµετώπιση άµεσων κινδύνων και αναγ-
κών στις περιοχές της Περιφερειακής Ενότητας Ανατολικής Ατ-
τικής που επλήγησαν από τις πυρκαγιές της 23ης Ιουλίου 2018»,

η οποία κυρώνεται µε το άρθρο 1 του νόµου αυτού, Αστική Μη
Κερδοσκοπική Εταιρεία µε την επωνυµία «Μάτι Ξανά» και µε δια-
κριτικό τίτλο «Μάτι ΞανάΖω» (εφεξής η «Εταιρεία»), µε έδρα τον
Δήµο Αθηναίων και το µίσθιο κτίριο του Υπουργείου Εσωτερικών
επί της οδού Βασιλίσσης Σοφίας αρίθµ. 15. Για την εξυπηρέτηση
των αναγκών της Εταιρείας, µπορεί να ιδρύεται υποκατάστηµα
ή γραφείο της, που στεγάζεται σε δηµοτικό κατάστηµα των
Δήµων Ραφήνας-Πικερµίου ή Μαραθώνος, µε απόφαση του Δι-
οικητικού Συµβουλίου της. 

6. Η Εταιρεία λειτουργεί για την εξυπηρέτηση του δηµοσίου
συµφέροντος, σύµφωνα µε τους κανόνες της ιδιωτικής οικονο-
µίας και εποπτεύεται ως προς τη λειτουργία της, εντός των
προσδιοριζόµενων από τον παρόντα νόµο προβλέψεων, από τον
Υπουργό Εσωτερικών. Η λειτουργία της Εταιρείας διέπεται από
τις διατάξεις του παρόντος άρθρου και τις διατάξεις του Κατα-
στατικού της. Για όσα ζητήµατα δεν ρυθµίζονται ειδικώς κατά τα
ανωτέρω, εφαρµόζονται αναλόγως οι διατάξεις των άρθρων 741
έως 784 του Αστικού Κώδικα, καθώς και οι διατάξεις των άρθρων
61 επ. περί νοµικών προσώπων του ίδιου Κώδικα.

7. Η Εταιρεία επιτρέπεται να αναθέτει τις µελέτες ή τα έργα
και να λαµβάνει τις υπηρεσίες των περιπτώσεων α’ έως και ζ’ της
παραγράφου 3 του παρόντος άρθρου, για λογαριασµό και προς
όφελος του Δηµοσίου, της Περιφέρειας Αττικής, των Δήµων Ρα-
φήνας-Πικερµίου και Μαραθώνος και των κατοίκων των Δήµων
αυτών, χωρίς να δικαιούται για τον λόγο αυτόν οποιοδήποτε αν-
τάλλαγµα ή αποζηµίωση. Ειδικώς για τις προγραµµατικές συµ-
βάσεις µεταξύ Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών και Δήµων
Ραφήνας-Πικερµίου και Μαραθώνος, η εταιρεία καθίσταται από
της συστάσεώς της αυτοδικαίως συµβαλλόµενη στις άνω συµ-
βάσεις, ορίζει εκπροσώπους στις προβλεπόµενες από τις συµ-
βάσεις Επιτροπές και ενεργεί στο πλαίσιο των σκοπών της κάθε
ενέργεια απαραίτητη για την υλοποίηση του περιεχοµένου των
ως άνω προγραµµατικών συµβάσεων, εντός του χρονοδιαγράµ-
µατος των συµβάσεων αυτών, και πάντως το αργότερο µέχρι
30.06.2020. 

8. Για την εξυπηρέτηση του σκοπού της, η Εταιρεία εξαιρείται
από την εφαρµογή των διατάξεων του ν. 4412/2016 (Α’ 147), του
ν. 4270/2014 (Α’ 143) και του ν. 4013/2011 (Α’ 204). Για την ανά-
θεση των έργων ή των υπηρεσιών από την Εταιρεία εφαρµόζεται
αναλογικά το άρθρο 117 του ν. 4412/2016, ανεξάρτητα από την
εκτιµώµενη αξία της σύµβασης.

9. Η Εταιρεία απαλλάσσεται από κάθε δηµόσιο, δηµοτικό, κοι-
νοτικό ή υπέρ τρίτου άµεσο ή έµµεσο φόρο, µε εξαίρεση τον
φόρο προστιθέµενης αξίας και απολαµβάνει γενικά όλων των δι-
κονοµικών και άλλων προνοµίων και ατελειών του Δηµοσίου. 

10. Απαγορεύεται η πρόσληψη προσωπικού µε οποιαδήποτε
σχέση εργασίας από την Εταιρεία. Με απόφαση του Υπουργού
Εσωτερικών παρέχεται η αναγκαία τεχνική και διοικητική υπο-
στήριξη για τη λειτουργία της Εταιρείας από τις υπηρεσιακές µο-
νάδες του Υπουργείου Εσωτερικών ή της Περιφέρειας Αττικής
ή των Δήµων Ραφήνας-Πικερµίου και Μαραθώνα. 

11. Με απόφαση του εποπτεύοντος Υπουργού, η οποία εκδί-
δεται ύστερα από γνώµη του Διοικητικού Συµβουλίου της Εται-
ρείας, ρυθµίζεται κάθε άλλο αναγκαίο ζήτηµα για την οργάνωση
και τη λειτουργία της Εταιρείας. 

12. Το Καταστατικό της Εταιρείας έχει ως εξής:

«ΚΑΤΑΣΤΑΤΙΚΟ ΤΗΣ ΑΣΤΙΚΗΣ ΜΗ ΚΕΡΔΟΣΚΟΠΙΚΗΣ ΕΤΑΙ-
ΡΕΙΑΣ ΜΕ ΤΗΝ ΕΠΩΝΥΜΙΑ «ΜΑΤΙ ΞΑΝΑ»
ΚΑΙ ΤΟΝ ΔΙΑΚΡΙΤΙΚΟ ΤΙΤΛΟ «ΜΑΤΙ ΞΑΝΑΖΩ»

Άρθρο 1
Σκοπός

1. Αποκλειστικοί σκοποί της Εταιρείας µε την επωνυµία «Μάτι
Ξανά» και τον διακριτικό τίτλο «Μάτι ΞαναΖώ» που συστάθηκε
σύµφωνα µε τις προβλέψεις του άρθρου δεύτερου της από
24.07.2019 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Λήψη µέτρων
για την αντιµετώπιση άµεσων κινδύνων και αναγκών στις περιο-
χές της Περιφερειακής Ενότητας Ανατολικής Αττικής που επλή-
γησαν από τις πυρκαγιές της 23ης Ιουλίου 2018» είναι η
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προώθηση, εισήγηση, οργάνωση και υλοποίηση δράσεων για την
αποκατάσταση του περιβάλλοντος και την ανάπλαση των περιο-
χών, για την προστασία της υγείας και την ασφάλεια των κατοί-
κων της Περιφερειακής Ενότητας Ανατολικής Αττικής, που
επλήγησαν από τις πυρκαγιές της 23ης και 24ης Ιουλίου 2018,
καθώς και για τη βελτίωση της ζωής των κατοίκων, όπως και οι
προβλεπόµενοι στο άρθρο δεύτερο της από 24.07.2019 Πράξης
Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Λήψη µέτρων για την αντιµετώπιση
άµεσων κινδύνων και αναγκών στις περιοχές της Περιφερειακής
Ενότητας Ανατολικής Αττικής που επλήγησαν από τις πυρκαγιές
της 23ης Ιουλίου 2018.» (Α’ 127). 

2. Μέσα για την επίτευξη των σκοπών της Εταιρείας είναι: 
α) η ανάθεση µελετών ή έργων και η λήψη υπηρεσιών, καθώς

και η εισήγηση για την ανάθεση αυτών στους αρµόδιους φορείς,
προκειµένου να αποφευχθεί άµεσος ή έµµεσος κίνδυνος για την
υγεία και την ασφάλεια των κατοίκων ή του περιβάλλοντος των
πληγεισών περιοχών και να επιτευχθεί η αποκατάσταση και ανά-
ταξη των περιοχών αυτών, 

β) η µελέτη, καταγραφή, ανάδειξη, ιεράρχηση και προβολή
των προβληµάτων των πληγεισών περιοχών και των κατοίκων
τους, καθώς και η πρόταση σχετικών λύσεων,

γ) η µελέτη, καταγραφή και ανάδειξη των οικονοµικών, περι-
βαλλοντικών και κοινωνικών επιπτώσεων στην περιοχή, από την
πυρκαγιά της 23ης και 24ης Ιουλίου 2018, καθώς και προτάσεις
για την αντιµετώπισή τους, 

δ) η ανάληψη δράσεων και η ενεργοποίηση των πολιτών για
εθελοντική συµµετοχή στις δράσεις για την αντιµετώπιση προ-
βληµάτων στις πληγείσες περιοχές, 

ε) η αξιολόγηση των υπαρχουσών αναγκών, η υποβολή προ-
τάσεων και εισηγήσεων προς τις αρµόδιες αρχές και υπηρεσίες
για τη λήψη µέτρων αντιµετώπισης κινδύνων και τη διενέργεια
δράσεων αποκατάστασης και ανάπλασης των περιοχών αυτών,
οι οποίες τίθενται υπόψη των αρµόδιων δηµοσίων φορέων για
άµεση υλοποίηση και η συνεργασία µε τους αρµόδιους φορείς
προς διευκόλυνσή τους για την υλοποίηση των υποδεικνυόµενων
έργων και δράσεων, τη διαχείριση και άρση καθυστερήσεων, δια-
φωνιών και άλλων δυσχερειών, οι οποίες µπορεί να ανακύψουν
κατά τη διαδικασία αποκατάστασης και ανάπλασης,

στ) η ενηµέρωση των πολιτών και των αρµοδίων φορέων σχε-
τικά µε τα υφιστάµενα προβλήµατα των πληγεισών περιοχών και
των µονίµων ή µη κατοίκων τους.

Άρθρο 2
Διάρκεια – Λύση

1. Η διάρκεια της Εταιρείας ορίζεται ετήσια, αρχόµενη από τη
δηµοσίευση του παρόντος στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.
Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών, που εκδίδεται ύστερα
από εισήγηση του Διοικητικού Συµβουλίου, µπορεί να παρατεί-
νεται η διάρκεια της Εταιρείας, µία φορά, για ίσο χρονικό διά-
στηµα, εφόσον κρίνεται αιτιολογηµένα αναγκαίο για την
εκπλήρωση του σκοπού της. 

2. Η Εταιρεία λύεται όταν παρέλθει ο χρόνος για τον οποίο έχει
συσταθεί ή όταν εκπληρωθεί ο σκοπός για τον οποίο συστήθηκε.
Η εκπλήρωση του σκοπού διαπιστώνεται µε απόφαση του
Υπουργού Εσωτερικών, που εκδίδεται ύστερα από πρόταση του
Διοικητικού Συµβουλίου της Εταιρείας. 

Με απόφαση του ίδιου Υπουργού µπορεί να λύεται η Εταιρεία
και πριν παρέλθει ο χρόνος για τον οποίο συστήθηκε, για σπου-
δαίο λόγο που συνίσταται ιδίως στη µη αποτελεσµατική εξυπη-
ρέτηση του σκοπού της. 

Άρθρο 3
Όργανα Διοίκησης

Διοικητικό Συµβούλιο – Πρόεδρος – 
Εκτελεστική Επιτροπή

1. Η Εταιρεία διοικείται από Διοικητικό Συµβούλιο (ΔΣ), που
αποτελείται από δεκατρία (13) µέλη, εκ των οποίων: 

α) πέντε (5) µέλη µε ισάριθµα αναπληρωµατικά, κατά προτί-

µηση µε ανάλογη κοινωνική και πολιτιστική δράση ή µε γνώσεις
συναφείς µε τους σκοπούς της εταιρείας, τα οποία υποδεικνύον-
ται µε κοινή απόφαση των νοµίµως υφιστάµενων Σωµατείων της
πληγείσας περιοχής που ανέπτυξαν ευθέως ή µέσω των Συντο-
νιστικών Επιτροπών, κοινωφελή δράση µετά την πυρκαγιά της
23ης Ιουλίου 2018, β) ένας Προϊστάµενος Γενικής Διεύθυνσης ή
Προϊστάµενος Διεύθυνσης του Γενικού Λογιστηρίου του Κρά-
τους, ο οποίος υποδεικνύεται από τον Υπουργό Οικονοµικών, γ)
ένας Προϊστάµενος Γενικής Διεύθυνσης ή Προϊστάµενος Διεύ-
θυνσης του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, ο οποίος
υποδεικνύεται από τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, δ)
ένας Προϊστάµενος Γενικής Διεύθυνσης ή Προϊστάµενος Διεύ-
θυνσης του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, ο οποίος
υποδεικνύεται από τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
ε) ένας Προϊστάµενος Γενικής Διεύθυνσης ή Προϊστάµενος Δι-
εύθυνσης του Υπουργείου Εσωτερικών, ο οποίος υποδεικνύεται
από τον Υπουργό Εσωτερικών, στ) ένα µέλος του Τεχνικού Επι-
µελητηρίου Ελλάδας, ο οποίος υποδεικνύεται από τον Πρόεδρο
του Τ.Ε.Ε., ζ) ένας εκπρόσωπος του Δήµου Μαραθώνα, ο οποίος
υποδεικνύεται από τον Δήµαρχο του οικείου Δήµου, η) ένας εκ-
πρόσωπος του Δήµου Ραφήνας-Πικερµίου, ο οποίος υποδεικνύε-
ται από τον Δήµαρχο του οικείου Δήµου και θ) ένας εκπρόσωπος
της Περιφέρειας Αττικής, προερχόµενος από τα µέλη του Περι-
φερειακού Συµβουλίου, συµπεριλαµβανοµένου του Περιφερει-
άρχη και του Αντιπεριφερειάρχη, ως Πρόεδρος, ο οποίος
υποδεικνύεται από τον Περιφερειάρχη Αττικής. 

2. Τα µέλη και ο Πρόεδρος του Δ.Σ. ορίζονται µε απόφαση του
εποπτεύοντος Υπουργού Εσωτερικών που δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, για θητεία ενός (1) έτους. Σε πε-
ρίπτωση που δεν υποδεικνύονται από τους φορείς της περίπτω-
σης α’ της παραγράφου 1, εν όλω ή εν µέρει τα προβλεπόµενα
µέλη, το Δ.Σ. της εταιρείας συγκροτείται και λειτουργεί νόµιµα
χωρίς τα µέλη αυτά. Στην περίπτωση που µέλος από τα οριζό-
µενα της περίπτωσης α’ της παραγράφου 1 απουσιάσει από
τρεις (3) διαδοχικές συνεδριάσεις του Δ.Σ., ή δεν ανταποκρίνεται
σε έργο που του ανατίθεται και αποδέχεται να αναλάβει, ή συ-
στηµατικά αρνείται να αναλάβει έργο που του ανατίθεται και
αφού αξιολογηθεί από το Δ.Σ. η συνολική συνεισφορά του,
καθώς και οι λόγοι της µη ολοκλήρωσης του έργου που του ανα-
τίθεται, τότε το Δ.Σ. εισηγείται στον εποπτεύοντα Υπουργό την
έκδοση σχετικής διαπιστωτικής πράξης παύσης και ορισµού του
αναπληρωτή του ως τακτικού µέλους του Δ.Σ..

3. Τα µέλη του Δ.Σ. προσφέρουν τις υπηρεσίες τους χωρίς απο-
ζηµίωση, δικαιούνται όµως οδοιπορικών ή άλλων εξόδων για δα-
πάνες που πραγµατοποίησαν για εκτέλεση υπηρεσίας, ύστερα
από εντολή του Δ.Σ., οι οποίες βαρύνουν τον προϋπολογισµό της
Εταιρείας.

4. Το Δ.Σ. αποφασίζει για κάθε θέµα που αφορά στην επίτευξη
του σκοπού της Εταιρείας, ιδίως δε:

α) ορίζει την Εκτελεστική Επιτροπή και τον αναπληρωτή του
Προέδρου σε περίπτωση κωλύµατος του τελευταίου να ασκήσει
τα καθήκοντα του,

β) καταρτίζει εξαµηνιαίο πρόγραµµα δραστηριοτήτων-επιχει-
ρησιακό σχέδιο µέχρι την 30η Σεπτεµβρίου του τρέχοντος έτους
και πρόγραµµα δραστηριοτήτων µέχρι την 28η Φεβρουαρίου του
έτους 2020, τα οποία κοινοποιεί στον Πρόεδρο της Βουλής, στους
Υπουργούς Οικονοµικών, Υποδοµών και Μεταφορών, Εσωτερικών
και Περιβάλλοντος & Ενέργειας, καθώς και στον Υφυπουργό, στον
Πρωθυπουργό αρµόδιο για την παρακολούθηση, την αξιολόγηση
και τον συντονισµό του κυβερνητικού έργου,

γ) εγκρίνει τον κανονισµό δαπανών, τον ετήσιο προϋπολογισµό
και τον απολογισµό που καταρτίζει η Εκτελεστική Επιτροπή,

δ) δύναται να συγκροτεί επιτροπές ή οµάδες εργασίας ανά θε-
µατική ενότητα µε τη συµµετοχή τουλάχιστον ενός (1) µέλους του
Δ.Σ. και τρίτων εθελοντών που επιλέγονται από το Δ.Σ. µε βάση
την εξειδίκευση, την αποτελεσµατικότητα και τη διαχειριστική
τους επάρκεια, οι οποίοι δεν θα λαµβάνουν αποζηµίωση για το
έργο τους, δικαιούνται όµως τις καλύψεις της παραγράφου 3 µε
τους αυτούς όρους και προϋποθέσεις. Δύναται, επίσης, να καταρ-
τίζει κατάλογο φορέων, συνεργατών και χορηγών που θα συµβάλ-
λουν στην προώθηση των σκοπών της Εταιρείας. 
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5. Το Δ.Σ. συνέρχεται σε τακτική συνεδρίαση µία (1) φορά κάθε
µήνα, εκτάκτως δε, ύστερα από πρόσκληση του Προέδρου του ή
του αναπληρωτή του, όταν παρίσταται ανάγκη για αντιµετώπιση
επειγόντων ζητηµάτων της Εταιρείας, τα οποία θα πρέπει να ανα-
φέρονται στην ηµερήσια διάταξη. Οι προσκλήσεις και η ηµερήσια
διάταξη αποστέλλονται στα µέλη του Δ.Σ. τουλάχιστον σαράντα
οκτώ (48) ώρες πριν από την Συνεδρίαση µέσω τηλεοµοιοτυπίας
(fax), ηλεκτρονικού ταχυδροµείου (email) ή ταχυδροµείου. 

Το Δ.Σ. βρίσκεται σε απαρτία όταν παρίστανται τα οκτώ (8) από
τα µέλη του. Η ηµεροµηνία των τακτικών συνεδριάσεων ορίζεται
από το Δ.Σ.. Σε περίπτωση έκτακτης συνεδρίασης, η πρόσκληση
των µελών του για σύγκληση του Δ.Σ. τεκµαίρεται από την απο-
στολή ηλεκτρονικού µηνύµατος που διαλαµβάνει την ηµέρα και
ώρα της συνεδρίασης και την ηµερήσια διάταξη, τουλάχιστον εί-
κοσι τέσσερις (24) ώρες πριν από την ορισθείσα έκτακτη συνε-
δρίαση. Σε περίπτωση που δεν υπάρχει απαρτία, η συνεδρίαση
επαναλαµβάνεται εντός δύο (2) ηµερών και το Δ.Σ. θεωρείται ότι
βρίσκεται σε απαρτία ανεξαρτήτως του αριθµού των παρόντων
µελών, τα οποία πάντως δεν µπορεί να είναι λιγότερα από (3) τρία.
Απαρτία του Δ.Σ. δεν υφίσταται, όταν δεν παρίσταται ο Πρόεδρος
ή ο νοµίµως µε απόφαση του Δ.Σ. ορισθείς αναπληρωτής του. Οι
αποφάσεις του Δ.Σ. λαµβάνονται κατά πλειοψηφία των παρόντων
µελών, ενώ σε περίπτωση ισοψηφίας υπερισχύει η ψήφος του
Προέδρου. 

6. Ο Πρόεδρος του Δ.Σ. εκπροσωπεί δικαστικώς και εξωδίκως
την Εταιρεία. Εκτελεί τις αποφάσεις του Δ.Σ., εντέλλεται την πλη-
ρωµή κάθε δαπάνης που περιέχεται στον εγκεκριµένο προϋπολο-
γισµό ή που αποφασίστηκε από το Δ.Σ. ή την Εκτελεστική
Επιτροπή της Εταιρείας, συνάπτει τις συµβάσεις για λογαριασµό
της Εταιρείας, εισπράττει χρήµατα από οποιοδήποτε Δηµόσιο Τα-
µείο, Οικονοµική Yπηρεσία, Νοµικό Πρόσωπο Ιδιωτικού ή Δηµο-
σίου Δικαίου, από κάθε Τράπεζα, εξοφλεί επιταγές, εµβάσµατα
και πάσης φύσεως πιστωτικούς τίτλους, καταθέτει χρήµατα της
Εταιρείας σε οποιαδήποτε Τράπεζα ή Ταµιευτήριο και προβαίνει
σε αναλήψεις, εκδίδει επιταγές και µεταβιβάζει αυτές µε οπισθο-
γράφηση ή εκχώρηση σε τρίτο προς αποκλειστική εξυπηρέτηση
των σκοπών της Εταιρείας. 

Ο Πρόεδρος δύναται µε απόφασή του να αναθέτει µέρος των
αρµοδιοτήτων του, µε εξαίρεση τις πληρωµές των δαπανών, σε
οποιοδήποτε άλλο µέλος του Δ.Σ. ή της Εκτελεστικής Επιτροπής. 

7. Με απόφαση του Δ.Σ. της Εταιρείας που λαµβάνεται κατά την
πρώτη συνεδρίασή του, συγκροτείται για θητεία ενός (1) έτους
τριµελής Εκτελεστική Επιτροπή από τα µέλη του Δ.Σ., στην οποία
µετέχει οπωσδήποτε ο Πρόεδρος και ένα µέλος από τα µέλη της
περίπτωσης α’ της παραγράφου 1 του άρθρου 3 του παρόντος
καταστατικού. 

Η Εκτελεστική Επιτροπή είναι αρµόδια για: 
α) την υλοποίηση των αποφάσεων του Δ.Σ. και του Επιχειρησια-

κού Σχεδίου,
β) την κατάρτιση του προϋπολογισµού και του απολογισµού

των πεπραγµένων της Εταιρείας, τους οποίους, στην αρχή και στο
τέλος εκάστου έτους αντίστοιχα, υποβάλλει για έγκριση στο Δ.Σ.,

γ) τη µέριµνα για την πιστή εκτέλεση του προϋπολογισµού και
για κάθε θέµα της διοικητικής και οικονοµικής λειτουργίας της
Εταιρείας. 

Άρθρο 4
Πόροι

Οι πόροι της Εταιρείας προέρχονται: 
α) Από τον µε αριθµό 23/2341195169 (IBAN

GR4601000230000002341195169) Ειδικό Λογαριασµό στην Τρά-
πεζα της Ελλάδος, που συστήθηκε µε την υπ’ αριθµ. οικ.
2/57679/ΔΛΓΚ /25.07.2018 (Β’ 3014) κ.υ.α., όπως τροποποιήθηκε
από την ΑΥΟ οικ. 2/60545/ΔΛΓΚ/03.08.2018 (Β’ 3394). 

β) Από τον τακτικό και αναπτυξιακό προϋπολογισµό της Περι-
φέρειας Αττικής. 

γ) Από τους τόκους των καταθέσεων της Εταιρείας σε Τράπεζες
ή άλλα πιστωτικά ιδρύµατα και οργανισµούς. 

δ) Από χορηγίες, δωρεές, κληροδοσίες και κληρονοµιές και τα
εισοδήµατα που προέρχονται από αυτές. 

ε) Από οποιαδήποτε άλλη νόµιµη πηγή. 

Άρθρο 5
Πληρωµές δαπανών – Διαχειριστικός έλεγχος 

– Οικονοµική διαχείριση

1. Οι πληρωµές των δαπανών για τη λειτουργία και την επιτέ-
λεση των σκοπών της Εταιρείας, διενεργούνται από τον Πρόεδρο
του Διοικητικού Συµβουλίου, από τα ποσά που µεταβιβάζονται
στην Εταιρεία για τον σκοπό αυτόν, κατά τα οριζόµενα στο άρθρο
3 της υπ’ αριθµ. οικ. 2/57679/ΔΛΓΚ /25.07.2018 (Β’ 3014) κ.υ.α.,
ύστερα από αίτηµα του Προέδρου του Δ.Σ., που υποβάλλεται µετά
από σχετική απόφασή του Δ.Σ. της Εταιρείας. Το αίτηµα που προ-
βλέπεται στο προηγούµενο εδάφιο συνοδεύεται από απόσπασµα
της απόφασης του Δ.Σ. για την έγκριση της σχετικής δαπάνης,
καθώς και από τα αναγκαία για την πληρωµή της δαπάνης παρα-
στατικά, όταν η πληρωµή διενεργείται απολογιστικά. 

2. Η οικονοµική διαχείριση της Εταιρείας υπόκειται σε ετήσιο
έλεγχο από ορκωτούς ελεγκτές που ορίζονται για τον σκοπό
αυτόν, µε απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών. Οι Ελεγκτές υπο-
βάλλουν την έκθεσή τους στον εποπτεύοντα Υπουργό, στην Επι-
τροπή Διαχείρισης του Ειδικού Λογαριασµού που συστάθηκε µε
την υπ’ αριθµ. οικ. 2/57679/ΔΛΓΚ /25.07.2018 κ.υ.α. (Β’ 3014) και
στο Διοικητικό Συµβούλιο της Εταιρείας. Για τις ανάγκες του δια-
χειριστικού ελέγχου της Εταιρείας, ως ελεγχόµενη διαχειριστική
περίοδος ορίζεται η περίοδος από την 1η Ιανουαρίου µέχρι την
31η Δεκεµβρίου εκάστου έτους. Ειδικά για το πρώτο διάστηµα λει-
τουργίας της Εταιρείας, ως διαχειριστική περίοδος, ορίζεται το
χρονικό διάστηµα από τη δηµοσίευση του παρόντος µέχρι την 31η
Δεκεµβρίου 2019. 

Άρθρο 6

Το Καταστατικό της Εταιρείας µπορεί να τροποποιείται µε από-
φαση του Δ.Σ. της Εταιρείας, που εγκρίνεται µε απόφαση του επο-
πτεύοντος Υπουργού.».

13. Η Εταιρεία τηρεί τους όρους δηµοσιότητας που προβλέπον-
ται για τις οµόρρυθµες εταιρείες και το Καταστατικό της µπορεί
να τροποποιείται µε απόφαση του Δ.Σ. της Εταιρείας, που εγκρί-
νεται µε απόφαση του εποπτεύοντος Υπουργού. 

14. Για την υλοποίηση της σύνταξης του ειδικού χωρικού σχε-
δίου που προβλέπεται στο άρθρο τρίτο της από 24.07.2019 Π.Ν.Π
(Α' 127), η οποία κυρώνεται µε το άρθρο 1 του παρόντος νόµου,
για τις περιοχές της Περιφερειακής Ενότητας Ανατολικής Αττικής
που επλήγησαν από τις πυρκαγιές της 23ης Ιουλίου 2018, εξαιτίας
των οποίων ανέκυψε η επείγουσα ανάγκη ολοκλήρωσης της πο-
λεοδόµησης των περιοχών αυτών, για λόγους δηµόσιας ασφά-
λειας, υγείας και προστασίας του περιβάλλοντος, το Τεχνικό
Επιµελητήριο Ελλάδος µπορεί να αναθέτει συµβάσεις µελετών ή
γενικών υπηρεσιών, κατά παρέκκλιση από τις πάγιες διατάξεις της
νοµοθεσίας των δηµοσίων συµβάσεων και να κάνει χρήση των
εξαιρετικών διατάξεων της ενωσιακής νοµοθεσίας για τις διαδικα-
σίες ανάθεσης των συµβάσεων αυτών, χωρίς τη συνδροµή άλλης
προϋπόθεσης. Οι δαπάνες για τις συµβάσεις της παρούσας πα-
ραγράφου δύνανται να βαρύνουν τον «Ειδικό Λογαριασµό Αρωγής
Πυροπλήκτων που συστάθηκε µε την υπ. αριθ.
2/57679/ΔΛΓΚ/25.7.2018 ΚΥΑ (Β’ 3014)». 

Άρθρο 3
Τροποποίηση του άρθρου 206 του ν. 4512/2018

Στο άρθρο 206 του ν. 4512/2018 (Α’ 5) η φράση «τη 16η  Σε-
πτεµβρίου 2019» αντικαθίσταται από τη φράση «την 30ή Νοεµ-
βρίου 2019».

Άρθρο 4 
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του νόµου αυτού αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

2504 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Αθήνα,.............................2019

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς το Σώµα πα-

ρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 18.18’ λύεται η συνεδρίαση.
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1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

5. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

2. ΥΓΕΙΑΣ

4. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

6. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ         ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


